
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ. κ. Α. Πάτσης, Α. Κου-

τσούµπα και Θ. Θεοχάρη, σελ. 20337, 20338, 20373
2. Ανακοινώνεται ότι η Μονάδα Πολιτικού Σχεδιασµού

Εκτάκτου Ανάγκης και Πολιτικής Προστασίας µάς ενηµερώ-
νει ότι στο πλαίσιο της διεξαγωγής της άσκησης ΤΑΜΣ «ΠΑΡ-
ΜΕΝΙΩΝ  - 21» ΤΑΑΣ «ΑΝΤΙΟΧΟΣ - 21» την Τρίτη 28 Σεπτεµ-
βρίου 2021 θα γίνει δοκιµαστική ενεργοποίηση του συνόλου
των σειρήνων συναγερµού Πολιτικής  Άµυνας σε όλη την επι-
κράτεια, σελ. 20325

3. Ανακοινώνεται από τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Κων-
σταντίνο Τασούλα ότι µε αφορµή τη συµπλήρωση 50 χρόνων
από τον θάνατο του νοµπελίστα ποιητή µας, Γιώργου Σε-
φέρη, η Βουλή των Ελλήνων, τιµώντας τη µνήµη του οργα-
νώνει έκθεση  στην οποία παρουσιάζει τεκµήρια από τη ζωή
και το έργο του, σελ. 20325

4.Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 20325, 20330, 20331,
20332, 20333, 20334, 20350, 20351, 20352, 20353, 20354,
20355, 20356, 20357, 20360, 20362, 20363, 20367, 20368,
20375

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Συζήτηση επίκαιρης επερώτησης της Προέδρου κυρίας

Φωτεινής (Φώφης) Γεννηµατά και είκοσι ενός (21) Βουλευτών
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κινήµατος Αλλαγής προς
την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων µε θέµα: «Η ελλη-
νική κοινωνία αγωνιά για την Εκπαίδευση και το µέλλον των
παιδιών της, ενώ το Υπουργείο Παιδείας εφησυχάζει και πε-
ριορίζεται σε ανακοινώσεις µεγαλεπήβολων σχεδίων», σελ.
20325 - 20349

2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων: 
α) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας  :

ι. µε θέµα: «Υπογειοποίηση γραµµών υψηλής/υπερυψηλής
τάσης σε Αγίους Αναργύρους, Αγία Βαρβάρα και Αιγάλεω»,
σελ. 20350                                                        

ιι. µε θέµα  «Αντιδράσεις και αναστάτωση για την δηµιουρ-
γία λατοµείου γρανίτη στο Αχλαδοχώρι Σερρών», σελ. 20360
ιιι. µε θέµα: «Παναχαϊκό όρος και Αιγιαλεία: Ανεµογεννήτριες
εντός προστατευόµενων περιοχών», σελ.20362

β) Προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα:
«Συµµετοχή της ΠΑΕ Α.Ο. Καβάλα 1965 στη Super League
2», σελ. 20352

γ) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών: 
i. µε θέµα: «Ερωτήµατα για τον Βόρειο Οδικό  Άξονα Κρή-

της», σελ. 20356
ii. µε θέµα: «Ερωτηµατικά για την χρηµατοδότηση και το

κόστος των διοδίων του Βόρειου Οδικού  Άξονα Κρήτης
(ΒΟΑΚ)», σελ. 20356

δ) Προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων:, σελ. 

i. µε θέµα: «Να διασφαλισθούν οι θέσεις εργασίας και τα
δικαιώµατα των εργαζοµένων στα ξενοδοχεία του οµίλου Κυ-
πριώτη στην Κω», σελ. 20364

ii. µε θέµα: «Την άµεση ανάκληση της εκδικητικής απόλυ-
σης εργαζοµένης µεγάλου ξενοδοχείου στην περιοχή του
Πλατανιά Χανίων, στην Κρήτη», σελ. 20366

iii. µε θέµα: «Τα παρατεταµένα mini lockdowns σε ορισµέ-
νους νοµούς επιβάλλουν παράλληλα και άµεσα και ουσια-

στικά µέτρα στήριξης», σελ. 20369
στ) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Παραχώ-

ρηση χερσαίας και θαλάσσιας ζώνης Λινοπεραµάτων στον
Δήµο Μαλεβιζίου», σελ.  20370

ε) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
i.  µε θέµα: «Να αρθεί η δυσµενής µεταχείριση των αγρο-

τεµαχίων που προέρχονται από κληροτεµάχια αγροτικής
αποκατάστασης προσφύγων Μικρασιατών», σελ. 20371

ii. µε θέµα: «Επικαιροποίηση του καταλόγου ΟΣΔΕ για καλ-
λιέργειες υπό κάλυψη», σελ. 20373

iii. µε θέµα: «Κατασκευή του φράγµατος Αλµωπαίου
(Καλής)», σελ. 20374       

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ
1. Κατάθεση σχεδίων νόµων :
i. Οι Υπουργοί Εθνικής Άµυνας, Οικονοµικών, Εξωτερικών,

Δικαιοσύνης, καθώς ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών
κατέθεσαν στις 17-9-2021 σχέδιο νόµου: «Κύρωση του Μνη-
µονίου Κατανόησης µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας
της Ελληνικής Δηµοκρατίας, του Υπουργείου Άµυνας της Δη-
µοκρατίας της Βουλγαρίας, του Υπουργείου Άµυνας της Τσε-
χικής Δηµοκρατίας, του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της
Ρουµανίας και του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Τουρκι-
κής Δηµοκρατίας (ενεργούντος δια λογαριασµό της Κυβερ-
νήσεως της Τουρκικής Δηµοκρατίας) σε σχέση µε τη
σύσταση, διοίκηση και λειτουργία του Κέντρου Αριστείας για
Ολοκληρωµένη Αντιαεροπορική και Αντιπυραυλική Άµυνα
(IAMD COE Operational MoU)  , σελ. 20326                                                                                                                        

ii. Οι  Υπουργοί Εθνικής Άµυνας, Οικονοµικών, Εξωτερικών
και Δικαιοσύνης κατέθεσαν στις 17 Σεπτεµβρίου τρέχοντος
έτους σχέδιο νόµου µε θέµα: «Κύρωση του Μνηµονίου Κα-
τανόησης µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελλη-
νικής Δηµοκρατίας, του Υπουργείου Άµυνας της Δηµο-
κρατίας της Βουλγαρίας, του Υπουργείου Άµυνας της Τσε-
χικής Δηµοκρατίας, του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της
Ρουµανίας και του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Τουρκι-
κής Δηµοκρατίας (ενεργούντος δια λογαριασµό της Κυβέρ-
νησης της Τουρκικής Δηµοκρατίας) καθώς επίσης και του
Στρατηγείου του Συµµαχικού Διοικητή Μετασχηµατισµού του
ΝΑΤΟ αναφορικά µε τη λειτουργική σχέση όσον αφορά το
Κέντρο Αριστείας για Ολοκληρωµένη Αντιαεροπορική και Αν-
τιπυραυλική Άµυνα (IAMD COE Functional Relationship MoU),
σελ. 20326                                                                    

iii. Οι Υπουργοί Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Οικονοµικών,
Εξωτερικών, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και
Αθλητισµού, Επικρατείας, καθώς και ο Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Οικονοµικών κατέθεσαν στις 16 Σεπτεµβρίου τρέχοντος
έτους σχέδιο νόµου µε θέµα: «Κύρωση της συµφωνίας συ-
νεργασίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρα-
τίας και της Κυβέρνησης του Βασιλείου του Μαρόκου στον
Τοµέα της Επιστηµονικής και Τεχνολογικής Έρευνας», σελ.
20326                                                                              

iv. Oι Υπουργοί Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Οικονοµικών,
Εξωτερικών Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και
Αθλητισµού, Δικαιοσύνης, καθώς και οι Αναπληρωτές Υπουρ-
γοί Οικονοµικών και Εξωτερικών κατέθεσαν στις 16 Σεπτεµ-
βρίου 2021 σχέδιο νόµου µε θέµα: «Κύρωση της Συµφωνίας
Κοινοπραξίας ELIXIR για την ίδρυση της Ευρωπαϊκής Ερευ-
νητικής Υποδοµής Βιολογικών Δεδοµένων στον τοµέα της βι-
οεπιστήµης (ELIXIR), σελ. 20326                    

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Γ’

Δευτέρα 20 Σεπτεµβρίου 2021



2. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής :
Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει

την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµι-
κών: «Οργανισµός του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους
(ΝΣΚ) και κατάσταση των λειτουργών και των υπαλλήλων
του»,σελ. 20360

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ                                                                                                                     

ΑΒΔΕΛΛΑΣ Α., σελ. 20350 - 20363
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ., σελ. 20325 - 20337
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο., 

σελ. 20363 - 20375
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ., σελ. 20337 - 20349

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 20350, 20351, 20352, 

20353, 20354, 20355, 
20356, 20357, 20360, 
20362, 20363

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 20325, 20330, 20331, 
20332, 20333, 20334

ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 20368
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 20367, 20368, 20375
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 20367
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 20325

Β. Επί της επίκαιρης επερώτησης:
ΑΠΑΤΖΙΔΗ Μ. , σελ. 20344
ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Σ. , σελ. 20344
ΒΡΟΥΤΣΗΣ Ι. , σελ. 20338
ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Κ. , σελ. 20331, 20332
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 20342
ΚΑΜΙΝΗΣ Γ. , σελ. 20328
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 20329, 20369
ΚΕΡΑΜΕΩΣ Ν. , σελ. 20334, 20346, 20347, 20349
ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ Χ. , σελ. 20326, 20327, 20345
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 20332, 20333
ΜΑΚΡΗ Ζ. , σελ. 20340
ΜΠΙΑΓΚΗΣ Δ. , σελ. 20333
ΠΟΥΛΑΣ Α. , σελ. 20330
ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ Κ. , σελ. 20337, 20348, 20349
ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ Π. , σελ. 20341, 20342, 20347

Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 20360, 20362, 20363, 20364
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 20350, 20351, 20363
ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ Ε. , σελ. 20353, 20355
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 20371
ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ Σ. , σελ. 20352, 20354
ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ Γ. , σελ. 20357, 20359
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 20364, 20365
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 20352, 20354, 20355, 

20356, 20358, 20369, 
20370, 20371, 20372, 
20373

ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ Χ. , σελ. 20357, 20358, 20359
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 20360, 20361, 20362
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 20371, 20372, 20373, 

20374, 20375
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 20366, 20367, 20368
ΤΑΓΑΡΑΣ Ν. , σελ. 20350, 20351
ΤΖΑΚΡΗ Θ. , σελ. 20374, 20375

ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ Π. , σελ. 20365, 20366, 20367, 
20368, 20369

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 20355



Αθήνα, σήµερα στις 20 Σεπτεµβρίου 2021, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 12.08’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προ-
εδρία του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη των 

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η µε αριθµό 24/19/27-5-2021 επίκαιρη επερώ-
τηση της Προέδρου κ. Φωτεινής (Φώφης) Γεννηµατά και των
Βουλευτών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κινήµατος Αλλα-
γής κ.κ. Χαρούλας (Χαράς) Καφαντάρη, Γεωργίου Αρβανιτίδη,
Αχµέτ Ιλχάν, Κωνσταντίνας (Νάντιας) Γιαννακοπούλου, Χρήστου
Γκόκα, Γεωργίου Καµίνη, Χαράλαµπου Καστανίδη, Μιχαήλ Κα-
τρίνη, Βασιλείου Κεγκέρογλου, Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου,
Δηµητρίου Κωνσταντόπουλου, Ευαγγελίας Λιακουλή, Ανδρέα
Λοβέρδου Γεωργίου Μουλκιώτη, Μπαράν Μπουρχάν, Δηµητρίου
Μπιάγκη, Απόστολου Πάνα, Γεωργίου Παπανδρέου, Ανδρέα
Πουλά, Κωνσταντίνου Σκανδαλίδη και Γεωργίου Φραγγίδη προς
την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων µε θέµα: «Η ελληνική
κοινωνία αγωνιά για την Εκπαίδευση και το µέλλον των παιδιών
της, ενώ το Υπουργείο Παιδείας εφησυχάζει και περιορίζεται σε
ανακοινώσεις µεγαλεπήβολων σχεδίων». 

Πριν δώσω τον λόγο στην πρώτη επερωτώσα Βουλευτή, σας
ανακοινώνω ότι οι επερωτώντες Βουλευτές, που θα λάβουν τον
λόγο είναι η κ. Χαρούλα (Χαρά) Κεφαλίδου, ο κ. Δηµήτριος Κων-
σταντόπουλος, ο κ. Γεώργιος Καµίνης, ο κ. Ανδρέας Πουλάς, ο
κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου, η κ. Κωνσταντίνα (Νάντια) Γιαννακο-
πούλου και ο κ. Δηµήτριος Μπιάγκης. 

Εκ µέρους της Κυβέρνησης θα απαντήσουν η Υπουργός Παι-
δείας και Θρησκευµάτων κ. Κεραµέως και η Υφυπουργός Παι-
δείας και Θρησκευµάτων κ. Ζωή Μακρή. Ο έτερος Υφυπουργός,
o κ. Άγγελος Συρίγος, µας ενηµέρωσαν ότι είναι κλινήρης και δεν
θα µπορέσει να παρασταθεί. 

Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι από το Κίνηµα Αλλαγής έχει
οριστεί ο κ. Κωνσταντίνος Σκανδαλίδης, από τη Νέα Δηµοκρατία
ο κ. Ιωάννης Βρούτσης, από τον ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Παναγιώτης (Πάνος)
Σκουρλέτης, από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας ο κ. Ιωάννης
Δελής, από την Ελληνική Λύση η κ. Σοφία - Χάιδω Ασηµακοπού-
λου και από το ΜέΡΑ25 η κ. Απατζίδη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
προς το Σώµα ότι η Μονάδα Πολιτικού Σχεδιασµού Εκτάκτου
Ανάγκης και Πολιτικής Προστασίας µάς ενηµερώνει ότι στο πλαί-
σιο της διεξαγωγής της άσκησης ΤΑΜΣ «ΠΑΡΜΕΝΙΩΝ - 21» ΤΑΑΣ

«ΑΝΤΙΟΧΟΣ – 21» την Τρίτη 28 Σεπτεµβρίου 2021 θα γίνει δοκι-
µαστική ενεργοποίηση του συνόλου των σειρήνων συναγερµού
Πολιτικής Άµυνας σε όλη την επικράτεια ως εξής:

1. Τοπική ώρα 11.00’ σήµανση συναγερµού αεροπορικής επί-
θεσης για χρονική διάρκεια εξήντα (60) δευτερολέπτων (ήχος
διακοπτόµενος διαφορετικής έντασης) 

2. Τοπική ώρα 11.05’ σήµανση λήξης συναγερµού για χρονική
διάρκεια εξήντα (60) δευτερολέπτων (συνεχής ήχος σταθερής
έντασης).

Ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Τασούλας ζήτησε τον λόγο. 
Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Δεν

θέλω να ξεστρατίσω τη συζήτηση, αλλά επειδή αφορά και την
παιδεία, ταιριάζει αυτή η ανακοίνωση που θα κάνω. 

Σαν σήµερα πριν πενήντα χρόνια πέθαινε ο Γεώργιος Σεφέρης
και η Βουλή των Ελλήνων, τιµώντας τη βαρύτιµη µνήµη του, ορ-
γανώνει µία έκθεση στον διάδροµο, που ενώνει το Περιστύλιο µε
την είσοδο του Πρωθυπουργικού Γραφείου, για το πολύπτυχο
του Σεφέρη, για τον στοχαστή, τον ποιητή, τον διπλωµάτη Σε-
φέρη, µε αφετηρία την ηµεροµηνία του θανάτου του που είναι η
σηµερινή και την κηδεία του, η οποία εξελίχθηκε σε µία αντιδι-
κτατορική εκδήλωση από τις πιο κορυφαίες. 

Φυσικά δεν είναι δυνατόν να αποτυπωθεί όλο το έργο του Σε-
φέρη σε µία έκθεση, αλλά έχουµε πυκνώσει την πρωτοβουλία
µας, έχουµε παράθεση σαράντα έργων του, ποιητικών και πεζών,
όπου µπορεί κανείς να πάρει µια γεύση από αυτήν την, όπως
είπα, πολύπτυχη προσωπικότητα. Αξίζει, λοιπόν, για τους επόµε-
νους µήνες από σήµερα να επισκεφθούµε αυτή την έκθεση και
να καµαρώσουµε έναν ποιητή που το 1963 καµάρωσε όλη η αν-
θρωπότητα µε την απονοµή του Βραβείου Νόµπελ εκείνο τον
αλησµόνητο Οκτώβριο. 

«Αν είναι ανθρώπινος ο πόνος, δεν είµαστε άνθρωποι µόνο για
να πονούµε», είπε ο Σεφέρης σε ένα ποίηµά του και θα δείτε ότι
µέσα από το έργο του αναδεικνύεται όλη η αξία του ανθρώπου,
ο οποίος είναι για να πονάει, αλλά είναι και για να δρα, είναι και
για να στοχάζεται, αλλά κυρίως είναι για να ζει ελεύθερος. 

Η Βουλή, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τιµά τη µνήµη
ενός από τους κορυφαίους παγκοσµίως ποιητές και προφανώς
ενός από τους εντελώς κορυφαίους Έλληνες ποιητές µε αυτή
την έκθεση που καλώ όλες και όλους να την παρακολουθήσουµε
και να την χαρούµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Πρόεδρε, για την παρέµβασή σας αυτή. 

Πράγµατι ό,τι και να πει κανείς για τον Σεφέρη, θα ήταν λίγο. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

προς το Σώµα τα εξής: 
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1. Οι Υπουργοί Εθνικής Άµυνας, Οικονοµικών, Εξωτερικών, Δι-
καιοσύνης, καθώς ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κατέ-
θεσαν στις 17-9-2021 σχέδιο νόµου: «Κύρωση του Μνηµονίου
Κατανόησης µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελλη-
νικής Δηµοκρατίας, του Υπουργείου Άµυνας της Δηµοκρατίας
της Βουλγαρίας, του Υπουργείου Άµυνας της Τσεχικής Δηµο-
κρατίας, του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ρουµανίας και του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Τουρκικής Δηµοκρατίας (ενερ-
γούντος δια λογαριασµό της Κυβερνήσεως της Τουρκικής Δη-
µοκρατίας) σε σχέση µε τη σύσταση, διοίκηση και λειτουργία του
Κέντρου Αριστείας για Ολοκληρωµένη Αντιαεροπορική και Αντι-
πυραυλική Άµυνα (IAMD COE Operational MoU).  

Επίσης, οι Υπουργοί Εθνικής Άµυνας, Οικονοµικών, Εξωτερι-
κών και Δικαιοσύνης κατέθεσαν στις 17 Σεπτεµβρίου τρέχοντος
έτους σχέδιο νόµου µε θέµα: «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόη-
σης µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής Δη-
µοκρατίας, του Υπουργείου Άµυνας της Δηµοκρατίας της
Βουλγαρίας, του Υπουργείου Άµυνας της Τσεχικής Δηµοκρα-
τίας, του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ρουµανίας και του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Τουρκικής Δηµοκρατίας (ενερ-
γούντος δια λογαριασµό της Κυβέρνησης της Τουρκικής Δηµο-
κρατίας) καθώς επίσης και του Στρατηγείου του Συµµαχικού
Διοικητή Μετασχηµατισµού του ΝΑΤΟ αναφορικά µε τη λειτουρ-
γική σχέση όσον αφορά το Κέντρο Αριστείας για Ολοκληρωµένη
Αντιαεροπορική και Αντιπυραυλική Άµυνα (IAMD COE Functional
Relationship MoU).

Οι Υπουργοί Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Οικονοµικών, Εξω-
τερικών, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού, Επικρατείας, καθώς και ο Αναπληρωτής Υπουργός
Οικονοµικών κατέθεσαν στις 16 Σεπτεµβρίου τρέχοντος έτους
σχέδιο νόµου µε θέµα: «Κύρωση της συµφωνίας συνεργασίας
µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυ-
βέρνησης του Βασιλείου του Μαρόκου στον Τοµέα της Επιστη-
µονικής και Τεχνολογικής Έρευνας».

Τέλος, οι Υπουργοί Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Οικονοµικών,
Εξωτερικών Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού, Δικαιοσύνης, καθώς και οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικο-
νοµικών και Εξωτερικών κατέθεσαν στις 16 Σεπτεµβρίου 2021
σχέδιο νόµου µε θέµα: «Κύρωση της Συµφωνίας Κοινοπραξίας
ELIXIR για την ίδρυση της Ευρωπαϊκής Ερευνητικής Υποδοµής
Βιολογικών Δεδοµένων στον τοµέα της βιοεπιστήµης (ELIXIR).

Τα σχέδια νόµου παραπέµπονται στις αρµόδιες Διαρκείς Επι-
τροπές.

Συνεχίζουµε µε την επίκαιρη επερώτηση. Η κ. Κεφαλίδου έχει
τον λόγο για δέκα λεπτά. Θυµίζω ότι η πρωτοβουλία της πρώτης
επερωτούσης, της κ. Κεφαλίδου, είναι δέκα λεπτά και η δευτε-
ρολογία πέντε. Οι επόµενοι επερωτώντες Βουλευτές έχουν πέντε
και τρία λεπτά, εκτός από τους δύο τελευταίους, που έχουν τρία
και δύο αντιστοίχως.

Κυρία Κεφαλίδου, παρακαλώ, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα, επιτέλους, από τις 17 Μαΐου κατατεθειµένη επίκαιρη ερώ-
τηση του Κινήµατος Αλλαγής για την έως σήµερα κυβερνητική
πολιτική στον κρίσιµο χώρο της παιδείας.

Τον περασµένο Μάιο ζητήσαµε απαντήσεις για τους πληµµε-
λής χειρισµούς, την ολιγωρία, την προχειρότητα και την έλλειψη
ολοκληρωµένου σχεδιασµού στα ζητήµατα της παιδείας. Ταυτό-
χρονα, σας επιστήσαµε την προσοχή στα φλέγοντα θέµατα, που
θα αντιµετώπιζε η σχολική και πανεπιστηµιακή κοινότητα τον Σε-
πτέµβρη.

Και τι έκανε το Υπουργείο; Κατ’ αρχάς, αφού έκλεισε τη σχο-
λική και ακαδηµαϊκή χρονιά µε τρεις-τέσσερις ηχηρές ανακοινώ-
σεις και ένα νοµοθέτηµα, πήγε διακοπές. Ο Σεπτέµβριος έφτασε
µε βήµα ταχύ, γιατί, ως γνωστόν, ο χρόνος δεν περιµένει κανέναν
ούτε τους Υπουργούς, µε τα ερωτήµατα και τα προβλήµατα µε-
γαλύτερα από όσο τα αφήσατε, για άλλη µία χρονιά.

Αντιµέτωποι πια µε µία από τις πιο δύσκολες εξισώσεις της
πανδηµίας βρίσκεται η Υπουργός, η Κυβέρνηση αλλά κυρίως, θα
σας έλεγα, η ελληνική κοινωνία, που µε το καληµέρα της επανα-
λειτουργίας της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας -βλέπουµε

τι θα γίνει και µε την τριτοβάθµια, για επαγγελµατική εκπαίδευση
δεν µιλάµε, εξακολουθεί να είναι ανύπαρκτη- και µε τους ειδικούς
να επισηµαίνουν τους κινδύνους από την επιστροφή φοιτητών
και µαθητών στα θρανία.

Ας γυρίσουµε, λοιπόν, στον περασµένο Μάιο. Σας είχαµε εγ-
καλέσει για τα φλέγοντα ζητήµατα παιδείας, που η πανδηµία και
η παντελώς ελλειµµατική χειρισµοί σας τα φέρνουν σήµερα γι-
γαντωµένα µπροστά σε διλήµµατα, σε αγωνίες, που έχουν να κά-
νουν µε την εξέλιξη του τέταρτου κύµατος της πανδηµίας,
µπροστά σε αυτό που βιώνει, τελικά, κάθε ελληνική οικογένεια
µε παιδιά.

Και σας ρωτώ: Πώς ανοίγετε σχολεία και πανεπιστήµια µε πρό-
χειρες δηλώσεις µέτρων προστασίας, δηλώσεις που έχουν να
κάνουν µε self test που θα συµπληρώνουν οι γονείς; Βάλτε στην
εξίσωση ότι έχουµε και ανεµβολίαστους γονείς ή και αρνητές γο-
νείς, που θα γράψουν µια πρόχειρη δική τους δήλωση ή θα προ-
σπαθήσουν να βρουν πιστά πιστοποιητικά εµβολιασµού ή
νόσησης ή -το άλλο καταπληκτικό- ότι τα τµήµατα θα κλείνουν
όταν έχουµε 50%+1 κρούσµατα. Σοβαρά, τώρα, πιστεύετε ότι
υπάρχει κάποια οικογένεια, που θα συνεχίσει να στέλνει τα παι-
διά της στο σχολείο, όταν έχουν αρρωστήσει παραπάνω από
τρεις ή πέντε συµµαθητές των παιδιών της; Πώς ανοίγετε σχο-
λεία και πανεπιστήµια, όταν δεν έχετε καταφέρει να πείσετε το
40% του πληθυσµού να εµβολιαστεί;

Θυµηθήκατε να κάνετε καµπάνια εµβολιασµού στους νέους
επτά µέρες πριν ξεκινήσουν τα σχολεία. Έχουµε, εν τω µεταξύ,
και κάποια εξεταστική, τώρα, που τρέχει στα πανεπιστήµια. Ορι-
σµένα από αυτά τα παιδιά δίνουν διά ζώσης. Θα ανοίξουν τα πα-
νεπιστήµια; Δεν θα ανοίξουν τα πανεπιστήµια; Περιµένουµε να
σας ακούσουµε. Και όλα αυτά, όταν ξέρετε ότι η επιστηµονική
κοινότητα είναι ήδη απαισιόδοξη και όλοι οι ειδικοί θεωρούν ότι
το άνοιγµα των σχολείων θα επιδεινώσει την κατάσταση, δεδο-
µένης και της υψηλής µεταδοτικότητας της µετάλλαξης «Δέλτα»
σε συνδυασµό µε τα χαµηλά ποσοστά εµβολιασµού.

Πώς κινείστε τόσο απερίσκεπτα και διακινδυνεύετε την υγεία
τόσων παιδιών, τόσων νέων και των οικογενειών τους; Πώς περι-
φέρετε ως µέγα επίτευγµα τα αγγλικά, λέτε, στο νηπιαγωγείο ή
την από χρόνια εφαρµοσµένη ευέλικτη ζώνη δεξιοτήτων, όταν
θέλω να σας πω ότι όλη η Ευρώπη και όλος ο δυτικός κόσµος
ασχολείται πλέον, έχει πέσει µε τα µούτρα, να φτιάξει µοντέλα
αντιµετώπισης της µετάλλαξης «Δέλτα», της µετάλλαξης «Mu»
και του κύµατος της πανδηµίας; Πώς τολµάτε µε την Ελλάδα στη
δεύτερη θέση ποσοστού θανάτων από κορωνοϊό, µετά από την
πρωταθλήτρια, φυσικά, Βουλγαρία; Και τέλος, µε τι προϋποθέ-
σεις και µε τι προοπτική δεν κάνατε τίποτα όλο τον Ιούλιο µέχρι
το τέλος Αυγούστου για να υπάρχει ένα ασφαλές άνοιγµα στα
σχολεία και στα ΑΕΙ;

Άκουσα τον γενικό γραµµατέα της πρωτοβάθµιας φροντίδας
υγείας που ανακοίνωσε το ποσοστό της εµβολιαστικής κάλυψης
των εφήβων και είπε ότι έχει αυξηθεί -είναι γεγονός- το τελευταίο
διάστηµα. Πόσο τελευταίο; Μερικών ηµερών; Όταν ήδη έχουν
ξεκινήσει σχολεία και ξεκινούν σε λίγο τα πανεπιστήµια;

Δυστυχώς, τα νούµερα είναι αµείλικτα. Ένας στους τέσσερις
µαθητές λυκείου έχει κάνει µόνο την πρώτη δόση και το αντίστοιχο
ποσοστό για τους µαθητές γυµνασίου είναι στο 13%. Οι υπόλοιποι
τρεις στους τέσσερις; Οι υπόλοιποι 87% στο γυµνάσιο τι γίνονται;
Και πώς διασφαλίζει τη δηµόσια υγεία ο εµβολιασµός µόνο µε µία
δόση; Θυµίζω τη δική σας καµπάνια και τις ανακοινώσεις της επι-
τροπής των ειδικών, που επέµεναν ότι, προκειµένου να υπάρχει
ασφάλεια, πρέπει να υπάρχει πλήρης εµβολιασµός και να έχουν
περάσει δεκατέσσερις ηµέρες από τη δεύτερη δόση. Με αυτά τα
δεδοµένα και µε αυτήν την καθυστέρηση, πού πάµε, κυρία
Υπουργέ;

Για όλα αυτά τα κατεπείγοντα και για άλλα τα οποία θα σας
αναλύσω, περιµένουµε, όπως καταλάβατε, απαντήσεις. Απαντή-
σεις για την αναποτελεσµατικότητα µέτρων και νοµοθετικών
πρωτοβουλιών, που αφορούν στον εκσυγχρονισµό του ελληνικού
σχολείου και του πανεπιστηµίου. Το είδατε και εσείς µε τα απο-
τελέσµατα, το βλέπουµε εµείς, το βιώνει η ελληνική οικογένεια
µε τα παιδιά που µόλις τελείωσαν το σχολείο.

Μιλούσατε για ασφάλεια στα πανεπιστήµια µε ειδικούς φρου-
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ρούς. Θυµάστε, αυτούς που έχουν διαφορετικές στολές, που θα
είναι χίλιοι και, θα έχουν ανακριτικά καθήκοντα, θα συνεργάζον-
ται µε την Ελληνική Αστυνοµία. Πού είναι άραγε; Να ξεκαθαρίσω
ότι δεν ανησυχούµε, γιατί εµείς εξαρχής τοποθετηθήκαµε στην
προβληµατική, αυταρχική θα έλεγα, κυβερνητική επιλογή, που
ξέραµε ότι θα δηµιουργεί περισσότερα προβλήµατα από ό,τι θα
µπορεί να λύνει. Προτείναµε, µάλιστα και τρόπους περιστολής
και της ανοµίας και της εγκληµατικότητας στα ΑΕΙ, εµπλέκοντας
την καθ’ ύλην αρµόδια ακαδηµαϊκή κοινότητα και τις διοικήσεις
των πανεπιστηµίων.

Αν είχατε το πολιτικό σθένος να ακούσετε και να αποδεχθείτε
την πρόταση νόµου, που κατέθεσε το Κίνηµα Αλλαγής για τον
τρόπο φύλαξης των πανεπιστηµίων ο, σήµερα, αναγκαίος έλεγ-
χος των πιστοποιητικών εµβολιασµού και νόσησης δεν θα ήταν
πρόβληµα. Θα µπορούσε να αντιµετωπιστεί µε ασφάλεια και
αποτελεσµατικότητα.

Η Κυβέρνηση, όµως, και πάλι επέλεξε το φανταχτερό περιτύ-
λιγµα της επικοινωνιακής πολιτικής, για να χαϊδέψει τα αυτιά του
εκλογικού σώµατος, που δικαίως απαιτεί τα ιδρύµατα να λειτουρ-
γούν µε ασφάλεια. Θα µου πείτε, τελικά πού κατέληξαν αυτοί οι
τετρακόσιοι πρώτοι που έχουν προσληφθεί, αν υπάρχει σχέδιο
και ποιο είναι; Εγώ σας απαντώ: Δεν υπάρχει κανένα σχέδιο.

Μήπως σήµερα, λοιπόν, πρέπει να το ξανασκεφτείτε, κυρία
Υπουργέ; Μήπως σήµερα πρέπει να τολµήσετε να ακούσετε όχι
µόνο εµάς και την πρότασή µας, η οποία ήταν προϊόν µελέτης
ανθρώπων που γνώριζαν την πανεπιστηµιακή ζωή, αλλά να ακού-
σετε πια και την ακαδηµαϊκή κοινότητα;

Πριν από τρεις µέρες ακαδηµαϊκοί από όλο το δηµοκρατικό
πολιτικό φάσµα επανήλθαν στην ανάγκη να συζητηθεί µια πρό-
ταση σαν αυτή, που καταθέσαµε εµείς ως κόµµα, που δίνει ξε-
κάθαρες προτάσεις και λύσεις και δεν αρκείται σε καταγγελίες.
Μήπως να αφήσετε το περιτύλιγµα και να ασχοληθείτε µε το πε-
ριεχόµενο, µε την ουσία και µε την υλοποίηση της;

Μέγα θέµα το καλοκαίρι η εισαγωγή των παιδιών στην τριτο-
βάθµια και το φιάσκο των φετινών πανελλήνιων εξετάσεων, µε
την εφαρµογή αυτής της ανεπεξέργαστης νοµοθέτησης για την
ελάχιστη βάση εισαγωγής, που άφησε σχολές και καθηγητές
χωρίς φοιτητές. Σήµερα, δείχνετε όλοι εκ των υστέρων εµβρόν-
τητοι και έτοιµοι για διορθώσεις «από την επόµενη χρονιά» λέτε.
Τους υποψηφίους που έµειναν φέτος εκτός πανεπιστηµίων -και
δεν µιλάω για αυτούς που έγραψαν ένα, δύο, τρία, µιλάω για
τους άλλους που έµειναν απ’ έξω ν’ αγναντεύουν τη σχολή που
αδίκως δεν πέρασαν, γιατί το σύστηµα σας αστόχησε- τους ρω-
τήσατε τι θα κάνουν αυτή τη χρονιά; Δεν σκέφτεστε µήπως πρέ-
πει να τους δώσετε µία δεύτερη ευκαιρία;

Κυρία Υπουργέ, η αιτιολόγηση για τη βιαστική εφαρµογή του
µέτρου µε τον εκπαιδευτικό χρόνο παγωµένο στον Μάρτιο του
2019 ήταν επιεικώς προσχηµατική. Ποιος διαφωνεί ότι δεν µπο-
ρεί υποψήφιος µε γνώσεις επιπέδου τρία ή τέσσερα στην κλί-
µακα του είκοσι ν’ ανταποκριθεί στις απαιτήσεις ενός
πανεπιστηµιακού τµήµατος; Κανείς. Ποιος αντιλέγει ότι το κρά-
τος αδυνατεί να συντηρεί σχολές µε φοιτητές, που δεν παίρνουν
ποτέ πτυχίο; Κανείς. Από τις οφθαλµοφανείς γενικές παραδοχές
όµως µέχρι την επιβολή ενός ασχεδίαστου µέτρου υπάρχει από-
σταση, που µετριέται σε είκοσι χιλιάδες νέους εκτός πανεπιστη-
µιακών ιδρυµάτων, σε άλλους γιατί πράγµατι η γνώση που
αποκόµισαν στο σχολείο ήταν ανεπαρκής, αρκετούς όµως γιατί
έγιναν θύµατα των υπουργικών πειραµατισµών. Επίσης, µετριέ-
ται από τον αριθµό των πανεπιστηµιακών τµηµάτων, ακόµη και
αξιόλογων, που µετά την ανακοίνωση των βάσεων εισαγωγής αµ-
φισβητείται ο λόγος ύπαρξής τους. 

Πάµε στην ανυπαρξία πολιτικών ανάπτυξης της αφανισµένης
πια επαγγελµατικής εκπαίδευσης στη χώρα. Δεν φτάνει και δεν
µας κάνει η νοµοθέτηση ενός παράλληλου µηχανογραφικού για
να φοιτήσουν τα παιδιά σε εγκαταλελειµµένα και απαξιωµένα δη-
µόσια κέντρα επαγγελµατικής απασχόλησης, για να πει η πολι-
τεία ότι ασχολήθηκε µε σοβαρότητα µε την τεχνική και την
επαγγελµατική εκπαίδευση, ούτε τελικά η θέσπιση κάποιων µε-
τρηµένων στα δάχτυλα πρότυπων τεχνικών λυκείων. Και θα µπω
στον πειρασµό να σας πω ένα προσωπικό παράδειγµα.

Γονείς παιδιών, τα οποία όντως έχουν µια έφεση στις τέχνες,

αλλά δεν είναι τόσο καλοί µαθητές, βρήκαν µία εναλλακτική στα
πρότυπα ΕΠΑΛ. Ζήτησαν λοιπόν να µάθουν στην Αθήνα πόσα
υπάρχουν και αν µπορούν να γράψουν τα παιδιά τους. Η προ-
ϋπόθεση ήταν ν’ αριστεύσουν. Πολλά απ’ αυτά κατέβαλαν µεγά-
λες προσπάθειες µες την πανδηµία και το κατάφεραν. Πάνε να
γραφτούν και τους λένε: «Ξέρετε, υπάρχει ένα και αυτό είναι στο
Πέραµα». Μπορεί να γραφτεί στη δεύτερη χρονιά; Η απάντηση
είναι «όχι», δεν µπορείς να γραφτείς στη Β’ λυκείου. Και τι κάνει
ένας γονιός που θέλει να πάει το παιδί του; Η καταπληκτική
απάντηση που έδωσαν οι άνθρωποι του Υπουργείου Παιδείας
είναι ότι µετακοµίζει στο Πέραµα.

Συµπέρασµα: Πορευόµαστε χωρίς σχέδιο, χωρίς διάλογο,
χωρίς πραγµατική πρόθεση µεταρρύθµισης σε έναν τοµέα που
µε τις µακιαβελικές επιλογές της κυβέρνησης των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ
και τελικά µε τις ευλογίες της Κυβέρνησής σας η χώρα έχει µείνει
κυριολεκτικά ανάπηρη.

Ας πάµε στο µείζον θέµα, που δηµιούργησαν τα µέτρα αντιµε-
τώπισης των αποτελεσµάτων της πανδηµίας στη µαθητική και
φοιτητική κοινότητα. Ο κυβερνητικός στρουθοκαµηλισµός στα
τεράστια µαθησιακά κενά, που δηµιούργησε η απόλυτη επιτυχη-
µένη κατ’ εσάς εξ αποστάσεως διδασκαλία που πέρσι την είχατε
κάνει σηµαία είναι µέγα πρόβληµα. Τα προβλήµατα της εξ απο-
στάσεως, η αναποτελεσµατικότητα, οι αρρυθµίες που το βλέπει
κανείς ότι υπάρχουν σε όλες τις βαθµίδες εκπαίδευσης, σήµερα
πλέον, γίνονται αντιληπτές από όλους, συµπεριλαµβανοµένης
και της Κυβέρνησης, δυστυχώς, όµως µε χρονοκαθυστέρηση. 

Να θυµηθούµε, κυρία Υπουργέ, τι λέγατε ενάµιση χρόνο πριν
για την εξ αποστάσεως εκπαίδευση, που κανείς, βέβαια, δεν αρ-
νείται την αναγκαιότητά της. Να θυµηθούµε πόσο η Κυβέρνησή
σας τη διαφήµισε όχι ως αναγκαίο µέσο, όχι ως ελλειµµατικό
υποκατάστατο της διά ζώσης διδασκαλίας, αλλά ως το µέγα επί-
τευγµα που µπορούσε ν’ αντικαταστήσει µε απόλυτη επάρκεια
την ζωντανή αίθουσα. Σας το λέγαµε, σας το τεκµηριώσαµε πως
δεν είναι έτσι και σας επισηµάναµε πιθανούς κινδύνους για τους
µαθητές. Εσείς όµως περιφέρατε την εξ αποστάσεως διαδικασία
µάθησης ως τη µαγική λύση, που θα σας έδινε πόντους προσω-
πικού επιτεύγµατος µε µάτια και αυτιά κλειστά σε όσα τραγελα-
φικά συµβαίναν στα ελληνικά σχολεία: δάσκαλοι εγκαταλε-
λειµµένοι στην τύχη τους, να µάθουν από µόνοι τους τη διαδικα-
σία του διαδικτυακού µαθήµατος, µε ελλείψεις σε υλικοτεχνικές
υποδοµές και ανύπαρκτα δίκτυα, µε από ανύπαρκτη έως ελλειµ-
µατική και καθυστερηµένη µετά το τέλος της χρονιάς επιµόρ-
φωση και υποστήριξη των εκπαιδευτικών και ενίσχυση φυσικά
του σχολείου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Κεφαλίδου,
πρέπει να ολοκληρώσετε.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Είναι καίριο το θέµα. Θα
ήθελα µια ανοχή, παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρία Υπουργέ, εσείς και το ΙΕΠ θα έπρεπε ήδη από την πε-
ρασµένη χρονιά να έχετε ανακοινώσει µέτρα µείωσης και ανα-
διάταξης της ύλης καθώς και σειρά υποστηρικτικών δράσεων και
παρεµβάσεων αναπλήρωσης των µαθησιακών κενών. Και αυτά
τόσο για τη χρονιά που τελείωσε, που άφησε µικρά παιδιά που
άρχισαν να βρίσκουν έναν βηµατισµό στο διάβασµα και τελικά
συλλαβίζουν, αλλά και µεγάλα παιδιά, που είχαν τα προσόντα να
είναι σήµερα φοιτητές και δεν τα κατάφεραν. Ένα λοιπόν κοµ-
µάτι είναι η χρονιά που πέρασε και ένα άλλο κοµµάτι η χρονιά
που ξεκινάει τώρα. Πού είναι όλα αυτά; Είναι στα µετρήσιµα στα
δάχτυλα πρότυπα και πειραµατικά ή στα ελάχιστα πρότυπα
επαγγελµατικά λύκεια; Αυτή η υπουργική αδράνεια έδωσε τα
πρώτα απτά αποτελέσµατα τον Ιούνιο µε τις επιδόσεις των υπο-
ψηφίων στα ΑΕΙ και τη βλέπει τώρα όλη η ελληνική κοινωνία µε
το ξεκίνηµα της νέας σχολικής χρονιάς. 

Τώρα, για εσπερινά λύκεια, για εκπαίδευση προσφύγων, για
διαπολιτισµική εκπαίδευση ούτε κουβέντα. Η απουσία διαλόγου
µε φορείς και επιστηµονικές και επαγγελµατικές ενώσεις απο-
φοίτων δηµιούργησε τεράστια θέµατα στους αποφοίτους των
ΤΕΙ που έγιναν ΑΕΙ µε πτυχία τα οποία δίνονται χωρίς να υπάρ-
χουν επαγγελµατικά αποτελέσµατα. Η έλλειψη βούλησης και άρ-
νησης για αλλαγή του νοµοθετικού πλαισίου της κυβέρνησης των
ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ δηµιούργησε άλλα τραγελαφικά. 
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Εσείς ουσιαστικά, εδώ και δύο χρόνια, πέρα από κάποιες θε-
ραπευτικές πολιτικές µε τις πράσινες και τις κόκκινες σχολές,
πέρα από κάποιες κοµµατικές υποχρεώσεις -κολέγια και κάποια
επαγγελµατικά δικαιώµατα- και ιδεοληπτικές πολιτικές, όπως
είναι η πανεπιστηµιακή αστυνοµία, ακολουθείτε πιστά τον ανα-
χρονιστικό προσανατολισµό, το ξεχασµένο περιεχόµενο και τε-
λικά όλο τον πυρήνα της εκπαιδευτικής πολιτικής τον µπαλτά
Φίλη και Γαβρόγλου. Βέβαια, υπάρχει µια διαφορά: Το κάνετε
από την άλλη πλευρά.

Προσλήψεις εκπαιδευτικών, το πιο χαρακτηριστικό παρά-
δειγµα. Έχετε κρατήσει το ίδιο νοµοθετικό πλαίσιο χωρίς εχέγ-
γυα του ΑΣΕΠ, χωρίς διάλογο µε φορείς και κόµµατα ώστε η
διαδικασία να µπορέσει να γίνει δικαιότερη, αντικειµενικότερη,
πιο διαφανής, επιτέλους µονιµότερη, χωρίς ν’ αλλάζει κάθε τρεις
και λίγο και φυσικά, επιλογές στελεχών εκπαίδευσης.

Ήδη, ο Σεπτέµβρης είναι εδώ και η πανδηµία παρούσα. Ελπί-
ζουµε λοιπόν να µας διαφωτίσετε πώς σκέφτεστε την πορεία της
εκπαίδευσης στα δηµόσια σχολεία και στα πανεπιστήµια τη χρο-
νιά που ήδη τρέχει. Θέλουµε να µας εξηγήσετε τι κάνατε και κυ-
ρίως τι και γιατί δεν κάνατε µέσα στο καλοκαίρι που πέρασε, πώς
θα αντιµετωπίσετε αυτό, που έρχεται τη φετινή χρονιά και θα πεί-
σετε όχι εµάς, αλλά την ελληνική κοινωνία που ακούει ότι όχι τ’
αγγλικά στο νηπιαγωγείο, όχι οι δεξιότητες ροµποτικής και σε-
βασµού του διπλανού. Αυτά είναι πολύ καλά, άξια, αυτονόητα,
αλλά εντελώς ανεπαρκή µπροστά στα µεγάλα προβλήµατα. Πώς
θα είναι τα παιδιά ασφαλή στα σχολεία; Πώς θα παραµείνουν
ανοιχτά σχολεία και πανεπιστήµια; Πώς θα αποκτήσουν πρό-
σβαση οι φοιτητές στα άδεια πανεπιστηµιακά τµήµατα, µετά την
εµµονή σας στις στρεβλώσεις από την εφαρµογή της ελάχιστης
βάση εισαγωγής;

Απαντήστε µας µέσα στα τόσα νεωτερικά που φέρνετε, γιατί
δεν ακούσαµε κουβέντα για το εθνικό απολυτήριο. Επικρατεί
άκρα του τάφου σιωπή για τη δυνατότητα τα παιδιά, που τελει-
ώνουν την υποχρεωτική εκπαίδευση στη Γ’ γυµνασίου να έχουν
πιστοποίηση αγγλικών και πιστοποίηση πληροφορικής. Απαντή-
στε µας για την επιµονή της Κυβέρνησης να τσαλαβουτά µε απο-
σπασµατικά µέτρα και νοµοθετήµατα βεγγαλικά.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ. 

Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Καµίνης. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι, το ισχυρό δηµόσιο σχολείο µε υψηλή ποι-

ότητα παρεχόµενης εκπαίδευσης υψηλής κατάρτισης και καλά
αµειβόµενους εκπαιδευτικούς και σύγχρονες υποδοµές µπορεί
να εξασφαλίσει την κοινωνική κινητικότητα και την ισότητα των
ευκαιριών. 

Κατά τη διάρκεια της πανδηµίας η εκπαιδευτική δραστηριό-
τητα µπήκε στην εποχή της τηλεκπαίδευσης µε πολλά προβλή-
µατα. Η ποιότητα της διδασκαλίας µέσα από µία κάµερα δεν
συγκρίνεται µε τη διδασκαλία µέσω της φυσικής παρουσίας στη
σχολική τάξη και το αµφιθέατρο. Προέκυψαν µαθησιακά κενά ,ει-
δικά στους µαθητές της υποχρεωτικής εκπαίδευσης, όπου η
«αλυσίδα γνώσης» είναι περισσότερο ορατή. 

Θα πρέπει, λοιπόν, το Υπουργείο να προβλέψει πρώτα απ’ όλα
την κάλυψη των µαθησιακών κενών µέσω προγραµµάτων ενισχυ-
τικής διδασκαλίας. 

Απαιτείται µια συνολική και όχι αποσπασµατική εκπαιδευτική
πολιτική και µεταρρύθµιση, που θα ξεκινά από το νηπιαγωγείο
και θα καταλήγει στο πανεπιστήµιο. Και αυτό δεν µπορεί να είναι
υπόθεση µόνο µιας κυβέρνησης ή µόνο ενός Υπουργού, αλλά
ένα διακοµµατικό κεκτηµένο µε την ενεργοποίηση και του Εθνι-
κού Συµβουλίου Παιδείας. Οι διαφορετικές βαθµίδες εκπαίδευ-
σης πρέπει να συνοµιλούν µεταξύ τους και να αποτελούν ένα
ενιαίο µονοπάτι γνώσης που θα καταλήγει στην απόκτηση του
εθνικού απολυτηρίου µέσα από την εξέταση από προκαθορι-
σµένη τράπεζα θεµάτων. Και αυτό αποτελεί µία πάγια θέση του
Κινήµατος Αλλαγής. 

Δυστυχώς, ακόµη ασχολούµαστε µε ζητήµατα, που έπρεπε
ήδη να έχουµε λύσει, όπως είναι ο τρόπος εισαγωγής στα AEI,

που πληροφορούµαστε από τον κυριακάτικο Τύπο ότι θέλετε και
πάλι να τον αλλάξετε ή ο αριθµός τµηµάτων και σχολών, που
πρέπει να λειτουργούν ανά την επικράτεια µε τον αρµόδιο Υφυ-
πουργό να προαναγγέλλει µε συνέντευξή του στο Αθηναϊκό Πρα-
κτορείο αντίστοιχη παρέµβαση.

Το Υπουργείο Παιδείας σε αυτά τα δύο χρόνια ανάλωσε πο-
λύτιµο κεφάλαιο σε διακηρύξεις και άτολµες µεταρρυθµίσεις. Θα
αναφερθώ σε δύο παραδείγµατα: την πανεπιστηµιακή αστυνοµία
και την αξιολόγηση των εκπαιδευτικών.

Ως προς την πανεπιστηµιακή αστυνοµία το Κίνηµα Αλλαγής
είχε καταθέσει τη δική του ρεαλιστική πρόταση νόµου, την οποία,
όµως, αγνοήσατε. Θεσπίσατε την οµάδα προστασίας των πανε-
πιστηµιακών ιδρυµάτων, προκηρύξατε τις θέσεις και λίγο προτού
ξεκινήσει το νέο ακαδηµαϊκό έτος, την «παγώσατε». Και σαν να
µην έφτανε αυτό, στον πρόσφατο νόµο για τα ζώα συντροφιάς
θεσπίσατε τη δυνατότητα στα πανεπιστήµια να προβαίνουν σε
απευθείας αναθέσεις, κατά παρέκκλιση, µάλιστα, κάθε σχετικής
διάταξης της κείµενης νοµοθεσίας περί δηµοσίων συµβάσεων,
για τον έλεγχο της τήρησης των έκτακτων µέτρων σε φοιτητές
και προσωπικό κατά τη διαδικασία της διδασκαλίας µε φυσική
παρουσία. 

Ως προς την αξιολόγηση των εκπαιδευτικών θα επαναλάβω
ό,τι είχα πει και κατά την ψήφιση του ν.4823. Είκοσι σχεδόν σε-
λίδες και είκοσι οκτώ άρθρα για την αξιολόγηση, αν δεν κάνω
λάθος, και τελικά καταλήγουµε στο ακροτελεύτιο άρθρο του αν-
τίστοιχου κεφαλαίου, που µας λέει ότι η αξιολόγηση απλώς λαµ-
βάνεται υπ’ όψιν για την εξέλιξη του εκπαιδευτικού, λαµβάνεται
υπ’ όψιν, δηλαδή, µεταξύ πολλών άλλων άγνωστων κριτηρίων. 

Αυτό δεν είναι σοβαρή αξιολόγηση. Αυτό είναι κολοβή αξιολό-
γηση και συνιστά στην ουσία φυγοµαχία. 

Στο ολοήµερο σχολείο η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
συνεχίζει στο δρόµο της οπισθοδρόµησης, που χάραξε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Το ολοήµερο σχολείο ήταν ένα πιλοτικό πρόγραµµα, που
ξεκίνησε το 2010 από την κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ στο πλαίσιο
του προγράµµατος για το «Νέο Σχολείο». Ήταν τόσο επιτυχη-
µένο που είχε καταφέρει να καλύψει το 65% του µαθητικού δυ-
ναµικού της χώρας. Και έρχεστε τώρα, µε πρόσφατη υπουργική
απόφαση, και εισάγετε έναν αδικαιολόγητο ανταγωνισµό µε τα
κέντρα δηµιουργικής απασχόλησης που λειτουργούν στο επί-
πεδο των δήµων. 

Θέλουµε, όµως, και µία δηµόσια εκπαίδευση συµπεριληπτική,
που θα εγγυάται το καθολικό δικαίωµα των ανηλίκων στην εκπαί-
δευση χωρίς διακρίσεις και, παράλληλα, θα εξασφαλίζει την
απρόσκοπτη πρόσβαση σε ευάλωτες κατηγορίες ενηλίκων, όπως
είναι οι φυλακισµένοι, οι αιτούντες άσυλο και οι αναγνωρισµένοι
πρόσφυγες. Ενώ, πράγµατι, για το σχολικό έτος 2021-2022
έχουν ιδρυθεί οι δοµές υποδοχής για την εκπαίδευση των προ-
σφυγοπαίδων και έχουν διενεργηθεί οι αποσπάσεις εκπαιδευτι-
κών σε δοµές φιλοξενίας προσφύγων, κάποια στιγµή πρέπει να
σταµατήσει αυτός ο διαχωρισµός σε κανονικό σχολείο και ειδικό
σχολείο για τα προσφυγόπουλα. Αυτά πρέπει να πηγαίνουν κα-
νονικά στο σχολείο. Και αυτό είναι ένα αίτηµα, που το στηρίζουν
και οι εκπαιδευτικοί. Επίσης, σε συνεργασία µε το Υπουργείο Με-
τανάστευσης και Ασύλου θα πρέπει να αποφασισθεί, επιτέλους,
µια ολοκληρωµένη εθνική στρατηγική ένταξης των προσφύγων
µέσα στην εκπαιδευτική διαδικασία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ ένα µε δύο λεπτά ακόµα. 
Επιπρόσθετα, δεν γίνεται να έχει θεσπιστεί η εξέταση της ελ-

ληνικής γλώσσας για την απόκτηση του πιστοποιητικού επάρ-
κειας γνώσεων για την πολιτογράφηση αλλοδαπών και το
Υπουργείο Παιδείας να µην έχει µεριµνήσει για τη σύσταση ειδι-
κών τµηµάτων που θα προετοιµάζουν τους υποψήφιους προς πο-
λιτογράφηση για τις εξετάσεις. 

Θα ήθελα σε αυτό το σηµείο να κάνω και µία επισήµανση για
τις δοµές εκπαίδευσης και τη στελέχωση στα καταστήµατα κρά-
τησης, καθώς και για τα τµήµατα εκµάθησης της ελληνικής
γλώσσας του ν.4763. Τον Μάρτιο του 2021 συγκροτήθηκε η πεν-
ταµελής επιτροπή ,που είναι αρµόδια για το συντονισµό και την
επιτάχυνση των διαδικασιών ίδρυσης και λειτουργίας των δοµών
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εκπαίδευσης. Όµως, µέχρι στιγµής, αν δεν κάνω λάθος, µε την
κοινή υπουργική απόφαση 4265 της 15ης Σεπτεµβρίου έχει συ-
σταθεί µόνο το µονοθέσιο δηµοτικό σχολείο στο κατάστηµα κρά-
τησης Κορυδαλλού Ι. Με τα υπόλοιπα καταστήµατα κράτησης τι
γίνεται; Η σχολική χρονιά έχει ήδη ξεκινήσει. Πότε περιµένετε να
ιδρύσετε τις δοµές εκπαίδευσης; Πότε περιµένετε να τοποθετή-
σετε τους διευθυντές και τους υποδιευθυντές, που ο δικός σας
νόµος προβλέπει; 

Θα θέλαµε να µας δώσετε και µία εικόνα για τα προγράµµατα
ελληνοµάθειας, που οργανώνει και εποπτεύει η Γενική Γραµµα-
τεία Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης Κατάρτισης και Διά Βίου Μά-
θησης. Επισκεπτόµενος την ιστοσελίδα της γενικής γραµµατείας
είδα ότι οι τελευταίες εξετάσεις ελληνοµάθειας διεξήχθησαν στις
30 Νοεµβρίου του 2019. Αυτό αληθεύει; Γιατί αν είναι αλήθεια,
τότε η διάταξη του άρθρου 76 παραµένει ανενεργή αν υπολογί-
σει κάποιος ότι ακόµη δεν έχουν εκδοθεί και οι απαιτούµενες κοι-
νές υπουργικές αποφάσεις, που προβλέπονται στο άρθρο 77 του
ν.4763. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε Καµίνη.

Τον λόγο έχει ο κ. Βασίλης Κεγκέρογλου.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, η Νέα Δηµοκρατία και εσείς προσωπικά δια-

τείνεστε, ιδιαίτερα όταν είστε αντιπολίτευση, ότι η παιδεία είναι
εθνικό θέµα, αλλά ως Κυβέρνηση την αντιµετωπίζετε δύο χρόνια
τώρα µονοκοµµατικά. Συνεχίζετε την τακτική της προηγούµενης
κυβέρνησης, που νοµοθετούσε χωρίς διάλογο και συναινέσεις.
Αρνείστε πεισµατικά την επανασύσταση του Εθνικού Συµβουλίου
Παιδείας, που κατήργησε ο ΣΥΡΙΖΑ, ώστε να διασφαλιστούν οι
όροι διαβούλευσης και η αναγκαία για την παιδεία συναίνεση. 

Στη διάρκεια της πανδηµίας αποτύχατε να συγκεράσετε την
ανάγκη για ελάχιστη κοινωνική και οικονοµική δραστηριότητα µε
την ανάγκη για προστασία της υγείας των πολιτών ιδιαίτερα στην
εκπαίδευση και γι’ αυτό σας εγκαλούµε σήµερα. Η αποτυχία
αυτή επηρέασε τους µαθητές, τους γονείς και τους εκπαιδευτι-
κούς, προκαλώντας ένα σοβαρό µαθησιακό και παιδαγωγικό έλ-
λειµµα στους µαθητές. 

Η έλλειψη προετοιµασίας και η προχειρότητα χαρακτήρισαν
την πολιτική του Υπουργείου Παιδείας από την έναρξη του πρώ-
του κύµατος έως σήµερα -δυστυχώς και σήµερα- διότι η επικρα-
τούσα κατάσταση και ο ανακοινωµένος σχεδιασµός δεν
προµηνύει θετικές εξελίξεις. 

Σας εγκαλούµε γιατί δεν αξιοποιήσατε το χρόνο για τους σκο-
πούς της εκπαίδευσης, αλλά τον σπαταλήσατε για τις σκοπιµό-
τητες της Κυβέρνησης όπως η αναγραφή της διαγωγής στα
απολυτήρια, η αναγνώριση πτυχίων των ιδιωτικών κολεγίων, η
τοποθέτηση κοµµατικών στελεχών στις διευθύνσεις εκπαίδευ-
σης, ο έλεγχος της σύνθεσης των υπηρεσιακών συµβουλίων και
των συµβουλίων επιλογής, η ανάθεση της φύλαξης των πανεπι-
στηµίων στην ΕΛ.ΑΣ., η καθιέρωση της ελάχιστης βάσης που
έγινε µεγίστη, µέγιστος «κόφτης» και η υποβάθµιση της δευτε-
ροβάθµιας τεχνικής και επαγγελµατικής εκπαίδευσης. Σπάσετε
για πρώτη φορά το ενιαίο της λυκειακής εκπαίδευσης και τη δια-
φοροποίηση µεταξύ εκπαίδευσης και κατάρτισης.

Σας εγκαλούµε γιατί διαµορφώσατε µία καταστροφική χρονιά
για τα παιδιά της περυσινής Γ’ λυκείου. Σαν να µην έφθανε η παν-
δηµία, η µείωση εισακτέων τους έφερε ακόµα σε πιο δύσκολη
θέση. Επικαλεστήκατε την αποτροπή εισόδου µαθητών στα ΑΕΙ
µε βαθµούς «3» και «4». Είναι µία λογική που ακούγεται πάρα
πολύ καλά, αλλά διαµορφώσετε έναν µαθηµατικό αλγόριθµο και
µία διαδικασία, που άφησε εκτός χιλιάδες καλούς µαθητές που
έγραψαν ακόµα και πολύ πάνω από το «12». Έτσι, πολλά αξιό-
λογα τµήµατα έµειναν χωρίς φοιτητές και πολύ περισσότερα
τµήµατα έµειναν µε µειωµένο αριθµό εισακτέων.

Σας εγκαλούµε γιατί δεν βρήκατε αίθουσες για να λειτουργή-
σουν τµήµατα µε δεκαπέντε παιδιά. Αντίθετα, σε πολλά σχολεία
έχουµε συγχωνεύσεις τµηµάτων και αύξηση του αριθµού των µα-
θητών.

Δεν πήρατε επιπλέον µέτρα για τα ειδικά σχολεία όπου είναι

γνωστό ότι η τήρηση των υγειονοµικών πρωτοκόλλων δεν είναι
και τόσο εύκολη. Σε αρκετά σχολεία µειώθηκε ο αριθµός των κα-
θαριστριών και ο χρόνος απασχόλησής τους. Δεν διαµορφώσατε
ένα πλαίσιο προστασίας για τους διευθυντές και τους εκπαιδευ-
τικούς, τους οποίους τους αφήνετε έκθετους όταν έρχονται κα-
θηµερινά αντιµέτωποι µε οµάδες αντιεµβολιαστών, που πολλοί
από αυτούς αρνούνται να επιδείξουν κωδικό υποβολής self test
των παιδιών τους που πιστοποιεί την ηλεκτρονική υποβολή.

Καταθέτω έγγραφο της Περιφερειακής Διεύθυνσης Πρωτο-
βάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης Κεντρικής Μακεδο-
νίας, η οποία λέει ότι δεν πειράζει, ας µην εφαρµόζεται το
σχετικό. Άρα, βάζετε τον διευθυντή –και τον εκπαιδευτικό- αντι-
µέτωπο µε τους ανθρώπους οι οποίοι έχουν για τον άλφα ή βήτα
λόγο αυτή την άποψη για το εµβόλιο.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η εξαγγελία ότι εκπαιδευτικός, που ασθενεί µε COVID θα αν-
τικαθίσταται άµεσα δεν «περπατάει», διότι υπάρχουν περιπτώ-
σεις εκπαιδευτικών, που ασθένησαν µε την έναρξη της σχολικής
χρονιάς και το κενό τους παραµένει ακάλυπτο. Οι ελλείψεις των
εγκυκλίων οδηγιών σας και οι έωλες διαβεβαιώσεις σας σε συν-
δυασµό µε το γεγονός ότι ένα τµήµα θα κλείνει µόνο αν νοσεί το
50%+1 των µαθητών, θα οδηγήσει σε εκτόξευση κρουσµάτων
στα σχολεία. Είναι, βέβαια, µία άλλη εφαρµογή της λογικής «τα
µισά παιδιά στην τάξη» τα δεκαπενταµελή τµήµατα. Θα τα κάνετε
µόνο εάν έχουµε κρούσµατα από COVID των υπόλοιπων.

Φυσικά, το σπουδαιότερο για το οποίο δεν ενδιαφερθήκατε
ήταν να αναδιατάξετε την ύλη, να φτιάξετε ανταλλακτικά ωρο-
λόγια και αναλυτικά προγράµµατα και να ετοιµάσετε ένα σχέδιο
για εκ περιτροπής διδασκαλία, αν τα πράγµατα δεν πάνε καλά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπά προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Σας εγκαλούµε γιατί εν µέσω πανδηµίας διευρύνθηκαν οι ανι-
σότητες στην εκπαίδευση. Δεν συνειδητοποιήσατε ότι δηµιουρ-
γήθηκε τεράστιο µορφωτικό και παιδαγωγικό έλλειµµα, µε
πολλαπλές επιπτώσεις στο µέλλον των νέων. Δεν προετοιµαστή-
κατε και δεν έχετε ένα σχέδιο ανάπτυξης αντισταθµιστικών προ-
γραµµάτων, όπως προανέφερα. Κάνατε προσλήψεις µονίµων και
αναπληρωτών µε τον νόµο Γαβρόγλου που είχατε καταγγείλει
για τις αδικίες του, ακόµα και στους κανόνες που ισχύουν µεταξύ
γενικής και ειδικής εκπαίδευσης. Όµως, έτσι δεν επαρκούν.
Υπάρχουν πολλά κενά ακόµα.

Δεν συµµορφώνεστε µε τις δικαστικές αποφάσεις για τους επι-
τυχόντες του διαγωνισµού του 2008 του ΑΣΕΠ και αδιαφορείτε
για τις προτάσεις που καταθέτει το Κίνηµα Αλλαγής για την επί-
λυση του προβλήµατος. Από σκληροί πολέµιοι των µεταρρυθµί-
σεών µας γίνεστε κακοί αντιγραφείς τους µόνο για επικοινωνια-
κούς λόγους και σας εγκαλούµε για την κακή αντιγραφή και όχι
για τη µεταστροφή.

Φλυαρείτε συνεχώς περί µεταρρυθµίσεων, αλλά διατηρείτε το
φτωχό σχολείο των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Σας εγκαλούµε γιατί δεν
υπάρχει καµµία πρόνοια και καµµία πολιτική για το ολοήµερο
σχολείο, για διεύρυνση του ωραρίου λειτουργίας του υποχρεω-
τικού προγράµµατος, για το ενιαίο αναµορφωµένο εκπαιδευτικό
πρόγραµµα, για επαναφορά του δασκάλου του ολοήµερου, για
θέσπιση πιστοποιηµένου γυµνασίου µε πιστοποίηση στα Αγγλικά
και την Πληροφορική, για εθνικό απολυτήριο, για αυτονοµία της
σχολικής µονάδας.

Σας εγκαλούµε γιατί δεν στηρίξατε τους µαθητές των εσπερι-
νών λυκείων, αντίθετα µε τον ν.4777/2021 που ψηφίσατε και την
ανώτερη βάση. Ουσιαστικά ακυρώσατε και το ποσοστό του 1%.
Πλήξατε την αυτονοµία της σχολικής µονάδας, αφού διαµορφώ-
σατε ένα ασφυκτικό και άκαµπτο πλαίσιο διοίκησης και ελέγχου
της εκπαίδευσης. Κάνατε το εκπαιδευτικό µας σύστηµα ακόµα
πιο συγκεντρωτικό, µε έντονο «διοικητισµό» και ενίσχυση της
γραφειοκρατίας. 

Πετσοκόψατε τις αρµοδιότητες του Συλλόγου Διδασκόντων,
ενισχύοντας υπέρµετρα σε πολλές περιπτώσεις τον ρόλο του δι-
ευθυντή της σχολικής µονάδας. Προχωρείτε σε επιλογή στελε-
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χών, έχοντας τον πλήρη έλεγχο των Συµβουλίων Επιλογής και µε
τους αιρετούς καταργηµένους. Μιλάτε –αλλά νοµοθετήσατε κιό-
λας- για µία αποσπασµατική αξιολόγηση, χωρίς να έχετε διαµορ-
φώσει ένα ολοκληρωµένο και σύγχρονο σύστηµα επιµόρφωση
των εκπαιδευτικών, που θα είναι συνέχεια της αξιολόγησης.

Μιλάτε για συγχωνεύσεις-καταργήσεις τµηµάτων ΑΕΙ και συµ-
πράξεις ακριβώς µε τον ίδιο τρόπο που έκανε τις ιδρύσεις η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση, χωρίς συζήτηση µε την εκπαιδευτική
κοινότητα, χωρίς συζήτηση µε την κοινωνία και τις πολιτικές δυ-
νάµεις για έναν νέο ακαδηµαϊκό χάρτη.

Αφήνετε στον αέρα χιλιάδες απόφοιτους των ΤΕΙ, θύµατα της
πολιτικής Γαβρόγλου και της έλλειψης διαδικασιών αντιστοίχισης
µε τα ενεργά τµήµατα.

Κυρία Υπουργέ, δεν υπάρχουν άλλα περιθώρια συνέχισης της
ανασφάλειας και της αναστάτωσης που επικρατεί στον χώρο της
παιδείας. Η νηνεµία λόγω πανδηµίας µη σας εφησυχάζει. Η εκ-
παίδευση είναι άρρηκτα δεµένη µε την ανάπτυξη της χώρας.
Είναι εθνικό ζήτηµα. Απαιτεί διάλογο και συναίνεση. Γι’ αυτό χρει-
άζεται µία σοβαρή πολιτική. Αλλάξτε τώρα την αποσπασµατική
και σκόπιµη πολιτική των επιλογών σας και προχωρήστε σε έναν
ουσιαστικό διάλογο όχι µόνο µε τις πολιτικές δυνάµεις, αλλά και
τους εκπαιδευτικούς φορείς και την κοινωνία, για να δούµε τι
είναι αυτό που πρέπει να αλλάξει και πώς να προχωρήσουν τα
πράγµατα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε Κεγκέρογλου.

Παρακαλώ να τηρείται ο χρόνος, διότι όπως βλέπετε οι προ-
ηγούµενοι οµιλητές έχουν ξεπεράσει και τη δευτερολογία τους,
εκτός αν δεν κάνουν χρήση της δευτερολογίας.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Ανδρέας Πουλάς.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκίνησε

πριν από µία εβδοµάδα η νέα σχολική χρονιά και καθώς είναι η
τρίτη χρονιά που διανύουµε εν µέσω πανδηµίας του COVID-19,
προσπαθούµε να καταλάβουµε τι άλλαξε φέτος σε σχέση µε πέ-
ρυσι στη λειτουργία των σχολείων.

Φέτος δεν δωρίσατε µάσκες και παγούρια στους µαθητές ούτε
όµως κάνατε κάτι για τη µείωση του αριθµού των µαθητών µέσα
στις τάξεις ούτε προχωρήσατε σε περισσότερες προσλήψεις εκ-
παιδευτικών για την κάλυψη των κενών ούτε αυξήσατε τα τεστ
από τον ΕΟΔΥ στην εκπαιδευτική κοινότητα.

Στη χώρα µας ανοίγουµε τα σχολεία µε χαµηλά ποσοστά ολο-
κληρωµένων εµβολιασµών στους εφήβους, γεγονός που δηµι-
ουργεί µεγάλες αµφιβολίες για το αν η δια ζώσης εκπαίδευση
αντέξει µέχρι τα Χριστούγεννα. Με τον τρόπο που ανοίγετε τα
σχολεία όπου το δόγµα της ατοµικής ευθύνης κυριαρχεί, πόσα
παιδιά θα ασθενήσουν; Πόσα θα χρειαστούν νοσηλεία; Είµαστε
προετοιµασµένοι για µία σφοδρή αναζωπύρωση στις νεαρές ηλι-
κίες; Ήδη, ένα στα τέσσερα ηµερήσια κρούσµατα αφορούν σε
παιδιά, τη στιγµή που τον προηγούµενο µήνα ήταν ένα στα πέντε.
Και ακόµη δεν έχουµε δει το αποτύπωµα της λειτουργίας των
σχολείων στην πορεία της πανδηµίας, καθώς αυτό θα φανεί τις
επόµενες εβδοµάδες, για να µην πω µήνες. 

Ακόµα και σήµερα, λοιπόν, που έχουµε µπει σε πλήρη εκπαι-
δευτική λειτουργία, συνεχίζετε να εκδηλώνετε αυταρέσκεια και
κυνισµό, πέραν των αντιφατικών µηνυµάτων που δίνετε, όταν ενώ
κλείνατε ολόκληρα σχολεία µε ένα κρούσµα κορωνοϊού, τώρα
απαιτείται να απουσιάζει το «50+1» για να κλείσει το τµήµα. Δεν
έχετε κάνει τη στοιχειώδη προετοιµασία για την αντιµετώπιση
των προβληµάτων ενός χειµώνα που προµηνύεται δύσκολος
λόγω της µεγάλης µεταδοτικότητας της µετάλλαξης «Δέλτα».
Όταν και ο ίδιος ο Διευθυντής του Παγκόσµιου Οργανισµού
Υγείας στην Ευρώπη, ο Χανς Κλούγκε, τονίζει ότι χωρίς αποστά-
σεις και τήρηση των ατοµικών µέτρων προστασίας, όπως οι µά-
σκες εν ώρα µαθήµατος και η υγιεινή των χεριών και του
αναπνευστικού και χωρίς συχνούς ελέγχους µε τεστ, το εµβόλιο
δεν µπορεί από µόνο του να τερµατίσει την πανδηµία, εσείς τι
κάνετε για αυτό;

Επαναφέρατε τους µαθητές σε µικρές τάξεις όπου οι αποστά-

σεις εκ των πραγµάτων είναι αδύνατο να συγκρατηθούν, ενώ πα-
ράλληλα δεν εξαγγείλατε καµµία ενηµερωτική εκστρατεία στα
σχολεία για το ζήτηµα του κορωνοϊού. Για εσάς όλα είναι ζήτηµα
ατοµικής ευθύνης και όχι της πολιτείας που αφήνει µαθητές, εκ-
παιδευτικούς και οικογένειες στο έλεος της ασθένειας, της πα-
ραπληροφόρησης και των γιατρών του διαδικτύου. 

Επίσης, δεν θα έπρεπε να είχατε προβλέψει να υπάρχει σε
κάθε δήµο κινητή µονάδα του ΕΟΔΥ για τη διεξαγωγή rapid test
που να αναλαµβάνει να εµβολιάζει µαθητές που επιθυµούν να
εµβολιαστούν; Ποιος είναι ο σχεδιασµός σας στην περίπτωση νό-
σησης µαθητών από κορωνοϊό; Θα υπάρξει τηλεκπαίδευση γι’
αυτούς ή θα τιµωρηθούν µένοντας µε µαθησιακά κενά που ποτέ
δεν πρόκειται να καλυφθούν παρά µόνο µέσω της παραπαιδείας;
Θα θεσπίσετε ελαστικότητα στις απουσίες; Πώς θα κρατήσετε
ανοικτά τα σχολεία τη στιγµή που µε την εµφάνιση ενός κρού-
σµατος σε µια τάξη οι γονείς θα αποφύγουν να στείλουν τα παι-
διά τους στο σχολείο; Η περσινή χρονιά που στέρησε για µεγάλα
χρονικά διαστήµατα τη διά ζώσης εκπαίδευση στους µαθητές
δεν δίδαξε τίποτα την Κυβέρνησή σας για το πώς θα πρέπει να
λειτουργούν τα σχολεία εν µέσω πανδηµίας; Η διατήρηση της
διά ζώσης εκπαίδευσης στους µαθητές είναι σηµαντική για την
κοινωνική, ψυχολογική και εκπαιδευτική τους πρόοδο και θα πρέ-
πει να αποτελεί προτεραιότητα για την πολιτεία τη δύσκολη αυτή
χρονική περίοδο που διανύουµε, όπως επίσης βασική προτεραι-
ότητα θα πρέπει να αποτελεί η προετοιµασία των παιδιατρικών
νοσοκοµείων, τµηµάτων και κλινικών της χώρας και η ενίσχυσή
τους µε το απαιτούµενο προσωπικό, προκειµένου να αντιµετω-
πίσουν την πιθανή αύξηση ανάγκης νοσηλείας παιδιών µε
COVID-19. Αυτό θα πρέπει να συµβεί και στα άλλα νοσοκοµεία
της περιφέρειας και όχι µόνο στα αστικά κέντρα. Για παρά-
δειγµα, στην Αργολίδα υπάρχει έτοιµη παιδιατρική κλινική η
οποία δυστυχώς δεν έχει τεθεί σε λειτουργία. Τι θα συµβεί, λοι-
πόν, εάν υπάρξουν παιδιά που θα χρειαστούν νοσηλεία στην Αρ-
γολίδα, αλλά και σε άλλες περιοχές της χώρας; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία και στο θέµα
της παιδείας φαίνεται ότι δεν έχει ούτε σχέδιο, αλλά δεν έχει και
όραµα. Επί δύο χρόνια αρνείται τον διάλογο µε τα υπόλοιπα κόµ-
µατα, τους συνδικαλιστικούς φορείς, αλλά και να ακούσει τη
φωνή της ελληνικής κοινωνίας που αγωνιά για το µέλλον των παι-
διών της, µε αποτέλεσµα στον χώρο της παιδείας η χώρα να βιώ-
νει αυταρχισµό και υπερσυγκέντρωση εξουσιών σε συγκεκριµένα
πρόσωπα. Πολιτική τού «αποφασίζουµε και διατάζουµε», απου-
σία διαλόγου και υποβάθµιση των δηµοκρατικών διαδικασιών,
εµµονή στην ιδέα της αριστείας, χωρίς όµως µείωση των ανισο-
τήτων, απαξίωση των εκπαιδευτικών και του έργου τους και τι-
µωρητική διάθεση εναντίον τους, οπισθοδροµικές αντιλήψεις και
επιστροφή στον επιθεωρητισµό, ανυπαρξία σοβαρού σχεδια-
σµού και στοχευµένων µέτρων για την αντιµετώπιση της πανδη-
µίας. Αυτά αποτελούν τα κύρια χαρακτηριστικά της πολιτικής της
Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και τα αποτελέσµατα αυτών
των πρακτικών δηµιούργησαν τεράστια προβλήµατα και παρα-
λείψεις στην εκπαιδευτική κοινότητα. 

Ενδεικτικά αναφέρω την άστοχη και βίαιη εφαρµογή της ελά-
χιστης βάσης εισαγωγής µε τα γνωστά αρνητικά αποτελέσµατα,
τις ακατάλληλες µάσκες για τους µαθητές, την πρόθεση για ζων-
τανή µετάδοση του µαθήµατος µέσω καµερών, τις αδιαφανείς
συµβάσεις µε τη «CISCO», την αύξηση του αριθµού των µαθητών
ανά τµήµα εν µέσω πανδηµίας, τη δυσλειτουργία των µέσων για
την εξ αποστάσεως εκπαίδευση, τα tablets που δεν χορηγήθηκαν
σε όλους τους µαθητές, τον αποκλεισµό µαθητών από την εκπαι-
δευτική διαδικασία λόγω έλλειψης υποδοµών, την εκ των υστέ-
ρων και πρόχειρη επιµόρφωση των εκπαιδευτικών, την εξίσωση
των πτυχίων των κολλεγίων µε τα πανεπιστήµια και τα πολυτε-
χνεία, την αστυνοµοκρατία στα πανεπιστήµια, την αδιαφορία για
το πρόβληµα µε τη λανθασµένη πληρωµή των ηλεκτρονικών πα-
ραβόλων που οδήγησε χιλιάδες αναπληρωτές στην ανεργία, την
αντιδηµοκρατική αντιµετώπιση των εκπαιδευτικών που οδήγησε
για πρώτη φορά µετά από χρόνια στη συγκρότηση υπηρεσιακών
συµβουλίων χωρίς παρουσία εκλεγµένων εκπροσώπων τους,
ανατρέποντας έτσι κάθε στοιχείο αντικειµενικότητας, αξιοκρα-
τίας και διαφάνειας, την ισοπέδωση κάθε εργασιακού δικαιώµα-
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τος των εκπαιδευτικών στον ιδιωτικό τοµέα, τον εξοβελισµό του
επαγγελµατικού προσανατολισµού και της συµβουλευτικής από
τα σχολεία, τον πολλαπλασιασµό των θέσεων των στελεχών της
εκπαίδευσης και η επιλογή τους να γίνεται µέσω κοµµατικού
ελέγχου, την απουσία δοµών και σχεδιασµού για την επιµόρ-
φωση των εκπαιδευτικών. Καµµία πρόνοια για την ενίσχυση και
τη βελτίωση της Ειδικής Αγωγής, τη θέσπιση της αξιολόγησης
µόνο για τους εκπαιδευτικούς και µάλιστα µε τιµωρητικό χαρα-
κτήρα, χωρίς αξιολόγηση του συστήµατος συνολικά. Αφήνω στο
τέλος την απαξίωση της τεχνικής και επαγγελµατικής εκπαίδευ-
σης όπου παρ’ όλες τις διακηρύξεις της Κυβέρνησης για τη
δήθεν πρόθεση αναβάθµισής της, στην πραγµατικότητα βιώ-
νουµε τη θεσµική υποβάθµισή της.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση στην παιδεία,
όπως και στην υγεία, δεν έχει ολοκληρωµένο σχέδιο. Για τον
λόγο αυτόν και σέρνεται πίσω από τις εξελίξεις και τις πραγµα-
τικές ανάγκες της δηµόσιας εκπαίδευσης και επιδεικνύει ολιγω-
ρία στα επείγοντα, κάτι που επέτεινε και ανέδειξε η αντιµετώπιση
της πανδηµίας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε
πολύ.

Η κ. Κωνσταντίνα Γιαννακοπούλου έχει τον λόγο ως επόµενη
επερωτώσα για πέντε λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα για την παιδεία. Ας πούµε
κάτι εξαρχής: H πρόκληση ενός σύγχρονου εκπαιδευτικού συ-
στήµατος συνιστά την πρώτη πρόκληση στην εποχή της τέταρ-
της βιοµηχανικής επανάστασης και της ροµποτικής. Αποτελεί την
πρώτη και τη µεγαλύτερη επένδυση µιας χώρας απέναντι στις
προκλήσεις του µέλλοντος στο δύσκολο και ανταγωνιστικό πε-
ριβάλλον το οποίο διαµορφώνεται. Αναφέροµαι σε κάτι αυτο-
νόητο, που ωστόσο δεν φαίνεται να έχει τροφοδοτήσει πανεθνικό
διάλογο ώστε να γίνουν οι απαραίτητες τοµές και µεταρρυθµί-
σεις.

Σ’ αυτά τα δύο χρόνια, ακόµη και αν κάποιος καλοπροαίρετα
δει κάποιες θετικές κινήσεις, αυτό το οποίο όλοι θα συµφωνή-
σουν ότι µπορεί να διαπιστώσει κανείς είναι µια ορατή αποσπα-
σµατικότητα που δεν επιτρέπει τη διαµόρφωση µιας σύγχρονης
φιλοσοφίας στη λειτουργία του ελληνικού σχολείου και στα εφό-
δια επί της ουσίας που δίνει στον Έλληνα µαθητή. 

Από το Υπουργείο έχουν έλθει αλλεπάλληλα νοµοσχέδια,
όµως λείπει ο νόµος-πλαίσιο, ένας νόµος αντίστοιχος µε αυτόν
που έφερε το ΠΑΣΟΚ και η Άννα Διαµαντοπούλου, που κάποιος
θα µπορούσε να συµφωνεί ή να διαφωνεί, όµως έβλεπε καθαρά
τοµή, έβλεπε καθαρά το νέο στίγµα, το προοδευτικό µήνυµα, και-
νοτόµες προτάσεις, µεταρρυθµίσεις, προοπτική, πραγµατική µε-
ταρρύθµιση.

Θυµίζω απλά τα συµβούλια των πανεπιστηµίων, µια καινοτοµία
η οποία έδωσε τη δυνατότητα και το κίνητρο σε εκατοντάδες
λαµπρούς επιστήµονες απ’ όλον τον πλανήτη να έλθουν και να
συµβάλουν σε µια γενικότερη αναβάθµιση της τριτοβάθµιας παι-
δείας στη χώρα µας και δυστυχώς έφυγαν απογοητευµένοι από
την υπονόµευση των επόµενων Υπουργών Παιδείας, µέχρι βε-
βαίως που ήλθε ο ΣΥΡΙΖΑ και τα ξήλωσε όλα.

Οι αλλαγές στον τρόπο διοίκησης που έγιναν, η αποκέντρωση
ευθυνών και το σπάσιµο του συγκεντρωτισµού, η ριζική αναθεώ-
ρηση αναλυτικών προγραµµάτων και µεθόδων διδασκαλίας, η
συστράτευση φωτισµένων µυαλών που έγιναν ήταν πράγµατα τα
οποία είχαν έλθει για να βοηθήσουν και ακόµη δυστυχώς τόσα
χρόνια µετά ακόµη αυτά τα ίδια πράγµατα παραµένουν πολύ µε-
γάλα ζητούµενα. 

Μαζί µ’ αυτά επιτρέψτε µου και µια ακόµη παρατήρηση: Υπάρ-
χουν αποφάσεις, νόµοι πια, που ψηφίστηκαν, κυρία Υπουργέ,
αλλά επί της ουσίας δεν άλλαξαν τίποτα. Χαρακτηριστικό είναι η
κατάργηση του πανεπιστηµιακού ασύλου. Τι άλλαξε επί της ου-
σίας στην εύρυθµη λειτουργία των πανεπιστηµίων; Μπορείτε να
µας πείτε;

Νοµίζω ότι οι Έλληνες γονείς και οι ίδιοι οι φοιτητές µπορούν
να σας απαντήσουν µε µια µόνο λέξη: τίποτα. Η µη εφαρµογή

του νόµου µάς έφερε µπροστά στη συζήτηση και την ψήφιση
ενός νέου µετά από αυτόν νόµου για τα αστυνοµικά τµήµατα
µέσα στις σχολές, που όλοι γνωρίζουµε ότι θα προκαλέσουν
πολύ µεγαλύτερη ένταση. 

Η ίδια η Κυβέρνηση νοµοθετεί, λοιπόν, δεν εφαρµόζει αυτά
που νοµοθετεί, αυτά που ψηφίζει, καταφεύγει σε νέες αποφάσεις
και στη συνέχεια ταλαντεύεται και γι’ αυτές τις ίδιες τις αποφά-
σεις που πήρε. Αλήθεια, συζητάτε φέτος να εφαρµόσετε αυτήν
τη διάταξη για τα τµήµατα µετά από ενάµιση χρόνο. Για να δούµε
τι θα κάνετε. Εκτός και αν φέρετε και άλλο νόµο. 

Ας πάµε τώρα παρακάτω. Συµπληρώνονται σχεδόν δεκαεννέα
µήνες στους οποίους ολόκληρος ο πλανήτης δοκιµάζεται από
την πανδηµία. Πλέον είµαστε σε θέση όλοι µας να έχουµε µια πιο
καθαρή εικόνα των επιπτώσεων οι οποίες προκλήθηκαν σε τοµείς
ολόκληρης της κοινωνίας υπό τις έκτακτες αυτές συνθήκες. Και
βεβαίως ο τοµέας της εκπαίδευσης δεν θα µπορούσε να µείνει
ανέπαφος, ανέγγιχτος από τις συνέπειες της πανδηµίας. 

Σίγουρα η σηµερινή συζήτηση έχει βεβαίως να κάνει -και πρέ-
πει- µε το µείζον θέµα το οποίο σχετίζεται µε την εύρυθµη και
αποτελεσµατική λειτουργία του εκπαιδευτικού µας συστήµατος
και φέτος. Η απρόσκοπτη λειτουργία όλων των βαθµίδων εκπαί-
δευσης πρέπει να διαφυλαχθεί µε κάθε τρόπο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Καλή η τηλεκπαίδευση, αλλά όλοι µας γνωρίζουµε, εκτός από
τις απίστευτες συνέπειες στον ψυχισµό των παιδιών, και τα µορ-
φωτικά κενά τα οποία υπάρχουν και εντοπίζονται, τµήµατα ύλης
τα οποία δεν έχουν καλυφθεί. Οι εκπαιδευτικοί σπαζοκεφαλιά-
ζουν για το πώς θα µπορέσουν να χειριστούν αυτό το θέµα. Η
ίδια η καγκελάριος Μέρκελ δήλωνε πως υπάρχει κίνδυνος να δη-
µιουργηθεί µια ολόκληρη γενιά µε τεράστια κενά. Δυστυχώς εγώ
οφείλω να οµολογήσω ότι δεν βλέπω να σας απασχολεί και ιδι-
αίτερα το συγκεκριµένο θέµα και ταυτόχρονα ότι υπάρχει µια
πάρα πολύ περίεργη επιµονή σε σχήµατα και µέτρα, παρά την
περσινή εµπειρία. Βλέπουµε τον τρόπο, τον σχεδιασµό βάσει του
οποίου αποφασίσατε και φέτος η πολιτεία να ξεκινήσει τη λει-
τουργία των σχολείων. 

Ας µην γελιόµαστε, όλοι όσοι από εµάς κυκλοφορούµε στις
εκλογικές µας περιφέρειες, ερχόµαστε σε επαφή µε τα σχολεία
των περιφερειών µας, µε τους συλλόγους και τις ενώσεις γονέων
και κηδεµόνων, µε τους πολίτες γονείς των παιδιών που φοιτούν
στα δηµόσια σχολεία, εγώ ως µητέρα τριών παιδιών που φοιτούν
σε δηµόσιο σχολείο, κυρία Υπουργέ, µπορώ να σας πω και να
σας µεταφέρω ότι το µόνο το οποίο εισπράττουµε είναι η τερά-
στια αγωνία και ανησυχία…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Γιαννακο-
πούλου, ολοκληρώστε παρακαλώ γιατί ήρθε και ο κ. Κωνσταντό-
πουλος.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Βεβαίως.
Απλώς ξεκινήσαµε τελικά µε άλλο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Όχι. Ήρθε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ολοκλη-

ρώνω.
Αφ’ ενός, λοιπόν, υπάρχει αγωνία για την προστασία της

υγείας των παιδιών και γενικότερα των οικογενειών τους και αφ’
ετέρου αγωνιούµε για την ποιότητα και για την ουσία της µόρ-
φωσής τους και νοµίζω ότι είναι απολύτως λογική αυτή η ανησυ-
χία. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Δεν θα µπορούσα να µην κλείσω µε µία παρατήρηση σε σχέση

µε τα κτηριακά προβλήµατα και τα προβλήµατα υποδοµών. Βε-
βαίως πρέπει να αφορούν και το δικό σας Υπουργείο, όσο κι αν
πολλές φορές λέτε ότι δεν είναι δική σας αρµοδιότητα. Ορθώς -
και επικροτούµε τον κ. Μητσοτάκη- που πριν από λίγες ηµέρες
εγκαινιάστηκε µέσα σε σύντοµο χρονικό διάστηµα το σχολείο
στο Δαµάσι Τυρνάβου που είχε καταστραφεί από τον σεισµό πριν
από λίγους µήνες. 

Όµως τα σχολεία στο Αιγάλεω και στη δυτική Αθήνα, κυρία
Υπουργέ, που είχαν δεχθεί ανεπανόρθωτες ζηµιές ήδη από το
σεισµό τον Ιούλιο του 2019 ακόµη περιµένουν την παρέµβαση
της πολιτείας για να µπορέσουν να επαναλειτουργήσουν σωστά
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και να µην υποβάλλονται οι µαθητές σε απίστευτη ταλαιπωρία.
Γι’ αυτά τι προτίθεστε να κάνετε;

Ωραία και τα επικοινωνιακά σχήµατα και όλα και η ουσία αν
θέλετε των πραττοµένων σας. Κάντε όµως κάτι και ειδικά ο Πρω-
θυπουργός για την εκλογική του περιφέρεια. Εµείς είµαστε εδώ
µε θέσεις και προτάσεις, µε υπευθυνότητα για ένα καλύτερο µέλ-
λον για τα παιδιά µας, για ένα καλύτερο εκπαιδευτικό σύστηµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κλείστε, κυρία
Γιαννακοπούλου, σας παρακαλώ πολύ. Αντί για πέντε λεπτά,
έχετε µιλήσει εννέα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κλείνω, κύριε
Πρόεδρε.

Εµείς µιλάµε µε τα έργα µας και µε την ιστορία µας, κύριε
Πρόεδρε και κυρία Υπουργέ. Και γι’ αυτό νοµίζω θα ήταν χρήσιµο
να ακούτε πολύ προσεκτικά τι σας λέει το Κίνηµα Αλλαγής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Όπως βλέπετε,
ήρθε ο κ. Κωνσταντόπουλος, ενώ είχατε πει ότι δεν θα έρθει.
Έχει γίνει τώρα ένα µπέρδεµα. 

Κύριε Κωνσταντόπουλε, δεν χάθηκε ο κόσµος, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Υπουργέ, για όλους είναι

ξεκάθαρο ότι η παιδεία είναι ένα δηµόσιο αγαθό. Μάλιστα θα
έλεγα ότι είναι ένας νευραλγικός τοµέας για κάθε κοινωνία. Γι’
αυτό άλλωστε βρίσκεται και στο επίκεντρο του ενδιαφέροντος
της κοινωνίας, των πολιτών, της νέας γενιάς. 

Κι όµως στη χώρα µας τα τελευταία χρόνια δεν έχει τεθεί θα
έλεγα σε έναν δηµόσιο πραγµατικά διάλογο και όπως θα έπρεπε
µε όραµα για την παιδεία και τη χώρα µας στον 21ο αιώνα.

Υπάρχει, θα έλεγα, αγαπητοί συνάδελφοι, τα τελευταία χρόνια
µια απαξία γενικώς για την παιδεία. Να θυµίσω ότι η προηγού-
µενη κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ έφερε σαρωτικές αλλαγές,
χωρίς φυσικά τα αναµενόµενα αποτελέσµατα που προσδοκούσε.
Αντίθετα σε όλες τις βαθµίδες της εκπαίδευσης έφερε, θα έλεγα,
ισοπέδωση και οδήγησε την παιδεία στον δρόµο του λάθους. 

Κυρία Υπουργέ, στον ίδιο δρόµο του λάθους πορεύεστε και
εσείς σήµερα ως Κυβέρνηση και µάλιστα θα έλεγα ότι δυστυχώς,
η πολιτική και οι πολιτικές της Νέας Δηµοκρατίας κινούνται προς
την ίδια κατεύθυνση, αποσπασµατικά, χωρίς όραµα, χωρίς εθνικό
διάλογο, χωρίς σχέδιο, χωρίς την αναγκαία επανίδρυση του Εθνι-
κού Συµβουλίου Παιδείας, που θα εξασφάλιζε τη συνέχεια στην
εκπαιδευτική πολιτική και ταυτόχρονα µε µεγάλες τριβές στην
εκπαιδευτική κοινότητα και µάλιστα µε ανεξήγητη επιµονή σε
λάθη του παρελθόντος. Και λέω «λάθη του παρελθόντος» διότι
η σηµερινή Κυβέρνηση πορεύεται όπως είπα στον ίδιο δρόµο του
λάθους. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, εµείς µπορούµε να µιλάµε. Ποιοι; Το
ΠΑΣΟΚ. Γιατί; Γιατί το ΠΑΣΟΚ έχει ένα έργο ιστορικά καταγε-
γραµµένο, µε τοµές και καινοτοµίες στην εκπαίδευση. Γι’ αυτό
εµείς δεν λέµε λόγια, καταθέτουµε προτάσεις. Δεν λέµε κορώ-
νες, δεν προτάσσουµε εγωισµούς. Σήµερα ωστόσο δεν µπο-
ρούµε παρά να διαφωνήσουµε µε τα πεπραγµένα της
Κυβέρνησης και µάλιστα µε την απουσία µιας εθνικής στρατηγι-
κής για τη χώρα µας που θα αφορά την παιδεία. 

Ναι, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι γεγονός ότι η πανδηµία πράγ-
µατι άλλαξε τις ζωές µας. Αυτό όµως δεν είναι άλλοθι, κυρία
Υπουργέ, δεν είναι πανάκεια γιατί η αναστάτωση και η ανασφά-
λεια στον χώρο της παιδείας, έχει κρατήσει πάρα πολύ και θα
έλεγα ότι έχει κρατήσει πολύ παραπάνω από όσο αντέχει το σύ-
νολο της ελληνικής κοινωνίας, καθώς επίσης και η εκπαιδευτική
κοινότητα. 

Κυρία Υπουργέ, ξεκίνησε η νέα σχολική χρονιά και η Κυβέρ-
νηση ακόµα δεν έχει παρουσιάσει ένα σχέδιο που να εµπνέει
ασφάλεια σε µαθητές και εκπαιδευτικούς και φυσικά να µπορούν
όλα τα σχολεία να µείνουν ανοιχτά και ασφαλή και ιδιαίτερα, θα
έλεγα, στους µαθητές που και σήµερα βλέπουµε κάποιοι να
έχουν αρχίσει να ενορχηστρώνουν κάποιες αντιδράσεις µε κλει-
στά σχολεία.

Επίσης, κυρία Υπουργέ, βλέπουµε συνωστισµό στις σχολικές
τάξεις, όταν υπάρχουν πολλές περιπτώσεις που τα τµήµατα µπο-
ρούν να χωριστούν σε µικρότερα. Εσείς δεν το κάνατε πράξη διά

των διευθύνσεων της εκπαίδευσης. Καθηµερινά διακηρύσσετε
την πρόθεσή σας για κανονική λειτουργία των σχολείων. Ωστόσο
δεν φροντίσατε για βασικά πράγµατα θα έλεγα. Είδαµε πριν από
λίγες µέρες, καθηγητές να οδηγούνται στο αυτόφωρο µετά από
µήνυση γονέων που ήταν αντίθετοι φυσικά στα µέτρα για τον
COVID στο σχολείο.

Και σας ερωτώ, κυρία Υπουργέ: Πώς θα αποτρέψετε ανάλογα
περιστατικά στο µέλλον; Πώς οι εκπαιδευτικοί δεν θα νιώθουν
ανασφαλείς; Σήµερα αυτό που εµπεδώνεται στην εκπαιδευτική
κοινότητα είναι ότι στα δύο χρόνια της πανδηµίας η ηγεσία του
Υπουργείου Παιδείας κάνει µια απλή διαχείριση της κατάστασης
χωρίς κανέναν σχεδιασµό. Και θα έλεγα χωρίς κανέναν σχεδια-
σµό και για την αντιµετώπιση του µαθησιακού κενού των µαθη-
τών που κινδυνεύει να µετατραπεί σε σοβαρό µορφωτικό
παιδαγωγικό έλλειµµα.

Κυρία Υπουργέ, απευθύνοµαι σε εσάς και σας ρωτώ. Το σχο-
λείο που θεσµοθέτησε η προηγούµενη κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ µε περιορισµένο ωράριο, χωρίς ολοήµερη λειτουργία του
δηµοτικού σχολείου και του νηπιαγωγείου είναι το σχολείο που
οραµατίζεστε; Γιατί το καταγγέλλατε ως Αντιπολίτευση. Σήµερα
όµως ακολουθείτε τον δρόµο αυτό πιστά, έναν δρόµο που οδηγεί
στην υποβάθµιση της ποιότητας της δηµόσιας εκπαίδευσης και
στην κατάργηση χιλιάδων θέσεων δασκάλων και εκπαιδευτικών
ειδικοτήτων. 

Να θυµίσω ότι τα εργαστήρια δεξιοτήτων που διαφηµίσατε και
φέρατε µε τα τελευταία νοµοσχέδια, δεν είναι τίποτε άλλο από
τα προγράµµατα της ευέλικτης ζώνης, που θέσπισαν οι κυβερ-
νήσεις του ΠΑΣΟΚ και βασίζονταν σε τρεις βασικούς πυλώνες:
τη γνώση, την ανάπτυξη δεξιοτήτων, την ανάπτυξη θετικών στά-
σεων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα πάρω και τον χρόνο της δευτερολογίας µου, κύριε Πρό-
εδρε.

Ωστόσο αποτελεί ένα ερώτηµα ποιο είναι το όραµά σας -γιατί
δεν το βλέπουµε-, ποιος είναι ο σχεδιασµός της δικής σας Κυ-
βέρνησης για το σχολείο του 21ου αιώνα. Δεν τον είδαµε. Δεν
υπάρχει; Ή βρίσκεται ακόµη στη διαβούλευση;

Εµείς, το Κίνηµα Αλλαγής, το ΠΑΣΟΚ, έχουµε ιδιαίτερη ευαι-
σθησία, αγαπητοί συνάδελφοι, στα ζητήµατα παιδείας και οι προ-
τάσεις µας είναι µελετηµένες, στοχευµένες, κοστολογηµένες, για
να µπορούν να φέρουν µια προοδευτική αλλαγή στην εκπαιδευ-
τική κοινότητα και σας προτείνουµε ένα ισχυρό απολυτήριο γυ-
µνασίου µε πιστοποίηση τόσο της Πληροφορικής όσο και της
Αγγλικής γλώσσας, ενίσχυση της τεχνικής επαγγελµατικής εκ-
παίδευσης, όπως άλλωστε είναι και η τάση σε όλη την Ευρώπη,
εθνικό απολυτήριο µε χρήση τράπεζας θεµάτων για την ενιαία
αξιολόγηση των µαθητών, καθώς και προγράµµατα συµβουλευ-
τικής και επαγγελµατικού προσανατολισµού. Για µας αυτά απο-
τελούν, αγαπητοί συνάδελφοι, τα χαρακτηριστικά µιας
σύγχρονης, ποιοτικής δηµόσιας εκπαίδευσης. 

Και περνώ, αγαπητοί συνάδελφοι, στο θέµα της αξιολόγησης.
Όλοι συµφωνούµε και λέµε «ναι» στην αξιολόγηση. Η αξιολό-
γηση στην εκπαίδευση ενισχύει την ποιότητα της παρεχόµενης
εκπαίδευσης και αποτελεί για µας, για το ΠΑΣΟΚ, το Κίνηµα Αλ-
λαγής, βασική πολιτική θέση και στόχευση. Γι’ αυτό και θέλουµε
η αξιολόγηση να είναι ενισχυτική, ανατροφοδοτική, φυσικά χωρίς
τιµωρητικό χαρακτήρα απέναντι στον εκπαιδευτικό, αξιολόγηση
που πρέπει να συνδυάζεται µε το σύστηµα επιµόρφωσης των εκ-
παιδευτικών, κάτι που δεν πράξατε, κυρία Υπουργέ. 

Μιλούσατε επί ΣΥΡΙΖΑ και ενθυµούµαι ότι τον καταγγέλλατε
εδώ, σε αυτή την Αίθουσα, για την κατάργηση των Περιφερει-
ακών Επιµορφωτικών Κέντρων. Περιµέναµε αν µη τι άλλο την
επανίδρυσή τους. Δεν το πράξατε. Τα συµπεράσµατα δικά σας.
Αντίθετα, έχετε δηµιουργήσει ένα σύστηµα διοικητισµού και γρα-
φειοκρατίας στην εκπαίδευση όπου υποβαθµίζεται ο σπουδαίος
παιδαγωγικός, κοινωνικός ρόλος του εκπαιδευτικού. Κι αυτό φυ-
σικά, αγαπητοί συνάδελφοι, αποτυπώνεται στην επιλογή των στε-
λεχών εκπαίδευσης. Η αντικειµενικότητα απουσιάζει, ενώ
υπάρχει πλειοδοσία γραφειοκρατίας. Σας το τονίσαµε και στο
προηγούµενο νοµοσχέδιο, µε τις θέσεις µας. 
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Μιλούσαµε για την ελάχιστη βάση εισαγωγής, σας είπαµε να
την πάρετε πίσω. Δεν µας ακούσατε. Σας είπαµε να την αναστεί-
λετε. Δεν το κάνατε πράξη, µε αποτέλεσµα χιλιάδες µαθητές να
βρεθούν εκτός πανεπιστηµίων. Είναι µεγάλες οι αδικίες που υπέ-
στησαν µαθητές που έζησαν µια ολόκληρη χρονιά µακριά από τη
σχολική αίθουσα, µακριά από το σχολείο. Και τούτο φυσικά λόγω
της πανδηµίας. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, ο χάρτης της τριτοβάθµιας εκπαίδευ-
σης υποβάλλεται καθηµερινώς σε συνεχείς αλλαγές και αντικα-
ταστάσεις, όπως επίσης και ανακατατάξεις. Όµως οι αποφάσεις
για την τριτοβάθµια εκπαίδευση δεν µπορούν να βασίζονται σε
πολιτικές αποφάσεις και µάλιστα σε αποφάσεις κατά το δοκούν
ούτε φυσικά να λαµβάνονται µε δύο µέτρα και δύο σταθµά. Χρει-
άζεται σχέδιο, χρειάζεται αντικειµενικότητα, χρειάζεται σεβα-
σµός στις ανεξάρτητες αρχές, σήµερα στην ΕΘΑΑΕ, και όχι αυτό
που έπραξε ο ΣΥΡΙΖΑ και µάλιστα η ηγεσία του Υπουργείου Παι-
δείας επί Γαβρόγλου που έγραψαν στα παλιά τους υποδήµατα
τις εισηγήσεις της ΑΔΙΠ. 

Να θυµίσω µάλιστα εδώ το παράδειγµα που αφορά την πα-
τρίδα µου, την Αιτωλοακαρνανία, το Τµήµα Διαχείρισης Πολιτι-
σµικού Περιβάλλοντος και Νέων Τεχνολογιών που πιστοποιήθηκε
τον Ιανουάριο του 2019 και καταργήθηκε µε µια πολιτική από-
φαση από τον κ. Γαβρόγλου τον Μάιο του 2019 -βγάλτε τα συµ-
περάσµατά σας-, όταν αυτό το τµήµα είχε πιστοποιηθεί από την
ανεξάρτητη αρχή, είχε δεκαοχτώ µέλη ΔΕΠ, είχε µεταπτυχιακό
πρόγραµµα, χίλιους αποφοίτους, πεντακόσιους φοιτητές στις αί-
θουσες του πανεπιστηµίου. Κι όµως αυτό το τµήµα, µε τα επαγ-
γελµατικά δικαιώµατα και µε τις πιστοποιήσεις που είπα,
καταργήθηκε µε µια πολιτική απόφαση. Βγάλτε, λοιπόν, τα συµ-
περάσµατά σας. 

Μιλάµε όλοι για το άρθρο 16 και για τις πολιτικές αποφάσεις
και, εν πάση περιπτώσει, για το αυτοδιοίκητο. Εσείς, κυρία
Υπουργέ, ενώ περιµένατε την απόφαση της ΕΘΑΑΕ για το Τµήµα
Διαχείρισης Πολιτισµικού Περιβάλλοντος και Νέων Τεχνολογιών
κι είπατε ότι δεν µπορείτε να υπερβείτε την οποιαδήποτε πρό-
ταση που θα προκύψει, µε µια πολιτική απόφαση καταργήσατε
τη Νοµική της Πάτρας. Άρα να τα δύο µέτρα και δύο σταθµά!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
γιατί έχετε πάει στα δέκα λεπτά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρό-
εδρε. 

Αυτά, κυρία Υπουργέ, είναι δυσοίωνα δείγµατα γραφής. 
Τελειώνοντας θα ήθελα να σταθώ, κυρία Υπουργέ και αγαπη-

τοί συνάδελφοι, στο ότι εν όψει του σχεδίου για τον Ευρωπαϊκό
Χώρο της Εκπαίδευσης του 2030 η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει
εστιάσει σε έξι διαστάσεις: στην ποιότητα της εκπαίδευσης, στην
ένταξη, στην πράσινη και ψηφιακή µετάβαση, στους εκπαιδευτι-
κούς, στην τριτοβάθµια εκπαίδευση και στη γεωπολιτική διά-
σταση. Και σας ερωτώ, κυρία Υπουργέ: εµείς σε αυτή τη
συζήτηση για την παιδεία του µέλλοντος µέχρι το 2030 ως Ελ-
λάδα µετέχουµε; Πώς µετέχουµε; Πώς θα συµβάλουµε; Υπάρχει
διάλογος, υπάρχει διαβούλευση αυτή τη στιγµή, ώστε να κατα-
θέσουµε ως κόµµα τις απόψεις µας -περιµένουµε την πρότασή
σας- και µάλιστα ρωτάµε µε ποιες προτάσεις και µε ποια προ-
τάγµατα η χώρα µας θα κινηθεί, ερωτήµατα που αναµένουµε,
κυρία Υπουργέ, να απαντήσετε, γιατί η κοινωνία, οι πολίτες, η
νέα γενιά περιµένουν ένα όραµα για την παιδεία, το οποίο η ση-
µερινή Κυβέρνηση δεν το φέρνει.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο κ. Δηµήτριος

Μπιάγκης είναι ο τελευταίος των επερωτώντων Βουλευτών. Εν-
νοείται ότι όλοι σας εξαντλήσατε και τις δευτερολογίες σας και
µε το παραπάνω. Δεν έχετε δευτερολογίες. 

Ορίστε, κύριε Μπιάγκη, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα

πάρω κι εγώ τον χρόνο της δευτερολογίας µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θα κάνετε χρήση

της δευτερολογίας σας τώρα; Εντάξει. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Κυρίες Υπουργοί, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, τα προβλήµατα στον τοµέα της παι-

δείας δεν είναι καινούργια ούτε λίγα και τις περισσότερες φορές
φαντάζουν και ανυπέρβλητα. 

Μια εβδοµάδα συµπληρώνεται από τότε που ξαναχτύπησε το
σχολικό κουδούνι. Οι µαθητές επέστρεψαν µετά από πολύ καιρό
στα σχολικά θρανία και το φυλλοκάρδι των γονέων τρέµει καθη-
µερινά. Τρέµει για το εάν τα παιδιά τους είναι ασφαλή, εάν θα
βγει η χρονιά, πώς θα βγει. Ακόµα βέβαια δεν έχουν διασφαλιστεί
οι συνθήκες για µια υγιή σχολική χρονιά. Ακόµα δεν έχει ολοκλη-
ρωθεί ο εµβολιασµός στους εκπαιδευτικούς, ο δε εµβολιασµός
παιδιών κι εφήβων κυλάει µε πολύ αργούς ρυθµούς. 

Οι ανησυχίες είναι πολλές και πρόδηλες στα µάτια των γο-
νέων. Το άγχος, η αβεβαιότητα και ο φόβος στοχεύουν την κα-
θηµερινή εκπαιδευτική ζωή. Να µην ξέρεις σε τι κατάσταση και
πώς θα επιστρέψει το παιδί σου από το σχολείο. Εµπύρετο; Με
συνάχι; Με βήχα; Θα έχει έρθει σε επαφή µε κρούσµατα; Θα είναι
προσεκτικό; Ή µήπως είναι ασυµπτωµατικό; Αυτά είναι τα ερω-
τήµατα πια που αφορούν καθηµερινά χιλιάδες γονείς. 

Κυρίες Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δηµόσια
υγεία και δη στα σχολεία δεν είναι παιχνίδι ούτε παροχολογία,
ούτε είναι µια διαπραγµατεύσιµη συνθήκη, αλλά αποτελεί -θα
έλεγα εγώ- καθήκον, υποχρέωση και επιβεβληµένη ανάγκη είτε
σε συνθήκες πανδηµίας είτε σε φυσιολογικές καταστάσεις και
για να διασφαλιστεί απαιτείται σχέδιο, προϋποθέτει δοµές, χρει-
άζεται οργάνωση, σκληρή δουλειά και µεθοδικότητα.

Αγαπητοί συνάδελφοι, τα τελευταία δύο χρόνια γίναµε µάρτυ-
ρες τραγελαφικών καταστάσεων ως προς τη διαχείριση της παν-
δηµίας κυρίως, στον τοµέα της εκπαίδευσης. Η πανδηµία ήρθε
και κατέδειξε από την πρώτη µέρα τις αδυναµίες µας ως κράτος
να σχεδιάσουµε και να λειτουργήσουµε ένα ανεξάρτητο, ένα ου-
σιαστικό σχολικό σύστηµα µε επίκεντρο τον µαθητή και τον εκ-
παιδευτικό, πέρα και πάνω από τις αγκυλώσεις, τις όποιες
κινήσεις πολιτικού εντυπωσιασµού και τους όποιους καιροσκο-
πισµούς. Από τα προβληµατικά σχολεία, τα απροετοίµαστα σχο-
λεία χωρίς καν αντισηπτικά, χωρίς καθαρίστριες, χωρίς
δασκάλους και καθηγητές, χωρίς εξοπλισµό και επαρκείς σχολι-
κές αίθουσες και τις διανοµές προβληµατικών µασκών χωρίς αν-
τίκρισµα, περάσαµε αµέσως µετά στα ερµητικά κλειστά σχολεία.
Πονάει χέρι κόβει χέρι! 

Από τα κλειστά σχολεία στη συνέχεια περάσαµε στην τηλεκ-
παίδευση, όπου τα προβλήµατα και η ανεπάρκεια του κρατικού
µηχανισµού µεγαλούργησαν, όπου η εκπαιδευτική κοινότητα νό-
σησε πραγµατικά, γιατί απεδείχθη περίτρανα πως η µάθηση διά
της φυσικής παρουσίας είναι αναντικατάστατη τόσο για τους µα-
θητές όσο και για τους εκπαιδευτικούς. 

Έρχεστε σήµερα να ξανακάνετε τα ίδια λάθη -και χειρότερα
θα έλεγα- σαν να µην πέρασε µια µέρα από τότε που η πανδηµία
µάς χτύπησε εµφατικά την πόρτα. Ξανά, χωρίς σχέδιο, χωρίς ου-
σιαστικές λύσεις, χωρίς παρεµβάσεις, χωρίς πλάνο, να αντιµε-
τωπίσουµε τον ίδιο µεταλλαγµένο και πεισµωµένο εχθρό, µε
άλλα πρωτόκολλα όµως και άλλες οδηγίες από αυτές που είχαµε
συνηθίσει µέχρι πρότινος. Ενώ ο ιός µεταλλάσσεται, χωρίς να
περιµένει τη δική µας ανοσία, που θα τον θέσει στο περιθώριο,
εµείς µοιάζουµε να αντιµετωπίζουµε τούτη την πρωτόγνωρη κα-
τάσταση µε εκπαιδευτικά πρωτόκολλα, που δεν συνάδουν µε την
κρισιµότητα των στιγµών, σαν να µην συµβαίνει τίποτα έξω από
το σχολείο και εντός αυτού. Όταν µε ένα κρούσµα κλείναµε τα
σχολεία και τις τάξεις, τώρα πρέπει να νοσήσουν τα µισά παιδιά
µιας τάξης για να µπορούµε στη διαδικασία να θεωρήσουµε ότι
έχουµε κάποιο υγειονοµικό θέµα ζωντανό σε κάποιο σχολείο
µας. Τρέλα; Ίσως. Με αυτές τις πολιτικές δεν καταπολεµούµε
τον ιό και την εξάπλωσή του, αλλά ιδίως τους µαθητές -θα έλεγα
εγώ- και τις οικογένειές τους. 

Κυρία Υπουργέ, αισθάνοµαι πως αδυνατείτε να αντιληφθείτε
το µέγεθος του προβλήµατος. Βιώνουµε την εκπαίδευση µέσα
στα κοντέινερ, την ώρα που οι σχολικές αίθουσες παραµένουν
µικρές και λίγες και τα παιδιά πολλά και τα χωρικά πλαίσια στενά.
Τµήµατα µε υπεράριθµους µαθητές σε σχολεία, που θα µπορού-
σαν να λειτουργούν σε διαφορετικές βάρδιες, ώστε να µοιράζον-
ται οι µαθητές και να ελαχιστοποιείται ο όποιος κίνδυνος. Τι
κάνατε προς αυτήν την κατεύθυνση; Πόσα σχολεία µέσα σε δύο
χρόνια εγκαινιάσατε; Πόσες αποφάσεις πήρατε στην κατεύ-
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θυνση να µειωθούν και όχι να αυξηθούν οι µαθητές σε τάξη; Καµ-
µία. 

Σχετικά µε τα σχολικά δροµολόγια; Άλλη πονεµένη ιστορία.
Πόσα νέα λεωφορεία µισθώθηκαν, για να µοιράσουν τους µαθη-
τές που στοιβάζονται κάθε πρωί για να πάνε στα σχολεία τους;
Λες και δεν συντρέχει τέτοιος λόγος. 

Δύο χρόνια έχουν περάσει και τα σχολεία παρουσιάζουν την
ίδια και χειρότερη εικόνα από την αρχή της πανδηµίας. Ποιες ερ-
γονοµικές παρεµβάσεις κάνατε στις τάξεις για να µπορούν να
δεχτούν τον ίδιο αριθµό µαθητών στα νέα υγειονοµικά δεδοµένα;
Ποια επιπλέον µέτρα πήρατε; Τα διαφορετικά διαλείµµατα ή τις
διαφορετικές εξόδους; Σε ποια σχολεία, άραγε, αποφασίζετε;
Για τα σχολεία της περιφέρειας; Τα επισκεφτήκατε, κυρία
Υπουργέ, να τα δείτε; Να δείτε τις αίθουσες, τους χώρους, τις
εξόδους, τις τουαλέτες τους, τα παράθυρά τους. Τι εξοπλισµός
διανεµήθηκε -αλήθεια- στα σχολεία µας για να αντιµετωπιστεί η
πανδηµία τον τελευταίο χρόνο; Αλήθεια, πότε περιµένετε να µοι-
ράσετε στους νέους µας αυτήν τη χρονιά τα παγουρίνια και της
γιγαντιαίες µάσκες; Ή µήπως θα µπείτε στη διαδικασία φέτος,
µετά το επικοινωνιακό σας στραπάτσο, να µην τα δώσετε; Ήταν
τελικά και αυτό µια κίνηση εντυπωσιασµού και µόνο ή µία κίνηση
ουσίας που δεν απαιτείται φέτος να γίνει; Πόσες συσκευές θερ-
µοµέτρησης µοιράσατε στα σχολεία; Πόσες παρεµβάσεις µε
plexiglass πραγµατοποιήσατε; Πόσες τουαλέτες αναπροσαρµό-
σατε; Πόσες κτηριακές παρεµβάσεις πραγµατοποιήσατε; Πώς
σχεδιάζετε, τελικά, κυρία Υπουργέ; Από το γραφείο σας; 

Αν αυτή είναι η απάντηση της πολιτείας δυο χρόνια µετά σε
όσα µας φέρνετε ως λύσεις µε κοµπασµό, τότε πραγµατικά, λυ-
πάµαι όχι για εσάς, αλλά για τα παιδιά µας, για τους γονείς και
τους δασκάλους. Το ίδιο παιδί που η πολιτεία, κυρία Υπουργέ,
δέχεται το πρωί στο σχολείο µε αρνητικό self test αδυνατεί να
πάει το βράδυ για φαγητό µε τους γονείς του σε ένα εστιατόριο,
γιατί απαιτείται rapid test. Την ίδια στιγµή δεν χρειάζεται κανένα
τεστ για να πάρει το λεωφορείο του να πάει στο σχολείο ή το λε-
ωφορείο της γραµµής. Υπάρχει λογική σε όλο αυτό το συνονθύ-
λευµα; Επ’ ουδενί, κυρία Υπουργέ. 

Δεν ζητώ να γίνουµε από τη µια στιγµή στην άλλη ούτε Σουη-
δία ούτε Φινλανδία. Ζητάµε όµως τα αυτονόητα. Να υπάρχει λο-
γική στις όποιες αποφάσεις. Δεν γίνεται άλλο τα παιδιά µας να
αποτελούν τα πιο ευάλωτα θύµατα τούτης της λαίλαπας. 

Δεν κάνατε το καλύτερο γι’ αυτά, κυρία Υπουργέ. Δεν τα βοη-
θάτε, δεν τα υποστηρίζετε. Μόνο τα πολεµάτε καθηµερινά. Δώ-
σατε εξετάσεις και αποτύχατε, σύµφωνα µε το κριτήριο τις
ελάχιστης βάσης εισαγωγής, που εσείς φέρατε στο προσκήνιο,
σε αυτό το µετ’ εξεταστέο κράτος, το επιτελικό κράτος, το δικό
σας, σας κρατά ακλόνητη στην καρέκλα του Υπουργείου σας. 

Έφτασε, όµως, η ύστατη στιγµή. Οφείλετε να ακούσετε και να
αφουγκραστείτε την κοινωνία, τους γονείς, τους µαθητές, τους
εκπαιδευτικούς. Η ανοχή έχει τελειώσει στην κοινωνία µας. Υπο-
µονή δεν υπάρχει άλλο. Αλλάξτε ρότα, αλλάξτε κατεύθυνση όσο
ακόµα είναι καιρός. Είναι ήδη αργά αν το αποφασίσουµε µετά
από κάποιες µέρες. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ, κύριε Μπιάγκη.

Τον λόγο έχει τώρα η Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων,
κυρία Κεραµέως.

Μετά θα πάρουν τον λόγο οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι
και ενδιάµεσα, κυρία Υφυπουργέ, θα µιλήσετε εσείς, σύµφωνα
µε τον Κανονισµό. 

Τη σειρά των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων, αν θέλετε µε-
ταξύ σας να την αλλάξετε, µπορείτε.

Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητοί συνάδελφοι, κυρίες και κύριοι, η επίκαιρη επερώ-

τησή σας, που αφορά το σύνολο σχεδόν της εκπαιδευτικής µας
πολιτικής συζητείται σε µία κοµβική χρονική στιγµή για την εκ-
παίδευση, την έναρξη του σχολικού και ακαδηµαϊκού έτους, ένα
έτος που ξεκινά µε προκλήσεις και µε ευκαιρίες. Προκλήσεις που

οφείλονται εν πολλοίς στην πανδηµία, που ακόµα επηρεάζει τις
αποφάσεις στην καθηµερινότητά µας. Ευκαιρίες, δεδοµένου ότι
ήδη από φέτος εφαρµόζονται στην πράξη όσα σχεδιάσαµε και
θεσµοθετήσαµε τη διετία που πέρασε και παρά τα εµπόδια που
βρέθηκαν αναπάντεχα στον δρόµο µας. 

Στο πλαίσιο, λοιπόν, που µας παρέχει η τρέχουσα κοινοβου-
λευτική διαδικασία θα απαντήσω και στους δύο βασικούς άξονες,
που θέτει η ερώτησή σας, αφενός τη διαχείριση των επιπτώσεων
της πανδηµίας στον τοµέα της εκπαίδευσης µετά από µία συ-
νεχή, άοκνη προσπάθεια να συνεχιστεί µε κάθε πρόσφορο µέσο
η εκπαιδευτική διαδικασία σε όλες τις βαθµίδες, αφετέρου τις
αναγκαίες µεταρρυθµίσεις για την παιδεία, βάσει των οποίων εξε-
λέγη η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη και τις οποίες υλο-
ποιούµε µεθοδικά δύο χρόνια τώρα, µε στόχο να δώσουµε
περισσότερα και καλύτερα εφόδια στα παιδιά µας, να αποτελέ-
σει η παιδεία έναν σύγχρονο και άκρως αποτελεσµατικό µηχανι-
σµό κοινωνικής κινητικότητας µε πολλές ευκαιρίες για όλους. 

Κατά πρώτον, λοιπόν, θα ήθελα να αναφερθώ εν συντοµία στα
µέτρα που λάβαµε και λαµβάνουµε για την αντιµετώπιση των συ-
νεπειών της πανδηµίας στην εκπαίδευση και τη διασφάλιση της
δια ζώσης εκπαίδευσης σε όλες τις εκπαιδευτικές δοµές. Πριν
ξεκινήσω, θα ήθελα να πω ένα πάρα πολύ µεγάλο ευχαριστώ σε
όλη την εκπαιδευτική κοινότητα, στους µαθητές µας, στους γο-
νείς τους, στους εκπαιδευτικούς, στα στελέχη εκπαίδευσης, για
τις τεράστιες προσπάθειες που έχουν καταβάλει όλο αυτό το
διάστηµα κατά τη διάρκεια αυτής της πρωτοφανούς υγειονοµι-
κής κρίσης. Βεβαίως, θέλω να πω ένα µεγάλο ευχαριστώ στην
Επιτροπή των Ειδικών, η οποία µας καθοδηγεί µε πολύτιµο
τρόπο, µας δίνει πολύτιµη καθοδήγηση σε κάθε βήµα αυτής της
πρωτοφανούς υγειονοµικής κρίσης. 

Ήδη από τον Μάρτιο του 2020, οπότε και ξέσπασε η πανδηµία
στη χώρα µας, τέθηκαν σε εφαρµογή τα πρώτα µέτρα στη χώρα.
Το Υπουργείο Παιδείας κατήρτισε αµέσως έναν συνολικό σχε-
διασµό-ανταπόκριση στην κρίση, σε πλήρη αντίθεση µε αυτά που
λέτε στην ερώτησή σας για διάσπαρτα και αποκοµµένα µέτρα,
για τα οποία µας κατηγορείτε. Για του λόγου το αληθές, παρα-
θέτω ορισµένες µόνο από τις προβλέψεις, που µάλιστα, δηµιουρ-
γήθηκαν από το µηδέν σε πολλές περιπτώσεις, τάχιστα υπό
πρωτόγνωρες συνθήκες και βεβαίως, σαφώς, µε δυσκολίες. 

Αναβαθµίσαµε τα δηµόσια δίκτυα και τις πλατφόρµες του πα-
νελλήνιου σχολικού δικτύου e-class ή µη που αξιοποιήθηκαν και
για τη σύγχρονη και για την ασύγχρονη τηλεκπαίδευση, δοµές,
που είχαν αφεθεί στην τύχη τους επί προηγούµενης διακυβέρ-
νησης. Δηµιουργήσαµε νέα πλατφόρµα σύγχρονης τηλεκπαίδευ-
σης για το σύνολο της εκπαιδευτικής κοινότητας της χώρας,
καλύπτοντας τις ανάγκες 1,6 εκατοµµυρίων µαθητών και εκπαι-
δευτικών για κάθε µαθητή και εκπαιδευτικό σε κάθε γωνιά της
χώρας. 

Θέλω, κύριοι συνάδελφοι, να σας δώσω ένα νούµερο: Όταν
ξεκίνησε η κρίση, από το 1,4 εκατοµµύριο µαθητές που έχουµε
στη χώρα, πόσοι λέτε να ήταν εγγεγραµµένοι σε αυτά τα ψη-
φιακά συστήµατα; Ήταν  ενενήντα πέντε χιλιάδες. Πόσοι είναι
σήµερα; Είναι 1,4 εκατοµµύριο. Όλοι οι µαθητές µας πλέον είναι
εγγεγραµµένοι στα ψηφιακά συστήµατα, τα οποία είχε, δυστυ-
χώς, εγκαταλείψει η προηγούµενη κυβέρνηση. Υλοποιήσαµε κα-
θηµερινά επιµορφωτικά σεµινάρια για τη χρήση της πλατφόρµας
σε εκπαιδευτικούς από κάθε σχολείο της χώρας. Αµέσως λει-
τούργησε κεντρικό help desk σαράντα ατόµων εντός του Υπουρ-
γείου, από την πρώτη κιόλας µέρα της τηλεκπαίδευσης, στις 16
Μαρτίου, ώστε να µην µείνει κανείς πίσω. Άµεσα δηµιουργήθηκε
ιστοσελίδα µε όλες τις οδηγίες και πληροφορίες για την τηλεκ-
παίδευση. Εξασφαλίσαµε από τους παρόχους τηλεπικοινωνιών
µηδενική χρέωση δεδοµένων σε όλες τις πλατφόρµες που χρη-
σιµοποιεί το Υπουργείο Παιδείας για την τηλεκπαίδευση και µη-
δενική χρέωση και για την πρόσβαση στην πλατφόρµα για όσους
συνδέονται µέσω τηλεφώνου. Σηµειωτέον, η Ελλάδα είναι από
τις ελάχιστες χώρες, που έχει εξασφαλίσει το λεγόµενο αυτό
zero rating. 

Δροµολογήσαµε την ενίσχυση του εξοπλισµού των σχολείων.
Όταν παραλάβαµε την ηγεσία του Υπουργείου υπήρχαν τεσσε-
ρισήµισι χιλιάδες φορητές συσκευές σε όλη τη χώρα. Από τις

20334 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



τεσσεράµισι χιλιάδες εµείς κάναµε ενέργειες για τις ενενήντα χι-
λιάδες φορητές συσκευές, µιλάµε µόνο για τα σχολεία -θα έρθω
εν συνεχεία στους µαθητές µας στο πλαίσιο της ψηφιακής µέρι-
µνας. Αναβαθµίσαµε τις συνδέσεις των σχολείων σε VDSL και δί-
κτυο οπτικών ινών, σε εξαιρετική συνεργασία µε το Υπουργείο
Ψηφιακής Διακυβέρνησης και οι αναβαθµίσεις αυτές διαρκώς
συνεχίζονται σε όλα τα σχολεία. 

Οργανώσαµε ταχύρρυθµο πρόγραµµα επιµόρφωσης, που πα-
ρακολούθησαν περισσότεροι από ογδόντα χιλιάδες εκπαιδευτι-
κοί για ψηφιακές δεξιότητες, ενώ αµέσως εκδόθηκαν οδηγίες
του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολιτικής για προγράµµατα εκ-
παίδευσης στην εξ αποστάσεως εκπαίδευση, ήδη, από τις πρώ-
τες εβδοµάδες που λειτούργησε η τηλεκπαίδευση. Μάλιστα, το
πρόγραµµα που σας ανέφερα είναι από τα µεγαλύτερα, αν όχι
το µεγαλύτερο επιµορφωτικό πρόγραµµα, που έχει τρέξει ποτέ
στην ιστορία της χώρας, στον εκπαιδευτικό χώρο. 

Παρόµοια µέτρα και πρόνοια υπήρξαν και για τις υπόλοιπες
βαθµίδες, τα ΙΕΚ, τα ΑΕΙ, που αξιοποίησαν εργαλεία τηλεκπαί-
δευσης χωρίς να διακοπεί η εκπαιδευτική διαδικασία και η συνέ-
χεια της χρονιάς. Δηµιουργήσαµε από το µηδέν περισσότερα
από διακόσια είκοσι µαθήµατα εκπαιδευτικής τηλεόρασης, µα-
θήµατα που µας τα ζητούσαν και εκτός συνόρων, στην Κύπρο,
για παράδειγµα, για µαθητές δηµοτικού, σε συνεργασία µε το Ιν-
στιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής, που προβλήθηκαν καθηµε-
ρινά από την ΕΡΤ2. 

Καθ’ όλη τη διάρκεια της πανδηµίας αποστέλλονταν συστηµα-
τικά οι οδηγίες του ΙΕΠ σχετικά µε την κάλυψη της ύλης, αλλά
και κατευθυντήριες γραµµές σχετικά µε τις επιπτώσεις πανδη-
µίας και στην ψυχοσυναισθηµατική εξέλιξη των παιδιών, οδηγίες
που εκδίδονταν σε στενή συνεργασία µε το Σχολικό Ψυχολογικό
Εργαστήρι του Εθνικού και Καποδιστριακού Πανεπιστηµίου Αθη-
νών. 

Άρα, σε απάντηση µιας αναφοράς ενός συναδέλφου από το
Κίνηµα Αλλαγής, που είπε: «Μα, γιατί δεν στέλνονται οδηγίες από
το ΙΕΠ»; Μα συστηµατικά, καθ’ όλη τη διάρκεια της κρίσης, το
ΙΕΠ στέλνει οδηγίες τόσο στο εκπαιδευτικό κοµµάτι όσο και στο
ψυχοσυναισθηµατικό. Διότι δύο είναι οι βασικές πτυχές των επι-
πτώσεων που αφορούν στην εκπαιδευτική κοινότητα. 

Αυτά ήδη από τον Μάρτιο του 2020, από τις πρώτες κιόλας
ηµέρες αναστολής της διά ζώσης λειτουργίας των σχολικών µας
µονάδων. Πέρυσι, µια χρονιά µε αντικειµενικές δυσκολίες και τε-
ράστιες προσπάθειες σύσσωµης της εκπαιδευτικής κοινότητας,
που δυστυχώς εσείς του Κινήµατος Αλλαγής απαξιώνετε όταν
λέτε επί λέξει ότι «η χρόνια τελείωσε χωρίς να έχει αρχίσει ου-
σιαστικά ποτέ», εντείναµε ακόµα περισσότερο τον αγώνα µας να
µην µείνει κανείς πίσω και συνεχίσαµε να αξιοποιούµε τα εργα-
λεία της τηλεκπαίδευσης, σύγχρονης, ασύγχρονης και την εκ-
παιδευτική τηλεόραση για όσο διάστηµα ήταν επιβεβληµένη η
αναστολή της διά ζώσης λειτουργίας των εκπαιδευτικών δοµών. 

Θεσπίσαµε πλέγµα µέτρων πρόληψης και προστασίας από τον
κορωνοϊό, που εξακολουθούν και είναι επίκαιρα και ισχύοντα έως
και σήµερα. Περιλαµβάνουν, µεταξύ άλλων, την υποχρεωτική
χρήση της µάσκας σε εσωτερικούς και εξωτερικούς χώρους, από
την ηλικία των τεσσάρων ετών. 

Όταν το κάναµε αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µας
ασκήθηκε πάρα πολύ ισχυρή κριτική, «πώς το κάνετε αυτό στα
µικρά παιδιά», «πώς θα αναπνεύσουν, δεν θα µπορούν να το κά-
νουν». Το θυµόσαστε; Και άλλες χώρες που είχανε θεσπίσει την
υποχρεωτική χρήση της µάσκας σε µεγαλύτερη ηλικία αναθεώ-
ρησαν, ανασκεύασαν και άλλαξαν προς τα κάτω την ηλικία για
την υποχρεωτική χρήση της µάσκας. Θα πω µε περηφάνια ότι τα
παιδιά µας, νοµίζω, απέδειξαν ότι έχουν µια εντυπωσιακή προ-
σαρµοστικότητα, και τα παιδιά µας και οι εκπαιδευτικοί µας. 

Διαφορετικά διαλείµµατα για σταθερές οµάδες µαθητών. Αν-
τισηπτικά και σχολικός καθαρισµός, συστηµατικός και σχολαστι-
κός καθαρισµός των σχολείων. Ειδικότερα µέτρα για
προσαρµοσµένη λειτουργία κυλικείων, εργαστηρίων πληροφο-
ρικής, χρήσης µουσικών οργάνων. Δυνατότητα προσέλευσης και
αποχώρησης των µαθητών προς τις σχολικές µονάδες σε διαφο-
ρετικές ώρες και από διαφορετικές εισόδους. Όλα αυτά, σύµ-
φωνα µε την πολύτιµη καθοδήγηση της επιτροπής των ειδικών. 

Επιπλέον προσωπικό. Πραγµατοποιήσαµε πέρσι πενήντα χι-
λιάδες µόνιµους διορισµούς και προσλήψεις συνολικά, έχοντας
στο δυναµικό µας περισσότερους εκπαιδευτικούς από όλες τις
τελευταίες χρονιές για την κάλυψη των επιπλέον αναγκών. Ανοί-
ξαµε περισσότερες από δύο χιλιάδες διακόσιες θέσεις ψυχολό-
γων και κοινωνικών λειτουργών για την αντιµετώπιση των
συνεπειών της πανδηµίας. Υπήρξε µελέτη του ΟΗΕ το 2020 για
τις επιπτώσεις της πανδηµίας και η χώρα µας είναι µόλις στο
23%, το οποίο προχώρησε, δροµολόγησε πρόσληψη επιπλέον
εκπαιδευτικού προσωπικού. Μόλις στο 23% βρίσκεται η χώρα
µας.

Στις επιπλέον ανάγκες συνέβαλε και η επέκταση του ολοήµε-
ρου σχολείου. Εσείς του Κινήµατος Αλλαγής λέτε ότι συντη-
ρούµε την κατάργησή του, κληροδότηµα από τον κ. Φίλη. Γιατί
το κάναµε όµως εµείς; Όχι µόνο το ιδρύσαµε, αλλά το επεκτεί-
ναµε για να περιοριστεί η επαφή µε τις ευάλωτες πληθυσµιακές
οµάδες, όπως παππούδες και γιαγιάδες, µια εποχή που δεν
υπήρχε ακόµα το εµβόλιο για να θωρακίσει αυτές τις πληθυσµια-
κές οµάδες. 

Οργανώσαµε διαδικτυακές συνεδρίες µε γιατρούς σε συνερ-
γασία µε τον Πανελλήνιο Ιατρικό Σύλλογο και τους κατά τόπους
ιατρικούς συλλόγους. 

Επενδύσαµε στον ψηφιακό µετασχηµατισµό της εκπαίδευσης,
ακριβώς αξιοποιώντας αυτήν τη µοναδική ευκαιρία που αναδείχ-
θηκε. Για παράδειγµα µε το πρόγραµµα «Ψηφιακή Μέριµνα»,
ύψους 112 εκατοµµυρίων ευρώ, εξασφαλίσαµε 200 ευρώ για
πάνω από πεντακόσιους εξήντα χιλιάδες νέους, από την ηλικία
των τεσσάρων έως την ηλικία των είκοσι τεσσάρων ετών, για την
αγορά τεχνολογικού εξοπλισµού. 

Στο πλαίσιο αυτό της πανδηµίας, ψηφιοποιήσαµε διαδικασίες
που δεν είχαν ψηφιοποιηθεί ποτέ ξανά. Ηλεκτρονικές εγγραφές
στα νηπιαγωγεία, για παράδειγµα. Ηλεκτρονική ανάληψη υπηρε-
σίας για τους εκπαιδευτικούς µας. Αντί να τρέχουν από το ένα
νησί στο άλλο για να υπογράφουν συµβάσεις διά ζώσης να µπο-
ρεί όλη αυτή η διαδικασία να γίνεται ψηφιακά και έγινε για πρώτη
χρονιά φέτος. Ηλεκτρονικό απολυτήριο, ψηφιακά απολυτήρια
ΓΕΛ και ΕΠΑΛ, e-εγγραφή στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, e-diplo-
mas, ψηφιακά ακαδηµαϊκά διπλώµατα, e-µητρώο εκπαιδευτών
επαγγελµατικής κατάρτισης των δηµόσιων ΙΕΚ. 

Για τη φετινή χρονιά οι προσλήψεις αναπληρωτών, όπως εί-
παµε, µε πλήρως ψηφιοποιηµένες διαδικασίες, µειώνοντας τη
γραφειοκρατία και βελτιώνοντας τη δυνατότητα προγραµµατι-
σµού των εκπαιδευτικών και των διευθύνσεων εκπαίδευσης. 

Στο πλαίσιο του Εθνικού Σχεδίου Ανάκαµψης η προσπάθεια
αυτή συνεχίζεται µε την εγκατάσταση, για παράδειγµα, διαδρα-
στικών συστηµάτων µάθησης στα σχολεία µας, µε εργαστήρια
ροµποτικής και STEM, ψηφιακά εργαλεία για µαθητές µε αναπη-
ρία και ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες, επιµόρφωση άνω των εκα-
τόν είκοσι χιλιάδων εκπαιδευτικών στο νέο ψηφιακό εκπαιδευτικό
περιεχόµενο και τον νέο τεχνολογικό εξοπλισµό όλων των έργων
του Ταµείου. 

Φέτος ξεκινάµε µε συγκεκριµένο πλαίσιο και αυξηµένα µέτρα,
ώστε να εξασφαλίσουµε τη διά ζώσης εκπαιδευτική διαδικασία.
Το Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής πολιτικής έχει ήδη αποστείλει, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι του Κινήµατος Αλλαγής, οδηγίες
προς τους εκπαιδευτικούς σχετικά µε τον οδικό χάρτη της νέας
σχολικής χρονιάς, τη διαχείριση της ύλης, ποιες είναι οι απαραί-
τητες επαναλήψεις, οδηγίες σχετικά µε την ψυχοσυναισθηµατική
υποστήριξη των µαθητών και άλλες κατευθυντήριες γραµµές. 

Ξεκινάµε µε δύο βασικές διαφορές, σε σχέση µε πέρυσι. Το
λέω γιατί ακούγεται συχνά –το άκουσα και σήµερα- ότι τα σχο-
λεία ανοίγουν, όπως έκλεισαν. Δύο τεράστιες διαφορές: Η
πρώτη είναι το εµβόλιο, αυτό το πολύτιµο δώρο της επιστήµης.
Αυτήν τη στιγµή οι εκπαιδευτικοί µας στην πρωτοβάθµια και δευ-
τεροβάθµια είναι εµβολιασµένοι, σε ποσοστό που ξεπερνάει το
82%. Και στα παιδιά µας υπάρχει µια αύξηση. Αρκεί; Όχι, θα το
πω ευθέως, δεν αρκεί και νοµίζω είναι καθήκον όλων µας, της
κάθε µιας και του καθενός που είναι σε αυτή την Αίθουσα, να πεί-
σουµε τους γονείς, για το πόσο σηµαντικό είναι τα παιδιά µας να
εµβολιαστούν, για το πώς προστατεύουµε πρώτα τα ίδια, για το
πώς τα θωρακίζουµε πολύ περισσότερο µέσω του εµβολίου. 
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Στα παιδιά µε µία δόση κλεισµένου ραντεβού είµαστε στο 35%
για τις ηλικίες δεκαπέντε µε δεκαοκτώ και στο 17% για τις ηλικίες
δώδεκα µε δεκατέσσερα. Στα πανεπιστήµια τα ποσοστά είναι
πολύ πιο υψηλά και µάλιστα, άλλαξαν εντός της τελευταίας
εβδοµάδας. Την προηγούµενη βδοµάδα έλεγα ότι το ποσοστό
φοιτητών που είχε ήδη εµβολιαστεί µε µία δόση ή έχει νοσήσει
είναι 73%. Σήµερα το πρωί είναι πάνω από 75%, σε µόλις µία
εβδοµάδα, από 75,5% στους φοιτητές. Στο προσωπικό πάνω από
87% εµβολιασµένοι µε δύο δόσεις, στα µέλη ΔΕΠ πάνω από 91%
εµβολιασµένοι µε δύο δόσεις. 

Νοµίζω ότι µε όλα αυτά η εκπαιδευτική κοινότητα στέλνει ένα
ηχηρό µήνυµα επιστροφής στην κανονικότητα, αξιοποιώντας
αυτό το µοναδικό δώρο της επιστήµης, το εµβόλιο. 

Επιπλέον όλων των µέτρων, όπως η υποχρεωτική χρήση της
µάσκας, έχουµε σχεδιάσει -αυτή είναι η δεύτερη διαφορά, µε-
γάλη διαφορά σε σχέση µε πέρσι- αυξηµένους ελέγχους, εντα-
τικούς ελέγχους και εργαστηριακούς, rapid, και αυτοδιαγνω-
στικούς, για τους µαθητές όλοι δωρεάν. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν υπάρξει κρούσµα µέσα σε
ένα τµήµα, µπορεί να καταλήξουν οι µαθητές που κάθονταν
κοντά στο κρούσµα να κάνουν εφτά τεστ την εβδοµάδα, εργα-
στηριακά και αυτοδιαγνωστικά, όλα δωρεάν από το κράτος. Εγώ
να ακούσω την κριτική ότι είναι πολλά τα τεστ, να το ακούσω ως
κριτική. Προτιµάω όµως αυτό και επενδύει η Κυβέρνησή µας σε
αυτό. Επενδύει, γιατί αυτό κοστίζει πολλά χρήµατα, όπως κατα-
λαβαίνετε, επενδύει στη διεθνή τάση, που η διεθνής τάση είναι
ακριβώς αυξηµένα τεστ, ό,τι πιο αποτελεσµατικό υπάρχει για να
σταµατήσουµε τη διασπορά, για να προστατεύσουµε ακόµα πε-
ρισσότερο τη σχολική κοινότητα. 

Αλλά ναι, υπάρχει µία αλλαγή φιλοσοφίας σε σχέση µε το πρω-
τόκολλο. Πέρυσι τέτοια εποχή, όταν ένα παιδί νοσούσε, πράγ-
µατι έκλεινε το τµήµα. Γιατί; Κυρίως για να εµποδίσουµε τη
διασπορά του ιού στο σπίτι, να µην κολλήσει ο παππούς, η γιαγιά,
η µαµά, ο µπαµπάς. Τώρα όλοι αυτοί είτε είναι ήδη εµβολιασµέ-
νοι ή, αν δεν είναι, µπορούν να εµβολιαστούν δωρεάν από το
κράτος. 

Από την άλλη, έχουµε χρέος και τη συνέχιση της παροχής εκ-
παίδευση. Να σας το πω διαφορετικά. Αν ίσχυαν τα ίδια πρωτό-
κολλα και φέτος, ότι θα έκλεινε το τµήµα, τι µήνυµα περνάµε
ακριβώς για τον εµβολιασµό; Γιατί εµβολιάζεται ο κόσµος; Εφ’
όσον, λοιπόν, έχει εµβολιαστεί ένα σηµαντικό µέρος του πληθυ-
σµού, δεν πρέπει και η εκπαίδευση να συνεχίσει; Για να το κά-
νουµε αυτό, επενδύουµε. Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο η
Κυβέρνηση και η ελληνική πολιτεία ξοδεύει πολύ σηµαντικά ποσά
για πολλά δωρεάν τεστ, εργαστηριακά και αυτοδιαγνωστικά,
προκειµένου ακριβώς να θωρακίσουµε τη δια ζώσης λειτουργία.

Επιπλέον, δηµιουργήσαµε την πλατφόρµα Edupass, η οποία
διασυνδέεται µε το Εθνικό Μητρώο Εµβολιασµών, το Εθνικό Μη-
τρώο Ασθενών, ειδική πλατφόρµα του Ψηφιακού Πιστοποιητικού
COVID-19 και ελέγχει τον έλεγχο τήρησης των υγειονοµικών
προϋποθέσεων και από την ακαδηµαϊκή κοινότητα και από τη
σχολική.

Επίσης, θεσπίσαµε τη δυνατότητα, τα πανεπιστήµια να προσ-
λαµβάνουν επιπλέον προσωπικό, όπως συζητήσαµε µαζί τους,
για τον έλεγχο τήρησης των υγειονοµικών προϋποθέσεων. Επι-
πλέον, προβλέψαµε τη δηµιουργία εµβολιαστικών  κέντρων
εντός των πανεπιστηµίων και όλα αυτά µε το δεδοµένο του αυ-
ξηµένου ποσοστού εµβολιασµού στα πανεπιστήµια. 

Όλα αυτά που σας περιέγραψα, λοιπόν, κυρίες και κύριοι του
Κινήµατος Αλλαγής, είναι όπως λέτε, η ολιγωρία µας στα επεί-
γοντα. Εσείς λέτε ότι σερνόµαστε πίσω τις εξελίξεις, ότι ανακοι-
νώνουµε αποσπασµατικά µεγαλεπήβολα έργα. Εµείς µιλούµε µε
πράξεις, µε σχεδιασµό, µε δράσεις, µε κινητοποίηση, µε µέριµνα,
ώστε στις δύσκολες συνθήκες να στηρίζουµε και τους πιο αδύ-
ναµους και να µην µένει κανείς πίσω. 

Έρχοµαι στο δεύτερο κοµµάτι, που αφορά τις επικρίσεις σας
για ιδεοληπτικές πολιτικές, για έλλειψη απαντήσεων στο τι σχο-
λείο θέλουµε και θα αναφερθώ συνοπτικά απαντώντας στα ερω-
τήµατά σας στις µεταρρυθµίσεις που υλοποιήσαµε αυτήν τη
διετία, παρά την πανδηµία και τις δυσκολίες της. Θα θυµίσω ότι
σε αυτήν την Αίθουσα πάρα πολλοί συνάδελφοι της Αντιπολίτευ-

σης έλεγαν εν µέσω πανδηµίας: «Γιατί νοµοθετείτε; Δεν πρέπει
να νοµοθετήσετε. Να σταµατήσει κάθε νοµοθετική διαδικασία».
Για ενάµιση χρόνο να µην λειτουργεί η Βουλή επί της ουσίας
επειδή είχαµε πανδηµία. Εµείς λέγαµε ότι οφείλουµε να ασχολη-
θούµε και µε τη διαχείριση της πανδηµίας, αλλά οφείλουµε και
να προχωρήσουµε το µεταρρυθµιστικό έργο, για το οποίο ο ελ-
ληνικός λαός εξέλεξε την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη
και προχωρήσαµε στην υλοποίηση του µεγαλύτερου µέρους στη
διετία των εξαγγελιών που είχαν γίνει ήδη από τον Νοέµβριο του
2018 σχετικά µε την παιδεία. 

Θα αναφέρω µόνο ενδεικτικά για την πρωτοβάθµια και δευτε-
ροβάθµια. Κάναµε πράξη το δίχρονο υποχρεωτικό νηπιαγωγείο,
τη δίχρονη υποχρεωτική εκπαίδευση. Από φέτος ισχύει σε κάθε
δήµο της χώρας. 

Υλοποιούµε τα εργαστήρια δεξιοτήτων σε όλα τα νηπιαγωγεία,
δηµοτικά και γυµνάσια, µετά από την πιλοτική εφαρµογή που
έτρεξε την περσινή χρονιά. Τα εργαστήρια δεξιοτήτων εντάσσον-
ται στο υποχρεωτικό ωρολόγιο πρόγραµµα και δίνουν µια νέα
διάσταση στο σχολείο. Ενισχύουν. Βεβαίως βασική αποστολή
του σχολείου είναι η µετάδοση της γνώσης, αλλά πιστεύουµε
ακράδαντα ότι βασική αποστολή είναι και η καλλιέργεια δεξιοτή-
των. 

Τι εννοώ µε τις δεξιότητες; Κριτική σκέψη, ενσυναίσθηση, επί-
λυση προβληµάτων. Όλες αυτές οι δεξιότητες, µέσα από νέες
θεµατικές, εισάγονται στο υποχρεωτικό ωρολόγιο πρόγραµµα,
όπως σεβασµός στον άλλο, σεβασµός στη διαφορετικότητα,
οδική ασφάλεια, σεξουαλική διαπαιδαγώγηση, επιχειρηµατικό-
τητα, STEM. Όλες αυτές οι θεµατικές στο υποχρεωτικό ωρολό-
γιο πρόγραµµα είναι σταθµισµένες ανά εκπαιδευτική ηλικία. 

Εδώ να αναφέρω το εξής. Λέτε, κύριοι του Κινήµατος Αλλα-
γής, ότι δεν έχουµε το θάρρος να επαναφέρουµε τον σχολικό
επαγγελµατικό προσανατολισµό. Μα είναι µέσα, κυρίες και κύ-
ριοι του Κινήµατος Αλλαγής. Είναι µέσα στο πρόγραµµα, που
ήδη εφαρµόζεται και έχει προβλεφθεί να εφαρµοστεί ήδη από
το δηµοτικό, αλλά και στην Γ’ γυµνασίου.

Αγγλικά στο νηπιαγωγείο. Πέρυσι πιλοτικά, φέτος σε όλη τη
χώρα. Αυτό είχε ως αποτέλεσµα να κάνουµε πολλές περισσότε-
ρες προσλήψεις, προκειµένου ακριβώς να καλυφθεί αυτή η
ανάγκη. Θα το πω όπως ακριβώς το νιώθω. Γιατί µόνο στα ιδιω-
τικά νηπιαγωγεία; Γιατί στα δηµόσια νηπιαγωγεία ο γονιός να
πληρώνει για να κάνει το παιδί του αγγλικά; Δραστηριότητες, λοι-
πόν, στα αγγλικά σε κάθε δηµόσιο νηπιαγωγείο της χώρας.

Νέα προγράµµατα σπουδών. Τα εκατόν είκοσι τρία είναι ήδη
έτοιµα. Μερικά από αυτά δεν είχαν ενηµερωθεί από το 1998. Είχε
γίνει µια σηµαντική προσπάθεια το 2011. Πολλά εξ αυτών δεν
είχαν ενηµερωθεί δεκαετίες. 

Κάνουµε πράξη την αξιολόγηση σχολικών µονάδων και εκπαι-
δευτικών, το πολλαπλό βιβλίο. Διπλάσια σχεδόν πρότυπα και πει-
ραµατικά σχολεία από φέτος. Ξεκίνησαν ήδη. Τράπεζα θεµάτων
διαβαθµισµένης δυσκολίας. Επιµορφώσεις. Προγραµµατισµένες
επιµορφώσεις που ξεπερνούν τα 40 εκατοµµύρια ευρώ και αφο-
ρούν ενδεικτικά στα νέα προγράµµατα σπουδών, τους βασικούς
γραµµατισµούς, στα εργαστήρια δεξιοτήτων, στους νεοδιόρι-
στους.

Για πρώτη φορά, εθνικό σχέδιο δράσης για την ισότιµη πρό-
σβαση των ατόµων µε αναπηρία στην εκπαίδευση, που αφορά
σε όλες τις βαθµίδες εκπαίδευσης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µόνιµοι διορισµοί. Κάναµε
πράξη -όχι στα λόγια- δεκαέξι χιλιάδες διακόσιους µόνιµους διο-
ρισµούς στην εκπαίδευση. Στην µεν Ειδική Αγωγή δεν είχαν γίνει
ποτέ στην ιστορία της χώρας µέσω ΑΣΕΠ. Στη δε γενική εκπαί-
δευση δεν είχαν γίνει για πάνω από δώδεκα χρόνια. Τους δέκα
χιλιάδες επτακόσιους τους εξαγγείλαµε στις 6 Ιουλίου. Έναν
µήνα αργότερα, τον µήνα Αύγουστο, είχαν ήδη ολοκληρωθεί.
Όλοι αυτοί είναι ήδη στα σχολεία τους. 

Επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση. Μόνο ενδεικτικά,
συνολική µεταρρύθµιση, προκειµένου να έρθει πιο κοντά η επαγ-
γελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση µε τις πραγµατικές ανάγκες
της κοινωνίας και να γίνει από λύση ανάγκης για λίγους, συνει-
δητή επιλογή για τους πολλούς. Ενδεικτικά, δηµιουργήσαµε και
λειτουργούν ήδη και το κεντρικό και τα περιφερειακά συµβούλια,
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τα οποία τι κάνουν; Πάνε και βλέπουν ποιες είναι οι πραγµατικές
ανάγκες της κοινωνίας, τι χρειάζεται η κοινωνία και αυτά τα στοι-
χεία λαµβάνονται υπόψη στη διαµόρφωση των ειδικοτήτων και
των προγραµµάτων σπουδών σε όλες δοµές της επαγγελµατικής
εκπαίδευσης και κατάρτισης. 

Ιδρύθηκαν τα πρώτα Πρότυπα Επαγγελµατικά Λύκεια. Κυρία
Κεφαλίδου, µας επιπλήξατε που φτιάξαµε λίγα. Τα καταψηφί-
σατε, κυρία Κεφαλίδου. Καταψηφίσατε  τα Πρότυπα Επαγγελµα-
τικά Λύκεια και έρχεστε τώρα και µας επιπλήττετε επειδή δεν
κάναµε αρκετά! Να τη δεχθώ αυτήν την κριτική. Σας διαβεβαιώ
ότι θα έρθουµε εδώ και θα κάνουµε και άλλα Πρότυπα Επαγγελ-
µατικά Λύκεια. Θα τα επεκτείνουµε ακόµα περισσότερο. 

Πειραµατικά ΙΕΚ, Θεµατικά ΙΕΚ. Ξεκινήσαµε τη λειτουργία
Γραφείων Επαγγελµατικής Ανάπτυξης και Σταδιοδροµίας. Έγινε
για πρώτη φορά επιµόρφωση δύο χιλιάδων πεντακοσίων εκπαι-
δευτικών, εκπαιδευτών επαγγελµατικών ειδικοτήτων και συνεχί-
ζουµε. Διαµορφώσαµε οδηγούς κατάρτισης ΙΕΚ και πιστο-
ποίησής τους από τον ΕΟΠΕΠ. Ειδικά, πρόγραµµα διεξαγωγής
πρακτικής άσκησης. Για πρώτη φορά, καθιερώσαµε την αµειβό-
µενη πρακτική άσκηση.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Στην τριτοβάθµια εκπαίδευση ιδρύ-
θηκε η Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης µε τη µεγάλη µεταρ-
ρύθµιση για τη χρηµατοδότηση -ανάµεσα στα άλλα- των
πανεπιστηµίων, όχι όπως κρίνει ο εκάστοτε Υπουργός -όπως γι-
νόταν επί ΣΥΡΙΖΑ- όχι όπως αποφάσιζε ο κάθε Υπουργός µε αυ-
θαίρετα  κριτήρια, αλλά µε βάση πρώτον αντικειµενικά κριτήρια
και δεύτερον µε βάση ποιοτικά κριτήρια, κριτήρια κατόπιν αξιο-
λόγησης από την Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης. Απελευ-
θερώσαµε τα µεταπτυχιακά προγράµµατα από αγκυλώσεις, τις
διαδικασίες του ΕΛΚΕ. Μακάρι να µπορούσαµε και περισσότερο,
εντός του πλαισίου που µας επιτρέπει και το ενωσιακό πλαίσιο.

Με τον νόµο για την ασφάλεια στα πανεπιστήµια θεσπίσαµε
την ελεγχόµενη είσοδο στα πανεπιστήµια, τη σύσταση οµάδων
προστασίας, την ελάχιστη βάση εισαγωγής, το όριο φοίτησης.
Θωρακίσαµε την ακαδηµαϊκή ελευθερία, εξορθολογήσαµε το
πεδίο των µετεγγραφών στη βάση ακαδηµαϊκών κριτηρίων. Προ-
βλέψαµε τη σύναψη συµπράξεων ιδιωτικού και δηµοσίου τοµέα
για κατασκευή φοιτητικών εστιών. Έχουµε σε τρία µέρη της Ελ-
λάδος τουλάχιστον αυτήν τη στιγµή φοιτητικές εστίες, που κα-
τασκευάζονται µέσω ΣΔΙΤ: Στην Κρήτη, στη Θεσσαλία, στην
Κοµοτηνή κατασκευάζονται φοιτητικές εστίες µέσω συµπράξεων
δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα. 

Επενδύσαµε στη διεθνοποίηση των πανεπιστηµίων µας, γιατί
έχουµε εξαιρετικά πανεπιστήµια, εξαιρετικό προσωπικό, εξαιρε-
τικούς φοιτητές, δεν έχουµε όµως, κατά τη γνώµη µου, τη θέση
που αξίζει στα πανεπιστήµιά µας στον διεθνή ακαδηµαϊκό χάρτη
και γι’ αυτό ήταν χρέος µας να απελευθερώσουµε αυτό το πλαί-
σιο. Να µην χρειάζεται, κύριε Σκουρλέτη, η υπογραφή του εκά-
στοτε Υπουργού Παιδείας για να εγκρίνεται το κάθε ξενόγλωσσο
µεταπτυχιακό που γινόταν επί ΣΥΡΙΖΑ. Όχι. Ελεύθερα. Το Αρι-
στοτέλειο ίδρυσε µόνο του την πρώτη αγγλόφωνη Ιατρική στη
χώρα και ξεκινάει τώρα τον Σεπτέµβριο, µε ενδιαφέρον από χίλια
διακόσια άτοµα και πλέον, από όλον τον κόσµο. Καµµία υπο-
γραφή Υπουργού, καµµία παρέµβαση του Υπουργείου Παιδείας.
Τα πανεπιστήµια µας ελεύθερα να ανοίξουν τους ορίζοντές τους,
να επεκτείνουν τους ορίζοντές τους.

Έχουµε ήδη θεσµοθετήσει πλαίσιο συνεργασίας για τα πανε-
πιστήµιά µας. Εµείς προσπαθούµε να ανοίξουµε πόρτες και από
εκεί και πέρα, επαφίεται στα πανεπιστήµιά µας αν θέλουν να
αξιοποιήσουν αυτές τις ευκαιρίες. 

Πλαίσιο συνεργασίας. Τα ευρωπαϊκά πανεπιστήµια. Έχουµε
επτά ελληνικά πανεπιστήµια που συµµετέχουν στα ευρωπαϊκά,
στα λεγόµενα European Universities.  Πλαίσιο συνεργασίας µε
την Αµερική, µε κορυφαία πανεπιστήµια τα οποία συµµετέχουν,
όπως το Yale, το Harvard, το Barclay, το Columbia, το NYU, όλα
αυτά τα πανεπιστήµια, τα οποία ενδιαφέρονται να συνεργαστούν
µε τα εξαιρετικά δικά µας. Πλαίσιο συνεργασίας µε το Ηνωµένο
Βασίλειο. Πλαίσιο συνεργασίας µε την Κίνα. Όλα αυτά σε πλήρη
ανάπτυξη, προκειµένου ακριβώς να δώσουµε στη χώρα µας τη
θέση που της αξίζει στον διεθνή ακαδηµαϊκό χάρτη.

Το πανεπιστήµιο Columbia έχει ανακοινώσει την πρόθεσή του

να εντάξει την Ελλάδα στις ελάχιστες χώρες παγκοσµίως, στις
οποίες έχει ιδρύσει global center. Το Yale µόλις ανακοίνωσε συ-
νεργασία µε το Πανεπιστήµιο Αθηνών. Όλα αυτά στο πλαίσιο
µιας αυξηµένης διεθνοποίησης, µιας προσπάθειας για ενίσχυση
της διεθνοποίησης των πανεπιστηµίων µας. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Τη διετία που µας πέρασε υπήρχαν δυσκολίες, δεν υπάρχει

αµφιβολία, και στο πλαίσιο της πανδηµίας οι δυσκολίες ήταν
πάρα πολλές. Δράσαµε άµεσα, παρά τις αντιξοότητες, µε στόχο
την ελαχιστοποίηση των επιπτώσεων της πανδηµίας στην εκπαι-
δευτική διαδικασία και την εξασφάλιση ενός καλύτερου εκπαι-
δευτικού συστήµατος για όλους.

Θα επανέλθω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε απαντήσεις
σε όλα τα θέµατα που τέθηκαν προηγουµένως, στα περισσότερα
κατά το δυνατόν, στη δευτερολογία µου.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-
στώ, κυρία Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο συνάδελφος κ. Ανδρέας Πά-
τσης µε επιστολή του προς τον Πρόεδρο της Βουλής ζητεί άδεια
ολιγοήµερης απουσίας από 22 έως 27 Σεπτεµβρίου, καθώς θα
βρίσκεται στο εξωτερικό για προσωπικούς λόγους. Η Βουλή εγ-
κρίνει; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κι-

νήµατος Αλλαγής κ. Σκανδαλίδης.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: «Ο τόπος µας είναι κλει-

στός, όλο βουνά, που έχουν σκεπή τον χαµηλό ουρανό µέρα και
νύχτα» έγραφε ο Γιώργος Σεφέρης για την πατρίδα µας πώς την
έβλεπε µέσα από τη δική του µατιά. Θυµάµαι, µικρό παιδί, που
είχα διαβάσει ένα πολύ µικρό βιβλίο του φιλόσοφου Αξελού,
όπου έλεγε σε µια αποστροφή: «Ξέρετε ποια είναι η διαφορά
ανάµεσα στους Ισραηλινούς και στους Έλληνες; Ότι οι Ισραηλι-
νοί άκουσαν τους προφήτες τους, ενώ οι Έλληνες δεν άκουσαν
τους ποιητές και τους φιλοσόφους τους».

Δεν είναι µόνο η επέτειος για τον Σεφέρη. Θεωρώ ότι αυτό που
είπα τώρα είναι απόλυτα συναφές µε την παιδεία, για την οποία
σήµερα εγκαλούµε την Κυβέρνηση. Διότι η αξεπέραστη πολιτι-
σµική µας κληρονοµιά καθιστά την ελληνική παιδεία στοιχείο της
ταυτότητας του Έλληνα, αν θέλει αυτός στη σύγχρονη εποχή να
συγκεντρώνει τα τρία βασικά στοιχεία, που όλοι θέλουµε για µια
εποχή αναγέννησης και για τη χώρα µας: Να είναι ουµανιστής,
να είναι πατριώτης και να είναι δηµοκράτης και προοδευτικός άν-
θρωπος.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Αν, λοιπόν, στη σηµερινή συνθήκη µε τη σηµερινή κρίση και µε
τις καταιγιστικές αλλαγές που γίνονται θέλουµε να σκεφτούµε,
να οραµατιστούµε για την ελληνική παιδεία, θα έπρεπε οποιαδή-
ποτε έγνοια µας, οποιαδήποτε φροντίδα µας, οποιοδήποτε
µέτρο µας να συµβάλουν αποφασιστικά σε αυτόν τον στόχο.

Εγώ, κυρία Υπουργέ, ισχυρίζοµαι ότι για να πάει η παιδεία µας
σε αυτόν τον στόχο, δεν έχετε κανένα ολοκληρωµένο σχέδιο και
δεν κάνετε τίποτα και καµία εκπαιδευτική µεταρρύθµιση. Κάνετε
µικροδιευθετήσεις, όχι µεταρρυθµίσεις.

Σας άκουσα µε πάρα πολύ µεγάλη προσοχή για τα δεκάδες
µέτρα που επαναλαµβάνετε σε κάθε ευκαιρία, για επιµέρους µι-
κρές ψηφίδες στην εκπαιδευτική πολιτική, που δεν συνιστούν
καµµία αλλαγή για το σχολείο και που, σε τελευταία ανάλυση,
έρχονται σε µεγάλη αντίθεση. Ανατρέπουν την εικόνα που έχει ο
µέσος πολίτης για το σχολείο; Δεν την ανατρέπουν. 

Γιατί ο µέσος πολίτης για το σχολείο θα ήθελε ένα ολοκληρω-
µένο σχέδιο αντιµετώπισης της πανδηµίας, να µην βλέπει µετά
από δύο χρόνια να συνωθούνται µαθητές στα θρανία, να µην βλέ-
πει µετά από δύο χρόνια να υπάρχουν ακόµα κοντέινερς, να µην
βλέπει µετά από δύο χρόνια το µαθησιακό κενό, να µην βλέπει
µετά από δύο χρόνια την αδυναµία να παρακολουθήσει ο µαθη-
τής και να νιώθει ο ίδιος την αγωνία τι θα γίνει, να µην βλέπει
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µετά από δύο χρόνια άλλον έναν πειραµατισµό για την είσοδο
στα πανεπιστήµια, να µην βλέπει µετά από δύο χρόνια όλα όσα
η Κυβέρνησή σας έπραξε αυτόν τον καιρό.

Δεν έχετε ολοκληρωµένο σχέδιο ούτε για την αντιµετώπιση
της πανδηµίας ούτε για τον εµβολιασµό, πολύ περισσότερο, δεν
έχετε για το περιεχόµενο των σπουδών. Και είναι πάρα πολύ
απλό να δούµε ένα-ένα τα στοιχεία αυτά. Να δούµε ποιο σχολείο
θα διαµορφώσει την πολιτιστική ταυτότητα. Ποιο είναι αυτό που
σήµερα διαφέρει από το χθεσινό, σε ό,τι αφορά το περιεχόµενο
σπουδών; Ποιο είναι αυτό που συνδέει την πορεία της χώρας µας
µε την ανάπτυξη της επαγγελµατικής και τεχνικής εκπαίδευσης,
παράλληλα µε τις ανθρωπιστικές σπουδές; Πού είναι το σχολείο,
όπου µπορεί να υπάρχει ο εθνικός σχεδιασµός της παιδείας µέσα
από τους αρµόδιους φορείς, από το Εθνικό Συµβούλιο Παιδείας;
Πού είναι το εθνικό απολυτήριο που θα µεταφέρει µε ασφάλεια
και µε αξιοκρατία -και όχι µε τον τρόπο που έγινε και τα δύο αυτά
χρόνια και που άφησε έξω χιλιάδες παιδιά- τον µαθητή από το
λύκειο στο πανεπιστήµιο; Πού είναι το σχολείο της δηµιουργικής
απασχόλησης που σήµερα η Ελλάδα έπρεπε να έχει σε όλη τη
χώρα πάρα πολλά ολοήµερα σχολεία; Τα πειραµατικά και τα
πρότυπα, που λέτε ότι αναπτύσσονται, πού αναπτύσσονται;
Έπρεπε µαζικά να γίνει προσπάθεια σε κάθε περιοχή να γίνουν
φωτεινοί σηµατοδότες και να υπάρχουν σήµερα αυτά τα σχο-
λεία, µε βάση και τις καινούργιες εξελίξεις. Δεν υπάρχουν. Δεν
αρκεί µονάχα να λέτε «ψηφιοποιήσαµε», «δώσαµε ένα κοµπιού-
τερ», «κάναµε µερικές διευθετήσεις». Αυτές είναι φυσιολογικές,
θα τις έκανε ο καθένας.

Είστε κατώτεροι των περιστάσεων. Πού είναι, ουσιαστικά, το
Εθνικό Σύστηµα Αξιολόγησης των σχολών κατ’ αρχάς και των
σχολείων, που θα µπορέσει να σηµατοδοτήσει µια αξιολόγηση
και των ιδιωτικών εκπαιδευτικών ιδρυµάτων απέξω που βρίσκον-
ται στη χώρα µας, αντί να κάνουµε µια αιώνια σύγκρουση ανά-
µεσα στα ιδιωτικά κολέγια και στα πανεπιστήµια και σε όλα αυτά,
που µέχρι τώρα µένουν άλυτα και αναπαράγουν µια αντιπαρά-
θεση επί τόσα χρόνια µέσα στη Βουλή των Ελλήνων; Εγώ δεν
βλέπω καµµία τέτοια διαφορά ανάµεσα στη µέχρι τώρα πολιτική
και σε αυτά που εσείς κάνετε και που, ουσιαστικά, επιδεινώνετε
τα πράγµατα.

Εγώ, κυρία Υπουργέ, πιστεύω ότι και το µαθησιακό κενό και η
ανυπαρξία έρευνας για αυτό το κενό και η υποεκπαίδευση που
γίνεται σήµερα και η κακή ενηµέρωση των µαθητών για τους εµ-
βολιασµούς και τα θέµατα που έχουν σχέση µε τη δηµιουργική
απασχόληση και τον χρόνο που δίνουν τα σχολεία σε αυτή και η
εγκατάλειψη των υποστηρικτικών δοµών του εκπαιδευτικού συ-
στήµατος βρίσκονται σήµερα σε µια πραγµατικότητα που αντι-
βαίνει στις ανάγκες που έχουµε σήµερα.

Και βέβαια, έχουµε και αυτή τη µόνιµη αντιπαράθεση µε τους
εκπαιδευτικούς, που δεν υπάρχει κανένα πεδίο συνεννόησης,
που απλά υπολογίζετε ότι αυτοί που εκφράζουν σήµερα τα όρ-
γανα των εκπαιδευτικών είναι κάποιοι κακοί συνδικαλιστές, που
δεν γίνεται ένας διάλογος ανοικτός για την παιδεία πριν πάρετε
οποιαδήποτε µέτρο και το φέρετε εδώ πρόχειρα στη Βουλή.
Πόσα νοµοσχέδια έχετε φέρει; Πού είναι η περιβόητη πανεπιστη-
µιακή αστυνοµία, που σήµερα αλλάζετε πάλι τη διαδικασία -από
ό,τι κατάλαβα- σιωπηρά, αλλάζοντας και τον Υπουργό; Αυτές
είναι µεταρρυθµίσεις ή είναι µπαλώµατα; Αυτό είναι το ερώτηµα.

Κυρία Υπουργέ, όσοι έζησαν από κοντά τη µεγάλη µεταρρύθ-
µιση της δεκαετίας του �80 για το δηµοκρατικό και αντι-αυταρ-
χικό σχολείο και πανεπιστήµιο, νόµοι που κράτησαν πολλά
χρόνια και που έδωσαν µια άλλη διάσταση στην εκπαιδευτική
διαδικασία στη χώρα, όσοι έζησαν από κοντά την καινοτόµα και
κόντρα στο ρεύµα αλλαγή της δεκαετίας του �90 -που παρόλα
αυτά έγινε µε µεγάλο, επίπονο διάλογο, µε συγκρούσεις µε δια-
δικασίες και παρότι έµεινε λειψή- όσοι έζησαν την ώριµη συναι-
νετική και εκσυγχρονιστική παρέµβαση του 2010
αντιλαµβάνονται το αποσπασµατικό και επιλεκτικό και κυρίως το
αναποτελεσµατικό των κυβερνητικών πρωτοβουλιών. Δεν πά-
σχουν µόνο ως προς το περιεχόµενο των επιλογών µε τις οποίες
κατά κανόνα αντιµετωπίζουµε µε λανθασµένο τρόπο πραγµατικά
προβλήµατα. Πάσχουν κυρίως ως προς τη διαδικασία διαµόρ-
φωσης και επιβολής τους.

Όλες οι µεταρρυθµίσεις που προηγήθηκαν βρήκαν αντίσταση
σε κεκτηµένα. Όλες προχώρησαν µετ’ εµποδίων. Όλες άφησαν
ανολοκλήρωτες προσπάθειες και κενά που δεν καλύφθηκαν,
όµως, έσπρωξαν τα πράγµατα προς τα εµπρός, γιατί στηρίχθη-
καν σε µια προϋπόθεση, τη συναίνεση της εκπαιδευτικής κοινό-
τητας που ήταν η µόνη αρµόδια να υλοποιήσει την όποια
µεταρρυθµιστική προσπάθεια. Αλλιώς δεν υπάρχει µεταρρύθ-
µιση, γίνονται απλώς διευθετήσεις αµφίβολης χρησιµότητας που
κατά κανόνα δεν εφαρµόζονται. 

Αυτό το µάθηµα, δυστυχώς, µια συντηρητική κυβέρνηση δεν
µπορεί να το διδαχτεί γιατί είναι έξω από τη φύση της, είναι έξω
από τις επιλογές της, και στον τρόπο που αποφασίζει και στον
τρόπο που υλοποιεί από καθέδρας. Και εδώ βρίσκεται η ειδο-
ποιός διαφορά από την προοδευτική παράταξη. Απέναντι στο
συγκεντρωτικό και αυταρχικό µοντέλο διαχείρισης εξουσίας, ένα
µοντέλο συµµετοχικής διακυβέρνησης θα έπρεπε στον χώρο της
παιδείας να κάνει σήµερα µια επανάσταση. 

Αν πιστεύετε ότι αυτά µας είπατε προηγουµένως ανταποκρί-
νονται στις ανάγκες και είναι µια επανάσταση στον χώρο της παι-
δεία, νοµίζω ότι είστε σε λάθος κατεύθυνση. Εµείς σας
εγκαλέσαµε για πάρα πολλά ζητήµατα και οι Βουλευτές του κι-
νήµατός µας έθεσαν τόση ώρα που συζητάµε τη συγκεκριµένη
επερώτηση. Εγώ σας λέω ότι χωρίς σχέδιο δεν πάει πουθενά η
χώρα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

συνάδελφε. 
Κύριοι συνάδελφοι, ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αν-

δρέας Κουτσούµπας ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας από τις
7 Οκτωβρίου 2021 έως και τις 11 Οκτωβρίου 2021 στο εξωτερικό.
Η Βουλή εγκρίνει; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-

µοκρατίας ο κ. Ιωάννης Βρούτσης. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Κεφαλίδου, που είχατε

τον εισηγητικό ρόλο εκ µέρους του Κινήµατος Αλλαγής για να
καταθέσετε αυτή την επίκαιρη επερώτηση, έτσι όπως παρακο-
λούθησα µέχρι τώρα τη συζήτηση -και νοµίζω ότι αυτό είναι και
κοινή αντίληψη όλων όσοι παρακολουθούν τα θέµατα της παι-
δείας, την αποτύπωσή τους και την περιγραφή τους και από την
Υπουργό, αλλά και αυτά που θέσατε εσείς- εκτιµώ, όπως είπε και
η Υπουργός ότι η επερώτηση την οποία κάνετε είναι σε µία χρο-
νική στιγµή ιδιαίτερα σηµαντική. Από την άλλη µεριά, εκ µέρους
της Κυβέρνησης αισθάνοµαι την ανάγκη να σας πω ότι µε την
επερώτηση τη συγκεκριµένη δίνετε την ευκαιρία να αποτυπω-
θούν, να αποκρυσταλλωθούν και να επικαιροποιηθούν εκ νέου
όλα τα µείζονα κεντρικά ζητήµατα του Υπουργείου Παιδείας, οι
πολιτικές για την Παιδεία, οι µεταρρυθµίσεις που έγιναν µέχρι
τώρα και να αναδειχθούν από την Υπουργό, την κ. Κεραµέως,
όλες αυτές οι σηµαντικές πρωτοβουλίες που αναλήφθηκαν τη
δύσκολη περίοδο της πανδηµίας, αλλά και οι θετικές επιπτώσεις
για την παιδεία, οι πρωτοφανείς, µέσα από τις δράσεις και τις
µεταρρυθµίσεις οι οποίες έγιναν, µεταρρυθµίσεις, κυρία Κεφα-
λίδου και κύριοι συνάδελφοι του Κινήµατος Αλλαγής, οι οποίες
θα συµφωνήσουµε -και δεν αφορά µόνο το Υπουργείο Παιδείας,
οι µεταρρυθµίσεις έγιναν, θα τις πω και εγώ, τις είπε η Υπουργός,
θα πει και στη δευτερολογία της, επιφυλάχθηκε γιατί λόγω χρό-
νου δεν είχε τη δυνατότητα να επεκταθεί- ότι όπως γίνονται παν-
τού, έτσι και στο Υπουργείο Παιδείας έχουν τον χρόνο
ωρίµανσης τους. Πότε µια σηµαντική µεταρρύθµιση η οποία έχει
επίπτωση στο σύνολο του πληθυσµού και στο ευαίσθητο κοµµάτι
της νεολαίας των µαθητών, των φοιτητών, αυτές οι αλλαγές οι
οποίες έγιναν δεν έρχονται αυτόµατα να δείξουν το θετικό απο-
τύπωµα. Θέλουν ένα χρονικό διάστηµα ωρίµανσης. Και σιγά,
σιγά θα φαίνεται στην πορεία των ετών και των χρόνων πόσο ση-
µαντικά ωφέλησαν την ελληνική κοινωνία. 

Η κριτική, η οποία ακούστηκε δεν ξέρω αν την πιστεύετε ή αν
το κάνατε µόνο για προσχηµατικούς λόγους για ν’ αναδείξετε εκ
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µέρους του Κινήµατος Αλλαγής ότι έπρεπε κάτι να πείτε και µε
την ευκαιρία της έναρξης της σχολικής περιόδου να πούµε κάτι
ως Κίνηµα Αλλαγής, για να δείξουµε ότι κινούµαστε πολιτικά και
έχουµε ένα ενδιαφέρον για την παιδεία. 

Στην πραγµατικότητα όµως όλα αυτά τα ερωτήµατα τα οποία
θέσατε ήταν ερωτήµατα τα οποία έχουν απαντηθεί αφενός,
έχουν εξηγηθεί στους τελευταίους νόµους του Υπουργείου Παι-
δείας που ήρθαν στη Βουλή και το σηµαντικότερο, εφαρµόζον-
ται.

Κάνατε κριτική για την επαγγελµατική εκπαίδευση. Είναι ή δεν
είναι νόµος ο ν.4763/2020 για την επαγγελµατική εκπαίδευση;
Διαφωνεί κάποιος ότι για πρώτη φορά στην πατρίδα µας, επιτέ-
λους, µια Κυβέρνηση, το Υπουργείο Παιδείας παίρνει µια σηµαν-
τική απόφαση για ένα µείζον ζήτηµα το οποίο ήταν σε
εκκρεµότητα; Ήταν αναγκαιότητα η επαγγελµατική εκπαίδευση
και κατάρτιση, κύριοι συνάδελφοι, να γίνει πράξη στην πατρίδα
µας. Και γίνεται για πρώτη φορά µε το Υπουργείο µε την πολιτική
ηγεσία αυτή του Υπουργείου Παιδείας και µε αυτή την Κυβέρ-
νηση. Οι επιπτώσεις αυτής της µεταρρύθµισης που σήµερα
εφαρµόζεται θα δούµε το αποτύπωµά τους σε βάθος ετών. Εδώ,
θα είναι και βραχυχρόνιο, διότι για πρώτη φορά θα αποφοιτή-
σουν στο επίπεδο της επαγγελµατικής εκπαίδευσης µαθητές,
φοιτητές οι οποίοι θα έχουν µια επαγγελµατική κατάρτιση και ένα
πιστοποιητικό στα χέρια τους που σήµερα έχουµε απουσία δε-
ξιοτήτων στη λαϊκή αγορά εργασίας. 

Έρχοµαι στο ζήτηµα της ελάχιστης βάσης εισαγωγής. Είναι
περιττό να το αναλύσω. Από αυτό εδώ το Βήµα συζητήσαµε
τρεις ολόκληρες µέρες. Διεξάχθηκε ένας διάλογος στη δηµόσια
διαβούλευση όταν ήρθε το νοµοσχέδιο. Εφαρµόστηκε η ελάχι-
στη βάση εισαγωγής. Για πρώτη φορά πλέον, έχουµε ένα πλαίσιο
µέσα από το οποίο µπήκαν στα πανεπιστήµια φοιτητές, οι οποίοι
έχουν την ακαδηµαϊκή προϋπόθεση να ολοκληρώσουν τις σπου-
δές τους. Αυτό έχει καταγραφεί και έχει διαφανεί παντού. Για
πρώτη φορά, έχουµε ελάχιστη βάση εισαγωγής.

Έρχοµαι στο θέµα αναβάθµισης του ακαδηµαϊκού περιβάλ-
λοντος. Είπατε ότι καταργήσαµε το πανεπιστηµιακό άσυλο. Δι-
καίωµά σας είναι και άποψή σας. Η πραγµατικότητα όµως είναι
ότι επαναφέραµε το πανεπιστηµιακό άσυλο στην πραγµατική του
έννοια και διάσταση, µέσα δηλαδή από µία προσπάθεια που γί-
νεται πράξη να διασφαλιστεί η ασφάλεια και η προστασία των
πανεπιστηµίων και των ίδιων των φοιτητών. Είναι κάτι το οποίο
είναι έωλο; Είναι εξαγγελία; Όχι, είναι πραγµατικότητα, Το νοµο-
θετήσουµε, Είναι έργο αυτής της Κυβέρνησης. 

Έρχοµαι σ’ ένα άλλο µείζον ζήτηµα το οποίο δεν ακούστηκε
και έντονα. Άλλωστε, πώς ν’ ακουστεί; Ήταν το ζήτηµα το οποίο
απασχολούσε, κυρία Υπουργέ και κυρία Υφυπουργέ, κυρία
Μακρή, δεκαετίες αυτή την Αίθουσα. Πρόκειται για τους διορι-
σµούς των µόνιµων εκπαιδευτών, καθηγητών και δασκάλων. Άρ-
χιζε η σχολική χρονιά και αναρωτιόµασταν πού είναι τα βιβλία,
πού είναι οι καθηγητές, πού είναι οι δάσκαλοι.

Για πρώτη φορά, λοιπόν, στην περίοδο που διανύουµε κοινο-
βουλευτικά, κύριε Σκουρλέτη, έχουν γίνει πενήντα χιλιάδες διο-
ρισµοί συνολικά, έντεκα χιλιάδες επτακόσιοι µόνιµοι διορισµοί
έγιναν στη γενική εκπαίδευση, πρώτη φορά µετά από δώδεκα
χρόνια. Αυτό αξίζει να το χαιρετίσουµε. Είναι ένα γεγονός πραγ-
µατικό. Έγιναν έντεκα χιλιάδες επτακόσιοι διορισµοί, κυρία Κε-
φαλίδου, πρώτη φορά τα τελευταία δώδεκα χρόνια. Έγιναν
τεσσερισήµισι χιλιάδες διορισµοί στην Ειδική Αγωγή. Είχαµε
προσλήψεις αναπληρωτών για πρώτη φορά µε πλήρη ψηφιοποι-
ηµένη διαδικασία. Αυτό, δηλαδή, σηµαίνει διαφάνεια, αποτελε-
σµατικότητα και ταχύτητα και καθόλου γραφειοκρατία. Επιπλέον,
είχαµε προσλήψεις δύο χιλιάδων διακοσίων πενήντα ψυχολόγων
και κοινωνικών λειτουργών. Αυτό δεν είναι µία έµπρακτη από-
δειξη ότι αυτή η Κυβέρνηση, αυτή η ηγεσία, η πολιτική ηγεσία
του Υπουργείου Παιδείας έκανε δουλειά, ότι στάθηκε δίπλα στα
σχολεία την κρίσιµη αυτή περίοδο που διανύουµε και ήταν δίπλα
µε πρωτοποριακά µέτρα και µεταρρυθµίσεις που είχε το σθένος
και το θάρρος να φέρει να ψηφίσουµε στην ελληνική Βουλή;
Ακούσαµε την Υπουργό -θα το επαναλάβω, γιατί έχει την αξία
του- να λέει ότι σε επίπεδο εµβολίων στην ανώτατη εκπαίδευση
είναι στο 75,5% οι εγγεγραµµένοι εµβολιασµένοι φοιτητές, στο

87% οι διοικητικοί και στο 91% τα µέλη της ΔΕΠ. Εδώ φαίνεται
ότι η επιστηµονική κατάρτιση και συγκρότηση οδηγεί υπέρ του
εµβολίου -αλλά αξίζουν συγχαρητήρια- και πέρυσι µε φέτος.

Για να δούµε τώρα τη διάκριση. Η διάκριση είναι η εξής, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι: Αυτή η πολιτική ηγεσία και αυτή η Κυβέρ-
νηση στο χώρο της παιδείας αντιµετώπισε µια πρωτόγνωρη κα-
τάσταση, ένα αχαρτογράφητο πέλαγος. Ποτέ στο παρελθόν
Υπουργός Παιδείας και Κυβέρνηση δεν είχαν να αντιµετωπίσουν
αυτό το δύσκολο περιβάλλον γύρω τους, ένα αδιέξοδο: από τη
µία η πανδηµία και από την άλλη οι µεταρρυθµίσεις που έπρεπε
να γίνουν. 

Πέρυσι κλείσαµε ένα ακαδηµαϊκό εκπαιδευτικό έτος µε τις δυ-
σκολίες του, µε τα προβλήµατα του. Πρωτόγνωρο ήταν. Δεν ήταν
κάτι γραµµένο και προδιαγεγραµµένο για να αντιµετωπισθεί. Βε-
βαίως, θα υπάρχουν και ελλείµµατα, βεβαίως θα γίνουν και λάθη.
Κανείς δεν είπε ότι είµαστε αλάθητοι. Όµως, έγινε προσπάθεια
και ολοκληρώθηκε και το ακαδηµαϊκό πανεπιστηµιακό έτος και
η σχολική χρονιά. Και έγιναν όλα κανονικά. Και την ίδια στιγµή
γίνονταν και µεταρρυθµίσεις. Το νοµοθετικό έργο δεν σταµά-
τησε. Με αποφασιστικότητα η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου
Παιδείας προχώρησε και άνοιξε τους ορίζοντες σε αυτά που εί-
χαµε δεσµευτεί προεκλογικά. 

Προσέξτε, αυτά που κάνουν η κ. Κεραµέως και η κ. Μακρή,
δεν είναι αυθαίρετα και τα δηµιουργούν τώρα, από µηδενικό
χρόνο. Ήταν εξαγγελίες της Νέας Δηµοκρατίας πριν γίνουµε κυ-
βέρνηση και τα κάνουµε πράξη. 

Κύριοι συνάδελφοι, επειδή τυγχάνει να είµαι και γονέας, θέλω
να σας πω ότι είχα και προσωπικές εµπειρίες από την κατάσταση
τη συγκεκριµένη, διότι αν είσαι και γονέας βλέπεις από µέσα πώς
λειτουργεί το σύστηµα. Βίωσα και εγώ, µαζί µε την οικογένειά
µου, την περίοδο της πανδηµίας σε επίπεδο εκπαιδευτικό. Ο γιος
µου ολοκλήρωσε το µεταπτυχιακό στην ΑΣΟΕΕ, το δεύτερο πτυ-
χίο του, την περσινή χρονιά. Αξίζουν συγχαρητήρια και στους κα-
θηγητές και στο Πανεπιστήµιο της ΑΣΟΕΕ για την άψογη
λειτουργία την περίοδο της πανδηµίας, µε τηλεκπαίδευση, από
το σπίτι. Χρειάστηκαν να γίνουν και δύο, τρία µαθήµατα διά
ζώσης. Και είχα και τη δεύτερη εµπειρία από την κόρη µου, η
οποία προχθές ολοκλήρωσε το Τµήµα Ηλεκτρολόγων - Μηχανι-
κών στο Μετσόβιο Πολυτεχνείο ευδοκίµως. Και εκείνη την τελευ-
ταία χρόνια την πέρασε µέσα στην περίοδο της πανδηµίας. 

Κυρία Υπουργέ, θέλω να πω, µε την προσωπική µου εµπειρία
ως γονέας, συγχαρητήρια και στην ΑΣΟΕΕ και στο Τµήµα Ηλε-
κτρολόγων - Μηχανικών στο Μετσόβιο Πολυτεχνείο, όπου είχα
την εµπειρία. Λειτούργησαν άψογα, κάτω από εσάς, τη δύσκολη
αυτή περίοδο.

Και κλείνω, κυρία Πρόεδρε, -θα πει και η Υπουργός πολλά
ακόµα, εγώ µέσα στα έξι λεπτά δεν µπορώ να πω περισσότερα-
µε την εκλογική µου περιφέρεια, αλλά και ευρύτερα µε τον νη-
σιωτικό χώρο της Ελλάδας. Θα σας πω συγκεκριµένα νούµερα
για τη νησιωτική Ελλάδα, όπου υπάρχουν ιδιαιτερότητες, προ-
βλήµατα. Στις Κυκλάδες έχουµε διακόσιους έντεκα καθηγητές
στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση και τετρακόσιους τέσσερις κα-
θηγητές στην πρωτοβάθµια εκπαίδευση. Εξακόσιοι δεκαπέντε
καθηγητές, δηλαδή, είναι έτοιµοι, διορισµένοι σήµερα -και µε βι-
βλία τα παιδιά- στις Κυκλάδες. Στα Δωδεκάνησα έχουµε εξακό-
σιους δεκαπέντε στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση, τετρακόσιους
τριάντα τέσσερις στην πρωτοβάθµια εκπαίδευση, στα Μουσικά
Σχολεία έντεκα, σύνολο χίλιοι εξήντα. Συνολικά, δηλαδή, στο
νότιο Αιγαίο -στην πιο ευαίσθητη περιοχή της χώρας µας, στη
νησιωτική Ελλάδα- έχουµε χίλιους εξακόσιους εβδοµήντα πέντε
καθηγητές και δασκάλους στα σχολεία για να διδάξουν τα παιδιά
των νησιών µας µε τις συγκεκριµένες ιδιαιτερότητες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εχθρός του καλού είναι το κα-
λύτερο. Όµως, πρέπει να µην είµαστε ούτε µεµψίµοιροι ούτε µι-
κρόψυχοι. Αυτή η Κυβέρνηση και αυτή η πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου Παιδείας έκανε τα πιο δύσκολα πράγµατα, στο πιο
δύσκολο περιβάλλον, µε το πιο δύσκολο χαρτοφυλάκιο και πήγε
εξαιρετικά καλά. 

Συγχαρητήρια στην πολιτική ηγεσία, κυρία Υπουργέ, και σε
εσάς και στην κ. Μακρή και σε όλους τους συνεργάτες σας. Τα
δύσκολα ξεπεράστηκαν. Είµαστε αισιόδοξοι για το µέλλον και
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της Ελλάδος και της κοινωνίας και της εκπαιδευτικής κοινότητας. 
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει η Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµά-
των κ. Ζέττα Μακρή.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Εγώ θα µιµηθώ τον κ. Σκανδαλίδη και θα ξεκινήσω, για να
απαντήσω στους Βουλευτές του Κινήµατος Αλλαγής σε σχέση
µε αυτά τα οποία µας είπαν, µε παραφρασµένη Κική Δηµουλά:
«Είµαι λίγο θυµωµένη µε εµένα, διότι θα έπρεπε να έχω ωριµάσει
και να µην απορώ µε τίποτα». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια σοβαρή και υπεύθυνη Κυ-
βέρνηση, που έχει εκλεγεί για να εφαρµόσει µεγάλες, ουσιαστι-
κές και απαραίτητες µεταρρυθµίσεις, επενδύει στην παιδεία και
θωρακίζει τη νέα γενιά και τη χώρα. Προκειµένου να αντιµετωπί-
σει τις προκλήσεις και τις πρωτόγνωρες συνθήκες της παγκό-
σµιας υγειονοµικής κρίσης διαµορφώνει πολίτες µε χαρακτήρα
και ήθος, δίνει στα παιδιά -ασχέτως οικονοµικών δυνατοτήτων
και προέλευσης- ίσες ευκαιρίες και εφόδια για να επιβιώσουν
στην πολυδιάστατη κοινωνία της γνώσης και της πληροφορίας,
σε ένα περιβάλλον εξαιρετικά δυναµικό και παγκοσµιοποιηµένο,
σε µια αγορά εργασίας µη στατική, αλλά απίστευτα ανταγωνι-
στική και απρόβλεπτη. 

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης τους είκοσι πέντε µήνες της διακυ-
βέρνησής του απέδειξε ότι η δηµόσια παιδεία αποτελεί εθνική
προτεραιότητα. Δεν είναι απλά πολιτική και κυβερνητική του επι-
λογή, είναι περισσότερο στοίχηµα της Νέας Δηµοκρατίας και
δικό του, προσωπικό στοίχηµα. Ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρό-
σωπος εξήγησε ότι ήταν και το κυβερνητικό µας πρόγραµµα.

Με την Υπουργό κ. Νίκη Κεραµέως και µε το σύνολο της πολι-
τικής ηγεσίας του ΥΠΠΑΙΔ προχωρήσαµε όλο αυτό το διάστηµα
σε έναν εξαιρετικά µεγάλο αριθµό µεταρρυθµίσεων στη δηµόσια
παιδεία σε επίπεδο νοµοθετικού έργου, όπως, άλλωστε, είχαµε
δεσµευτεί στο προεκλογικό µας πρόγραµµα. 

Προχωρήσαµε, επίσης, σε εκτεταµένες πρωτοβουλίες και πα-
ρεµβάσεις, µεγάλες και µικρές, συστηµατικές και πιλοτικές, αλλά
απολύτως ουσιαστικές, απαραίτητες και επωφελείς για την εκ-
παιδευτική διαδικασία, µεταρρυθµίσεις που θα εφαρµοστούν
προκειµένου να φυσήξει ο αέρας της ανανέωσης, της καινοτο-
µίας και της ελευθερίας, µεταρρυθµίσεις που, επιτέλους, θα δώ-
σουν τέλος στην αναχρονιστική παθογένεια που ταλαιπωρεί
ολόκληρες δεκαετίες όλες τις βαθµίδες της δηµόσιας εκπαίδευ-
σης της χώρας µας, µεταρρυθµίσεις που θα αλλάξουν ριζικά ένα
τελµατωµένο σύστηµα που παραµένει το θεσµικά περισσότερο
συγκεντρωτικό και εξαιρετικά κεντρικό και γραφειοκρατικό, µε
πολύ µικρό βαθµό διοικητικής αποκέντρωσης σε σχέση µε τα
υπόλοιπα συστήµατα εκπαίδευσης στην Ευρώπη και δεν µπορεί
να συνεχίσει να πορεύεται µε τους αναχρονιστικούς και παρα-
δοσιακούς περιορισµούς του παρελθόντος, της γνωσιοκεντρικής
αποµνηµόνευσης και της αποσπασµατικότητας, της κατακερµά-
τισης γνώσεων και της παθητικής απόκτησής τους, µεταρρυθµί-
σεις -τέλος- που απελευθερώνουν την εκπαιδευτική διαδικασία
από γραφειοκρατικές αγκυλώσεις και δεσµεύσεις, µε µεγαλύ-
τερο βαθµό αυτονοµίας και ελευθερίας. προσαρµοσµένο στις
ιδιαιτερότητες και τις ανάγκες του ελληνικού συστήµατος. 

Έτσι, επιγραµµατικά και ενδεικτικά -επειδή η Υπουργός τα ανέ-
φερε αναλυτικά στην πρωτολογία της και λόγω του περιορισµέ-
νου χρόνου- για τον τοµέα ευθύνης µου θα αναφέρω τα εξής: 

Αναβαθµίσαµε και ρυθµίσαµε το δηµόσιο σχολείο καλύπτον-
τας όλα τα επίπεδα της νηπιακής αλλά και της πρωτοβάθµιας και
δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης. Εκσυγχρονίσαµε την ιδιωτική εκ-
παίδευση και το ιδιωτικό σχολείο. Ενδυναµώσαµε την αρχική
επαγγελµατική εκπαίδευση, την κατάρτιση και τη διά βίου µά-
θηση, δηµιουργώντας τα πρώτα έξι πρότυπα ΕΠΑΛ και εφαρµό-
ζουµε το παράλληλο µηχανογραφικό, ώστε να αξιοποιούνται
περισσότερο οι εναλλακτικές των νέων µας. 

Επίσης, υλοποιούµε καθολικά τη δίχρονη προσχολική εκπαί-
δευση στο Νηπιαγωγείο. Χτίζουµε µεθοδικά και συντονισµένα το

σύγχρονο σχολείο µε ανανεωµένο περιεχόµενο και φιλοσοφία,
εισάγοντας εκατόν είκοσι τρία νέα προγράµµατα σπουδών, εν-
τάσσοντας τα εργαστήρια δεξιοτήτων στο υποχρεωτικό ωρολό-
γιο πρόγραµµα και την αγγλική γλώσσα στο νηπιαγωγείο. 

Επιπλέον, οργανώνουµε δυναµικά και σύγχρονα πρότυπα και
πειραµατικά σχολεία διπλασιάζοντας τον αριθµό τους από
εξήντα σε εκατόν δώδεκα. Αλλάζουµε, επιτέλους, τη φιλοσοφία
της εξεταστέας ύλης και αντικαθιστούµε το βιβλιοκεντρικό µον-
τέλο της αποµνηµόνευσης µε το γνωσιοκεντρικό µοντέλο του
πολλαπλού βιβλίου, στοχεύοντας στην καλλιέργεια της κριτικής
σκέψης και στην ουσιαστική κατάκτηση γνώσεων και δεξιοτήτων. 

Ακόµη, επενδύουµε στο ανθρώπινο δυναµικό µας, τους εκπαι-
δευτικούς µας, επιµορφώνοντάς τους οριζόντια και κάνοντας
πράξη έντεκα χιλιάδες επτακόσιους διορισµούς µόνιµου προσω-
πικού, τους πρώτους µετά από δώδεκα ολόκληρα χρόνια -έκανε
αναφορά η Υπουργός, έκανε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος,
θα το επαναλάβω και εγώ- που είναι σε συνέχεια των τεσσεράµισι
χιλιάδων µόνιµων διορισµών που έγιναν στα ειδικά σχολεία µας
πέρυσι, τους πρώτους στα εκπαιδευτικά χρονικά. 

Εφαρµόζουµε και προάγουµε τη σχολική αυτονοµία. Ενδυνα-
µώνουµε τις δοµές υποστήριξης του εκπαιδευτικού έργου. Προ-
χωρούµε στην αξιολόγηση και βελτίωση των εκπαιδευτικών και
των στελεχών της εκπαίδευσης. Εφαρµόζουµε την «τράπεζα θε-
µάτων», προωθούµε εντός των σχολικών µονάδων την ενισχυτική
διδασκαλία για όλα τα πανελλαδικώς εξεταζόµενα µαθήµατα.
Αναδιαρθρώσαµε την εκκλησιαστική εκπαίδευση. Ιδρύουµε νέες
παιδαγωγικές δοµές, αυξάνοντας τους συµβούλους εκπαίδευ-
σης σε οκτακόσιους και προσλαµβάνοντας ακόµη χίλιους εκατό
ψυχολόγους και κοινωνικούς λειτουργούς για τη συνολική υπο-
στήριξη των παιδιών και την αντιµετώπιση εξαιρετικά ανησυχη-
τικών φαινοµένων όπως αυτό του bullying, ενώ ανά οµάδα
σχολείων θα λειτουργούν και γραφεία συµβουλευτικής, αλλά και
γραφεία επαγγελµατικού προσανατολισµού. 

Κορωνίδα των µεταρρυθµίσεων, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είναι η ψηφιακή µεταστροφή της δηµόσιας εκπαίδευσης που
επέτρεψε την αναγκαστική, λόγω των υγειονοµικών συνθηκών,
υλοποίηση της εξ αποστάσεως εκπαίδευσης που κράτησε τη δια-
δικασία ζωντανή και λειτουργική και αποτέλεσε πρόκληση για το
σύνολο των εµπλεκοµένων κατά το σχολικό έτος που προηγή-
θηκε.

Η πανδηµική κρίση παρ’ όλες τις δραµατικές συνέπειες της
στο σύνολο των εκφάνσεων της ζωής, ήταν η χρυσή ευκαιρία για
την επίτευξη του ψηφιακού άλµατος στην εκπαίδευση. 

Έδρασε καταλυτικά στην επανεξέταση και αναδιοργάνωση
του εκπαιδευτικού µας συστήµατος, ώστε αυτό να γίνει περισ-
σότερο αποτελεσµατικό, συµπεριληπτικό και περιεκτικό. Η ψη-
φιακή µεταστροφή της δηµόσιας εκπαίδευσης είχε ως
αποτέλεσµα την ψηφιοποίηση των εγγραφών σε όλες τις εκπαι-
δευτικές βαθµίδες, την τοποθέτηση αναπληρωτών εκπαιδευτικών
µε ψηφιακό τρόπο, τις εκλογές συµβουλίων στα σχολεία, την
απονοµή τίτλων σε δευτεροβάθµια και τριτοβάθµια εκπαίδευση,
τα προγράµµατα επιµόρφωσης των εκπαιδευτικών στη χρήση
ψηφιακών µέσων, αλλά και στην ανάπτυξη δεξιοτήτων στην
επαγγελµατική εκπαίδευση, τη δηµιουργία ψηφιακών προγραµ-
µάτων σπουδών, βιβλίων και εκπαιδευτικού υλικού, την αναβάθ-
µιση των συνδέσεων επτά χιλιάδων σχολικών µονάδων σε VDSL,
την ενίσχυση του φορητού ψηφιακού εξοπλισµού σε σχολεία από
τέσσερις χιλιάδες τον Ιούνιο του 2019 σε ενενήντα χιλιάδες, αλλά
και τη µέριµνα για την απονοµή voucher 200 ευρώ για πεντακό-
σιες χιλιάδες µαθητές, φοιτητές, καταρτιζόµενους για την αγορά
ψηφιακού εξοπλισµού.

Οι εκπαιδευτικοί µας, των οποίων την επάρκεια, την ικανότητα
και τον ζήλο εµπιστευόµαστε, που αναγνωρίζουµε την αγωνία
µας και τις καθηµερινές προσπάθειές τους για το καλύτερο δυ-
νατό επίπεδο του παραγόµενου εκπαιδευτικού έργου και τους
οποίους, φυσικά, ευχαριστούµε θερµά για τη µεγάλη αφοσίωση,
αλλά και για τον ενθουσιασµό τους να αγκαλιάσουν τις προκλή-
σεις της τηλεκπαίδευσης τον τελευταίο χρόνο, αυτοί οι εκπαι-
δευτικοί θα συνεχίσουν να βελτιώνουν και να εµπλουτίζουν τη
διά ζώσης διδασκαλία µε το ψηφιακό κεκτηµένο.

Την προηγούµενη εβδοµάδα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα
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παιδιά µας επέστρεψαν στο σχολείο στη διά ζώσης εκπαίδευση,
που δεν µπορεί να υποκατασταθεί από την τηλεκπαίδευση, µετά
από δύο περίπου χρόνια µε τη µεγαλύτερη δυνατή ασφάλεια, µε
προσαρµοσµένα αυστηρά πρωτόκολλα, µε µεγάλο αριθµό αυτο-
διαγνωστικών και εργαστηριακών ελέγχων -σχεδόν καθηµερινά
σε κάποιες περιπτώσεις, όπως ανέφερε η Υπουργός λεπτοµε-
ρώς- όπως έχουν υποδειχθεί από τους ειδικούς και έχοντας ως
βασικό εργαλείο αυτό που έλειπε τις προηγούµενες χρονιές, δη-
λαδή το εµβόλιο. 

Συνεπώς θα πρέπει όλοι να συµφωνήσουµε σ’ αυτή την Αί-
θουσα ότι οφείλουµε µε λογικά και επιστηµονικά επιχειρήµατα
να πείσουµε και να κάνουµε έκκληση στους εκπαιδευτικούς -τους
ελάχιστους που δεν έχουν εµβολιαστεί, σχεδόν το 10%, που
όµως είναι ένας σηµαντικός αριθµός και µας απασχολεί στο
Υπουργείο- να σπεύσουν να κάνουν το εµβόλιο και να παροτρύ-
νουµε τους συµπολίτες µας, τους γονείς, να προχωρήσουν στον
εµβολιασµό των παιδιών τους από την ηλικία των δώδεκα ετών
και άνω -ή όταν επιτρέψουν οι επιστήµονες και σε µικρότερες
ηλικίες- πάντα σε συνεννόηση µε τους παιδιάτρους, γιατί ο εµ-
βολιασµός αποτελεί τη σωστή επιλογή για τη θωράκιση των παι-
διών απέναντι στο τέταρτο κύµα της πανδηµίας. Έχουµε ήδη
ενθαρρυντικές ενδείξεις από τους εµβολιασµούς στους εφή-
βους. Δεν θα κουράσω επαναλαµβάνοντας τα νούµερα, καθώς
τα είπε η Υπουργός. Μπορούµε όµως και καλύτερα. Γι’ αυτό και
το Υπουργείο µας έχει λάβει σχετική πρωτοβουλία ενηµερωτικών
δραστηριοτήτων.

Δεν αντιλέγω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι έχουµε µεγά-
λες φιλοδοξίες για την οικοδόµηση της σύγχρονης δηµόσιας εκ-
παίδευσης. Οι στιγµές δεν επιτρέπουν την αδράνεια. Όταν
υπάρχει θέµα, όταν υπάρχει πρόβληµα, δεν υποχωρούµε, δεν
εθελοτυφλούµε. Το αντιµετωπίζουµε µε διαπραγµατεύσεις, αν-
τιπαραθέσεις, διαβούλευση, θεωρία, αλλά και πολιτική που σχε-
διάζεται, προγραµµατίζεται και υλοποιείται. Δεν προσπερνάµε
τις διαπιστωµένες αδυναµίες σαν να µη συµβαίνει τίποτα. Δεν θε-
ωρούµε ότι όλα είναι ανοικτά, ότι όλα επιτρέπονται και κανείς
δεν πρέπει να επικρίνεται. Δεν οχυρωνόµαστε πίσω από ιδεολη-
ψίες µε αυτάρκεια και αυταρέσκεια ούτε µε παρωπίδες µετριό-
τητας. Δεν µιλάµε αφηρηµένα. Δεν έχουµε αυταπάτες. Δεν
κατασκευάζουµε εχθρούς. Επιλέγουµε σύγχρονες εκπαιδευτικές
πολιτικές νέες νοµοθεσίες. Αλλάζουµε και βελτιώνουµε χρόνιες
παθογένειες, ξεπερνούµε αντιστάσεις, σπάµε ταµπού. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Υφυπουργού)

Είναι υποχρέωσή µας, καθήκον µας, όρος για την ύπαρξή µας
να υλοποιήσουµε µεταρρυθµιστικές πολιτικές, διορθώνοντας
στραβά και αδικίες. Δεν θα απολογηθούµε γι’ αυτό, διότι είναι
επιβεβληµένη και ηθικά και πολιτικά θεµιτή υποχρέωσή µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ
πολύ, κυρία Υπουργέ.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Σκουρλέτης, Βουλευτής Επικρατείας
του ΣΥΡΙΖΑ.

Ορίστε, κύριε Σκουρλέτη, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, σας άκουσα πριν όταν µι-

λούσατε από το Βήµα να αισθάνεστε την ανάγκη να ευχαριστή-
σετε την εκπαιδευτική κοινότητα για τις προσπάθειές της όλο το
προηγούµενο διάστηµα σε δύσκολες συνθήκες να λειτουργή-
σουν τα σχολεία. Και αυτό πραγµατικά αν είναι ειλικρινές, οφείλει
να το κάνει µία πολιτική ηγεσία. Όµως, αντιλαµβάνοµαι από αυτά
τα οποία πράττετε ότι έχετε µια πλήρη αντίληψη για το περιεχό-
µενο των ευχαριστιών σας. Δεν αντιλαµβάνοµαι το «ευχαριστώ»
τους εκπαιδευτικούς µε βάση την από 16 του µηνός εγκύκλιό σας
που τους απειλείτε, αντί να τους καλείτε σε διάλογο για κρίσιµα
ζητήµατα που αφορούν τη λειτουργία του σχολείου. Δεν αντι-
λαµβάνοµαι το «ευχαριστώ» απέναντι στις δεκαεπτά χιλιάδες επι-
πλέον µαθητές που χάριν της δικής σας επιλογής µε βάση την
ελάχιστη βάση εισαγωγής έµειναν έξω φέτος από όσους θα έµε-
ναν. Μιλάµε για δεκαεπτά χιλιάδες επιπλέον. Δεν αντιλαµβάνοµαι

το «ευχαριστώ» απέναντι στους φοιτητές που τους έχετε υπο-
σχεθεί αστυνόµους αντί για νέες προσλήψεις στο ΔΕΠ. Δεν αν-
τιλαµβάνοµαι το «ευχαριστώ» στα παιδιά των νυχτερινών
σχολείων. Καταργήσατε στην πράξη το 1% αυτών των παιδιών
που είχαν δικαίωµα εισαγωγής στην ανώτατη εκπαίδευση. Είµα-
στε εντελώς αλληλέγγυοι µε τους σαράντα εννέα γονείς που
έχουν προσφύγει στο Σ.τ.Ε. απέναντι στις δικές σας αποφάσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Υπουργέ, οι λοιµωξιολό-
γοι, οι γιατροί, λένε ότι ένα στα τρία κρούσµατα είναι παιδιά. Με
βάση αυτή την πραγµατικότητα -η οποία φαντάζοµαι ότι δεν
χωρά αµφισβήτηση και αυτή σας οδηγεί, καθώς από ό,τι έµαθα,
πριν από λίγο ο κ. Οικονόµου ανακοίνωσε ότι κάθε Τετάρτη ο
ΕΟΔΥ θα δίνει ιδιαίτερα στοιχεία για τα κρούσµατα στα παιδιά-
αντιλαµβάνεστε ότι σηµαίνει ένα µεγάλο βάρος για σας. Φαίνε-
ται, όµως, ότι αυτό το βάρος δεν το έχετε αντιληφθεί, διότι πράγ-
µατι τα σχολεία -και δεν είναι σχήµα λόγου- ανοίγουν φέτος
όπως έκλεισαν πέρυσι. Ενάµιση χρόνο µετά την πανδηµία δεν
έχετε να παρουσιάσετε στα µεγάλα αστικά κέντρα στην κατεύ-
θυνση της αραίωσης του µαθητικού πληθυσµού ούτε µία αί-
θουσα παραπάνω, λέγοντας ότι χρειάζονται προϋποθέσεις.
Καθίσατε κάτω µε την αυτοδιοίκηση; Καθίσατε κάτω µε κάθε
δήµο να δείτε τι δυνατότητες υπάρχουν για να βρεθούν νέες αί-
θουσες ή θεωρείτε ότι το µέτρο του «πενήντα συν ένα» των κρου-
σµάτων για να κλείσει ένα τµήµα, δεν είναι ένα άκρως ρισκα-
δόρικο, επικίνδυνο µέτρο όχι για τα ίδια τα παιδιά που κατά τεκ-
µήριο θα περάσουν την αρρώστια ελαφρά λόγω ηλικίας, αλλά µε
βάση το γεγονός ότι ενώ ένα 40% και πλέον του πληθυσµού είναι
ανεµβολίαστο; Αυτά τα παιδιά έχουν οικογένειες. Θα πάνε στις
οικογένειές τους και ενδεχοµένως θα είναι οι µεταδότες. Μπορεί
να υπάρχει η πραγµατικότητα ενός µειωµένου µε βάση τους στό-
χους που θα έπρεπε να είχαµε πετύχει ποσοστό εµβολιασµένων,
αλλά δεν παύει να υπάρχουν πολλές άγνωστες παράµετροι σε
αυτή την υπόθεση. 

Πώς, λοιπόν, µε ένα σύστηµα υγείας, το οποίο δεν το στηρί-
ξατε και το αφήσατε χωρίς προσλήψεις -δεν δουλεύουν περισ-
σότεροι άνθρωποι, ίσα ίσα µε βάση τις τιµωρητικές και εκεί
ανακοινώσεις σας αυτή τη στιγµή ιδιαίτερα πολλά νοσοκοµεία
της περιφέρειας έχουν καταρρεύσει- επιλέγετε για δεύτερη χρο-
νιά να ρισκάρετε την υγειονοµική περίθαλψη στην Ελλάδα, τη
λειτουργία του συστήµατος υγείας; Και δεν µιλάµε µόνο για τον
COVID, διότι όταν πιέζεται το σύστηµα από τον COVID, αφήνει
πίσω και τις άλλες ασθένειες. Και εκεί κάποια στιγµή θα βγουν
τα στοιχεία για το ποιοι άνθρωποι, δυστυχώς, δεν µπόρεσαν να
αντιµετωπίσουν τα χρονίζοντα προβλήµατα ή άλλες σοβαρές
ασθένειες λόγω του ότι ακριβώς ένα µεγάλο κοµµάτι του δηµό-
σιου συστήµατος υγείας είναι προσανατολισµένο στην καταπο-
λέµηση του COVID.

Είχατε τα εργαλεία για να κάνετε κάτι τέτοιο. Δεν το κάνατε.
Ο ΕΟΔΥ θα έπρεπε να έχει την ευθύνη του ανοίγµατος των σχο-
λείων. Θα έπρεπε στα µεγάλα σχολικά κέντρα, σε συνεννόηση
µε τους δήµους, να υπάρχουν κινητά συνεργεία που να κάνουν
τεστ στον µαθητικό πληθυσµό και στην εκπαιδευτική κοινότητα. 

Δεν άκουσα τίποτα για τις µάσκες, αυτό το περσινό φιάσκο.
Φέτος οι µάσκες δεν είναι κάτι αναγκαίο; Πρέπει να τις πληρώ-
νουν από µόνοι τους; Μας είπατε ότι σας κατηγορούσαµε, επειδή
κάποιοι δεν ήθελαν να βάλουν µάσκα. Όχι µέσα σε αυτή την Αί-
θουσα. Δεν υπήρξε κανείς σε αυτή την Αίθουσα. Αυτά µπορείτε
να τα λέτε για να δηµιουργείτε εντυπώσεις προς τα έξω σε
όσους µπορεί να είναι ανορθολογιστές και να λένε τέτοια πράγ-
µατα. Εδώ φέτος γιατί δεν υπήρξε µια τέτοια µέριµνα, αλλά για
µάσκες οι οποίες να λειτουργούν, όχι σαν την περσινή υπόθεση;

Στις σχολικές καθαρίστριες το ίδιο. Τα χρήµατα που δώσατε
είναι κολληµένα, δεν φτάνουν και υπάρχουν άξιοι δήµαρχοι που
το παράδειγµά τους δείχνει έναν διαφορετικό δρόµο αντιµετώ-
πισης, οι οποίοι βάζουν από τα χρήµατα των ίδιων των δήµων για
να αντιµετωπίσουν αυτά τα ζητήµατα.

Κυρία Υπουργέ, έµεινα εµβρόντητος από τη στάση αφωνίας
σας απέναντι σ’ ένα περιστατικό το οποίο δεν έχει προηγούµενο,
είναι σπάνιο. Αναφέροµαι στη στάση του Βουλευτή της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Μπογδάνου να δηµοσιοποιήσει στοιχεία µικρών µα-
θητών µ’ έναν άκρως µισαλλόδοξο και ρατσιστικό τρόπο και δεν
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βρήκατε εσείς ως Υπουργός Παιδείας να πείτε κουβέντα. Συµ-
φωνείτε µε τη στάση του; Δεν αισθάνεστε την ανάγκη να πείτε
κάτι; Τι µήνυµα διαπαιδαγωγικό δίνετε στους ίδιους τους µαθη-
τές, όταν η Υπουργός Παιδείας δεν λέει τίποτα και την ίδια µέρα
-η µέγιστη υποκρισία- ο Πρωθυπουργός φωνάζει τον Αντετο-
κούµπο να τον υποδεχθεί στο Μέγαρο Μαξίµου για να του απο-
δώσει ιθαγένεια, µπας και σκεπάσει πλέον αυτά τα µηνύµατα που
πυκνώνουν από τις γραµµές σας που αποτελούν ένα µονιµότερο
στοιχείο της ταυτότητας της παράταξής σας; Η συγκατοίκηση
µε ακροδεξιές αντιλήψεις, µε ρατσιστικές αντιλήψεις, µε µισαλ-
λόδοξες αντιλήψεις είναι η κοινή ταυτότητα πολλών άλλων σή-
µερα µε τους οποίους συνυπάρχετε στη Νέα Δηµοκρατία.

Επί τη ευκαιρία θα ήθελα να µου πείτε: Τα εικοσιπέντε χιλιάδες
προσφυγόπουλα που είναι στα camp κλεισµένα θα έχουν τη δυ-
νατότητα να πάνε στα σχολεία; Αυτό σας απασχολεί; Είδαµε λαµ-
πρές περιπτώσεις και χειροκροτήσαµε, συγκινηθήκαµε από
παιδιά προσφυγόπουλα που µέσα από πολύ δύσκολες συνθήκες
µπόρεσαν και τέλειωσαν το σχολείο και πέρασαν στις εξετάσεις.
Η παράταξή σας, όµως, έχει δώσει δείγµατα γραφής για το πώς
αντιλαµβάνεται αυτά τα ζητήµατα, όταν καταψήφιζε τις ρυθµί-
σεις του ΣΥΡΙΖΑ για τη δυνατότητα των παιδιών δεύτερης γενιάς
να αποκτήσουν την ιθαγένεια. Αναφέροµαι στην προηγούµενη
κυβέρνηση.

Σαν να µην έφτανε αυτό, µιας και µιλάµε για τα ζητήµατα της
πανδηµίας και της καθαριότητας στα σχολεία, ο κ. Βορίδης αρ-
νείται σε είκοσι τρείς καθαρίστριες που επί χρόνια δουλεύουν
στον Δήµο της Αθήνας στην καθαριότητα των σχολείων, που
είναι νόµιµα απασχολούµενες, αλλά δεν έχουν ελληνική ιθαγέ-
νεια, να προσληφθούν φέτος. Άλλο ένα δείγµα ρατσιστικής µι-
σαλλοδοξίας και διακρίσεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουγα πριν όσα έλεγαν οι συ-
νάδελφοι από το Κίνηµα Αλλαγής και σκέφτηκα, κυρία Υπουργέ,
ότι ίσως την περίοδο του πρόσφατου ανασχηµατισµού να είχατε
αγωνία, γιατί θα µπορούσε να είναι η κ. Διαµαντοπούλου στη
θέση σας. Τέτοια σύµπτωση απόψεων πια; Δεν είναι βέβαια κάτι
καινούργιο αυτό. Πολλά πράγµατα από κοινού έχει κάνει το
κόµµα σας µε το κόµµα της κ. Διαµαντοπούλου. 

Στα ζητήµατα που φαίνεται ότι θα απασχολήσουν τη φετινή χρο-
νιά, στα ζητήµατα της αξιολόγησης επιλέγετε έναν τρόπο εντελώς
στρεβλό να προσεγγίζετε το θέµα της αξιολόγησης. Δεν αντιλαµ-
βάνεστε ότι δεν µπορεί να νοείται αξιολόγηση µιας σχολικής µο-
νάδας χωρίς να συνυπάρχει µε µόνιµους θεσµούς και διαδικασίες
επιµόρφωσης των καθηγητών. Μάλιστα, θεωρείτε και ως αγγα-
ρεία, ως δυσµενή µετάθεση την υπόθεση της επιµόρφωσης. Δεν
µπορεί να υπάρξει αξιολόγηση αν δεν ξεπεραστεί στον µεγαλύ-
τερό του βαθµό ή ολοσχερώς το θέµα των µόνιµων απασχολού-
µενων στην εκπαίδευση και της µείωσης των αναπληρωτών
καθηγητών, που αν κοιτάξει κανείς διαχρονικά το ποσοστό µε
βάση τους απασχολούµενους στην εκπαίδευση, δεν έχει µειωθεί
τα τελευταία χρόνια. Θα υπάρξει ρήτρα άµεσης αναπλήρωσης
κάθε συνταξιοδοτούµενου µε αντίστοιχη µόνιµη πρόσληψη; Γιατί
δεν το κάνετε; Κάνατε τον διαγωνισµό των µόνιµων προσλήψεων
και είναι το µόνο στο οποίο ακολουθήσατε τον δρόµο που άνοιξε
η προηγούµενη κυβέρνηση. Καλό είναι, αλλά δεν φτάνει. 

Αντί διαλόγου, λοιπόν, ποινές, απειλές, αναχρονιστικές από-
ψεις και µέθοδοι που µας γυρνούν στο ’82 γύρω από το κρίσιµο
θέµα της αξιολόγησης, η οποία οφείλει να είναι συλλογική υπό-
θεση. 

Κυρία Υπουργέ, κάνατε µια πολιτική η οποία είναι σαφώς τα-
ξικά προσδιορισµένη και κοινωνικά µεροληπτική. Η ελάχιστη
βάση εισαγωγής δηµιούργησε νέα πελατεία για τους ιδιώτες κο-
λεγιάρχες και την ίδια ώρα φαίνεται ότι βάζετε σε αντιπαράθεση
την εκπαίδευση, τη µόρφωση, την αυταξία της µόρφωσης µε την
υπόθεση της κατάρτισης. Είναι τραγικό λάθος αυτό, είναι βαθιά
αντιεκπαιδευτικό, την ίδια στιγµή που η κατεύθυνση από την Ευ-
ρώπη –και το γνωρίζετε καλά- είναι να αυξηθεί ο πληθυσµός των
πτυχιούχων τριτοβάθµιας εκπαίδευσης. Εσείς παίρνετε µέτρα τα
οποία θα οδηγήσουν ακριβώς στο αντίθετο αποτέλεσµα.

Θέλω να πω, λοιπόν, ξεκάθαρα στην Αίθουσα αυτή ότι αυτές
οι τιµωρητικές διατάξεις που ψηφίσατε πρόσφατα µε αφορµή το
θέµα της αξιολόγησης θα καταργηθούν από την επόµενη κυβέρ-

νηση του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. Είµαστε αλληλέγγυοι
στον αγώνα που δίνουν οι εκπαιδευτικοί και θα τους καλύψουµε
απόλυτα και θα αποκαταστήσουµε και όσους διωχθούν. Το λέω
αυτό γιατί έχουµε εµπειρία από τη δική σας κυβέρνηση, την προ-
ηγούµενη, τού τι σηµαίνει εκδικητική στάση απέναντι στους εκ-
παιδευτικούς. 

Το σχολείο και η εκπαίδευση σήµερα έχουν ανάγκη από είκοσι
χιλιάδες διορισµούς εκπαιδευτικών που πρέπει να δροµολογη-
θούν άµεσα, έχουν ανάγκη από διπλασιασµό των µελών του
ΔΕΠ, έχουν ανάγκη από ένα ακριβό σχολείο, ένα σχολείο που να
είναι προτεραιότητα, όπως και η υγεία. Ξέρετε ότι για να βρεθούν
τα χρήµατα για να στηρίξεις ένα ακριβό σχολείο και ένα αξιόπι-
στο δηµόσιο σύστηµα υγείας, δεν µπορείς να χαρίζεις φόρους
στους «ηµετέρους» µέσα από ακραία ταξικές φοροελαφρύνσεις,
όπως κάνατε στη Θεσσαλονίκη µε την περίπτωση των ανθρώπων
που κατέχουν οκτακόσιες και οκτακόσιες και οκτακόσιες χιλιάδες
–γιατί µπορεί να είναι και επί δύο και επί τρία- αντικειµενική πε-
ριουσία, εµπορική δηλαδή ένα διακόσια, να την κάνουν γονική
παροχή στα παιδιά τους και να µην πληρώνουν ούτε ένα ευρώ
και αυτό στο όνοµα τού ότι επιτρέπεται και για τους άλλους. Μα,
υπήρχε το προηγούµενο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, πρέ-
πει να κλείσετε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ολοκληρώνω, κυρία
Πρόεδρε.

Επαναφέρετε την τράπεζα θεµάτων, µια επιλογή η οποία σε
συνδυασµό µε άλλα µέτρα θα αυξήσει τη σχολική διαρροή. 

Με δυο λόγια, η πολιτική σας είναι µια πολιτική η οποία δηµι-
ουργεί εστίες έντασης, είναι µεροληπτική, παλιοµοδίτικη, ανα-
χρονιστική, βλέπει την εκπαίδευση µέσα από τους στενούς
ορίζοντες των αναγκών µιας συγκεκριµένης οικονοµικής τάξης
και συγκεκριµένων οικονοµικών συµφερόντων.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ κι εγώ,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµου-

νιστικού Κόµµατος Ελλάδας και Βουλευτής Α’ Θεσσαλονίκης, ο
κ. Δελής.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι, πενήντα χρόνια συµπλη-
ρώνονται σήµερα από τον θάνατο του Γιώργου Σεφέρη, αλλά
εγώ δεν θα ξεκινήσω µε κάποιο δικό του στίχο. Απλώς θα ανα-
ρωτηθώ ποια, αλήθεια, είναι η θέση του έργου του Γιώργου Σε-
φέρη στην ελληνική εκπαίδευση, στα σχολεία και στα σχολικά
βιβλία. Η απάντηση πονάει πολύ. Εξηγεί αρκετά και βεβαίως ανα-
δεικνύει και τις διαχρονικές ευθύνες των ελληνικών κυβερνή-
σεων.

Φέτος στο ξεκίνηµα της καινούργιας σχολικής χρονιάς, εκτός
από παιδικά χαµόγελα και ζωντάνια νεανική, που τόσο έλειψαν
τους προηγούµενους µήνες, υπήρχε και µια διάχυτη αγωνία για
τις συνθήκες µέσα στις οποίες θα λειτουργήσει η εκπαίδευση.
Βλέπετε, έχει µια βδοµάδα που άνοιξαν τα σχολεία, αλλά η Κυ-
βέρνηση και πάλι πιάστηκε αδιάβαστη και απροετοίµαστη. Λες
και δεν βρισκόµαστε στο τέταρτο κύµα της πανδηµίας, λες και
δεν βλέπει ότι η µετάλλαξη «Δέλτα» απειλεί τώρα και τη νεολαία,
η Κυβέρνηση ούτε πήρε και απ’ ό,τι ακούσαµε ούτε σκοπεύει να
πάρει εκείνα τα πρακτικά, τα προληπτικά µέτρα για την αναχαί-
τιση της πανδηµίας στα σχολεία. 

Κι όµως, κυρία Υπουργέ, και χρόνο είχατε και χρήµατα είχατε
για να µην υπάρχουν τµήµατα µε παραπάνω από δεκαπέντε µα-
θητές -αυτό σας λένε τόσο καιρό χιλιάδες εκπαιδευτικοί και γο-
νείς- και για να βρείτε τις επιπλέον αίθουσες, που υπάρχουν,
αρκεί να θες να τις βρεις, και για να µην υπάρχουν κενά εκπαι-
δευτικών και για να εντοπίσετε τα µορφωτικά κενά που προκά-
λεσε η πανδηµία προκειµένου φυσικά όχι να τα εκθέσετε, αλλά
σχεδιασµένα να τα καλύψετε.

Τι δεν είχατε; Πολιτική βούληση δεν είχατε. Αυτό σας έλειπε.
Λεφτά βέβαια ξέρετε µια χαρά να µοιράζετε εδώ κι εκεί. Στις µε-
γάλες εταιρείες του τουρισµού και των µεταφορών, ας πούµε,
τα εκατοµµύρια τα δίνετε µε τη σέσουλα, αλλά για την παιδεία
τα τσιγκουνεύεστε, τα θεωρείτε κόστος. 

Έτσι, για τα σχολεία αρκεστήκατε σε ένα υγειονοµικό φιρµάνι
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που βγάλατε, στην ουσία, δηλαδή, ένα πρωτόκολλο διασποράς,
υπερµετάδοσης του ιού. Είναι µάλιστα χαρακτηριστικό ότι σε
αυτό το πρωτόκολλο δεν προβλέπεται ούτε καν απολύµανση της
αίθουσας µετά από κρούσµα, δεν προβλέπεται ούτε καν καραν-
τίνα των στενών επαφών του όποιου κρούσµατος.

Και έρχεστε εδώ και προσπαθείτε τώρα -και όλο τον προηγού-
µενο καιρό- να κρύψετε τις βαριές ευθύνες σας για την ασφαλή
λειτουργία των σχολείων πίσω από το εµβόλιο. Το εµβόλιο, όµως,
όσο αναγκαίο κι αν είναι -και βεβαίως συµφωνούµε- όσο και αν
είναι επιβεβληµένο, δεν είναι από µόνο του αρκετό, κυρία
Υπουργέ, καθώς δεν µπορεί να υποκαταστήσει όλα εκείνα τα
απαραίτητα µέτρα που σας είπαµε, για να λειτουργήσουν τα σχο-
λεία µε ασφάλεια.

Και αλήθεια, δεν γνωρίζετε ότι η συντριπτική πλειοψηφία των
εκπαιδευτικών έχει εµβολιαστεί; Γνωρίζετε. Δεν γνωρίζετε ότι όλοι
αυτοί όµως θα βρίσκονται καθηµερινά µέσα σε µια µεγάλη µάζα
µαθητών οι οποίοι είτε δεν ανήκουν στις ηλικίες του εµβολιασµού
ακόµη είτε έχουν µικρά ποσοστά εµβολιαστικής κάλυψης; Να γιατί
τα δωρεάν τεστ πρέπει να αφορούν σε όλους και όχι µονάχα
στους ανεµβολίαστους που λέτε εσείς. Αλλιώς πείτε µας πώς θα
υπάρχει ολοκληρωµένη επιτήρηση και πλήρης καταγραφή κρου-
σµάτων. Να γιατί αντί να τον ψάχνουν τον ΕΟΔΥ τα σχολεία, οι εκ-
παιδευτικοί και οι µαθητές και οι γονείς από δω και από εκεί, ο
ίδιος ο ΕΟΔΥ πρέπει να βρίσκεται µέσα στα σχολεία µε τα κλιµάκιά
του, ώστε να αναλάβει ο ίδιος ο ΕΟΔΥ και να ενηµερώνει για τον
εµβολιασµό υπεύθυνα τους γονείς, τους µαθητές, τους εκπαιδευ-
τικούς και να εµβολιάζει και φυσικά να παρακολουθεί ο ΕΟΔΥ εξα-
τοµικευµένα την πορεία των εµβολια- σµένων µαθητών.

Κι όµως, την ώρα που ως Κυβέρνηση, κυρία Υπουργέ, µέσα
στην πανδηµία ξεπετάτε στα γρήγορα και χωρίς στην ουσία κα-
νένα πρακτικό µέτρο την προστασία των σχολείων, σε ελάχιστα
σχολεία της χώρας αυτήν τη στιγµή που µιλάµε -και σας το λέµε
υπεύθυνα- µπορεί να διαµορφωθεί ένα ολοκληρωµένο, πλήρες
πρόγραµµα µε όλους τους εκπαιδευτικούς. Σε κάθε σχολείο κά-
ποιος εκπαιδευτικός, κάποια ειδικότητα θα λείπει. Τα διαπιστω-
µένα κενά αυτήν τη στιγµή είναι είκοσι τρεις χιλιάδες, τα οποία
είναι ιδιαιτέρως πολλά. 

Το φαινόµενο είναι πιο έντονο πιο οξυµένο στην ειδική αγωγή,
τόσο στα γενικά σχολεία που έχουν τµήµατα ένταξης και παράλ-
ληλη στήριξη, όσο και στα ίδια τα ειδικά σχολεία. Να σας πω ένα
χαρακτηριστικό παράδειγµα. Εδώ δίπλα, στον Βύρωνα, στο 6ο
Δηµοτικό Σχολείο και στο 7ο Δηµοτικό Σχολείο του Βύρωνα δεν
λειτουργούν τµήµατα ένταξης επειδή δεν υπάρχουν εκπαιδευτι-
κοί. Όσον δε αφορά την παράλληλη στήριξη, η κάλυψη αυτήν τη
στιγµή των αναγκών της παράλληλης στήριξης στη χώρα µας,
κυρία Υπουργέ της Παιδείας, είναι στο 30%. Τι σηµαίνει αυτό;
Ότι ένας εκπαιδευτικός της παράλληλης στήριξης αντί να έχει
ένα παιδί να το παρακολουθεί από το πρωί µέχρι την ώρα που
θα σχολάσει, πάει σε δύο, σε τρία, πιθανά και σε περισσότερα
παιδιά. Αυτό δεν είναι παράλληλη στήριξη. Αυτό είναι παράλληλη
ταλαιπωρία. Και τις υπόλοιπες ώρες αυτά τα παιδιά τι κάνουν;
Παραδέρνουν από εδώ και από εκεί. 

Χιλιάδες εκπαιδευτικοί είναι αδιόριστοι και σύµφωνα µε έρευ-
νες που έχουν γίνει για να διοριστούν οι πενήντα χιλιάδες εκπαι-
δευτικοί που τόσα χρόνια γυρίζουν µε µια βαλίτσα όλη τη χώρα
θα χρειαζόταν λιγότερο από 1 δισεκατοµµύριο, το ένα έκτο δη-
λαδή των δαπανών που δίνετε για το ΝΑΤΟ.

Το ζήτηµα της σχολικής στέγης χτυπάει καµπανάκι. Θα έχετε
ακούσει φυσικά τα δύο γυµνάσια του Λαγκαδά -έξω από τη Θεσ-
σαλονίκη- αναζητούν στέγη από εδώ και από εκεί. Θα ακούσατε
βέβαια -θα σας το πουν και αύριο ή µεθαύριο, νοµίζω ότι έχουν
µια κινητοποίηση- ότι το 3ο Δηµοτικό Σχολείο της Ευκαρπίας,
µιας λαϊκής, λαϊκότατης γειτονιάς, αποφασίστηκε µέχρι τα Χρι-
στούγεννα, λέει, να κάνει µάθηµα µόνο το απόγευµα γιατί το κτή-
ριο είναι ακατάλληλο.

Τι δείχνουν όλα αυτά; Δείχνουν ότι υπάρχει οξύτατο πρόβληµα
σχολικής στέγης. Εν πάση περιπτώσει. Την ώρα, λοιπόν, που
συµβαίνουν όλα αυτά, εσείς όλο σας τον χρόνο -και την ενέργεια
θα έλεγα εγώ- τον αφιερώνετε στο πώς θα εφαρµόσετε όλα
εκείνα τα αντιδραστικά εκπαιδευτικά µέτρα τα οποία ψηφίσατε
µέσα στην πανδηµία και µε κλειστά σχολεία και πανεπιστήµια.

Δεν σας αµφισβητήσαµε το δικαίωµα να νοµοθετείτε, αυτό όµως
που έγινε δεν ήταν και τόσο δίκαιο.

Τι να πρωτοθυµηθούµε; Τον νόµο που ψηφίσατε τον περα-
σµένο Ιούλιο µε τον οποίο µετατρέπεται τα σχολεία σε επιχειρή-
σεις µε πελάτες τους γονείς και τα βάζετε να τρέχουν να
βρίσκουν χορηγούς για να µπορούν να λειτουργούν, αφού το
κράτος σας δίνει όλο και λιγότερα; Αυτόν τον νόµο µε τον οποίο
χωρίζετε τα σχολεία σε κατηγορίες α’, β’, γ’, δ’ -αυτόνοµα τα λέτε
αυτά τα σχολεία- που το καθένα ανάλογα µε την κατηγορία του
θα µαθαίνει και διαφορετικά γράµµατα στα παιδιά του; Τον νόµο
µε τον οποίο πάτε τώρα όλα αυτά τα αντιδραστικά να τα επιβά-
λετε στους εκπαιδευτικούς µε την πυγµή της λεγόµενης «αξιο-
λόγησης», µε απειλές και µε φοβέρες; Τίποτα λοιπόν δεν
διδάσκεστε από το παρελθόν;

Ακούστε, σε όσες πτώσεις και αν κλίνετε τη λέξη «αναβάθ-
µιση», όσες απειλές κι αν εκτοξεύσετε, όση τροµοκρατία και αν
ασκήσετε στους εκπαιδευτικούς, ποτέ, µα ποτέ δεν θα καταφέ-
ρετε να τους κάνετε συνεργούς στα αντιεκπαιδευτικά σχέδιά σας
ούτε στην πολιτική εκείνη η οποία προσθέτει και νέα µεγαλύτερα
εµπόδια για να µορφωθούν και να σπουδάσουν τα παιδιά της λαϊ-
κής οικογένειας. Ήδη οι εκπαιδευτικοί -το γνωρίζετε φυσικά- ορ-
γανώνονται και θα ακυρώσουν και πάλι συλλογικά και µαζικά τη
νέα επιχείρηση της χειραγώγησής τους. Και επειδή τη φράση
«αναβάθµιση της εκπαίδευσης» την κάνατε καραµέλα της προ-
παγάνδας σας, σας ρωτάµε ευθέως: Τι είδους αναβάθµιση της
παιδείας είναι να µετατρέπονται εντελώς ακατάλληλοι χώροι σε
αίθουσες νηπιαγωγείων; Τι είδους αναβάθµιση είναι τα νήπια της
προσχολικής αγωγής, τα τρυφερά βλαστάρια των νέων ζευγα-
ριών, να είναι υποχρεωµένα να δηµιουργούν οµάδες στα νηπια-
γωγεία για να παίξουν στις παιδικές γωνιές και αυτό να είναι
υποχρεωµένα αυτά τα παιδάκια να το κάνουν µέσα στα τσίγκινα
κουτιά των kibo και των κοντέινερς, µε τα οποία έχετε κατακλύσει
πολλές αυλές δηµοτικών, γυµνασίων, ακόµα και λυκείων; 

Ή µήπως θέλετε να θυµηθούµε και εκείνο το πρόσφατο «δρε-
πάνι» της ελάχιστης βάσης εισαγωγής που φέρατε τον περα-
σµένο Φλεβάρη, στη µέση της σχολικής χρονιάς -και ποιας
χρονιάς; Όχι όποιας κι όποιας- πακέτο µαζί µε την αστυνοµία στα
πανεπιστήµια; Τα αποτελέσµατα τα είδαµε: δεκαπέντε χιλιάδες
περισσότεροι από πέρυσι, σαράντα χιλιάδες συνολικά οι κοµµέ-
νοι από τα πανεπιστήµια. Κι όλοι αυτοί βέβαια είναι πάρα πολλοί,
αυτό λένε οι αριθµοί, είναι πάρα πολλοί αυτοί οι σαράντα χιλιά-
δες για τις λιγοστές θέσεις που δίνουν τα δηµόσια ΙΕΚ. Και τι
λέτε; Δεν είναι αυτή µια ζηλευτή πελατεία για τους ιδιώτες εµ-
πόρους της µεταλυκειακής εκπαίδευσης και κατάρτισης; Εκτός
κι αν αυτό επιδιώκατε. Να µας το πείτε. 

Μην ξεχνάµε δε ότι από φέτος µπαίνει σε εφαρµογή από τη
Νέα Δηµοκρατία και η τράπεζα θεµάτων που µαζί µε εκείνα τα
µέτρα του ΣΥΡΙΖΑ που έκαναν το λύκειο ακόµα πιο ανταγωνι-
στικό, θα γίνει ένα λύκειο ψυχοφθόρο εξεταστικό κέντρο, όπως
βέβαια και το ότι από φέτος θα ισχύσει κι ο περιορισµός των επι-
λογών στο µηχανογραφικό. Αν θυµηθούµε δε και τον νόµο που
ψηφίσατε πέρυσι τον Δεκέµβριο για την τεχνικοεπαγγελµατική
εκπαίδευση τότε η εικόνα συµπληρώθηκε. Από τα δεκαπέντε
τους χρόνια -ναι, από τα δεκαπέντε τους χρόνια!- τα παιδιά των
υποβαθµισµένων επαγγελµατικών σχολών διώχνονται από το
σχολείο για να οδηγηθούν στη δουλειά. Πρακτική το βαφτίζετε
αυτό, την ανήλικη εργασία. Φτάσατε µάλιστα στο σηµείο αντί να
φροντίσετε εκείνα τα τόσο ευάλωτα παιδιά που µεγαλώνουν σε
κοινωνικά ιδρύµατα να ολοκληρώσουν το σχολείο, εσείς να τα
στέλνετε από δεκαέξι χρονών στη δούλεψη των µεγαλοξενοδό-
χων και των µεγαλοεπιχειρηµατιών. Εκεί φτάσατε. Αυτή είναι η
σαπίλα του συστήµατός σας της εκµετάλλευσης. 

Επιτέλους, θα πει βέβαια κάποιος, µετά από ενάµιση χρόνο ξε-
κινάνε και τα πανεπιστήµια, η διά ζώσης λειτουργία τους. Θυµί-
ζουµε ότι στον καιρό της πανδηµίας µέχρι τώρα µπορεί µέχρι και
τα καζίνο να άνοιξαν, τα πανεπιστήµια όµως παρέµειναν ερµη-
τικά κλειστά όλο αυτό το διάστηµα. Ξέρετε κάτι όµως; Καλά είναι
τα µπράβο σας -τα ακούσαµε και πριν από λίγο-για τα υψηλά εµ-
βολιαστικά ποσοστά των φοιτητών και του προσωπικού των πα-
νεπιστηµίων, θα είχαν όµως αυτά τα µπράβο µεγαλύτερη αξία αν
ικανοποιούσατε και τα υπόλοιπα αιτήµατα που έχουν -γιατί έχουν
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και άλλα αιτήµατα- για να είναι αραιωµένοι ας πούµε οι φοιτητές
στα µαθήµατα, για να λειτουργούν στα πανεπιστήµια κέντρα εµ-
βολιασµού και rapid test, για να προσληφθούν καθηγητές που
λείπουν -και είναι πολλοί αυτοί που λείπουν- όπως και προσωπικό
καθαριότητας. 

Τώρα για να κλείσω -και αφού ευχαριστήσω βεβαίως την κυρία
Πρόεδρο για την ανοχή της- αν νοµίζετε ότι η νεολαία θα δεχτεί
όλα αυτά που µαυρίζουν τη ζωή της κάνετε λάθος. Η νεολαία του
λαού µας θα σας εκπλήξει µε τους αγώνες της για ακόµα µία
φορά. Ήδη αυτοί οι αγώνες ξεκίνησαν µε τα µεγάλα συλλαλητή-
ρια της περασµένης Τετάρτης και έπεται βεβαίως συνέχεια. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει η κ. Ασηµακοπούλου, Βουλευτής Β’ Πει-

ραιώς της Ελληνικής Λύσης.
ΣΟΦΙΑ - ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, δυστυχώς τα προβλήµατα στην ελληνική παιδεία είναι δια-
χρονικά πολλά, την περίοδο της πανδηµίας όµως γιγαντώθηκαν,
από τις µειωµένες δαπάνες για την εκπαίδευση µέχρι την έλλειψη
εξοπλισµού και διδακτικού προσωπικού. 

Εµείς στην Ελληνική Λύση έχουµε προχωρήσει σε σειρά ερω-
τήσεων για φλέγοντα ζητήµατα παιδείας όπως, για παράδειγµα,
στις 31 Αυγούστου καταθέσαµε ερώτηση για τους όρους συµ-
µετοχής στις πανελλαδικές εξετάσεις των υποψηφίων προηγού-
µενων ετών της οµάδας προσανατολισµού των ανθρωπιστικών
σπουδών όσον αφορά στο εάν θα εξετασθούν στο µάθηµα της
Κοινωνιολογίας ή των Λατινικών. Οι απόφοιτοι του 2021 που σκο-
πεύουν να ξαναδώσουν πανελλαδικές εξετάσεις για την εισα-
γωγή τους σε σχολές της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης είναι πολλοί
και δεν έχουν διδαχθεί Λατινικά, αφού η διδασκαλία των Λατινι-
κών ξεκίνησε από το σχολικό έτος 2020 - 2021 για τη Β’ λυκείου
κατά τη διάρκεια της οποίας καλύπτεται ένα σηµαντικό µέρος
των γραµµατικοσυντακτικών φαινοµένων τα οποία θεωρούνται
προαπαιτούµενα για την κατάκτηση της ύλης του µαθήµατος των
Λατινικών της Γ’ λυκείου. Αυτό πρακτικά σηµαίνει ότι σε περί-
πτωση που το Υπουργείο δεν θα επιτρέψει στους αποφοίτους να
επιλέξουν να εξεταστούν στο µάθηµα που έχουν διδαχθεί οι οι-
κογένειές τους θα πρέπει να βάλουν το χέρι στην τσέπη και να
πληρώσουν φροντιστηριακά µαθήµατα για να καλύψουν την ύλη
που διδάσκεται σε δύο εκπαιδευτικά έτη. 

Είναι σηµαντικό να θυµηθούµε ότι το άρθρο 166 του νόµου
4635/2019 ως προς την εισαγωγή των παλιών αποφοίτων στην
τριτοβάθµια εκπαίδευση µέσω πανελλαδικών εξετάσεων για το
σχολικό έτος 2019 - 2020 προέβλεπε τη δυνατότητα επιλογής για
τους αποφοίτους του προηγούµενου σχολικού έτους. Συγκεκρι-
µένα, ανέφερε χαρακτηριστικά ότι ειδικά για το σχολικό έτος
2019 - 2020 οι απόφοιτοι της παραγράφου 1, οι οποίοι επιθυµούν
να συµµετάσχουν στις πανελλαδικές εξετάσεις υποψηφίων γενι-
κού λυκείου, µπορούν να επιλέξουν να συµµετάσχουν σε αυτές
είτε, πρώτον, µε τους όρους και προϋποθέσεις που ισχύουν το
σχολικό έτος 2019 - 2020 είτε, δεύτερον, µε τους όρους, προ-
ϋποθέσεις, εξεταστέα ύλη και διαδικασίες που ίσχυσαν το σχο-
λικό έτος 2018-2019. 

Εξ όσων προκύπτει όµως από τα δηµοσιεύµατα, τα οποία και
θα προσκοµίσω, τελικά οι υποψήφιοι παλαιότερων ετών στις επό-
µενες πανελλαδικές εξετάσεις θα εξεταστούν στο µάθηµα των
Λατινικών και όχι στην Κοινωνιολογία. Ελπίζουµε να µην ισχύσει
αυτό, διότι θεωρούµε ότι είναι επιτακτική ανάγκη για λόγους ισο-
νοµίας το Υπουργείο να δώσει τη δυνατότητα στους αποφοίτους
του 2021 τουλάχιστον για µία χρονιά να µπορούν να επιλέξουν
σε ποιο από τα δύο µαθήµατα θα εξεταστούν αν θέλουν να πά-
ρουν µέρος στις πανελλήνιες εξετάσεις για την εισαγωγή τους
στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. Σε αντίθετη περίπτωση το αφή-
γηµα της δωρεάν παιδείας καταρρέει και τυπικά. 

Τι να πούµε και για την προσχολική αγωγή! Το πρώτο κουδούνι
για χιλιάδες παιδιά προσχολικής αγωγής τα βρίσκει µέσα σε προ-
κάτ αίθουσες και σε µικροσκοπικά κοντέινερς που έχουν τοπο-
θετηθεί µέχρι και σε ακάλυπτους πολυκατοικιών. Κοντέινερς σε

οικόπεδα του δηµοσίου, σε προαύλια σχολείων, αλλά και αυτο-
σχέδιες κατασκευές εντός ήδη λειτουργουσών σχολικών δοµών
αποδεικνύουν του λόγου το αληθές. Σχετική δηµοσίευση θα κα-
ταθέσω στα Πρακτικά. Έτσι φροντίσατε να βρείτε βιώσιµες λύ-
σεις για τα χιλιάδες παιδιά που φοιτούν στην προσχολική
εκπαίδευση παρ’ όλο που είχατε τρία ολόκληρα χρόνια στη διά-
θεσή σας; Ο χώρος του νηπιαγωγείου δεν µπορεί να αντιµετω-
πίζεται µε επιπολαιότητα, αλλά πρέπει να χαρακτηρίζεται για τις
σύγχρονες προδιαγραφές του στη βάση διεθνών προτύπων,
προάγοντας την εύρυθµη και µακροχρόνια λειτουργία του. 

Ως προς την πρακτική άσκηση των σπουδαστών των Δηµοσίων
Ινστιτούτων Επαγγελµατικής Κατάρτισης στις 26 Αυγούστου
2021 δηµοσιεύτηκε ΚΥΑ για την πρακτική άσκηση σπουδαστών
Δηµοσίων Ινστιτούτων Επαγγελµατικής Κατάρτισης αρµοδιότη-
τας Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων µε την οποία καθο-
ρίζεται το ύψος και ο τρόπος κάλυψης των δαπανών της
αµειβόµενης πρακτικής άσκησης στα ΙΕΚ αρµοδιότητας του
Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων, η συµµετοχή του δη-
µοσίου στις εισφορές και οι αµοιβές των καταρτιζόµενων κατά
τη διάρκεια της πρακτικής άσκησης, καθώς και οι όροι και οι προ-
ϋποθέσεις πραγµατοποίησής της.

Για τα ΔΙΕΚ άλλων Υπουργείων και δηµόσιων οργανισµών δεν
γίνεται καµµία αναφορά, ενώ υπάρχουν δηµοσιεύµατα στον
Τύπο που δεν διευκρινίζουν ότι πρόκειται για Ινστιτούτα Επαγ-
γελµατικής Κατάρτισης αρµοδιότητας Υπουργείου Παιδείας. 

Σύγχυση επίσης επικρατεί µε τα ΔΙΕΚ του ΟΑΕΔ που επο-
πτεύονται από το Υπουργείο Παιδείας και Θρησκευµάτων και τα
ΔΙΕΚ αρµοδιότητας του ΥΠΑΙΘ. Το ΔΙΕΚ του ΟΑΕΔ στο Αιγάλεω
παραδείγµατος χάριν φαίνεται να είναι στην αρµοδιότητα του
Υπουργείου Παιδείας, ενώ το ΔΙΕΚ του ΟΑΕΔ στον Άγιο Ιωάννη
Ρέντη δεν φαίνεται στην αρµοδιότητα του Υπουργείου Παιδείας,
όπως επίσης και το ΙΕΚ της Σιβιτανιδείου. 

Υπάρχουν και άλλα σοβαρά ζητήµατα ως προς το εάν θα συ-
νεχίσει να είναι αµειβόµενη η πρακτική άσκηση σε αυτά, καθώς
και τι µέλλει γενέσθαι µε τα ΙΕΚ υπό την εποπτεία άλλων Υπουρ-
γείων. 

Είναι πάρα πολλά τα ζητήµατα και περιορισµένος ο χρόνος,
αλλά πείτε µας, αλήθεια, τι συµβαίνει µε τις ιστοσελίδες του
Υπουργείου Παιδείας, δεδοµένου ότι η ιστοσελίδα του Μητρώου
Δηµοσίων Ιστοτόπων και Εφαρµογών, ΜΗΔΙΣΕΦ, δεν λειτουργεί
για µεγάλο χρονικό διάστηµα; Θα καταθέσω στα Πρακτικά την
ανταπόκριση του φυλλοµετρητή. 

Θα θέλαµε να µάθουµε τη γνωµοδότηση της ΕΣΑ-ΜΕΑ για την
ιστοσελίδα του Υπουργείου Παιδείας και αν αυτή έλαβε την έγ-
κριση του Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης για την ένταξή
της στο ΜΗΔΙΣΕΦ. Το ίδιο θα πρέπει να έχει γίνει µε τις ιστοσε-
λίδες των δηµόσιων σχολικών µονάδων των κεντρικών περιφε-
ρειακών υπηρεσιών, καθώς και των εποπτευόµενων φορέων
αρµοδιότητας του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων,
άρθρο 106 του ν.4823/2021. 

Επίσης, έχουµε διαπιστώσει ότι δεν τις ενηµερώνετε. Ενδει-
κτικά αναφέρω ότι η τελευταία ερώτηση κοινοβουλευτικού ελέγ-
χου που έχει αναρτηθεί στην επίσηµη ιστοσελίδα του
Υπουργείου είναι στις 15-2-2019, το αντίστοιχο φύλλο, επίσης,
θα καταθέσω στα Πρακτικά. 

Εµείς στην Ελληνική Λύση πιστεύουµε ότι δεν χωρούν άλλες
εκπτώσεις στην παιδεία των Ελλήνων. Στηρίξτε, επιτέλους,
όλους τους τοµείς και όλες τις βαθµίδες. 

Σας ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Σοφία – Χάιδω Ασηµακοπού-

λου καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-

σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κυρία συνάδελφε. 

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Απατζίδη, Βουλευτής Α’ Ανατολικής
Αττικής του ΜέΡΑ25. 

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΑΠΑΤΖΙΔΗ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ένα βα-
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σικό πρόβληµα στην εκπαιδευτική πολιτική της Κυβέρνησης που
δεν έχει τονιστεί επαρκώς στην επερώτηση του Κινήµατος Αλλα-
γής και αυτό είναι ο ταξικός της χαρακτήρας. Πρόκειται για µια
ταξική επέλαση των φίλων της Κυβέρνησης –ολιγαρχών- των
ιδιωτών που τη βλέπουµε παντού, σε όλα τα επίπεδα, δυστυχώς. 

Γιατί και όλο το σκάνδαλο µε την ηλεκτρονική πλατφόρµα e-
food τι είναι ακριβώς; Μια απλή εφαρµογή του νόµου Χατζηδάκη
που κατέστρεψε τις εργασιακές σχέσεις. Είναι η γνωστή ταχυ-
δακτυλουργία να αναβαπτίζονται εργαζόµενοι µε υπαλληλική
σχέση σε συνεργαζόµενους ελεύθερους επαγγελµατίες. Με τον
κουτοπόνηρο αυτόν τρόπο µετακυλίει µια εταιρεία στον εργαζό-
µενο το κόστος της ασφάλισής του και του αφαιρεί τα εργασιακά
δικαιώµατα, που οφείλει να του παρέχει. 

Στον κύριο Πρωθυπουργό δεν αρέσουν τα µέσα κοινωνικής δι-
κτύωσης –τα social media- και είναι σαφές για ποιον λόγο.
Επειδή µε αγώνα στα social media απετράπη η κατάργηση των
δικαιωµάτων που κατακτήθηκαν µε σκληρούς αγώνες και η µε-
τατροπή των εργαζοµένων σε επισφαλές «πρεκαριάτο» στο
έλεος ανάλγητων κερδοσκόπων. Αυτό που συνέβη µε την εται-
ρεία e-food δείχνει ότι η κοινωνία έχει ξυπνήσει για τα καλά και
ότι οι µέρες της «Μητσοτάκης ΑΕ» είναι µετρηµένες. 

Ο Πρωθυπουργός στη ΔΕΘ νοµίζει ότι µπορεί να εξαγοράσει
τους νέους µε ψίχουλα, µε bytes, όπως άλλοτε ο κύριος Σαµα-
ράς. Πρόκειται για την ίδια νεολαία που έχει ταπεινώσει µε ξυ-
λοδαρµούς στις πλατείες, µε καταστολή στα πανεπιστήµια, µε
κατάργηση εισακτέων, επειδή η Κυβέρνηση θέλει τους νέους να
µην µορφώνονται, αλλά να είναι ανειδίκευτο προσωπικό, φθηνά
εργατικά χέρια χωρίς εφόδια για το µέλλον. Όµως αυτή η νεο-
λαία δίνει την απάντησή της στους δρόµους, στις πλατείες και
τα αµφιθέατρα και ναι και στα µέσα κοινωνικής δικτύωσης, που
σήµερα έχουν τη δύναµη να ακυρώσουν τις πολιτικές από µεγά-
λες εταιρείες, όπως είναι αυτή της e-food. Έχουν τη δύναµη
ακόµη και να ανατρέψουν αυταρχικά καθεστώτα. Το έκαναν σε
γειτονικές χώρες, θα το κάνουν και στην Ελλάδα. 

Οι νέοι αντιστέκονται στην αυταρχικοποίηση και την εµπορευ-
µατοποίηση της παιδείας. Θυµίζουµε και τι έχετε νοµοθετήσει:
Κατάργηση πανεπιστηµιακού ασύλου, ίδρυση πανεπιστηµιακής
αστυνοµίας, υποβάθµιση της δηµόσιας επαγγελµατικής εκπαί-
δευσης, που ουσιαστικά ωθεί τη νεολαία στην αγκαλιά των ιδιω-
τικών ΙΕΚ, ελάχιστη βάση εισαγωγής, µε τα ίδια ακριβώς
αποτελέσµατα την εξίσωση των πτυχίων και των ιδιωτικών κολ-
λεγίων µε αυτά των δηµόσιων ΑΕΙ. 

Η λογική όλων αυτών είναι -όπως είπα- βαθιά ταξική και είναι
να αποκλειστούν από τη δηµόσια εκπαίδευση τα παιδιά των φτω-
χών και των µεσαίων νοικοκυριών, ιδιαίτερα από την τριτοβάθµια
εκπαίδευση και το να παραδοθεί πλήρως η εκπαιδευτική διαδι-
κασία στους κανόνες και τους όρους της αγοράς, µετατρέπον-
τας την εκπαίδευση σε προνοµιακό πεδίο πλουτισµού των
σχολαρχών φίλων της Κυβέρνησης, αναπαράγοντας µια ταξική
και τοξική ολιγαρχία. 

Στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση είχαµε νο-
µοθετήµατα µετατροπής των ιδιωτικών σχολείων σε αµιγώς κερ-
δοσκοπικές επιχειρήσεις και γενικότερα αποδίδονται υπερε-
ξουσίες στους διευθυντές, µε αύξηση της θητείας τους και µε ένα
ιεραρχικό αυταρχικό µοντέλο, που θυµίζει στρατώνα ή τεϊλορικού
τύπου εργοστάσιο του προηγούµενου αιώνα, όπου ο εκπαιδευτι-
κός αντιµετωπίζεται ως απλός εφαρµοστής διοικητικών εντολών.

Ως προς την τριτοβάθµια εκπαίδευση, όµως, στόχος της Κυβέρ-
νησης είναι να αποδυναµωθεί το άρθρο 16 του Συντάγµατος για
να δοθεί η δυνατότητα σε ιδιώτες να ιδρύουν κολέγια που αποδί-
δουν ίδια επαγγελµατικά δικαιώµατα µε αυτά των ανώτατων εκ-
παιδευτηρίων, βλέπε ΕΚΠΑ κ.λπ. και για τον λόγο αυτό θεσπίζει
την ελάχιστη βάση εισαγωγής στην τριτοβάθµια εκπαίδευση.
Πάνω από είκοσι χιλιάδες υποψήφιοι έµειναν εκτός πανεπιστηµίων
µε µόνη έκβαση στα ιδιωτικά κολέγια ή τη δηµιουργία στρατιάς
ανειδίκευτων πρεκάριων εργαζοµένων. 

Ως ΜέΡΑ25, όµως, καταθέσαµε αµέσως τροπολογία άµεσης
κατάργησης των άδικων και ανορθολογικών ΕΒΕ. Προφανώς και
δεν έγινε αποδεκτή, γιατί αντιτίθεται στα σχέδια της Κυβέρνησης
για την παιδεία. 

Θα συνεχίσουµε να την καταθέτουµε, κυρία Υπουργέ, ξανά και

ξανά. Και βεβαίως έχουµε καταθέσει τροπολογία και για τα εσπε-
ρινά λύκεια, που η αποστολή τους πλήττεται ανεπανόρθωτα από
την ελάχιστη βάση εισαγωγής. Η Κυβέρνηση έφερε εξοµοίωση
των εσπερινών και ηµερησίων λυκείων, ως προς τους όρους ει-
σαγωγής στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, µέσω της ελάχιστης
βάσης εισαγωγής. Όµως, οι µαθητές των εσπερινών παλεύουν
σε καθηµερινή βάση µέσα στη δίνη των επαγγελµατικών και οι-
κογενειακών τους υποχρεώσεων, ενώ παράλληλα δεν διαθέτουν
τον απαιτούµενο χρόνο για µελέτη και συνήθως αδυνατούν να
καταφύγουν σε ιδιωτικά φροντιστήρια για οικονοµικούς λόγους.
Αυτό σηµαίνει ότι η ενιαία ελάχιστη βάση εισαγωγής για τα ηµε-
ρήσια και εσπερινά λύκεια -επί της ουσίας η κατάργηση του 1%-
στην πραγµατικότητα εκµηδενίζει για τους µαθητές των εσπερι-
νών λυκείων τη δυνατότητα κοινωνικής κινητικότητας µέσω της
δηµόσιας εκπαίδευσης και διαιωνίζει τις κοινωνικές ανισότητες. 

Είναι, όµως, ανησυχητική και η αστυνοµοκρατία που προωθεί-
ται στα πανεπιστήµια. Η Κυβέρνηση αντιµετωπίζει τη νεολαία ως
εν δυνάµει τροµοκράτες. Αυτή η πρακτική, όµως, παραβιάζει την
παράγραφο 5 του άρθρου 16 του Συντάγµατος που αφορά το
αυτοδιοίκητο, καθώς συνορίζεται η Ελληνική Αστυνοµία µε το
ΑΕΙ ως υπεύθυνη για την επεξεργασία των προσωπικών δεδοµέ-
νων. Παραβιάζει σφόδρα και την παράγραφο 1 του άρθρου 16,
καθώς η συλλογή των όποιων πληροφοριών µπορεί να δηµιουρ-
γήσει σοβαρά προβλήµατα στην ελευθερία της ακαδηµαϊκής έκ-
φρασης και στην προαγωγή της έρευνας. 

Η ιδιωτικοποίηση της ανώτατης εκπαίδευσης είναι το πραγµα-
τικό κίνητρο της Νέας Δηµοκρατίας και όσων µνηµονιακών κοµ-
µάτων συµπορεύονται µε τη λογική της. Και γι’ αυτόν τον λόγο
εµείς θα είµαστε πάντα απέναντί σας.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κυρία συνάδελφε. 
Πάµε τώρα στις δευτερολογίες και από τους επερωτώντες

Βουλευτές, η κ. Κεφαλίδου, Βουλευτής Δράµας, έχει τον λόγο
για πέντε λεπτά.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Περιµέναµε από τη σηµερινή τοποθέτηση της Υπουργού και

της κυρίας Υφυπουργού να γίνουµε λίγο σοφότεροι, να καταλά-
βουµε αν υπάρχει ένα συνεκτικό σκεπτικό των κυβερνητικών επι-
λογών στα ζητήµατα παιδείας, να πάρουµε µια λογική εξήγηση
για την εγκληµατική καθυστέρηση στη λήψη αναγκαίων µέτρων
για το ασφαλές άνοιγµα των σχολείων και των πανεπιστηµίων -ο
ΕΟΔΥ δεν ακούστηκε καθόλου από τα χείλη της Υπουργού ότι
µπαίνει σε κάποια από τις εκπαιδευτικές διαδικασίες για αξιόπι-
στη ιχνηλάτηση- να µάθουµε τελικά τον οδικό χάρτη της τρέχου-
σας σχολικής και ακαδηµαϊκής χρονιάς στα µέτρα της θεραπείας
της ολιγωρίας –γιατί και αυτά συµβαίνουν σε µία πολιτεία- τους
τρόπους ελέγχου υλοποίησης όσων εξαγγέλλονται και αποφα-
σίζονται από την ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας.

Περιµέναµε, όπως και ο ελληνικός λαός, απαντήσεις, που τε-
λικά όµως δεν πήραµε. Τι µας είπατε; Ότι όλα έγιναν σωστά. Και
αφού τα κάνατε όλα σωστά, τότε γιατί τα παιδιά ξέχασαν να δια-
βάζουν; Γιατί οι τελειόφοιτοι του πανεπιστηµίου δεν µπορούσαν
να κάνουν διπλωµατικές και δεν µπορούσαν να κάνουν την πρα-
κτική τους άσκηση; Γιατί έµειναν εκτός ΑΕΙ τόσες χιλιάδες παι-
διών; Γιατί η Αρχιτεκτονική της Ξάνθης δεν έχει πρωτοετείς ούτε
από τα γενικά λύκεια; Μηδέν είναι ο αριθµός των εισακτέων. Γιατί
τα περιφερειακά πανεπιστήµια βιώνουν έναν αιφνίδιο θάνατο;

Λέτε «Βάζουµε τα αγγλικά στα νηπιαγωγεία, γιατί δεν θέλουµε
οι γονείς να πληρώνουν φροντιστήρια». Γιατί δεν κάνετε το ίδιο
και στα µαθήµατα του Ελεύθερου και Γραµµικού σχεδίου στα
παιδιά της Γ’ λυκείου; Εκεί γιατί οι γονείς είναι υποχρεωµένοι να
πληρώνουν, να χρυσοπληρώνουν για την ακρίβεια, αυτά τα έξτρα
µαθήµατα; 

Κάνετε πάρα πολύ καλά λοιπόν που ευχαριστείτε γονείς, µα-
θητές και εκπαιδευτικούς, γιατί µόνοι κι έρηµοι σήκωσαν όλο το
βάρος της ανεπάρκειας του Υπουργείου Παιδείας. Το ότι κατόρ-
θωσαν τα σχολεία να µην κλείσουν, να µην καταρρεύσουν, δεν
οφείλεται στην Κυβέρνηση, αλλά στην ελληνική κοινωνία, που
έτσι κι αλλιώς είναι έτοιµη να κάνει οτιδήποτε χρειαστεί για τα
παιδιά της. 
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Τι µας λέτε; «Ξέρετε, είµαστε συνεπείς, ακολουθούµε το προ-
εκλογικό πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρατίας και µε βάση αυτό
προχωράµε. Θα συµφωνήσουµε. Έχετε ένα κουτάκι µπροστά
σας, τικάρετε κάθε στιγµή τις εκκρεµότητες που έχουν µείνει και
ψηφίζετε. Δεν υλοποιείτε. Μετά τι γίνεται; 

Είπατε για πρότυπα επαγγελµατικά λύκεια, στα οποία µας εί-
πατε κιόλας ότι καταψηφίσαµε. Λοιπόν, για να είναι ξεκάθαρο,
κυρία Κεραµέως, ο ν.4763/2020 για την επαγγελµατική κατάρ-
τιση ψηφίστηκε από εµάς σε ό,τι αφορά το άρθρο 16, δηλαδή η
φιλοσοφία του να υπάρχουν πρότυπα ΕΠΑΛ, διαφωνούµε όµως
µε τον τρόπο που πάτε να το υλοποιήσετε. Πρώτα απ’ όλα, χω-
ρίζετε το γενικό λύκειο από το επαγγελµατικό λύκειο και δεύτε-
ρον, εµείς µιλάµε για πειραµατικά και για πρότυπα ΕΠΑΛ, µια
εντελώς διαφορετική φιλοσοφία από τη δική σας, εποµένως κα-
ταψηφίσαµε τον τρόπο µε τον οποίο πάτε να τα υλοποιήσετε. 

Πάµε τώρα στα ΑΕΙ. Πόσο προβλέψιµη ήταν η κατάσταση που
διαµορφώθηκε στα πανεπιστήµια και εκ των υστέρων σας σπα-
ζοκεφαλιάζει το πώς θα µπορέσετε να τη διορθώσετε; Σας
απαντώ λοιπόν ευθέως ότι ήταν απολύτως προβλέψιµη. Η θεσµο-
θέτηση της ελάχιστης βάση εισαγωγής, ένα εργαλείο που θα
µπορούσε να είναι σοβαρό, για την εξυγίανση της ποιότητας των
πανεπιστηµίων µας, αντιµετωπίστηκε από την ηγεσία του Υπουρ-
γείου Παιδείας ως πυροτέχνηµα στα χέρια αδαούς. Εφαρµό-
στηκε χωρίς σχεδιασµό και χωρίς τη στοιχειώδη µελέτη των
επιπτώσεων που θα έφερνε. Είναι σαν να απορεί κανείς πώς είναι
δυνατόν να πιστεύετε ότι µόνο µε την ανακοίνωση της ελάχιστης
βάσης θα άλλαζε η εικόνα στα ΑΕΙ. Μέχρι εκεί είναι το ενδιαφέ-
ρον σας, ένα µέτρο για τα µάτια του κόσµου. Κι ήρθε ο Αύγου-
στος, µε τα αποτελέσµατα, τα γνωστά, και η λάµψη της στιγµής
έσβησε. 

Σήµερα χάσκουν µεγαλύτερες και βαθύτερες οι παραλείψεις
και οι αστοχίες, µε παράπλευρη απώλεια δυστυχώς τη µαταίωση
της προσπάθειας παιδιών, όχι γιατί ήταν ανεπαρκείς οι γνώσεις
τους, αλλά γιατί το νέο σύστηµα µπάζει από παντού και κανένας
δεν σκέφτηκε να το τσεκάρει πριν το θέσει σε εφαρµογή. Σχολές
χωρίς φοιτητές, γιατί ενώ το Υπουργείο ήταν απασχοληµένο µε
δηλώσεις και ανακοινώσεις στα κανάλια, πανεπιστηµιακοί δάσκα-
λοι έβαλαν πολύ ψηλά τον πήχη, χωρίς να ρίξουν µια µατιά στους
βαθµούς των εισακτέων των προηγούµενων ετών. Κλασικά πα-
ραδείγµατα είναι και η Σχολή Δασολογίας στον Νοµό Δράµας,
τον δικό µου.

Σχολές άδεια κελύφη, γιατί το αντικείµενό τους δεν έχει ζή-
τηση ή γιατί -ακόµη χειρότερο- είναι πολύ µακριά από τον τόπο
κατοικίας των παιδιών που ενδιαφέρονται. Αξιόλογα τµήµατα στα
αζήτητα, γιατί δεν µπήκατε στον κόπο να ενηµερώσετε τους µα-
θητές για τις δυνατότητες επαγγελµατικού µέλλοντος που πα-
ρέχουν.

Κυρία Υπουργέ, το µέτρο της ελάχιστης βάσης εισαγωγής
αλλά και η αξιολόγηση είναι αναγκαία, όχι όµως ως όχηµα για να
κλείσουν πανεπιστήµια, αλλά γιατί είναι ανέντιµο η πολιτεία να
παριστάνει πως µορφώνει τα παιδιά της και να µοιράζει πτυχία
χωρίς αντίκρισµα σε εργασία και ακόµη συχνότερα χωρίς αντί-
κρισµα καν στην ίδια τη µόρφωση. Όσο η ουσιαστική δουλειά για
ποιοτικό σχολείο και ποιοτικές σπουδές αναβάλλεται αορίστως
τόσο θα αναµένεται αυτοµάτως να δίνονται επαγγελµατικά δι-
καιώµατα σε αποφοίτους πάσης φύσεως αναξιολόγητων κολλε-
γίων, ακόµη και αναδροµικά.

Την ίδια ώρα εγκαταλείπονται οι σχολές του δηµόσιου πανε-
πιστηµίου στην αυτορρύθµιση των ανεπαρκειών τους και η
κρυφή ευχή που υπάρχει στο µυαλό σας είναι να κλείσουν, ει δυ-
νατόν, από µόνες τους. Για ποια ακαδηµαϊκά κριτήρια και ποιον
χάρτη αναδιάταξης των ιδρυµάτων µιλάµε τώρα πια; 

Κυρίες και κύριοι, η καθολική παραδοχή ότι σύγχρονα, λειτουρ-
γικά εκπαιδευτικά ιδρύµατα είναι κατ’ αρχάς τα ανοιχτά, γεµάτα
µε µαθητές, φοιτητές, εκπαιδευτικούς και πανεπιστηµιακούς, αυ-
τόµατα δηµιουργεί µια µεγάλη υποχρέωση της πολιτείας να εξα-
σφαλίσει έγκαιρα τις προϋποθέσεις λειτουργίας τους. Η επέλαση
της πανδηµίας, εδώ και δώδεκα µήνες, ήρθε να αθροιστεί στα ζω-
τικής σηµασίας χρόνια προβλήµατα, που παραµένουν ανοιχτά και
άλυτα. 

Και επειδή µιλήσατε για µεταρρυθµίσεις, η µεγάλη συµβολή

του Υπουργείου Παιδείας και των νοµοθετικών επιλογών της ση-
µερινής ηγεσίας έγκειται κυρίως στην ανάδειξη της έκτασης και
του µεγέθους των στρεβλώσεων, τις οποίες όµως στην πράξη
εξακολουθεί να συντηρεί µε επιµέλεια, αναπαράγοντας ανεπάρ-
κειες που έγιναν εξόφθαλµες και µερικές φορές κραυγαλέες. Σε
αυτές µέχρι σήµερα η Κυβέρνηση κατάφερε µόνο να αθροίσει
και τις δικές της. Φοβάµαι ότι πλησιάζει η στιγµή, που όπως πολύ
σωστά είπε ο πρόεδρος της Ελληνικής Παιδιατρικής Εταιρείας
«Δεν θα καταφέρουµε να κρατήσουµε τα σχολεία µας ανοιχτά
µέχρι τον Δεκέµβρη», επειδή τα παιδιά δεν έχουν εµβολιαστεί και
ούτε προλαβαίνουν να εµβολιαστούν επαρκώς µέχρι να ξεκινήσει
η λειτουργία των σχολείων.

Οι µέρες πέρασαν. Τα σχολεία άνοιξαν. Φροντίστε τουλάχι-
στον, τον ελάχιστο χρόνο που αποµένει µέχρι τον χειµώνα, να
µην τον ροκανίσετε µε άλλες ανακοινώσεις χωρίς περιεχόµενο.
Μη µένετε µε αυταρέσκεια στο ότι όλα έγιναν σωστά. Σκύψτε
πάνω στα προβλήµατα, που είναι πολλά, είναι σύνθετα και τα επι-
τείνει η πανδηµία. Οργανώστε επιτέλους και υλοποιήστε ένα
πρόγραµµα που θα κρατήσει σχολεία και πανεπιστήµια ανοιχτά,
λειτουργικά και κυρίως ασφαλή. Η ευθύνη, πρώτα απ’ όλα, είναι
δική σας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κυρία συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει η Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων
κ. Κεραµέως.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ευχαριστώ πολύ για τις γόνιµες
παρατηρήσεις. Θέλω να έρθω στο διά ταύτα, στις θέσεις που κα-
θένας και καθεµία από εµάς παίρνει εντός της Βουλής. Με πολύ
ενδιαφέρον άκουσα τους εκπροσώπους του Κινήµατος Αλλαγής
και θα ήθελα να τοποθετηθώ συγκεκριµένα στις θέσεις που έχει
πάρει. 

Σηµείο πρώτο: πρότυπα επαγγελµατικά λύκεια. Η κ. Κεφαλί-
δου µάς ανέπτυξε προηγουµένως ότι εναγωνίως έψαξε να βρει
και άλλα πρότυπα επαγγελµατικά λύκεια, ήθελε περισσότερα, ο
κ. Σκανδαλίδης µάς είπε επί λέξει «έπρεπε να αναπτυχθούν µα-
ζικά». Τι έκανε το ΚΙΝΑΛ; Καταψήφισε τα πρότυπα επαγγελµα-
τικά λύκεια. 

Θέµα δεύτερο: ελάχιστη βάση εισαγωγής. Στην επίκαιρη επε-
ρώτηση το Κίνηµα Αλλαγής µίλησε για την ορθότητα του συγκε-
κριµένου µέτρου, όχι για φέτος αλλά εν γένει για την ορθότητα
του συγκεκριµένου µέτρου. Τι έκανε το Κίνηµα Αλλαγής; Κατα-
ψήφισε την ελάχιστη βάση εισαγωγής. Καταψήφισε το παράλ-
ληλο µηχανογραφικό. Γιατί, κυρία Κεφαλίδου; Γιατί να µη δώσετε
τη δυνατότητα στα παιδιά να έχουν την επιλογή, δηλαδή να επι-
λέξουν τον δρόµο του πανεπιστηµίου και να έχουν και την επι-
λογή για τα δηµόσια ΙΕΚ; Το Κίνηµα Αλλαγής επέλεξε να
καταψηφίσει.

Σηµείο τρίτο: αξιολόγηση. Και εδώ θέλω να διαβάσω θέσεις
του Κινήµατος Αλλαγής που µιλούν για την αξιολόγηση, µε στόχο
τη βελτίωση της ποιότητας του εκπαιδευτικού έργου. Τι έκανε το
Κίνηµα Αλλαγής; Όχι σε όλα. Όχι στο άρθρο 104 για την αξιολό-
γηση εκπαιδευτικού συστήµατος. Όχι στις διαδικασίες αξιολό-
γησης στελεχών εκπαίδευσης. Τα αναφέρω ενδεικτικά, γιατί
άλλα λέµε και άλλα κάνουµε, κυρία Κεφαλίδου. Άλλα λέτε εδώ
πέρα από το Βήµα της Βουλής και άλλα εν τέλει πράττετε.

Τα δύο αυτά χρόνια είστε σε µια συστηµατική -πιο πολύ κι από
τον ΣΥΡΙΖΑ θα έλεγα- τάση να ψηφίζετε αρνητικά σε όλα. Είπατε
σήµερα επί λέξει -το σηµείωσα- για τα αγγλικά στο νηπιαγωγείο
και τα εργαστήρια δεξιοτήτων «αυτά είναι πολύ καλά, άξια, αυ-
τονόητα». Τι κάνατε ως ΚΙΝΑΛ; Καταψηφίσατε. Καταψηφίσατε τα
αγγλικά στο νηπιαγωγείο, καταψηφίσατε τα εργαστήρια δεξιο-
τήτων, ενώ µόλις τώρα µας είπατε ότι είναι πολύ καλά και άξια!
Μα ποιον κοροϊδεύετε τελικά; 

Σχολικός επαγγελµατικός προσανατολισµός: Στην επίκαιρη
επερώτηση που καταθέσατε στη Βουλή λέτε συγκεκριµένα για
το ότι πρέπει να επανέλθει πλήρως ο σχολικός επαγγελµατικός
προσανατολισµός. Τι θέση πήρε το Κίνηµα Αλλαγής; Καταψή-
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φισε τα εργαστήρια δεξιοτήτων τα οποία εφαρµόζονται από
φέτος και τα οποία συµπεριλαµβάνουν τον σχολικό επαγγελµα-
τικό προσανατολισµό. 

Επίσης, καταψήφισε την κατάρτιση εσωτερικού κανονισµού
λειτουργίας των σχολικών µονάδων και την αξιολόγηση του εκ-
παιδευτικού έργου των πρότυπων και πειραµατικών σχολείων.
Καταψήφισε τον σύµβουλο σχολικής ζωής και τα µέτρα κατά του
σχολικού εκφοβισµού. Αλήθεια, γιατί το Κίνηµα Αλλαγής δεν
θέλει τα µέτρα κατά του σχολικού εκφοβισµού; Γιατί δεν θέλει
τον σύµβουλο σχολικής ζωής; Καταψήφισε τις µετεγγραφές φοι-
τητών βάσει οικονοµικών και κοινωνικών κριτηρίων. Καταψήφισε
την ίδρυση ξενόγλωσσων προπτυχιακών σπουδών, παρ’ ότι στις
προτάσεις του ΚΙΝΑΛ ήταν επί λέξει η δηµιουργία ξενόγλωσσων
προγραµµάτων προπτυχιακών σπουδών για υποδοχή ξένων φοι-
τητών. Και ερωτώ: Γιατί καταψήφισε το ΚΙΝΑΛ και σε αυτό; 

Αναφέρω κάποιες ενδεικτικές µόνο θέσεις του Κινήµατος Αλ-
λαγής και λυπάµαι γι’ αυτό, διότι δεν µπορώ να πιστέψω ότι το
Κίνηµα Αλλαγής διαφωνεί µε τα ξενόγλωσσα. Δεν µπορώ να πι-
στέψω ότι διαφωνεί µε την αξιολόγηση. Δεν µπορώ να πιστέψω
ότι διαφωνεί µε τα εργαστήρια δεξιοτήτων, τα αγγλικά στο νη-
πιαγωγείο. Και όµως, το Κίνηµα Αλλαγής επέλεξε το «όχι σε
όλα».

Έρχοµαι τώρα σε επιµέρους θέµατα που τέθηκαν κατά τη
διάρκεια της σηµερινής πλούσιας και γόνιµης συζήτησης. Πρώτα
απ’ όλα, δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία και νοµίζω όλοι συµφω-
νούµε ότι η τηλεκπαίδευση είναι ένα πολύτιµο εργαλείο, πλην
όµως δεν µπορεί ποτέ να υποκαταστήσει τη διά ζώσης εκπαί-
δευση. Και νοµίζω συµφωνούµε όλοι σε αυτό. Επίσης, δεν υπάρ-
χει καµµία αµφιβολία ότι υπήρξαν µεγάλες δυσκολίες στην
εκπαίδευση εν µέσω πανδηµίας. Υπήρξαν αστοχίες, σαφέστατα
υπήρχαν δυσκολίες, αλλά η εκπαίδευση στάθηκε όρθια. Στο
πλαίσιο αυτό, όπως είπα και προηγουµένως, ευχαριστώ πάρα
πολύ την εκπαιδευτική κοινότητα σύσσωµη που συνέβαλε καθο-
ριστικά στη συνέχιση της εκπαιδευτικής διαδικασίας εν µέσω
πανδηµίας.

Είπατε ότι θα έπρεπε το ΙΕΠ να εκδώσει οδηγίες σχετικά µε
την κάλυψη της ύλης, σχετικά µε τις επαναλήψεις και ούτω καθ’
εξής. Και, όµως, έχει γίνει. Έχει γίνει από την αρχή της πανδη-
µίας. Από την αρχή αυτής της διαδικασίας συστηµατικά το ΙΕΠ
έστελνε οδηγίες στις σχολικές µονάδες και σχετικά µε την εκπαι-
δευτική διαδικασία, δηλαδή το εκπαιδευτικό περιεχόµενο αυτό
καθαυτό, αλλά και σχετικά µε το ψυχοσυναισθηµατικό κοµµάτι,
την ψυχοσυναισθηµατική εξέλιξη των παιδιών.

Τέθηκε το θέµα γιατί δεν διπλασιάστηκαν τα τµήµατα, γιατί δεν
διπλασιάστηκαν οι εκπαιδευτικοί. Θέλω να το πω πραγµατικά
όπως το νιώθουµε. Αν υπήρχε η δυνατότητα τα ενενήντα χιλιάδες
τµήµατα να γίνουν εκατόν ογδόντα χιλιάδες και οι εκατόν εξήντα
χιλιάδες εκπαιδευτικοί να γίνουν τριακόσιες είκοσι χιλιάδες, θα
ήµασταν οι πρώτοι που θα θέλαµε να το κάνουµε αυτό. 

Ειπώθηκε, επίσης, γιατί να µην ακολουθούσε κανείς το σχολείο
σε δύο βάρδιες, οκτώ µε δώδεκα και δώδεκα µε τέσσερις. Και
εγώ ερωτώ: Τι θα κάνανε οι γονείς; Δηλαδή για παράδειγµα εάν
το σχολείο πήγαινε οκτώ µε δώδεκα, ο γονιός πότε θα δούλευε;
Εννιά µε έντεκα; Το λέω γιατί αυτή τη θέση την έχει ακολουθήσει
και την έχει προτείνει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση.

Θυµίζω επίσης ότι ο ΣΥΡΙΖΑ δεν βρήκε αίθουσες για να επε-
κτείνει το νηπιαγωγείο στα τέσσερα µε πέντε, δηλαδή να επεκτεί-
νει το νηπιαγωγείο τη χρονιά τέσσερα µε πέντε για µία από τις
δεκατέσσερις χρονιές του σχολείου. Δεν βρήκε αίθουσες. Εδώ
συζητάµε…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Το ίδιο πράγµα είναι
το νηπιαγωγείο; Την τέχνη του ψεύδεσθαι την έχετε υιοθετήσει!

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Εδώ συζητάµε λοιπόν. Δεν βρήκε ο ΣΥΡΙΖΑ και γι’ αυτόν ακριβώς
τον λόγο, όταν αναλάβαµε την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου
Παιδείας, ήταν σαφές από τις υπηρεσίες ότι σε δεκάδες δήµους
δεν υπήρχαν αίθουσες µετά την εκλογή του Ιουλίου του 2019. 

Εδώ θέλω να τονίσω το εξής. Η διεθνής τάση είναι το εµβόλιο,
είναι η υποχρεωτική χρήση της µάσκας και είναι και τα αυξηµένα
τεστ. Και θα ήθελα, αν µου επιτρέπετε, να σας διαβάσω µία πα-
ράγραφο του κ. Μαγιορκίνη, ο οποίος λέει τα εξής σε ένα πρό-

σφατο άρθρο. Λέει: «Όλα τα στατιστικά µοντέλα δείχνουν ότι οι
πιο αποτελεσµατικές πολιτικές ελέγχου της µετάδοσης στις σχο-
λικές αίθουσες είναι το συχνά τεστ, η χρήση της µάσκας και ο
έλεγχος για συµπτώµατα, ενώ η λιγότερο αποδοτική είναι η µεί-
ωση της πυκνότητας των µαθητών. Μαθηµατικά µοντέλα του Πα-
νεπιστηµίου της Νέας Υόρκης υπολόγισαν ότι για να επιτευχθεί
το 40% µείωση της µετάδοσης στις σχολικές αίθουσες µέσω µεί-
ωσης της πυκνότητας θα πρέπει οι µαθητές να χωριστούν στα
τρία και να πηγαίνουν εκ περιτροπής κάθε τρεις ηµέρες σχολείο
εναλλάξ. Αντιθέτως, µέσω του καθολικού τεστ µία φορά την
εβδοµάδα επιτυγχάνεται 70% µείωση της µετάδοσης. Οι τρέχου-
σες πολιτικές προβλέπουν καθολικό τεστ δύο φορές την εβδο-
µάδα». Αυτά λέει ο κ. Μαγιορκίνης στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ». Το
καταθέτω για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.
Νίκη Κεραµέως καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και έρχοµαι στο εξής. Αναφέρθηκα προηγουµένως στην ανα-
γκαιότητα του νέου πρωτοκόλλου το οποίο εισηγήθηκε και η ίδια
η επιτροπή των ειδικών και απαντώ και στην κ. Κεφαλίδου σχε-
τικά µε τον ΕΟΔΥ. Ο ΕΟΔΥ έχει στείλει στα σχολεία ένα αναλυ-
τικότατο πρωτόκολλο σχετικά µε τη λειτουργία των σχολείων.
Πάνω από πενήντα σελίδες, συνεργασία του ΕΟΔΥ και της επι-
τροπής των ειδικών. Το πρωτόκολλο αυτό έχει σταλεί σε όλα τα
σχολεία της χώρας.

Και ερωτώ, ποια είναι η πρόταση του Κινήµατος Αλλαγής;
Εµείς έχουµε συγκεκριµένη πρόταση, τη διεθνή τάση που λέει
εµβόλιο, υποχρεωτική χρήση της µάσκας και αυξηµένα τεστ,
πάρα πολλά εργαστηριακά τεστ και αυτοδιαγνωστικά τεστ.
Υπάρχει άλλη πρόταση που προτείνει το Κίνηµα Αλλαγής;

Πρόσφυγες: Θέλω να θυµίσω στον ΣΥΡΙΖΑ ότι κατά τη διάρ-
κεια της πανδηµίας το Υπουργείο Παιδείας µαζί µε τη UNICEF
και άλλους διεθνείς οργανισµούς φρόντισε ούτως ώστε οι οδη-
γίες για την τηλεκπαίδευση να µεταφραστούν σε έντεκα διαφο-
ρετικές γλώσσες, για να βοηθήσουµε ακριβώς τα παιδιά των
προσφύγων, των µεταναστών, ώστε να µπορέσουν να ακολου-
θήσουν την εξ αποστάσεως εκπαίδευση.

Επίσης, στα εργαστήρια δεξιοτήτων σηµαία είναι και ο σεβα-
σµός των άλλων, ο σεβασµός στη διαφορετικότητα. Αποτελεί τε-
ράστια προτεραιότητα για το Υπουργείο Παιδείας ο σεβασµός
στον άλλον, ο σεβασµός στη διαφορετικότητα. Θα θυµίσω, κύριε
Σκουρλέτη, ότι ο ΣΥΡΙΖΑ δεν ψήφισε τα εργαστήρια δεξιοτήτων
που συµπεριλαµβάνουν ακριβώς την ενσωµάτωση των παιδιών
αυτών µέσω των εργαστηρίων δραστηριοτήτων. Επέλεξε να µην
ψηφίσει «ναι» στη διάταξη αυτή.

Στο προσωπικό της καθαριότητας λέτε «κολληµένα χρήµατα».
Τα δεδοµένα είναι συγκεκριµένα. Επί ηµερών σας τα κονδύλια
για το προσωπικό καθαριότητας ήταν πενήντα πέντε εκατοµµύ-
ρια. Φέτος είναι ογδόντα πέντε εκατοµµύρια. Ο κ. Βορίδης ανα-
κοίνωσε τα αναλυτικά στοιχεία σχετικά µε το προσωπικό
καθαριότητας. Όχι µόνο έχουµε 30 εκατοµµύρια περισσότερο
προσωπικό καθαριότητας, αλλά έχουµε και 20% περισσότερο
προσωπικό για τα σχολεία µας σε όλη τη χώρα. 

Λέτε «καµµία ενηµερωτική καµπάνια στα σχολεία». Εγώ θέλω
να θυµίσω το εξής. Οδηγίες του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πο-
λιτικής. Οδηγίες του ΕΟΔΥ. Καµπάνια µε τηλεοπτικό σποτ. Συ-
χνές ερωτήσεις και απαντήσεις της ίδιας της Εθνικής Επιτροπής
Εµβολιασµού, ερωτήσεις και απαντήσεις των ίδιων των γονέων,
απαντήσεις για προβληµατισµό που έχουν σχετικά µε τα εµβόλια.
Ανακοινώθηκε πριν από λίγο από τον κ. Οικονόµου ότι αύριο στις
τέσσερις η ώρα θα γίνει µια διαδικτυακή εκδήλωση και στο Face-
book και στην επίσηµη ιστοσελίδα του Υπουργείου Παιδείας,
στην οποία και η κ. Θεοδωρίδου, η οποία είναι επικεφαλής της
Εθνικής Επιτροπής Εµβολιασµών, αλλά και η κ. Παπαευαγγέλου,
θα απαντήσουν σε ερωτήµατα γονέων σχετικά µε τον εµβολια-
σµό των παιδιών. 

Μας ασκήθηκε κριτική γιατί δεν κάναµε νωρίτερα µια καµπάνια
και η απάντηση είναι η εξής. Όπως ξέρετε, µέσα στο καλοκαίρι
δόθηκε η έγκριση για τον εµβολιασµό των παιδιών κάτω των δε-
καοκτώ ετών. Και όπως καταλαβαίνετε, το να ξεκινήσει µια καµ-
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πάνια τον Αύγουστο δεν θα ήταν πολύ αποτελεσµατική. Γι’ αυτόν
ακριβώς τον λόγο µε την πρώτη ευκαιρία έχουµε συνεργαστεί µε
αποτελεσµατικό τρόπο µαζί και µε την Εθνική Επιτροπή Εµβο-
λιασµών και µε τους γιατρούς και τους παιδιάτρους προκειµένου
να απαντήσουµε στα εύλογα ερωτήµατα, στις ανησυχίες των γο-
νέων. Πάρα πολλοί από εµάς είµαστε γονείς, έχουµε παιδιά,
έχουµε ανησυχία, γι’ αυτό ακριβώς είναι πολύτιµη η αρωγή της
Επιτροπής των Ειδικών και της Εθνικής Επιτροπής Εµβολιασµών
µε απαντήσεις στα διάφορα ερωτήµατα. 

Θα ήθελα να τονίσω το εξής: Το τέταρτο κύµα της πανδηµίας
χτυπάει κατ’ εξοχήν τους ανεµβολίαστους. Είναι γεγονός ότι τα
παιδιά µας ανήκουν στους ανεµβολίαστους σε πολύ µεγάλο
βαθµό. Και όπως ανέφερε και ο κ. Οικονόµου σήµερα, άµα δείτε
τα νούµερα, θα δείτε ότι και πριν από την έναρξη των σχολείων
τα παιδιά και εν γένει οι ανεµβολίαστοι είναι σαφώς πολλοί πε-
ρισσότεροι στα κρούσµατα, είναι σε πολύ µεγαλύτερο ποσοστό
και βαθµό απ’ ό,τι προφανώς οι εµβολιασµένοι. 

Σχετικά µε τα πανεπιστήµια, αναφέρθηκα προηγουµένως στο
αυξηµένο ποσοστό των εµβολιασµένων φοιτητών, του προσωπι-
κού, µελών ΔΕΠ. Ήδη σε µόλις µία εβδοµάδα είχαµε αύξηση στο
προσωπικό των φοιτητών. Από το 73% πήγαµε στο 75% στους
φοιτητές και παραµένουµε πολύ ψηλά, για παράδειγµα, στο 91%
στα µέλη ΔΕΠ.

Κλείνω µε το θέµα των µεταρρυθµίσεων. Είπε η κ. Κεφαλίδου
επί λέξει ότι είναι ανύπαρκτη η επαγγελµατική εκπαίδευση. Κυρία
Κεφαλίδου, όπως ξέρετε, ψηφίσαµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο
προβλέπει για πρώτη φορά µια ολιστική µεταρρύθµιση, σχετικά
µε την επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση. Όπως ξέρετε,
ιδρύθηκαν και ήδη λειτουργούν από φέτος πέντε θεµατικά, πέντε
πειραµατικά ΙΕΚ. Ξεκίνησαν να λειτουργούν και το κεντρικό συµ-
βούλιο και τα περιφερειακά συµβούλια στα οποία συµµετέχουν
οι κοινωνικοί εταίροι και τα οποία έχουν ως αποστολή να ανι-
χνεύουν τις πραγµατικές ανάγκες της κοινωνίας. Όλη αυτή η
πληροφόρηση ενσωµατώνεται στη διαδικασία και των προγραµ-
µάτων σπουδών και των ειδικοτήτων στις δοµές επαγγελµατικής
εκπαίδευσης και κατάρτισης. 

Έχουµε το STEM στο Αιγάλεω, στη Θεσσαλονίκη «Υγεία, Κοι-
νωνική Μέριµνα και Υπηρεσίες Ευεξίας», στις Αχαρνές «Φυσικού
Περιβάλλοντος, Αθλητισµού Και Αναψυχής», στα Γιάννενα «Πρω-
τογενούς Τοµέα, Μεταποίησης Προϊόντων και Βιώσιµης Ανάπτυ-
ξης», στο Διδυµότειχο «Πρωτογενής Τοµέας Μεταποίησης
Προϊόντων Και Βιώσιµης Ανάπτυξης» µε έδρα το Σουφλί. Έχουµε
πέντε πειραµατικά, στην Καρδίτσα, στην Πάτρα, στη Γλυφάδα,
στη Θέρµη, στη Λαµία. Θέλουµε περισσότερα; Βεβαίως. Πάµε
να το κάνουµε µαζί. Είναι ένα πρώτο βήµα. Έχουµε πολλά ακόµα
να κάνουµε, να επεκτείνουµε ακόµα περισσότερο και τα πρότυπα
επαγγελµατικά λύκεια και τα πειραµατικά και τα θεµατικά ΙΕΚ. 

Βεβαίως, σας θυµίζω το Ταµείο Ανάκαµψης, όπου ειδικά στην
παιδεία έχουµε ένα κονδύλι που αγγίζει το ενάµισι δισεκατοµµύ-
ριο ευρώ και που ένα πολύ σηµαντικό κοµµάτι αφορά στην επαγ-
γελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση. Πάνω από 100
εκατοµµύρια ευρώ δίνονται για την ενίσχυση του εξοπλισµού στα
επαγγελµατικά λύκεια, στα δηµόσια ΙΕΚ, σε δοµές επαγγελµατι-
κής εκπαίδευσης και κατάρτισης.

Διορισµοί: Θέλω να πιστεύω ότι όλοι σε αυτή την Αίθουσα συµ-
φωνούν ότι οι διορισµοί ήταν απολύτως αναγκαίοι. Είχαν να γί-
νουν διορισµοί πάνω από δώδεκα χρόνια. Υπήρχε ανάγκη να
ενδυναµωθεί, να εµπλουτιστεί το ανθρώπινο δυναµικό της εκπαί-
δευσης. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ πήγε στη Θεσσαλονίκη και ούτε λίγο ούτε πολύ µε
το καληµέρα µας είπε ότι θα κάνει είκοσι εννέα χιλιάδες διορι-
σµούς στην εκπαίδευση. Γιατί λέω είκοσι εννέα; Είπε είκοσι χι-
λιάδες ότι θα γίνουν στα σχολεία, δύο χιλιάδες µέλη ΔΕΠ, έβαλε
και το ένα προς ένα -λέει- για κάθε έναν που αποχωρεί. Έχουµε
πάνω από έξι χιλιάδες, σχεδόν επτά χιλιάδες. Φτάσαµε τους εί-
κοσι εννιά χιλιάδες διορισµούς στην εκπαίδευση. Πόσους έκανε
όταν ήταν κυβέρνηση; Έκανε µηδέν διορισµούς. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα σε σχέση µε τη στάση του ΣΥΡΙΖΑ απέναντι στις
ανάγκες του εκπαιδευτικού προσωπικού.

Έρχοµαι στην ελάχιστη βάση. Στην ελάχιστη βάση άκουσα
διάφορες θέσεις. Άκουσα την κ. Κεφαλίδου που είπε ότι το σύ-

στηµα αστόχησε. Η ίδια η επίκαιρη επερώτηση µιλά για την ορ-
θότητα του συγκεκριµένου µέτρου. 

Πώς έχουν τα πράγµατα; Τα πράγµατα έχουν ως εξής: Πλέον
δεν κοροϊδεύουµε τα παιδιά µας. Θα σας θυµίσω ότι τέτοια
εποχή πέρσι συζητούσαµε πως δόθηκε το πράσινο φως σε νέα
παιδιά να µπουν στο πανεπιστήµιο, ενώ αντικειµενικά δεν έχουν
τη δυνατότητα να φοιτήσουν και να αποφοιτήσουν από το πανε-
πιστήµιο. Ταυτόχρονα αναβαθµίστηκαν οι σπουδές και για πρώτη
φορά τα πανεπιστήµιά µας απέκτησαν λόγο στα κριτήρια εισα-
γωγής των φοιτητών. Βεβαίως, θεωρώ αδιανόητο, η συζήτηση
που γίνεται να είναι για τα κολλέγια, όταν η Αντιπολίτευση αγνοεί
τη δηµόσια κατάρτιση, όταν χιλιάδες νέοι επέλεξαν να υποβά-
λουν αίτηση για τα δηµόσια ΙΕΚ στη χώρα µας σε ειδικότητες οι
οποίες είναι σε πάρα πολύ µεγάλη ζήτηση στην αγορά εργασίας,
όπως είναι οι web designers, όπως είναι οι web developments,
όπως είναι οι τεχνικοί τουριστικών καταλυµάτων. Δεν µπορούµε
να αγνοούµε τον χώρο της δηµόσιας κατάρτισης και των δηµο-
σίων ΙΕΚ. 

Εγώ, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να
κλείσω µε την ευχή: Όλοι να πάρουν µια ξεκάθαρη θέση σε δύο
κατευθύνσεις. Πρώτα απ’ όλα, «ναι» στη διά ζώσης εκπαίδευση
και «ναι» στον εµβολιασµό. Μπορούµε να το κάνουµε αυτό; Θέλω
να πιστεύω ότι µπορούµε όλοι. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ ευχαριστώ,
κυρία Υπουργέ. 

Τον λόγο για τη δευτερολογία του έχει ο κ. Σκανδαλίδης, Βου-
λευτής Α’ Αθηνών του Κινήµατος Αλλαγής. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε. 

Κυρία Υπουργέ, δυστυχώς και στη δευτερολογία σας συνεχί-
ζετε την ίδια τακτική. Ταυτίζετε το κάθε φορά «όχι» µας µε την
απόλυτη άρνηση. Θέλω να σας θυµίσω ότι σε πάρα πολλά θέ-
µατα που συµφωνούµε µε την Κυβέρνηση κατά κανόνα τα ψηφί-
ζουµε, όπως επίσης σε πάρα πολλά θέµατα που έχουµε
καταθέσει προτάσεις διαφορετικές από τις δικές σας εσείς κω-
φεύετε.

Καταθέσαµε εναλλακτική πρόταση για το άσυλο. Δεν τη δεχτή-
κατε. Δεν εφαρµόζεται η πολιτική σας. Καταθέσαµε εναλλακτική
πρόταση για την περιβόητη πανεπιστηµιακή αστυνοµία. Δεν την
αποδεχθήκατε. Δεν εφαρµόζεται η πολιτική σας. Καταθέσαµε
πρόταση για την τεχνική εκπαίδευση. Καταθέσαµε πρόταση για
τα πρότυπα και πειραµατικά ολοκληρωµένη. Καταθέσαµε πρό-
ταση µε µέτρα κατά της πανδηµίας για την έναρξη των σχολείων.
Δεν τα αποδεχτήκατε. Σήµερα, έχουµε τεράστια προβλήµατα. Κα-
ταθέσαµε ολοκληρωµένη πρόταση για τους εµβολιασµούς και δεν
την αποδεχθήκατε.

Αυτή η τακτική είναι λαθεµένη. Και µας θέσατε µια σειρά από
ερωτήµατα µε επικεφαλίδες. Στις επικεφαλίδες συµφωνούµε, σε
όλα όσα είπατε για το αν θέλουµε τα πρότυπα, αν θέλουµε το
ένα, αν θέλουµε το άλλο. Βεβαίως, τα θέλουµε. Στις προτάσεις
και τις επιλογές που υλοποιούν τις επικεφαλίδες διαφωνούµε ρι-
ζικά. Διαφωνούµε στα περιεχόµενα της πολιτικής σας. Λέµε «όχι»
σε ηµίµετρα και σε επιλεκτικές επιλογές. Λέµε «όχι» σε άκαιρους
πειραµατισµούς. Λέµε «όχι» σε πρακτικές ανασφάλειας στους
µαθητές. Λέµε «όχι» σε ανεφάρµοστες πολιτικές. Προφανώς
λέµε «ναι» στη διά ζώσης εκπαίδευση και στους εµβολιασµούς.
Μπορούµε να πούµε «όχι»; Τα «όχι» µας, όµως, δεν είναι άρνηση.
Υπάρχει άλλη εναλλακτική πρόταση που παρουσιάζουµε και
εσείς δεν την αποδέχεστε και, τελικά, κάνετε πολιτικές που βρί-
σκουν απέναντι ολόκληρη την κοινωνία. 

Ξέρετε πού θέλαµε να σας πούµε «ναι»; Θα λέγαµε «ναι» σε
ένα εθνικό σχέδιο που όµως δεν µπορείτε να το φέρετε. Δεν
έχετε άποψη για το εθνικό σχέδιο για µια ολοκληρωµένη εκπαι-
δευτική µεταρρύθµιση. Και σας προτείνουµε και σ’ αυτό για να
έχετε εσείς την πρωτοβουλία, γιατί εσείς είστε Κυβέρνηση και
να το πιστωθείτε το σχέδιο αυτό να ανοίξετε έναν διάλογο µε όλη
την εκπαιδευτική κοινότητα, µε τους θεσµικούς της φορείς και
δώστε περιεχόµενο σε θεσµούς που ήταν γραµµένοι που υπάρ-
χουν µέσα σε παλαιότερους νόµους και δεν τους εφαρµόζετε και
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παίρνετε µόνοι σας αποφάσεις. Κάντε µια γενναία κίνηση για µια
πραγµατικά µεγάλη εκπαιδευτική µεταρρύθµιση, όπως κάναµε
εµείς κατά καιρούς και εσείς δεν κάνατε ποτέ σαν παράταξη. Απ’
όσο θυµάµαι, δεν κάνατε τίποτα στην εκπαίδευση που να µείνει
στην ιστορία. 

Όσο για τις επικεφαλίδες που λέτε, εµείς τις φέραµε, εµείς
δώσαµε περιεχόµενο. Άρα, λοιπόν, µην κάνετε πολιτικές στρε-
ψοδικίας. Δεν υπάρχουν πολιτικές στρεψοδικίας. Υπάρχουν κόµ-
µατα. Υπάρχουν διαδροµές. Υπάρχουν προτάσεις. Υπάρχουν και
αντιπαραθέσεις. Σε αυτή την αντιπαράθεση, δυστυχώς µετρηθή-
κατε και βρεθήκατε λίγοι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την τριτολογία σας. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Σκανδαλίδη, η κάθε παράταξη έχει δικαίωµα να πάρει

θέση. Και µπορείτε κάλλιστα, εφόσον πιστεύετε στην αξιολό-
γηση, εφόσον πιστεύετε στα πρότυπα σχολεία, να βγείτε και να
το πείτε, να το υποστηρίξετε, να µην ψηφίζετε «όχι». 

Μένω, όµως, στο εξής: Σας κάλεσα να πάρετε επίσηµα θέση
σε δύο θέµατα. Πρώτον, στη διά ζώσης εκπαίδευση. Τη θέλετε
τη διά ζώσης εκπαίδευση; Βγείτε και πείτε το, βγείτε και φωνάξτε
το.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Το είπαµε.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Και, δεύτερον, στον εµβολιασµό πρέπει όλοι µαζί, σύσσωµοι, να
στείλουµε ένα µήνυµα…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Ψηφίσαµε και την υποχρε-
ωτικότητα του εµβολιασµού που φέρατε και, επίσης, λέµε «ναι»
στη διά ζώσης εκπαίδευση.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Λέω ότι είναι πολύ σηµαντικό να εκπέµψουµε σήµερα όλοι µαζί
ένα µήνυµα υπέρ του εµβολιασµού για τις ηλικίες που είναι στο
σχολείο, ένα ξεκάθαρο µήνυµα. Νοµίζω ότι υπάρχει η ευκαιρία
να το κάνουµε και οφείλουµε να το κάνουµε για την εκπαιδευτική
µας κοινότητα, για τα παιδιά µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κυρία Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της υπ’ αριθµόν 24/19/27-5-2021 επίκαιρης επερώτη-
σης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κινήµατος Αλλαγής προς
την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τους προ-
βληµατισµούς της ελληνικής κοινωνίας για την εκπαίδευση και
το µέλλον των παιδιών.

Στο σηµείο αυτό θα κάνουµε ένα ολιγόλεπτο διάλειµµα και
στις 16.00’ ακριβώς θα ξεκινήσει η συζήτηση των επικαίρων ερω-
τήσεων.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.
Εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα ότι σήµερα θα συζητη-
θούν οι εξής ερωτήσεις:

Η υπ’ αριθµόν 1054/13-9-2021 επίκαιρη ερώτηση, η οποία θα
απαντηθεί από τον Υφυπουργό Οικονοµικών κ. Απόστολο Βεσυ-
ρόπουλο.

Οι υπ’ αριθµούς 1043/13-9-2021, 1044/13-9-2021 και 1055/13-
9-2021 επίκαιρες ερωτήσεις, οι οποίες θα απαντηθούν από τον
Υφυπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων κ. Παναγιώτη
Τσακλόγλου.

Η υπ’ αριθµόν 8379/679/2-8-2021 ερώτηση (κατ’ άρθρο 130
παράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής), η οποία θα απαν-
τηθεί από τον Υφυπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Νικό-
λαο Ταγαρά.

Οι υπ’ αριθµούς 1038/10-9-2021 και 1039/13-9-2021 επίκαιρες
ερωτήσεις, οι οποίες θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας κ. Γεώργιο Αµυρά.

Οι υπ’ αριθµούς 1036/10-9-2021 και 1050/13-9-2021 επίκαιρες
ερωτήσεις, οι οποίες θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Πολι-
τισµού και Αθλητισµού κ. Ελευθέριο Αυγενάκη.

Η υπ’ αριθµόν 1047/13-9-2021 επίκαιρη ερώτηση (κατ’ άρθρο
130 παράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής), η οποία θα
απαντηθεί από τον Υφυπουργό Υποδοµών και Μεταφορών κ. Γε-
ώργιο Καραγιάννη.

Οι υπ’ αριθµούς 1049/13-9-2021 και 1053/13-9-2021 επίκαιρες
ερωτήσεις και η υπ’ αριθµόν 8034/15-7-2021 ερώτηση (κατ’
άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής), οι
οποίες θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων κ. Γεώργιο Στύλιο.

Προχωρούµε αµέσως στη συζήτηση της τρίτης µε αριθµό
8379/679/2-8-2021 ερώτησης και αίτησης κατάθεσης εγγράφων
του κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Β2’ Δυ-
τικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς
τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Υπογει-
οποίηση γραµµών υψηλής/υπερυψηλής τάσης σε Αγίους Αναρ-
γύρους, Αγία Βαρβάρα και Αιγάλεω».

Ορίστε, κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για την
πρωτολογία σας.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αυτή η ερώτηση είχε τεθεί γραπτά πριν από

ενάµιση µήνα και είχε µείνει αναπάντητη. Γι’ αυτό και επανέρχο-
µαι. Γιατί είναι εντυπωσιακό ότι έµεινε αναπάντητη; Διότι από τη
µία πλευρά δεν απαντώνται αυτές οι αυτονόητες ερωτήσεις µε
ερωτήµατα πολύ απτά και από την άλλη πλευρά, ήρθε ο Πρωθυ-
πουργός και κάνει µία ακόµα δέσµευση στους δηµάρχους της
δυτικής Αθήνας πριν από δύο µέρες ότι θα προχωρήσει το έργο
της υπογειοποίησης των καλωδίων υψηλής τάσης.

Το ευχόµαστε, αλλά έχουµε πάρα πολλές απορίες. Θα είµαι
σαφής. Ο Πρωθυπουργός ανακοίνωσε ξανά στις 29-3-2021 ότι
θα προχωρήσει στην υπογειοποίηση του δικτύου υπερυψηλής
τάσης και στον Δήµο Αγίας Βαρβάρας. Να θυµίσω -και το έχουµε
ξανασυζητήσει πολλές φορές στη Βουλή- ότι στον Δήµο Αγίας
Βαρβάρας έχουµε τους πυλώνες πάνω στα σπίτια. Δηλαδή, για
παράδειγµα είναι µία πολυκατοικία -είναι εκατοντάδες τέτοιες-
και από πάνω της στηρίζεται ο πυλώνας. Την ίδια στιγµή έχουµε
τέτοια παραδείγµατα µέσα στα σχολεία στους Αγίους Αναργύ-
ρους. Οι µπασκέτες είναι σχεδόν πάνω στους πυλώνες.

Αυτές είναι αδιανόητες καταστάσεις, όταν ο Παγκόσµιος Ορ-
γανισµός Υγείας µιλάει µε πολύ σαφή τρόπο για τις επιπτώσεις
στην υγεία των πυλώνων υψηλής τάσης.

Ο Πρωθυπουργός ανακοίνωσε ξανά, όπως έκανε και πρό-
σφατα στις 29-3-2021 και ήρθε και ο κ. Αµυράς σε απάντηση σε
επίκαιρη ερώτησή µου και λέει ότι θα προχωρήσει στην εκτέλεση
των έργων υπογειοποίησης στις Αχαρνές, στο Καµατερό, στο

Χαϊδάρι, στη Φυλή, στην Πετρούπολη, στο Ίλιον, στον Βύρωνα,
στη Νέα Μάκρη, στην Πεντέλη, στον Ωρωπό και θα ακολουθήσει
η Μάνδρα, τα Μέγαρα, η Παιανία, το Κορωπί, η Καισαριανή, η
Νίκαια και η Γλυφάδα. Πουθενά το Αιγάλεω! Πουθενά η Αγία
Βαρβάρα!

Όσον αφορά δε τους Αγίους Αναργύρους, ξέρουµε ότι υπάρ-
χει πρόβληµα µε τον εργολάβο και δεν έχει ανακοινωθεί χρονο-
διάγραµµα. Αναρωτιόµαστε τι θα γίνει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνοντας θα έλεγα ότι είναι πολύ σαφή τα ερωτήµατα που
σας θέτω, που αφορούν σε µεγάλο βαθµό το γιατί εξαιρούνται
από τις ανακοινώσεις για το Ταµείο Ανάκαµψης και τι θα γίνει µε
το ΚΥΤ Ρουφ, από το οποίο εξαρτάται, όπως µας λέτε, η υπογει-
οποίηση των καλωδίων για την Αγία Βαρβάρα και για το Αιγάλεω.
Κι όµως, το ΚΥΤ Ρουφ έχει σοβαρά προβλήµατα πολεοδοµικής
φύσης για να ξεκινήσει, ενώ είναι πάνω σε αρχαιολογικό χώρο
που έχουν βρεθεί πολλές αρχαιότητες.

Ζητάµε µεταξύ των εγγράφων τη χρηµατοδότηση αυτών των
έργων, τους πίνακες ένταξης στο Ταµείο Ανάκαµψης. Ποια είναι
η πρόβλεψη της Αρχαιολογικής Υπηρεσίας; Τι θα γίνει; Υπάρχει
ποτέ περίπτωση πραγµατικά να ολοκληρωθεί το ΚΥΤ Ρουφ ή θα
έρχεται ξανά και ξανά ο Πρωθυπουργός και θα υπόσχεται ένα
έργο που δεν θα γίνει µε αυτόν τον σχεδιασµό;

Θέλουµε απτές απαντήσεις, γιατί βλέπουµε γενικόλογες δια-
κηρύξεις του Πρωθυπουργού. Θέλουµε να µας πείτε ότι ισχύουν
και να µας εξηγήσετε πώς θα υλοποιηθούν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Αρσένη.

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ.
Νικόλαος Ταγαράς.

Ορίστε, κύριε Ταγαρά, έχετε τρία λεπτά για να απαντήσετε
στον κ. Αρσένη.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, σε ό,τι αφορά το πρώτο ερώτηµά σας, θα
αναφερθώ και σε έργα αρµοδιότητας ΔΕΔΔΗΕ και σε έργα που
αφορούν, βεβαίως, στα δίκτυα του ΑΔΜΗΕ. Τα έργα υπογειοποί-
ησης εναέριων δικτύων του ΔΕΔΔΗΕ που έχουν ενταχθεί στο Τα-
µείο Ανάκαµψης, αφορούν σε δίκτυα µέσης και χαµηλής τάσης,
καθ’ ότι ο ΔΕΔΔΗΕ, όπως νοµίζω γνωρίζετε κι εσείς, δεν διαθέτει
εναέριο δίκτυο υψηλής ή υπερυψηλής τάσης εντός της Αττικής.

Το δίκτυο υψηλής τάσης αρµοδιότητας ΔΕΔΔΗΕ στο λεκανο-
πέδιο της Αττικής είναι στο σύνολό του υπογειοποιηµένο. Οι προ-
τάσεις που κατατέθηκαν προς την Κοµισιόν για ένταξη στο
Ταµείο Ανάκαµψης αφορούν, πρώτον, την αναβάθµιση του δι-
κτύου εντός αστικού περιβάλλοντος, προκειµένου να ενισχυθεί
η ανθεκτικότητα στην κλιµατική αλλαγή, αλλά και να προστατευ-
θεί το περιβάλλον -υπογειοποίηση γραµµών, αλλαγή διαδροµής
γραµµών- και, δεύτερον, την αναβάθµιση του δικτύου µε στόχο
την προστασία των δασών µέσω της απελευθέρωσης των δασι-
κών εκτάσεων από το δίκτυο µεταφοράς, την αντικατάσταση, τη
µετεγκατάσταση και τη µόνωση του εξοπλισµού. Εκκρεµεί η υπο-
βολή των τεχνικών δελτίων έργου προκειµένου να εγκριθεί η χρη-
µατοδότησή τους µέσω του Ταµείου Ανάκαµψης.

Σε ό,τι αφορά το δεύτερο ερώτηµα, η κατασκευή του κέντρου
υπερυψηλής τάσης Ρουφ και των νέων υπόγειων καλωδιακών
γραµµών µεταφοράς 400 KW, που θα επιτρέψουν στη συνέχεια
την αποµάκρυνση των όποιων υφιστάµενων εναέριων γραµµών
µεταφοράς 150 KW, περιλαµβάνεται στο δεκαετές Πρόγραµµα
Ανάπτυξης του Ελληνικού Συστήµατος Μεταφοράς Ηλεκτρικής
Ενέργειας που συντάσσεται κατ’ έτος από τον ΑΔΜΗΕ και εγκρί-
νεται από τη ΡΑΕ.

Εποµένως, όπως ισχύει για όλα τα έργα που περιλαµβάνονται
στο δεκαετές πρόγραµµα ανάπτυξης, η χρηµατοδότηση του συ-
νόλου των εν λόγω έργων είναι διασφαλισµένη, καθώς εντάσσον-
ται στη ρυθµιζόµενη περιουσιακή βάση του ΑΔΜΗΕ και
αποζηµιώνονται σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις και τους κα-
νονισµούς.

Στο τρίτο ερώτηµά σας αναφορικά µε την αποµάκρυνση των
εναέριων γραµµών µεταφοράς 150 KW από τις περιοχές των
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Δήµων Αιγάλεω και Αγίας Βαρβάρας, αυτή, ως γνωστό, µπορεί
να γίνει µετά από την υλοποίηση του σύγχρονου κλειστού τύπου
κέντρου υπερυψηλής τάσης Ρουφ. Η κατασκευή του ΚΥΤ Ρουφ
περιλαµβάνεται στο δεκαετές πρόγραµµα ανάπτυξης µε ορί-
ζοντα ολοκλήρωσης εντός του 2025. Ωστόσο, απαραίτητη προ-
ϋπόθεση για την τήρηση του χρονοδιαγράµµατος αποτελεί η
έγκαιρη ανταπόκριση των αρµόδιων φορέων -δήµοι, περιφέρεια,
φορείς- και των δικτύων κοινής ωφέλειας για την έκδοση όλων
των απαιτούµενων αδειοδοτήσεων τόσο για το κέντρο υπερυψη-
λής τάσης όσο και για τις νέες υπόγειες γραµµές µεταφοράς.

Προέχει η ολοκλήρωση της µεµονωµένης πράξης εφαρµογής
από τον Δήµο Αιγάλεω -γιατί εδώ τίθεται και θέµα εφαρµογής
σχεδίου πόλεως- που αφορά στην ιδιοκτησία ΔΕΗ και ΑΔΜΗΕ,
εντός της οποίας προβλέπεται η ανέγερση του ΚΥΤ Ρουφ. Με τη
συντέλεσή της θα καταστεί δυνατή η άµεση εκκίνηση των αδει-
οδοτικών και κατασκευαστικών διαδικασιών για την έγκαιρη υλο-
ποίηση του σηµαντικού αυτού έργου για τους πολίτες και τον
ΑΔΜΗΕ.

Θα συνεχίσω στη δευτερολογία µου, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υφυπουργέ.
Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να απευθυνθώ και σε εσάς. Θα

ήθελα να εγγυηθείτε κάτι. Ο κ. Ταγαράς είναι εξαιρετικός συνά-
δελφος. Ποτέ δεν αποφεύγει να καταθέσει έγγραφα. Είµαι σί-
γουρος ότι θα τα καταθέσει. Όµως, επειδή είχαµε προηγούµενο
περιστατικό µε άλλον συνάδελφό του και δεν είχαν κατατεθεί τα
έγγραφα σε άλλη επίκαιρη ερώτηση, να εγγυηθείτε ότι θα ακο-
λουθήσει η κατάθεση των τεσσάρων αιτούµενων εγγράφων, δη-
λαδή συµβάσεις έργου…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Υφυπουργέ,
έχετε πει ότι θα τα καταθέσετε στα Πρακτικά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Θα τα καταθέσω στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Συνεχίστε, κύριε Αρ-
σένη.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Τα τέσσερα έγγραφα που απαι-
τούνται είναι οι συµβάσεις έργου που έχουν συναφθεί ως τώρα
για τα έργα υπογειοποίησης καλωδίων σε Αγίους Αναργύρους,
Αγία Βαρβάρα και Αιγάλεω, η λίστα έργων υπογειοποίησης που
θα ενταχθούν στο Ταµείο Ανάκαµψης, η λίστα µε πηγές χρηµα-
τοδότησης, αλλά και τα ποσά ανά έργο. Επίσης, είναι η άποψη
της Αρχαιολογικής Υπηρεσίας για το ΚΥΤ Ρουφ, για να ξέρουµε
ότι όλα αυτά που συζητάµε θα υλοποιηθούν.

Ο κ. Ταγαράς όντως προσπάθησε να απαντήσει µέχρι ενός ση-
µείου στις ερωτήσεις που πρόλαβε και τον ευχαριστώ πολύ. Θα
ήθελα λίγο να επιµείνω. Δεν έχετε πει ποια έργα υπογειοποίησης
εντάσσονται στο Ταµείο Ανάκαµψης, όχι τη γενική κατηγορία.
Ρωτούσαµε στην πράξη αν η υπογειοποίηση στην Αγία Βαρβάρα
και στο Αιγάλεω έχει ενταχθεί. Το ρωτάµε ξανά, γιατί είδαµε τον
Πρωθυπουργό να το ανακοινώνει µια φορά στις 29 Μαρτίου, δεύ-
τερη φορά τις προάλλες στη δυτική Αθήνα στη συνάντηση µε
τους δηµάρχους, ενώ είδαµε τον κ. Αµυρά να απαντά εδώ στη
Βουλή ονοµαστικά ποιες είναι οι υπογειοποιήσεις και να εξαιρεί
τους δύο δήµους, οπότε κάτι συµβαίνει εδώ.

Επίσης, ποιες έχουν εξασφαλισµένη χρηµατοδότηση; Αναφερ-
θήκατε στην υλοποίηση του ΚΥΤ Ρουφ και µετά στην εκκίνηση
της υπογειοποίησης. Λέτε ότι η υλοποίηση θα πάρει τουλάχιστον
µέχρι το ’25, οπότε θέλουµε να καταλάβουµε ποιο τελικά είναι
το χρονοδιάγραµµα για τα έργα στους Αγίους Αναργύρους, δη-
λαδή αν το ’25 θέλετε να ολοκληρώσετε το ΚΥΤ Ρουφ, πότε θα
έχουν υπογειοποιηθεί, πότε θα έχουν φύγει από τα σπίτια των
ανθρώπων οι πυλώνες υψηλής τάσης;

Κύριε Υπουργέ, πρέπει πραγµατικά να πάτε στην Αγία Βαρ-
βάρα στην πλατεία για να τα δείτε, να πάτε στις γειτονιές κοντά
στην πλατεία. Δεν είναι αστείο. Δεν είναι πολιτική υπερβολή για
να συζητάµε εδώ µέσα. Είναι συγκλονιστικό. Αξίζει να το δείτε
και, αν το δείτε, ο ίδιος θα κινητοποιηθείτε. Δεν θα το φαντάζεστε
να έχετε σπίτια, πολυκατοικίες και από πάνω τους να θεµελιώ-
νονται οι πυλώνες υπερυψηλής τάσης. 

Σας καλώ να απαντήσετε µε λεπτοµέρεια και στις επόµενες
ερωτήσεις, για να ξέρουν οι πολίτες ότι οι δεσµεύσεις που ακού-
γονται θα υλοποιηθούν και πότε, για να µη µιλάµε γενικόλογα,
να ξέρουµε τι µέλλει γενέσθαι, για να λάβει και η τοπική κοινωνία
τις αποφάσεις της για το πώς πρέπει να κινητοποιηθεί, προκει-
µένου να υλοποιηθούν επιτέλους αυτά τα έργα της υπογειοποί-
ησης.

Ευχαριστώ θερµά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Αρσένη.
Κύριε Ταγαρά, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ συνάδελφε, συνεχίζοντας για το θέµα από εκεί που

σταµάτησα, θα πω ότι ακριβώς για να επιτευχθεί αυτός ο στόχος
υπεγράφη µνηµόνιο συναντίληψης, µε πρωτοβουλία του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος τον Ιούλιο του ’20, µεταξύ των εµπλεκόµε-
νων ΔΕΗ, ΑΔΜΗΕ, Δήµου Αιγάλεω και ΥΠΕΝ. Πρωταρχικό ρόλο
στην όλη διαδικασία αναφορικά µε το ΚΥΤ Ρουφ έχουν ο Δήµος
Αιγάλεω και οι υπηρεσίες που έχουν αναλάβει την υλοποίηση της
µεµονωµένης πράξης εφαρµογής και την καταβολή των σχετικών
αποζηµιώσεων στους δικαιούχους, ενώ για την κατασκευή των
υπόγειων καλωδιακών γραµµών µεταφοράς πρωταρχικό ρόλο
ως προς την αδειοδότηση έχουν η Περιφέρεια Αττικής και οι
Δήµοι Αγίας Βαρβάρας, Ασπροπύργου, Χαϊδαρίου και Αιγάλεω.

Σε ό,τι αφορά την επίτευξη του χρονοδιαγράµµατος, που πολύ
σωστά κι εσείς ρωτάτε, είδατε ότι υπάρχουν αλληλεπιδράσεις
και συµµετέχουν θεσµικοί φορείς. Στην ευθύνη του καθενός -για
το κοµµάτι που του αναλογεί βεβαίως- είναι η ταχύτητα. Σε κάθε
περίπτωση καθυστέρησης από την πλευρά του Δήµου Αιγάλεω
στην εξέταση των αιτηµάτων του ΑΔΜΗΕ και στις ενέργειες που
είναι απαραίτητες να γίνουν για την εφαρµογή της µεµονωµένης
πράξης εφαρµογής, θα υπάρξουν καθυστερήσεις στην υλοποί-
ηση του έργου. Το θέµα της εφαρµογής της πράξης είναι απο-
κλειστικά του δήµου. Εµείς όπου ζητηθεί βοήθεια για την
επιτάχυνση από την πλευρά του δήµου και εξαρτάται και είναι
αρµοδιότητά µας θα την προσφέρουµε αµέσως.

Όσον αφορά στην υπογειοποίηση τµηµάτων των υφιστάµενων
εναέριων γραµµών µεταφοράς 150 KW, Ρουφ - Αλιβέρι και Χαλ-
κηδόνα - Αλιβέρι, η κατασκευή των υπόγειων γραµµών, σύµφωνα
µε το δεκαετές πρόγραµµα, έχει ορίζοντα υλοποίησης το δεύ-
τερο εξάµηνο του 2024. Στη συνέχεια θα ακολουθήσει η αποξή-
λωση των αντίστοιχων εναέριων τµηµάτων. Εξυπακούεται ότι σ’
αυτή την περίπτωση η τήρηση του χρονοδιαγράµµατος εξαρτά-
ται από την ταχύτητα ανταπόκρισης όλων των εµπλεκόµενων φο-
ρέων. 

Ερώτηµα τέταρτο: Ο ΑΔΜΗΕ έχει ήδη ζητήσει γνωµοδοτήσεις
από τις αρχαιολογικές υπηρεσίες. Γι’ αυτές θα σας καταθέσω τα
έγγραφα τα οποία υπάρχουν και τις γνωµοδοτήσεις εν όψει της
δροµολόγησης διαδικασίας προµελετών για την ανέγερση του
Κέντρου Υπερυψηλής Τάσης στο Ρουφ. Κατά τη διαδικασία πε-
ριβαλλοντικής αδειοδότησης του έργου, οι αρχαιολογικές υπη-
ρεσίες γνωµοδότησαν ότι δεν έχουν αντίρρηση για την
κατασκευή του έργου και ζήτησαν να κατατεθούν προς έγκριση
η αρχιτεκτονική µελέτη του κέντρου υπερυψηλής τάσης και η
πρόταση αξιοποίησης οικοπέδου ΔΕΗ πριν από την έναρξη των
εργασιών.

Όπως έχει συµβεί και σε αντίστοιχες περιπτώσεις σε αρκετά
προηγούµενα εν εξελίξει έργα του ΑΔΜΗΕ, σε περίπτωση απο-
κάλυψης αρχαίων ευρηµάτων είναι πάγια τακτική κατά τη φάση
κατασκευής του ΚΥΤ Ρουφ ο ΑΔΜΗΕ να συνεργαστεί µε την Αρ-
χαιολογική Υπηρεσία για την καταλληλότερη, σύµφωνα µε τον
νόµο, δυνατή αντιµετώπιση του ζητήµατος, εφαρµόζοντας κοινά
αποδεκτές λύσεις, που θα οδηγήσουν στη διάσωση των πιθανών
ευρηµάτων.

Σε ό,τι αφορά τα ερωτήµατα πέντε και έξι, οι διαγωνιστικές
διαδικασίες για την ανάθεση κατασκευής όλων των προαναφερ-
θέντων έργων σε εργολάβους θα ξεκινήσουν µε τη διαδικασία
αδειοδότησης και διευθέτησης του ιδιοκτησιακού καθεστώτος -
αναφέρθηκα και πριν-, προκειµένου να διασφαλιστεί η ελαχιστο-
ποίηση του ελάχιστου χρόνου αναµονής των αναδόχων που θα

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Γ’ - 20 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2021 20351



έχουν αναδειχθεί και να αποφευχθούν τυχόν αξιώσεις. Ξέρετε κι
εσείς από καθυστερήσεις και επιβολές ρητρών. 

Στο έβδοµο ερώτηµά σας, πέραν των ήδη αναφερθέντων
έργων στο δεκαετές πρόγραµµα περιλαµβάνεται και η υπογει-
οποίηση του τµήµατος της γραµµής µεταφοράς 150 KW ΚΥΤ
Κουµουνδούρου - ατµοηλεκτρικού σταθµού Αγίου Γεωργίου στο
Κερατσίνι µήκους 2,6 χιλιοµέτρων, µε ορίζοντα υλοποίησης το
2025. Σύµφωνα µε το χρονοδιάγραµµα του δεκαετούς προγράµ-
µατος, εντός του ’21 θα ξεκινήσει η εκπόνηση των σχετικών µε-
λετών.

Κλείνοντας, θα πω ότι γνωρίζω και σέβοµαι απόλυτα τις παρα-
τηρήσεις σας σε ό,τι αφορά την προστασία -και µάλιστα εντός
κατοικηµένης περιοχής- από τέτοιες εκκρεµότητες και δυστυχώς
υπάρχουν πολλές, απόρροια των οποίων έχουµε ζήσει πολλές
ειδικά φυσικές καταστροφές, γι’ αυτό και επιβάλλεται να αξιο-
ποιήσουµε όλους τους πόρους απ’ όλα τα προγράµµατα. Ανα-
φέρθηκα στο Ταµείο Ανάκαµψης αλλά και στο δεκαετές
πρόγραµµα του ΑΔΜΗΕ. Όλες αυτές οι εκκρεµότητες δηµιουρ-
γούν σίγουρα προβλήµατα. Οφείλουµε όσο µπορούµε περισσό-
τερο -διότι και αυτά χρειάζονται πιστώσεις- να µπορούµε να
καλύψουµε τέτοιες υποχρεώσεις και ανάγκες και να είστε σίγου-
ρος ότι θα εξαντληθεί κάθε δυνατότητα.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας

κ. Νικόλαος Ταγαράς καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Υπουργέ. 

Και πάµε στην πρώτη µε αριθµό 1036/10-9-2021 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Καβάλας του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία κ. Σουλτάνας Ελευθεριάδου προς την
Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Συµµετοχή της
ΠΑΕ Α.Ο. “Καβάλα 1965” στη Super League 2» και στην πέµπτη
µε αριθµό 1050/13-9-2021 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου
του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου
Κεγκέρογλου προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε
θέµα: «Συµµετοχή της ΠΑΕ Α.Ο. “Καβάλα 1965” στο πρωτάθληµα
της Super League 2», οι οποίες αναφέρονται στο ίδιο θέµα. Θα
συζητηθούν ταυτόχρονα, χωρίς να επηρεάζονται τα δικαιώµατα
των οµιλητών ως προς τον χρόνο οµιλίας τους, σε εφαρµογή της
διάταξης της παραγράφου 4 του άρθρου 131 του Κανονισµού
της Βουλής.

Τον λόγο έχει η κ. Σουλτάνα Ελευθεριάδου για δύο λεπτά και
µετά θα δώσουµε δύο λεπτά και στον κ. Κεγκέρογλου.

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, στις 19-6-2021, µετά τη λήξη του πρωταθλή-

µατος, µε τον ν.4809/2021 πραγµατοποιήσατε µια τεράστια αλ-
λαγή για τα ποδοσφαιρικά δεδοµένα: Καταργήσατε µια
ολόκληρη κατηγορία Football League, το επαγγελµατικό πρωτά-
θληµα της B’ Εθνικής Ανδρών, και για πρώτη φορά όλες οι οµά-
δες, όχι µόνο όσες αρίστευσαν, είχαν το δικαίωµα να ανέβουν
στη δεύτερη κατηγορία. 

Κατ’ αρχήν ήταν θετική αυτή η νοµοθέτησή σας. Θέσατε όµως
ταυτόχρονα αυστηρούς οικονοµικούς όρους, αύξηση µετοχικού
κεφαλαίου από 30.000 σε 350.000, κατάθεση εγγυητικής ύψους
150.000 και ταυτόχρονα σύντοµη προθεσµία -µικρότερη από
έναν µήνα- έως τις 15-7-2021 για να µπορέσουν να τακτοποι-
ήσουν αυτές τις προϋποθέσεις οι οµάδες που ήθελαν να προβι-
βαστούν. 

Εννοείται πως η προθεσµία δεν αρκούσε. Δώσατε παράταση
µέχρι 30-7-2021, εύλογα και πάλι όµως ήταν πολύ µικρή για οποι-
αδήποτε οµάδα σε οποιαδήποτε χρονική περίοδο, πόσω µάλλον
τώρα, που οι οµάδες δεν είχαν έσοδα τον τελευταίο καιρό λόγω
COVID, ώστε να µπορέσουν να ανταποκριθούν.

Ταυτόχρονα είπατε ότι δεν ισχύει το ακροτελεύτιο εδάφιο της
παραγράφου 4 του άρθρου 77Α του ν.2725/1999, όπως τροπο-
ποιήθηκε και ισχύει, µε αποτέλεσµα η δική µας οµάδα, η οµάδα
της πόλης µου, η ΠΑΕ Α.Ο. Καβάλας -η οποία θα προβιβαζόταν
κανονικά λόγω αγωνιστικής απόδοσης και όχι λόγω της δυνατό-

τητας που έδινε ο νόµος σας, καθώς τερµάτισε στη δεύτερη
θέση- να µην µπορέσει να ανταποκριθεί στις προθεσµίες που θέ-
σατε. 

Βέβαια από καµµία διάταξη νόµου του ν.4809/2021 δεν προ-
κύπτει πως καταργείται η ειδική προθεσµία του ν.2725/1999, που
λέει ότι οι οµάδες µπορούν να καταθέσουν τα έγγραφα και να
προβιβαστούν έως και τριάντα µέρες πριν από την έναρξη του
πρωταθλήµατος και σε κάθε περίπτωση το άρθρο 57 του
ν.4809/2021 που επικαλείστε δεν πρέπει να ισχύει στην περί-
πτωση της ΠΑΕ Α.Ο. Καβάλας, διότι, όπως είπα, απέκτησε το δι-
καίωµα προβιβασµού λόγω της αγωνιστικής της απόδοσης και
όχι λόγω του νοµοσχεδίου σας. 

Και µπορεί, κύριε Υπουργέ, ο άδικος ενδεχόµενος υποβιβα-
σµός -γιατί δεν έχει τελειώσει η υπόθεση, βρίσκεται στα δικαστή-
ρια- της ΠΑΕ Α.Ο. Καβάλας να µη σας συγκινεί, αλλά υπάρχει και
θέµα µε το πρωτάθληµα. Δεν αντιλαµβάνεστε ότι µε το νοµοσχέ-
διο αυτό που φέρατε και την εφαρµογή του δεν µπορούν να συγ-
κεντρωθούν οι απαιτούµενες οµάδες -τριάντα έξι στο σύνολο
σύµφωνα µε το νοµοσχέδιό σας- για να γίνει το πρωτάθληµα.
Από τις τριάντα έξι οµάδες συγκεντρώθηκαν τριάντα, σύµφωνα
µε δικές µου πληροφορίες. 

Και ναι µεν η Επιτροπή Επαγγελµατικού Αθλητισµού είναι ανε-
ξάρτητη αρχή, αλλά η διοργάνωση του πρωταθλήµατος είναι αρ-
µοδιότητα δική σας και της ΕΠΟ και φυσικά όλα τα όργανα -θα
ακούσω τα επιχειρήµατά σας- λειτουργούν δυνάµει του αθλητι-
κού νόµου που εσείς φέρατε προς ψήφιση και εσείς είστε υπεύ-
θυνος για την εφαρµογή του.

Εποµένως σας ρωτάω: Προτίθεστε να εκδώσετε τη σχετική εγ-
κύκλιο, η οποία θα αποσαφηνίζει ότι ισχύει η προθεσµία τουλάχι-
στον τριάντα ηµερών πριν από την έναρξη του πρωταθλήµατος,
όπως προβλέπεται στην παράγραφο 4 εδάφιο τελευταίο του
ν.2725/1999; Και αν όχι, λόγω αδυναµίας εύρεσης των τριάντα έξι
οµάδων που απαιτεί η προκήρυξη του πρωταθλήµατος της Super
League 2, προτίθεστε να προχωρήσετε σε νοµοθετική ρύθµιση,
ώστε να δοθεί η ευκαιρία σε οµάδες που κατάφεραν να προβιβα-
στούν αγωνιστικά -επαναλαµβάνω: αγωνιστικά-, όχι εξαιτίας του
νοµοσχεδίου σας, να καταθέσουν εκ νέου αίτηση συµµετοχής στη
νεοσύστατη κατηγορία;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Ελευθεριάδου.
Στο ίδιο θέµα αναφέρεται και η επίκαιρη ερώτηση του κ. Κεγ-

κέρογλου, Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής, η µε
αριθµό 1050/13-9-2021.

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η ερώτηση αφορά βεβαίως τον Αθλητικό Όµιλο Καβάλας, µια

ιστορική οµάδα. Δεν έχει σκοπό να παρακινήσει τον Υπουργό να
παρέµβει στο έργο ανεξάρτητων αρχών και συγκεκριµένα στην
ανεξάρτητη αρχή που επιλαµβάνεται του θέµατος, αλλά έχει
σκοπό να δούµε, µε βάση την ισχύουσα νοµοθεσία, όσα κέρδισε
στους αγωνιστικούς χώρους ο Αθλητικός Όµιλος Καβάλας να
µην τα χάσει, λόγω γραφειοκρατίας ή λόγω πιθανών ασαφειών
του νόµου, που έτυχε µε την ολοκλήρωση του πρωταθλήµατος
να έχουµε έναρξη της ισχύος του. Αναφέροµαι στον νόµο 4809. 

Αυτό είναι από την πλευρά µας το νόηµα της παρέµβασης και
θέλουµε πραγµατικά να δούµε πώς η οµάδα που κατέκτησε τη
δεύτερη θέση στο πρωτάθληµα Football League την αγωνιστική
περίοδο 2020 - 2021 και απέκτησε ουσιαστικά το δικαίωµα προβι-
βασµού δικαιώνεται, µέσα βεβαίως από την ισχύουσα νοµοθεσία. 

Ο ν.4809 ορίζει στο άρθρο 4 παράγραφος 4, µεταξύ άλλων βε-
βαίως, ότι, αν πρόκειται για ανώνυµη αθλητική εταιρεία ή τµήµα
αµειβοµένων αθλητών, αν υπάρχει τµήµα αµειβοµένων αθλητών
που έχει προβιβαστεί από κατώτερη αγωνιστική κατηγορία, τότε
η αίτηση για τη χορήγηση του πιστοποιητικού της παραγράφου
3, που είναι και το επίδικο, υποβάλλεται τριάντα ηµέρες τουλά-
χιστον πριν από την έναρξη των επίσηµων αγωνιστικών υποχρε-
ώσεων. Εποµένως, κατά την άποψή µας, προβλέπεται από τον
νόµο, αλλά σε κάθε περίπτωση ασάφειας θα πρέπει να δούµε
την αληθή έννοια του νόµου, είτε µέσω διευκρίνισης είτε µε οποι-
ονδήποτε άλλον τρόπο. 
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Αυτή είναι η παρακίνησή µας γιατί η Επιτροπή Επαγγελµατικού
Αθλητισµού, κρίνοντας την αίτηση της ΠΑΕ Αθλητικός Όµιλος
Καβάλας, απεφάνθη πως η προθεσµία έπρεπε να έχει λήξει στις
15 Ιουλίου. Είναι θέµα ερµηνείας την οποία θα πρέπει να δούµε
στο καθαρά νοµικό επίπεδο και γι’ αυτό ζητάµε τη θέση σας για
τη δυνατότητα να διασαφηνιστεί τι ισχύει µε τον νόµο ή αν υπάρ-
χει κάποιο κενό να καλυφθεί µε τον πιο δόκιµο τρόπο.

Θα θέλαµε, λοιπόν, να ξέρουµε τις προθέσεις σας, κύριε Υφυ-
πουργέ, για το συγκεκριµένο πρόβληµα που έχει προκληθεί.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Κεγκέρογλου.
Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού κ.

Ελευθέριος Αυγενάκης για έξι λεπτά. 
Κύριε Αυγενάκη, επειδή έχετε µία τάση να ξεφεύγετε, µη µου

το κάνετε σήµερα, που είστε και χαρούµενος!
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Είµαι χαρούµενος, αλλά απαντάω σε τρεις συνα-
δέλφους, όχι σε δύο. 

Αγαπητέ κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, θέσατε τα ίδια
ή παρόµοια ερωτήµατα για την ΠΑΕ Καβάλας. Οπότε θα απαν-
τήσω και στις τρεις συνολικά ερωτήσεις που έχουν υποβληθεί
για το θέµα. Η κ. Αδαµοπούλου δεν µπορεί να βρίσκεται σήµερα
εδώ και προχθές παρατήρησα ότι κατέθεσε την ίδια ερώτηση,
οπότε απαντώ και στα ερωτήµατα τα οποία έχει θέσει και εκείνη.

Θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, να έχω λίγο περισσότερο
χρόνο, αφού θα απαντήσω ενιαία και βέβαια µιας και γνωρίζω ότι
αρκετοί φίλοι από την Καβάλα παρακολουθούν τη συνεδρίαση
και περιµένουν µε αγωνία να ακούσουν αλήθειες, όπως αλήθειες
άκουσαν και πολύ αγαπηµένοι συνάδελφοι, πρώτα απ’ όλα ο κ.
Πασχαλίδης, Βουλευτής του νοµού, µε τον οποίο είχα προσω-
πική συνάντηση δύο και τρεις φορές για το θέµα αυτό, όπως και
ο κ. Λαζαρίδης, αλλά και ο αγαπητός συνάδελφος στην Κυβέρ-
νηση Υπουργός Εθνικής Άµυνας Νίκος Παναγιωτόπουλος. 

Η αναδιάρθρωση των κατηγοριών του επαγγελµατικού ποδο-
σφαίρου αποτελεί ένα σηµαντικό τµήµα της αθλητικής µας µε-
ταρρύθµισης, υπηρετώντας τις βασικές αρχές, που είναι η
διαφάνεια, το νοικοκύρεµα, αλλά και η αξιοκρατία. Ας θυµηθούµε
όµως λίγο τι ίσχυε πριν από τον ν.4809/2021. Ο προκάτοχός µου
κ. Βασιλειάδης µε µια τροπολογία στον ν.4612/2019 είχε θέσει
το πλαίσιο των επαγγελµατικών κατηγοριών στο ποδόσφαιρο.
Συγκεκριµένα δηµιούργησε τρεις επαγγελµατικές κατηγορίες
από δύο που υπήρχαν: τη Super League 1, τη Super League 2
και τη Football League, όπου συµµετέχουν αποκλειστικά οµάδες
ποδοσφαιρικών ανωνύµων εταιρειών.

Μάλιστα για το µετοχικό κεφάλαιο όρισε τότε τα εξής: για τις
ΠΑΕ της Super League 1 το µετοχικό κεφάλαιο δεν επιτρεπόταν
να είναι µικρότερο από 500.000, για τη Super League 2 δεν επι-
τρεπόταν να είναι µικρότερο από 100.000 και για τη Football
League δεν επιτρεπόταν να είναι κάτω από 30.000. 

Σε ό,τι αφορά τα τηλεοπτικά δικαιώµατα προβλέπεται κεντρική
διαχείριση για τη Super League 2 και για τη Football League, εν
αντιθέσει µε ό,τι ίσχυε στη Super League 1.

Τα αποτελέσµατα είναι σε όλους µας γνωστά λίγο ως πολύ.
Δηµιουργήθηκαν περισσότερα προβλήµατα από ό,τι λύθηκαν και
πάρα πολλές αδικίες. Προβλέφθηκε για τη Football League ένα
µετοχικό κεφάλαιο της τάξης µόλις των 30.000 ευρώ, ποσό που
δεν ευνοούσε την αξιοπιστία των οµάδων που συµµετείχαν. Ήταν
µια αναδιάρθρωση απολύτως κρατικοδίαιτη και κυρίως απρο-
ετοίµαστη, καθώς θα στηριζόταν αποκλειστικά στα χρήµατα από
τη δηµόσια τηλεόραση, και µη ρεαλιστική, καθώς τα ποσά ήταν
υπερβολικά για τις πραγµατικές οικονοµικές δυνάµεις της ΕΡΤ,
η οποία έκανε την εµφάνισή της στα µισά της πρώτης χρονιάς
των νέων πρωταθληµάτων. Κατέδειξε ακόµη περισσότερο τη σα-
θρότητα µιας εξαιρετικά απροετοίµαστης ρύθµισης. 

Η κατάσταση στο επαγγελµατικό ποδόσφαιρο ήταν τραγική.
Και δεν το λέω εγώ, το έχουν πει άπαντες οι εµπλεκόµενοι µε το
ελληνικό ποδόσφαιρο σε αυτές τις κατηγορίες. Είναι γνωστά σε
όλους µας τα αποτελέσµατα και, ναι, έπρεπε να τα αλλάξουµε. 

Τι κάναµε, λοιπόν; Στα τέλη Αυγούστου του 2020 η ΕΠΟ µε
επιστολή της µας ζήτησε να εξετάσουµε το ενδεχόµενο κατάρ-

γησης της Football League και τη διεξαγωγή της Super League
2 σε δύο οµίλους των τριάντα τεσσάρων οµάδων. Αναγνώρισε
δηλαδή κατ’ αρχήν την αποτυχία της υπάρχουσας δοµής. Σωστά.

Από την πλευρά µας δείξαµε διάθεση για τη συγκροτηµένη
επίλυση του ζητήµατος µε την ευθύνη όλων -όµως όλων!- των
συναρµόδιων φορέων. Συγκεκριµένα ζητούσαµε για µια βδο-
µάδα από τη διοργανώτρια αρχή -που είναι η Super League 2 και
όχι το Υπουργείο Αθλητισµού, κάνετε λάθος, αγαπητέ συνά-
δελφε- να πάρει θέση. Η έλλειψη πρωτοβουλίας και η αδράνεια
όµως από την ΕΠΟ και τη Super League 2 - Football League οδή-
γησε οµάδες της Football League να κάνουν τηλεδιάσκεψη από
µόνες τους, έτσι αυθαίρετα, για να αποφασίσουν συµβολικά να
µας καταθέσουν τις σφραγίδες τους. Εµείς όµως µείναµε ακέ-
ραιοι στη θέση µας και συνεχίσαµε να κινούµαστε θεσµικά. Ζη-
τούσαµε τη θέση όλων των αρµοδίων προτού ξεκινήσουµε τη
διαβούλευση, κυρίως για να εξασφαλίσουµε τον αναγκαίο χρόνο
ώστε να εφαρµοστεί. Όχι δηλαδή αιφνιδιαστικές κινήσεις και γο-
νατογραφήµατα, διατάξεις χωρίς χρόνο προετοιµασίας και ζύ-
µωσης. 

Τι κάναµε; Συστήσαµε οµάδα εργασίας, στο τέλος της ηµέρας,
µε εκπρόσωπο από την ΕΠΟ, τη Super League 2 - Football
League και στελέχη του Υφυπουργείου Αθλητισµού, η οποία ξε-
κίνησε τις συνεδριάσεις της από τις αρχές Οκτωβρίου του 2020
και µε πολλή µεθοδικότητα κατέληξε στο περιεχόµενο του
νόµου. Κάναµε δηλαδή, αγαπητοί συνάδελφοι, το αυτονόητο:
Βάλαµε όλους τους φορείς στο ίδιο τραπέζι ως ισότιµους συνο-
µιλητές -σπεύδω να πω-, ώστε να έχουν όλοι γνώση όσων απο-
φασίζονται και κυρίως συµµετοχή, αλλά -κρατήστε τη λέξη αυτή-
και ευθύνη για ό,τι αποφασίζεται και εφαρµόζεται. 

Η αναδιάρθρωση ή συγχώνευση ανακοινώθηκε έγκαιρα, τον
Ιανουάριο που µας πέρασε. Άρα υπήρχε χρόνος, δηλαδή, για
όλους να αναζητήσουν και επενδυτές και την ανάπτυξη προ-
γραµµάτων επενδυτικών, που όλες οι οµάδες χρειάζονται για να
βρεθούν σε µια κατηγορία άκρως ανταγωνιστική όπως αυτή της
νέας Super League 2. 

Στις 3 Ιουνίου, εν όψει της κατάθεσης του σχεδίου νόµου,
διοργανώθηκε τηλεδιάσκεψη µε όλες, χωρίς καµµία εξαίρεση,
και τις τριάντα µία ΠΑΕ των Super League 2 και Football League,
παρουσία και των δύο Προέδρων των Λιγκών, του κ. Λεουτσάκου
και του κ. Μπουτσικάρη από τη Super League 1. Θυµίζω -γιατί
µάλλον σας διαφεύγουν- ότι είκοσι εννέα εκπρόσωποι των ΠΑΕ
µάς είπαν µπράβο και συγχαρητήρια -έχουν καταγραφεί όλα
αυτά που σας λέω- και µόλις δύο ΠΑΕ, µόλις δύο ΠΑΕ επανα-
λαµβάνω, επιφυλάχθηκαν. Δεν αντιτάχθηκαν, επιφυλάχθηκαν. 

Επιδιώξαµε µια θεσµική και ουσιαστική αλλαγή, η οποία είναι
επιβεβληµένη στις νέες οικονοµικοκοινωνικές συνθήκες της
χώρας µας στην εποχή της κρίσης. Το επαγγελµατικό ποδό-
σφαιρο υποχρεωτικά συρρικνώνεται, ώστε να γίνει αφ’ ενός βιώ-
σιµο, αφ’ ετέρου ποιοτικότερο αλλά και ανταγωνιστικότερο ως
διοργανώσεις και για τον λόγο αυτό καταργήθηκε η Β’ Εθνική
Κατηγορία Ανδρών Football League. 

Με τον ν.4809/2021 καθορίσαµε δύο κατηγορίες επαγγελµα-
τικού, µε ισχύ από την αγωνιστική περίοδο 2021 - 2022. Οι δύο
κατηγορίες είναι η Α1 Εθνική Κατηγορία Ανδρών Super League
1 και η Α2 Εθνική Κατηγορία Ανδρών Super League 2. 

Θυµίζω ότι τα κριτήρια που θέσαµε για την αναδιάρθρωση, σε
συνεννόηση µε όλους τους εµπλεκοµένους, επαναλαµβάνω,
είναι: Πρώτον, το µετοχικό κεφάλαιο. Εξορθολογίζεται το κατώ-
τατο όριο του ελάχιστου µετοχικού κεφαλαίου των ΠΑΕ που µε-
τέχουν στο πρωτάθληµα της Α2 Εθνικής Κατηγορίας Ανδρών.
Δεν επιτρέπεται να είναι κατώτερο των 350.000 ευρώ, ώστε να
εξασφαλίζεται η βιωσιµότητα και ευρωστία των οµάδων που συµ-
µετέχουν στο οικείο πρωτάθληµα. 

Δεύτερον, εγγυητική επιστολή για τις ΠΑΕ που συµµετέχουν
στο επαγγελµατικό πρωτάθληµα ποδοσφαίρου της Α2 Εθνικής
Κατηγορίας Ανδρών Super League 2. Το ποσό της εγγυητικής
επιστολής ορίζεται κατ’ ελάχιστο σε 150.000 ευρώ. 

Και, τρίτον, Έλληνες ποδοσφαιριστές. Ορίζεται ότι για τις οµά-
δες που συµµετέχουν στο επαγγελµατικό πρωτάθληµα της
Super League 2 τουλάχιστον το ήµισυ των δηλωθέντων σε κάθε
φύλλο αγώνα ποδοσφαιριστών καθ’ όλη τη διάρκεια του πρωτα-
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θλήµατος πρέπει να πληροί τις προϋποθέσεις συµµετοχής σε ελ-
ληνική εθνική οµάδα οποιασδήποτε ηλικιακής κατηγορίας, ώστε
να εξασφαλίζεται και η στελέχωση των εθνικών οµάδων από
ενεργούς αλλά και µάχιµους ποδοσφαιριστές. 

Αυξάνουµε, λοιπόν, στην ουσία την αξιοπιστία του προϊόντος
και δίνουµε µεγαλύτερα και ισχυρότερα εφόδια βιωσιµότητας
στις οµάδες. 

Συνοψίζοντας, η αναδιάρθρωση των επαγγελµατικών κατηγο-
ριών µε τη συγχώνευση της Super League 2 και Football League
ήταν επιβεβληµένη και κοινώς αποδεκτή, λόγω των νέων οικονο-
µικών και κοινωνικών συνθηκών της χώρας µας, αλλά και για να
δηµιουργηθούν εντός του νέου πρωταθλήµατος συνθήκες αξιο-
πιστίας, βιωσιµότητας, ανταγωνιστικότητας, αλλά και αναβαθµι-
σµένης ποιότητας. Επαναλαµβάνω ότι σε αυτό συµφώνησαν
άπαντες. 

Η αύξηση των ελάχιστων ορίων του µετοχικού κεφαλαίου και
της εγγυητικής επιστολής αποσκοπούν στη δηµιουργία µιας
επαγγελµατικής κατηγορίας στην οποία θα συµµετέχουν απο-
κλειστικά φερέγγυες οικονοµικά οµάδες, ενδυναµώνοντας και
την αξιοπιστία και των δύο πρωταθληµάτων Super League 1,
Super League 2.

Και βέβαια να επισηµάνω για τις ΠΑΕ που θα συµµετάσχουν
στη Super League 2 ότι εξακολουθούν φυσικά να υφίστανται οι
διαδικασίες ελέγχου από την Επιτροπή Επαγγελµατικού Αθλητι-
σµού για την απόκτηση των µετοχών, είτε κατά τη σύσταση είτε
κατά την αύξηση του µετοχικού κεφαλαίου. Συνεπώς η διαδικα-
σία αδειοδότησης για τους αποκτώντες µετοχές -άρθρο 69 και
69Α του ν.2725/1999, όπως ισχύουν- συνεπάγεται και έρευνα το
προσεχές διάστηµα της δήλωσης του «πόθεν έσχες» τους, ενι-
σχύοντας ακόµη περισσότερο τη διαφάνεια αλλά και την αξιοπι-
στία. 

Ειδικότερα για την ΠΑΕ Καβάλας θα απαντήσω στη δευτερο-
λογία µου, εφόσον φυσικά µου επιτρέψει το Προεδρείο να έχω
λίγο περισσότερο χρόνο, όπως είχα και στην πρωτολογία και σας
ευχαριστώ για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να είστε καλά. Ένας
ολόκληρος νοµός παρακολουθεί, τι να κάνουµε! Την αγαπάνε την
οµάδα τους. 

Κυρία Ελευθεριάδου, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία
σας. 

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, τον νόµο τον γνωρίζουµε, µας τον αναλύσατε,

τον ακούσαµε ξανά. Σε κάθε περίπτωση η ΠΑΕ Α.Ο. Καβάλας
αυτή τη στιγµή πληροί όλες τις προϋποθέσεις που αναφέρετε.
Είναι µια φερέγγυα οµάδα, υπάρχει δυνατότητα αύξησης του µε-
τοχικού της κεφαλαίου και έχει βρεθεί και επενδυτής για να κα-
τατεθεί η εγγυητική επιστολή. Άρα αυτή τη στιγµή το πρόβληµα
της συγκεκριµένης οµάδας δεν είναι οι προϋποθέσεις που θέτετε
µε το καινούργιο νοµοσχέδιό σας. Το πρόβληµα είναι η προθε-
σµία, η οποία κατά την άποψή µας δεν έχει καταργηθεί, δηλαδή
η προθεσµία του ακροτελεύτιου εδαφίου της παραγράφου 4 του
άρθρου 77Α του ν.2725/1999, να κατατεθούν δηλαδή όλα τα δι-
καιολογητικά τριάντα µέρες πριν από την έναρξη του πρωταθλή-
µατος. Αυτό το άρθρο καµµία διάταξη του ν.4809/2021 δεν λέει
ότι έχει καταργηθεί. Ούτε ότι έχει καταργηθεί ούτε ότι υπάρχει
αναστολή της ισχύος του για τη συγκεκριµένη, την τωρινή αγω-
νιστική περίοδο 2021 - 2022. Αν ήθελε ο νοµοθέτης, δηλαδή
εσείς, να το καταργήσετε αυτό το άρθρο, τότε θα έπρεπε να το
προβλέπετε ρητά στον νόµο. 

Και σε κάθε περίπτωση, κύριε Υπουργέ, βλέπετε ότι υπάρχει
µια τυπική -ας πούµε- αστοχία, η οποία κατά πολύ οφείλεται στις
φρικτές, στενές, προθεσµίες τις οποίες θέσατε µε τον νόµο σας.
Δεν είναι εύκολο, κύριε Υπουργέ, στη σηµερινή κατάσταση µια
οµάδα που είχε µετοχικό κεφάλαιο 30.000 ευρώ να πάει ξαφνικά
στις 350.000 ευρώ, ενώ ακόµα κι αν προβιβαζόταν µε τον προ-
ηγούµενο νόµο θα είχε µετοχικό κεφάλαιο 100.000 ευρώ. Δεν
είναι εύκολο, κύριε Υπουργέ, να βρεθεί επενδυτής στις σηµερι-
νές µέρες που ζούµε, όχι µόνο για να επενδύσει σε µια οµάδα,
αλλά για να κάνει οποιαδήποτε επένδυση. 

Τα όργανα, λοιπόν, τα οποία ελέγχουν τα δικαιολογητικά οφεί-
λουν να είναι ελαστικά, τουλάχιστον στην πρώτη εφαρµογή του

νόµου. Εµείς δεν ζητάµε τίποτε άλλο από το να εφαρµοστεί ο
νόµος. Αν θεωρείτε ότι έχετε καταργήσει µε το νοµοσχέδιο του
καλοκαιριού τον νόµο του ’99 και την προθεσµία που προβλέπε-
ται εκεί, θα έπρεπε να το έχετε πει ρητά. Και, προφανώς, θέλω
να πιστεύω ότι δεν ήταν αυτός ο σκοπός σας, αλλά αντίθετα σκο-
πός σας ήταν η διευκόλυνση της συµµετοχής των οµάδων και
όχι ο αποκλεισµός τους. 

Δυστυχώς η Καβάλα είναι από τις πλέον αδικηµένες, γιατί,
όπως είπα, προβιβάστηκε λόγω αγωνιστικής απόδοσης και όχι
λόγω του νοµοσχεδίου σας. 

Να πω και κάτι άλλο τελευταίο, κάτι που προέκυψε τις τελευ-
ταίες µέρες. Η Καβάλα έχει καταθέσει αίτηση ακύρωσης στο δι-
οικητικό εφετείο. Το διοικητικό εφετείο σάς έχει στείλει έγγραφο
να απαντήσετε και είχατε προθεσµία µέχρι 16 Σεπτεµβρίου να
απαντήσετε στα αιτήµατα του δικαστηρίου. Πήρατε παράταση
για 24 Σεπτεµβρίου. Όµως η Καβάλα θα πρέπει να δηλώσει αν
θα αγωνιστεί στη Γ’ Εθνική. Θα χάσει, δηλαδή, ή θα δηµιουργή-
σετε θέµα και σε αυτή την περίπτωση; Για ποιον λόγο το Υπουρ-
γείο ζήτησε και πήρε παράταση από το δικαστήριο;

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Ελευθεριάδου.
Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο κι εσείς για τρία λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, δεν έχουµε καµ-

µιά αµφιβολία για το ενδιαφέρον και του Υπουργού, του κ. Πα-
ναγιωτόπουλου, και του κ. Πασχαλίδη, αλλά πρέπει να πούµε ότι
υπάρχει αγωνία σε όλον τον νοµό. Και η αγωνία είναι αυτό που
κέρδισε στους αγωνιστικούς χώρους η οµάδα να µην το χάσει,
είτε λόγω γραφειοκρατίας είτε λόγω ασάφειας του νόµου είτε
λόγω στρεβλής ερµηνείας του νόµου. Και τα τρία είναι ενδεχό-
µενα. Έχουµε δει πάρα πολλές φορές, ιδιαίτερα στα µεταβατικά
διαστήµατα, όταν δεν υπάρχουν από τους νόµους συγκεκριµένες
προβλέψεις, να υπάρχουν ασάφειες και να µπαίνουν ζητήµατα
ερµηνείας. 

Τι υποστηρίζει, λοιπόν, η οµάδα, το οποίο βλέπω και εγώ από
την πλευρά µου, µε τους συµβούλους τους οποίους ρώτησα και
συµβουλεύτηκα, ότι ισχύει; Το δικαίωµα για την υποβολή ανήκει
σε µια συγκεκριµένη πρόβλεψη νόµου ως προς την προθεσµία
και προβλέπει τριάντα µέρες πριν από την έναρξη του πρωτα-
θλήµατος. Το ότι η Επιτροπή Επαγγελµατικού Αθλητισµού µάς
λέει ότι η οµάδα δέχτηκε την αρχική προθεσµία και υπέβαλε την
αίτηση, υπέβαλε την αίτηση για να είναι εµπρόθεσµη προφανώς
και µε τη συγκεκριµένη διάταξη, αλλά έχοντας στον νου ότι έχει
και την προθεσµία το επόµενο διάστηµα, προκειµένου να υπο-
βάλει και να συµπληρώσει τον φάκελο µε τα δικαιολογητικά. Η
προθεσµία της 2ας Αυγούστου που τέθηκε και που η Επιτροπή
Επαγγελµατικού Αθλητισµού υποστηρίζει ότι δεν µπορούσε να
δώσει την παράταση µέχρι τα µέσα Αυγούστου, που ζητήθηκε
από την οµάδα, νοµίζω ότι δεν είναι ορθή ερµηνεία του νόµου,
γιατί έπρεπε αµέσως να ενεργοποιηθεί η άλλη διάταξη, η οποία
είναι σε ισχύ -έναν µήνα πριν από την έναρξη του πρωταθλήµα-
τος- και µε δεδοµένο ότι το πρωτάθληµα αρχίζει αρχές Οκτώβρη,
νοµίζω ότι η προθεσµία µέχρι τις µέρες που συζητάµε, µέχρι τις
αρχές Σεπτέµβρη, δηλαδή, ήταν δεδοµένη. 

Η ερώτηση δεν έχει σκοπό παρέµβασης στο έργο της ανεξάρ-
τητης επιτροπής, αλλά στο θέµα του θεσµικού πλαισίου, που
είναι αρµοδιότητά µας, είναι αρµοδιότητα της πολιτείας, της Κυ-
βέρνησης, της Βουλής. Δεν είναι η πρώτη φορά που υπάρχει
ασάφεια νόµου. Δεν είναι η πρώτη φορά που υπάρχει ανάγκη ερ-
µηνείας της αληθούς έννοιας του νόµου. 

Όλα όσα είπατε, που ισχύουν από τον νόµο ως προϋποθέσεις,
είναι σεβαστά και κανείς δεν ζητά να µην τηρηθούν από συγκε-
κριµένη ή συγκεκριµένες οµάδες. Σε καµµιά περίπτωση. Μάλι-
στα, µέχρι τώρα, ουσιαστικά από τις τριάντα έξι οµάδες που
απαιτεί η προκήρυξη έχουν εξασφαλίσει τη συµµετοχή τους
µόνο τριάντα και αυτό σε σχέση µε τα κριτήρια και τις προϋπο-
θέσεις που είπατε, αλλά όχι γιατί δεν δόθηκε η προθεσµία να εκ-
πληρώσουν τις προϋποθέσεις, όπως δικαιούται η οµάδα για την
οποία συζητάµε. 

Θα θέλαµε, λοιπόν, στη δευτερολογία να παρακαλέσουµε, να
ζητήσουµε να υπάρξει διαδικασία της αληθούς ερµηνείας του
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νόµου που έχει να κάνει µε τη συγκεκριµένη επίδικη διαδικασία
και προθεσµία, προκειµένου και η Επιτροπή Επαγγελµατικού
Αθλητισµού να διευκολυνθεί και να µη δίνει την άλφα ή τη βήτα
ερµηνεία, ανάλογα βεβαίως µε το τι θα εισηγηθούν και οι νοµικοί
της, αλλά να είναι το δίκαιο, το σωστό, το ορθό και αυτό που δεν
θα ανατρέψει για τη συγκεκριµένη οµάδα -αλλά και για καµµιά-
αυτό που πέτυχε στους αγωνιστικούς χώρους λόγω ελλείψεως
συγκεκριµένης ερµηνείας του νόµου. Αυτό ζητάµε. Αυτό θέ-
λουµε. Και νοµίζω ότι το Υπουργείο µπορεί να αναζητήσει και να
βρει τη λύση. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε

πολύ, κύριε Κεγκέρογλου.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Στο σηµείο αυτό να πω, κύριε

Πρόεδρε, µέχρι να ανέβει στο Βήµα ο κύριος Υπουργός, ότι
έχουµε ιδιαίτερο ενδιαφέρον και για την Καβάλα, παρ’ ότι Ηρα-
κλειώτες, διότι οι µισοί συγγενείς µας είναι στην Καβάλα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Επειδή έχω υπηρετή-
σει στην Καβάλα, έχω να πω ότι οι Κρητικοί πολύ αγαπούν τους
Καβαλιώτες και το αντίθετο. Τώρα από τις τριάντα οµάδες που
είπατε, να δούµε πόσες θα αντέξουν. Εδώ βέβαια δεν φταίει ο
Υπουργός.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Κρατώ και υπερθεµατίζω, κύριε Πρόεδρε, ότι οι
Κρητικοί αγαπούν την Καβάλα, είτε έχουν είτε δεν έχουν συγγε-
νείς, γιατί έχουµε φίλους αρκετούς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δικαίωµα συµµετοχής στη
Super League 2 έχουν όλες οι οµάδες που τηρούν τα κριτήρια
που θέτει ο ν.4809/21 και που κατά την αγωνιστική περίοδο 2020
- 2021 συµµετείχαν στα πρωταθλήµατα της Super League 2 και
της Football League, συν τις τέσσερις β’ οµάδες, των Ολυµπια-
κού, ΠΑΟΚ, ΑΕΚ, Παναθηναϊκού της Super League 1. Σε αυτές
προστίθενται και όσες προβιβάστηκαν από τη Γ’ Εθνική στη Fo-
otball League και εξαιρούνται όσες υποβιβάστηκαν από τη Foot-
ball League στη Γ’ Εθνική. Συγκεκριµένα, κατά την αγωνιστική
περίοδο 2020 - 2021 στη Super League 2 συµµετείχαν δώδεκα
οµάδες, στη Football League συµµετείχαν είκοσι οµάδες, στη Fo-
otball League προβιβάστηκαν από τη Γ’ Εθνική τέσσερις οµάδες,
τέσσερις β’ οµάδες των ΠΑΕ και της Super League 1 θα συµµε-
τέχουν στο νέο πρωτάθληµα της Super League 2. Συνολικά, λοι-
πόν, τριάντα έξι -είναι ο µέγιστος αριθµός- οµάδες, εφόσον
πληρούν τις προϋποθέσεις του νόµου και λάβουν το πιστοποι-
ητικό της Επαγγελµατικής Επιτροπής Ποδοσφαίρου θα έχουν το
δικαίωµα συµµετοχής στην αναδιαρθρωµένη Super League για
τη σεζόν 2021 - 2022. 

Διευκρινίζουµε ότι ο ν.4809 δεν θέτει µέγιστο ή ελάχιστο
αριθµό οµάδων για τη συµµετοχή τους στη Super League 2.
Μέχρι σήµερα, Δευτέρα, πιστοποιητικό συµµετοχής στη Super
League 2 από την Επιτροπή Επαγγελµατικού Αθλητισµού εξα-
σφάλισαν µόλις είκοσι έξι ΠΑΕ από τις τριάντα δύο που θα αγω-
νίζονταν στα επαγγελµατικά πρωταθλήµατα, εφόσον δεν
προχωρούσαµε στην αναδιάρθρωση και στις αναπτυξιακές πρα-
κτικές µε τα κριτήρια που προανέφερα και οµοφώνως -επανα-
λαµβάνω- όλοι οι εµπλεκόµενοι φορείς δέχτηκαν. Και µαζί µε τις
τέσσερις β’ οµάδες των ΠΑΕ της Super League 1 φτάνουµε σε
συνολικό αριθµό περίπου τριάντα οµάδων που πήραν πιστοποι-
ητικό συµµετοχής στο νέο πρωτάθληµα της Super League 2. Έξι
από τις υφιστάµενες ΠΑΕ των περσινών επαγγελµατικών κατη-
γοριών δεν εξασφάλισαν πιστοποιητικό συµµετοχής. Πιο συγκε-
κριµένα, οι ΠΑΕ Παναχαϊκή, Ρόδος, Ιάλυσος, Σαντορίνη, Δράµα
και Καβάλα και άλλες τρεις νεοσύστατες, που προέρχονται από
την Ερασιτεχνική Γ’ Εθνική, ο Πανιώνιος, η Ζάκυνθος και ο Ηρό-
δοτος. Και επαναλαµβάνω εδώ ότι τα στάδια ελέγχου δεν έχουν
ολοκληρωθεί. Το επαναλαµβάνω, ώστε, αν προκύψουν ζητήµατα
στο αµέσως επόµενο διάστηµα, να µη θεωρήσετε ότι δεν το εί-
χαµε πει ή ότι δεν είχαµε εκ των προτέρων ενηµερώσει τους πάν-
τες. 

Αποµένει τις προσεχείς εβδοµάδες το τελευταίο στάδιο ελέγ-
χου, σύµφωνα µε τις κείµενες προθεσµίες, ο έλεγχος επί ποινή
ανάκλησης του πιστοποιητικού συµµετοχής όλων των φυσικών

προσώπων, τα οποία απέκτησαν µετοχές είτε κατά τις αυξήσεις
των µετοχικών κεφαλαίων είτε κατά τη σύσταση των νέων ΠΑΕ. 

Ας δούµε όµως ειδικότερα την περίπτωση της ΠΑΕ Καβάλας.
Η ΠΑΕ «Καβάλα 1965», κατά την αγωνιστική περίοδο 2020-2021,
αγωνίστηκε στη Football League. Από την κατηγορία αυτή µόνο
οι οµάδες που υποβιβάστηκαν χάνουν το δικαίωµα συµµετοχής
τους στη νέα, αναδιαρθρωµένη Super League 2.

Εποµένως η ΠΑΕ Καβάλας, ανεξαρτήτως αν κατέλαβε θέση
προβιβασµού ή όχι -ανεξαρτήτως επαναλαµβάνω, γιατί εδώ κά-
νετε ένα λάθος- θα είχε ούτως ή άλλως δικαίωµα συµµετοχής
στη νέα Super League 2, εφόσον κατέθετε όµως εγκαίρως τον
φάκελό της στην Επιτροπή Επαγγελµατικού Αθλητισµού και λάµ-
βανε το πιστοποιητικό συµµετοχής.

Το άρθρο 77Α παράγραφος 4 του ν.2725/99 θέτει καταληκτική
ηµεροµηνία κατάθεσης της αίτησης στην Επιτροπή Επαγγελµα-
τικού Αθλητισµού την 15η Ιουλίου. Η ηµεροµηνία αυτή αφορά τις
υφιστάµενες ανώνυµες εταιρείες, όπως και η ΠΑΕ Καβάλας. Δε-
δοµένου µάλιστα ότι µόνο για τις αυξήσεις µετοχικού κεφαλαίου
είχε δοθεί παράταση έως τις 31-8-2021, ουσιαστικά η µόνη νέα
εκκρεµότητα που η ΠΑΕ Καβάλας έπρεπε να ρυθµίσει ως τις 15
Ιουλίου ήταν η υποβολή της εγγυητικής επιστολής.

Η ΠΑΕ Καβάλας υπέβαλε την 15-7-2021 σχετική αίτηση για τη
χορήγηση πιστοποιητικού, η οποία όµως αφού εξετάστηκε
έπειτα από λίγες ηµέρες κρίθηκε ελλιπέστατη. Σύµφωνα µε την
Επιτροπή Επαγγελµατικού Αθλητισµού η αίτηση δεν συνοδεύ-
τηκε από κανένα εκ των µνηµονευόµενων απαραίτητων δικαιο-
λογητικών, πλην πέντε υπεύθυνων δηλώσεων σε φωτοτυπία,
προσώπων που δεν προέκυπτε εξαιτίας της ανυπαρξίας άλλων
εγγράφων ότι είχαν σχέση µε την ΠΑΕ, λέει αναλυτικά η ανακοί-
νωση της Επιτροπής Επαγγελµατικού Αθλητισµού, την οποία και
καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού
κ. Ελευθέριος Αυγενάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Κατόπιν τούτου, της δόθηκε η προβλεπόµενη δεκαήµερη πα-
ράταση έως τις 2-8-2021 να θεραπεύσει τις ελλείψεις, αλλά και
πάλι η ΠΑΕ δεν ανταποκρίθηκε. Πέραν αυτής, η Επιτροπή Επαγ-
γελµατικού Αθλητισµού δεν µπορούσε να χορηγήσει καµµία πε-
ραιτέρω παράταση, δεν της το επέτρεπε ο νόµος δηλαδή.

Στις ερωτήσεις σας κάνατε επίκληση του τελευταίου εδαφίου
της παραγράφου 4 του άρθρου 77, σχετικά µε την προθεσµία
υποβολής αίτησης για πιστοποιητικό στην ΕΕΑ, τουλάχιστον
τριάντα ηµέρες πριν από την εκκίνηση των επίσηµων υποχρεώ-
σεων. Είναι λανθασµένη αυτή η ερµηνεία, µε όλον τον σεβασµό.
Ο νόµος είναι σαφέστατος. Η διάταξη αυτή αφορά µόνο τις νεο-
σύστατες ΑΑΕ ή ΤΑΑ, οι οποίες προβιβάζονται στις επαγγελµα-
τικές κατηγορίες από τις ερασιτεχνικές κατηγορίες. Αφορά
δηλαδή τις οµάδες που την αγωνιστική περίοδο 2020-2021 αγω-
νίζονταν στη Γ’ Εθνική, δηλαδή ερασιτεχνική κατηγορία, και προ-
βιβάστηκαν στη Super League 2, δηλαδή επαγγελµατική
κατηγορία. Θυµίζω ότι η ΠΑΕ Καβάλας, όπως όλοι γνωρίζουµε,
ως ήδη υφιστάµενη ΠΑΕ, δεν ανήκει σε αυτή την κατηγορία των
οµάδων, όπως εσείς κακώς ερµηνεύετε.

Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, προσωπικά η Καβάλα µού είναι
ιδιαιτέρως συµπαθής και ως πόλη και ως ποδοσφαιρική οµάδα.
Μάλιστα γνωρίζω προσωπικά και στελέχη της οµάδας. Το θέµα
επαναλαµβάνω ότι δεν είναι προσωπικό, όπως κάποιοι προσπά-
θησαν να µετατρέψουν και να περιγράψουν. Δεν είναι θέµα συµ-
πάθειας ή µη. Η εφαρµογή του νόµου πρέπει να µας αφορά
όλους και να είναι ισότιµη. Κι αυτό κάνουµε. Εφαρµόζουµε τον
νόµο.

Ωστόσο, οφείλω να προσθέσω και κάτι ακόµα. Το ενδιαφέρον
µου για την Καβάλα το έχω συζητήσει και µε τους πολύ καλούς,
επαναλαµβάνω, συναδέλφους, πρώτον µε τον Υπουργό Εθνικής
Άµυνας και Βουλευτή Καβάλας Νίκο Παναγιωτόπουλο, δεύτερον
µε τον Μακάριο Λαζαρίδη, επίσης καλό φίλο, και επίσης τον καλό
φίλο Γιάννη Πασχαλίδη, που είναι εδώ και µας παρακολουθεί. Και
τα συζητήσαµε διεξοδικότατα όλα αυτά τα επιχειρήµατα και τα
στοιχεία. Είπαµε και πολλά πράγµατα παραπάνω, όχι πως είναι
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κάτι µυστικό από εσάς, ίσα ίσα µάλιστα, απλά µας το επέτρεπε
ο χρόνος. 

Θυµόµαστε όλοι την περίοδο που ο προκάτοχός µου κ. Βασι-
λειάδης άλλαζε, θυµίζω, τις κατηγορίες και ανεβοκατέβαζε οµά-
δες κατά το δοκούν. Το κατακρίναµε τότε ως αντιπολίτευση. Το
θεωρούσαµε και το θεωρούµε απαράδεκτο. Ε, δεν θα κάνουµε
λοιπόν τα ίδια εµείς σήµερα.

Θα αναφερθώ και στην επιστολή του Δηµάρχου Καβάλας κ.
Μουριάδη, µε την οποία ζητούσε παράταση της παράτασης για
την κατάθεση της εγγυητικής επιστολής. Απευθύνοµαι στον
κύριο δήµαρχο και του µεταφέρω ότι κατανοώ την αγωνία του,
αλλά ακόµα αναµένω το πλάνο, τις µελέτες και τον προγραµµα-
τισµό για την αναβάθµιση του σταδίου «Ανθή Καραγιάννη» και
για τον εκσυγχρονισµό των αθλητικών υποδοµών της Καβάλας.

Μια λεπτοµέρεια σας διαφεύγει, αγαπητέ συνάδελφε: Το αυ-
τοδιοίκητο του ποδοσφαίρου το σεβόµαστε και έχει και την ευ-
θύνη διοργάνωσης του πρωταθλήµατος. Κάνετε λάθος ερµηνεία,
το κάνατε δύο φορές το λάθος αυτό. Δεν χρησιµοποιούµε αλά
καρτ την ευθύνη διοργάνωσης αν είναι στη Super League 2 ή στο
Υπουργείο, το αυτοδιοίκητο δηλαδή του ποδοσφαίρου. Είναι ξε-
κάθαρο αυτό. 

Ωστόσο, αύριο συνεδριάζει η Super League 2 και θα έχει εν-
διαφέρον η έκφραση της γνώµης της, της γνώµης του επίσηµου
οργάνου, που έχει την ευθύνη δηλαδή να διοργανώσει το πρω-
τάθληµα αυτό, λαµβάνοντας υπ’ όψιν το νοµικό πλαίσιο αλλά και
τις συζητήσεις που έχουν προηγηθεί και τις απόψεις που κατα-
τέθηκαν κι εδώ, στον ναό της δηµοκρατίας, χωρίς βέβαια αυτό
να σηµαίνει ότι η γνώµη υπερισχύει του νόµου. Αλλά επαναλαµ-
βάνω ότι έχει αξία να ακούσουµε και την άποψη του επίσηµου
οργάνου της κατηγορίας Super League 2. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σεβόµαστε την αγωνία σας, που
υπερβαίνει βεβαίως το υπερτοπικό ενδιαφέρον και αφορά στην
υγιή εικόνα του ελληνικού ποδοσφαίρου. Γι’ αυτό να εργαστούµε
από κοινού, όλοι µαζί, σε ένα πλαίσιο αξιών για την ενδυνάµωση
του ποδοσφαίρου της χώρας µας µε διαφάνεια αλλά και κυρίως
µε αξιοκρατία.

Ωστόσο, σε ό,τι αφορά τη δικαστική διαδικασία που περιγρά-
ψατε, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν είµαστε σε θέση κι ούτε φυσικά
έχουµε καµµία διάθεση να παρέµβουµε. Και παράλληλα διαπι-
στώνω µε επιµονή την ταύτιση της πολιτικής ηγεσίας του Υπουρ-
γείου µε την ανεξάρτητη Επιτροπή Επαγγελµατικού Αθλητισµού,
όχι από τον κ. Κεγκέρογλου, που το έκανε σαφές.

Παρακαλώ πολύ σεβαστείτε την αυτόνοµη λειτουργία του ορ-
γάνου αυτού, όπως φυσικά την ανεξάρτητη λειτουργία και της
ελληνικής δικαιοσύνης. Είµαστε διατεθειµένοι να συζητήσουµε,
να ακούσουµε τις απόψεις άµεσα, και των εµπλεκοµένων µε τη
διοργάνωση του ελληνικού ποδοσφαίρου και της συγκεκριµένης
κατηγορίας. 

Σας ευχαριστώ θερµά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ. Ήταν σαφείς οι απαντήσεις. Από εκεί και
πέρα, θα πρέπει να φροντίσει η ΠΑΕ.

Καλή συνέχεια στον κ. Αυγενάκη και στην κ. Ελευθεριάδου. Ο
κ. Κεγκέρογλου παραµένει στη θέση του, γιατί συνεχίζει.

Η τέταρτη µε αριθµό 1035/10-9-2021 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου της Βουλευτού A’ Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Αγγελι-
κής Αδαµοπούλου προς την Υπουργό Πολιτισµού και
Αθλητισµού, µε θέµα: «Πρωτάθληµα Super League 2: έντονα
προβλήµατα και άδικη µεταχείριση ΠΑΕ Α.Ο. “Καβάλα 1965”» και
η πέµπτη µε αριθµό 1033/6-9-2021 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου της Βουλευτού A’ Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Αγγελικής Αδα-
µοπούλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Σοβαρές καταγγελίες για την τοποθέτηση κοντέινερς από
τον Δήµο Αθηναίων ως προσωρινών σχολικών αιθουσών των
153ου και 154ου νηπιαγωγείου Αθηνών στα Πατήσια», δεν συζη-
τούνται λόγω κωλύµατος των Βουλευτών.

Επίσης, δεν συζητείται η έκτη µε αριθµό 8403/682/2-8-2021
ερώτηση και αίτηση κατάθεσης εγγράφων του κύκλου των ανα-
φορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών
του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα – Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Τα αρδευτικά στους ιδιώτες

και ο λογαριασµός στους αγρότες».
Προχωρούµε στην επόµενη δυάδα ερωτήσεων που θα συζη-

τηθούν µαζί, του κ. Κεγκέρογλου µε αριθµός 1047 και του κ. Μα-
µουλάκη µε αριθµό 7067.

Ξεκινούµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 1047/13-9-2021 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινή-
µατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Ερωτήµατα για τον βόρειο
οδικό άξονα Κρήτης». 

Οι χρόνοι είναι ίδιοι. Έχετε δύο λεπτά για το ξεκίνηµα, κύριε
Κεγκέρογλου, και στη συνέχεια ο κ. Μαµουλάκης, εφόσον δια-
βάσω το θέµα της ερωτήσεώς του.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, επιτυχία στα καθήκοντά σας, µιας και είναι η

πρώτη ερώτηση στην οποία απαντάτε, τουλάχιστον σε µένα.
Αφορά τον βόρειο οδικό άξονα και η σηµερινή ερώτηση. Είναι

γνωστή η διαφωνία µου, η προσωπική αλλά και της παράταξής
µου, για την επιλογή της Κυβέρνησης να ακολουθήσει την πεπα-
τηµένη της προηγούµενης κυβέρνησης, που τριχοτόµησε το
έργο ως προς τη µέθοδο µελέτης και κατασκευής και βέβαια δεν
προέβλεψε το σύνολο των απαραίτητων πόρων. Ήρθε βεβαίως
το Ταµείο Ανάκαµψης λόγω πανδηµίας και όταν προεκλογικά η
Νέα Δηµοκρατία έλεγε ότι είχε εξασφαλίσει τους πόρους, προ-
φανώς και δεν ίσχυε, γιατί σήµερα αναζητείται λύση στα διόδια,
διόδια όχι για τη συντήρηση και τη διαχείριση του οδικού άξονα,
αλλά για τη χρηµατοδότηση της κατασκευής τους, γεγονός που
ανατρέπει όλα αυτά που έχουν ανακοινωθεί περί µερικών λεπτών
ανά χιλιόµετρο κ.λπ.. Διότι τα έχουµε δει και στους άλλους οδι-
κούς άξονες, ότι µετά από αιτήµατα των εταιρειών, µε νοµοθετι-
κές ρυθµίσεις τα διόδια φτάνουν τα ύψη.

Μετά τις κυβερνητικές ανακοινώσεις και τις ενηµερωτικές συ-
ναντήσεις, οι οποίες έγιναν πρόσφατα, έχουν προκύψει µια σειρά
ερωτήµατα, τα οποία θέτουν τόσο οι τοπικές κοινωνίες όσο και
τα θεσµικά όργανα, όπως η περιφέρεια, η Περιφερειακή Ένωση
Δήµων και το Τεχνικό Επιµελητήριο. Πρώτον, για την έλλειψη συ-
νολικού σχεδιασµού όλου του ΒΟΑΚ εκτός από την προαίρεση
για το τµήµα Κίσσαµος - Χανιά. Δεν αναφέρονται συγκεκριµένα
πράγµατα για το τµήµα Άγιος Νικόλαος - Σητεία για το οδικό σύ-
στηµα Κρήτης συνολικά που έχει να κάνει µε τη σύνδεση µε το
διευρωπαϊκό δίκτυο. Τα τµήµατα του ΒΟΑΚ µε νέα χάραξη έχουν
τελικά µειωθεί στο ελάχιστο. Ξεκινήσαµε µε µεγάλο ποσοστό να
είναι η νέα χάραξη και καταλήγουµε σε ελάχιστες παρεµβάσεις.
Πρόβλεψη για κόµβους, παρακάµψεις πόλεων. Σύνδεση του
νέου αεροδροµίου µε το νότο και όχι µόνο. Υπάρχουν ασαφή
χρονοδιαγράµµατα, έλλειψη µελετών για πολλά τµήµατα και δια-
φωνίες τοπικές τόσο στο Ρέθυµνο όσο και στο κοµµάτι από τον
Άγιο Νικόλαο µέχρι τη Σητεία στο θέµα της περιβαλλοντικής µε-
λέτης για τη χάραξη και τη σκοπιµότητα που υπάρχει µέσω της
συγκεκριµένης µελέτης.

Ρωτάµε λοιπόν, κύριε Υπουργέ επειδή ακριβώς τόσο η Περιφε-
ρειακή Ένωση Δήµων όσο το Περιφερειακό Συµβούλιο και το Τε-
χνικό Επιµελητήριο εκφράζουν διαφωνίες, προβληµατισµούς και
ερωτηµατικά: Ποια είναι η γενικότερη πορεία εξέλιξης του όλου
έργου του ΒΟΑΚ. Ποιος είναι δηλαδή αναλυτικά ο κυβερνητικός
σχεδιασµός υλοποίησής του µε συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα
για όλο το µήκος από την Κίσσαµο µέχρι τη Σητεία; Ποιες είναι
αναλυτικά οι προβλέψεις σας για τα παράλληλα δίκτυα και τις
απαραίτητες συνδέσεις µε το διευρωπαϊκό δίκτυο, το αεροδρόµιο
και τον νότιο άξονα, τους κόµβους και τις παρακάµψεις πόλεων;
Και τι προτίθεστε να πράξετε για το τµήµα συγκεκριµένα Αγίου Νι-
κολάου - Σητεία και Αγίου Νικολάου – Ιεράπετρα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Κεγκέρογλου.
Οµοίως, θα συζητηθεί και η πρώτη µε αριθµό 7067/4-6-2021

ερώτηση του κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων του Βου-
λευτή Ηρακλείου του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Χαρά-
λαµπου (Χάρη) Μαµουλάκη προς τον Υπουργό Υποδοµών και
Μεταφορών, µε θέµα: «Ερωτηµατικά για την χρηµατοδότηση και
το κόστος των διοδίων του βόρειου οδικού άξονα Κρήτης
(ΒΟΑΚ)».
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Κύριε Μαµουλάκη, καλησπέρα, καλή εβδοµάδα. Έχετε δύο
λεπτά.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, από τις 29 Μαΐου του 2021, µετά τις εξαγγε-
λίες του Πρωθυπουργού από τα Χανιά γύρω από την αρχιτεκτο-
νική που θα διέπει το νέο βόρειο οδικό άξονα Κρήτης ουσιαστικά
επισφραγίσθηκε και πιστοποιήθηκε η υπαναχώρηση σας µετά
από δύο έτη κωλυσιεργίας και αβελτηρίας στον αρχικό σχεδια-
σµό, όπως ανέφερε και ο συνάδελφος προηγουµένως, που η
προηγούµενη κυβέρνηση είχε εκπονήσει. Μια συγκεκριµένη αρ-
χιτεκτονική διά της τριχοτοµήσεως και της διεξαγωγής τριών δια-
κριτών διαγωνισµών, οι οποίοι ειρήσθω εν παρόδω δύο εξ αυτών
βρίσκονται σε πλήρη εξέλιξη εδώ και τρία χρόνια.

Ουσιαστικά λοιπόν, είχαµε µια απώλεια δύο ετών και απ’ ότι
αντιλαµβανόµαστε από τα λεγόµενα του Πρωθυπουργού, έχουµε
και µία οιονεί επιβολή διοδίων. Είναι άγνωστο ακόµα το ακριβές
ύψος αυτών. Από τη ΔΕΘ ακούστηκε κάτι περί έξι λεπτών ανά χι-
λιόµετρο.

Πάω όµως, στην ουσία. Βλέπουµε λοιπόν, ότι προφανώς οι-
κειοποιείστε και την «µολυβιά στον χάρτη», που έχετε αναφέρει
ουκ ολίγες φορές. Προσθέσατε µια µολυβιά κι εσείς βέβαια, για
το τµήµα Άγιος Νικόλαος - Σητεία. 

Τώρα, πάµε στο κόστος και αυτό είναι το κοµβικό σηµείο, κύριε
Πρόεδρε, που θέλω να εκθειάσω ιδιαιτέρως. Το τελικό κόστος
του ΒΟΑΚ κατά την εκτίµησή σας, κύριε Υπουργέ υπερβαίνει τα
2 δισεκατοµµύρια ευρώ. Πιο συγκεκριµένα, υπάρχουν ανά τµή-
µατα, τµηµατικά και υπό κατάτµηση 180 εκατοµµύρια ευρώ για
Κίσαµος - Χανιά, 1,32 δισεκατοµµύρια για το Χανιά-Ηράκλειο,
290 εκατοµµύρια ευρώ για το Χερσόνησος - Νεάπολη και 145
εκατοµµύρια ευρώ, ένα έργο που είχε προχωρήσει πολύ και είχε
ωριµάσει από την πλευρά µας, για το Νεάπολη - Άγιος Νικόλαος.
Καµµία αναφορά σε εκτιµώµενο κόστος για το Άγιος Νικόλαος -
Σητεία. Το τονίζω καµµία αναφορά.

Ως προς τη χρηµατοδότηση τώρα, τους πόρους. Εξ όσων γνω-
ρίζουµε 600 εκατοµµύρια ευρώ από το ΕΣΠΑ και 427 εκατοµµύ-
ρια ευρώ, αυτό είναι το ποσό που αναγράφεται τουλάχιστον στις
λίστες της πρότασης της ελληνικής δηµοκρατίας για το ταµείο
ανάκαµψης. Άρα υπάρχει ένα εύλογο και µεγάλο χρηµατοδοτικό
κενό, ένα µεγάλο funding gap της τάξεως του 1,08 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ, 1.088 εκατοµµυρίων. Προκύπτει λοιπόν, αυτή η
διαφορά και βέβαια χωρίς να λάβουµε υπ’ όψιν µας το άγνωστο
ακόµα κόστος του Αγίου Νικολάου - Σητεία.

Έτσι λοιπόν, συµπεριλαµβανοµένων όλων αυτών τα οποία
ελέχθησαν θέτουµε, κύριε Υπουργέ, έξι διακριτές ερωτήσεις, οι
οποίες δυστυχώς δεν απαντήθηκαν από την ερώτηση που είχαµε
υποβάλει προ µερικών µηνών. Ποιες είναι οι ακριβείς πηγές χρη-
µατοδότησης του ΒΟΑΚ και ποιο το ακριβές ύψος τους; Ποια
είναι η κατανοµή των 427 εκατοµµυρίων ευρώ; Αναφερόµαστε
στο ταµείο ανάκαµψης. Σε ποια τµήµατα δηλαδή του έργου διέ-
πονται οι εν λόγω ενισχύσεις που θα ενταχθούν στο ταµείο ανά-
καµψης για τον ΒΟΑΚ; Ποια είναι η κατανοµή των 600 εκατοµ-
µυρίων ευρώ από το ΕΣΠΑ, µια γενναία κατά τα άλλα χρηµατο-
δότηση, αλλά είναι άγνωστο πού θα δοθούν τα χρήµατα αυτά για
τα υποέργα του ΒΟΑΚ; Πόσο υπολογίζετε το κόστος του τµήµα-
τος ΒΟΑΚ Άγιος Νικόλαος-Σητεία, αυτό δηλαδή που δεν έχουµε
καµµία ούτε τεχνική γνώση προϋπολογιστική εννοώ, αλλά ούτε
και οικονοµική φυσικά. Και βέβαια, πότε αναµένεται να προσδιο-
ριστεί χάραξη του τµήµατος του ΒΟΑΚ Άγιος Νικόλαος-Σητεία;
Διότι εδώ δεν υπάρχει ακόµα κάτι συγκεκριµένο. Τέλος, ποια
είναι η σχεδιαζόµενη αρχιτεκτονική του εν λόγω σκέλους του δια-
γωνισµού Άγιος Νικόλαος - Σητεία.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Μαµουλάκη.
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Γε-

ώργιος Καραγιάννης. 
Κύριε Καραγιάννη, καλησπέρα σας και καλή εβδοµάδα. Σιδε-

ρένιος. Θα απαντήσετε ταυτόχρονα και στους δύο. Οπότε έχετε
έξι λεπτά. 

ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ ΓΕΩΡΓΙΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµοι κύριοι Βουλευτές, ξέρετε είναι ιδιαίτερη χαρά και

τιµή σήµερα που βρίσκοµαι στην Ολοµέλεια, απαντώντας ουσια-
στικά την πρώτη µου κοινοβουλευτική ερώτηση υπό τη νέα ιδιό-
τητά µου ως Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών και
µάλιστα, σε ένα θέµα το οποίο τυγχάνει να το γνωρίζω πάρα
πολύ καλά, γιατί ως Γενικός Γραµµατέας Υποδοµών ασχοληθή-
καµε αυτούς τους είκοσι πέντε µήνες συστηµατικά και µεθοδικά.

Από την πρώτη στιγµή που ανέλαβε την εξουσία η Κυβέρνηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη έθεσε ως πρώτη και άµεση προτεραι-
ότητα την υλοποίηση αυτού του έργου. Άλλωστε, όπως σωστά
αναφέρατε, κύριε Μαµουλάκη, οι εξαγγελίες που έγιναν στην
Κρήτη τον περασµένο Μάιο είχαν ακριβώς αυτόν τον στόχο. Και
ξέρετε ποιος ήταν αυτός; Να δείξουµε και να αντιληφθούν όλοι
οι Κρητικοί ότι η Κυβέρνηση πλέον προχωράει µε έργα, όχι µε
λόγια, για να υλοποιήσουµε τον µεγαλύτερο αυτοκινητόδροµο
στην Ευρώπη.

Ξέρετε τι παραλάβαµε; Παραλάβαµε µια µικρή έως ανύπαρκτη
µελετητική ωριµότητα, µε αποσπασµατικές παρεµβάσεις, διά-
σπαρτες κατά µήκος του άξονα, χωρίς καµµία συνοχή και χωρίς
τις απαιτούµενες προδιαγραφές ενός σύγχρονου αυτοκινητό-
δροµου. Δεν είχαµε -και νοµίζω ότι από αυτό το Βήµα ο Υπουρ-
γός Υποδοµών, ο Κώστας Καραµανλής, το έχει αναφέρει πολλές
φορές-, επαρκή γεωτεχνικά στοιχεία. Και επειδή από ό,τι αντι-
λαµβάνοµαι είστε µηχανικός, µπορείτε να καταλάβετε τι σηµασία
έχουν όλα αυτά, προκειµένου να έχουµε ένα ασφαλές συµπέρα-
σµα για το ποια έργα µπορούν να υλοποιηθούν και σε ποια πε-
ριοχή. Δεν είναι υπερβολή να σας πούµε ότι ουσιαστικά το έργο
στήθηκε σχεδόν απ’ την αρχή. Η εντολή του Πρωθυπουργού Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη ήταν για άµεση απεµπλοκή και ωρίµανση του
έργου και αυτό κάναµε. Μέσα από µια πολύ εντατική και συστη-
µατική δουλειά, από δεκάδες µηχανικούς, καθώς και άλλους επι-
στήµονες, ενιαιοποιήσαµε σε τεχνικό επίπεδο το έργο πλέον από
τον Κίσαµο έως τη Σητεία. Οριστικοποιήσαµε το χρηµατοοικονο-
µικό µοντέλο. Αναθέσαµε πάνω από δεκαέξι µελέτες. Αναβαθµί-
σαµε τις προβλέψεις για τα όρια ταχύτητας του δρόµου.
Εντάξαµε και τη βελτίωση των υφιστάµενων παρακάµψεων των
µεγάλων πόλεων στο έργο και δηµοπρατήσαµε και όλο αυτό το
διάστηµα, το βλέπετε όλοι οι Κρητικοί, έργα αντιµετώπισης των
καθοριστικών φαινοµένων, προϋπολογισµού άνω των 30 εκατοµ-
µυρίων. 

Κυρίες και κύριοι, αξιότιµοι κύριοι Βουλευτές, κάναµε περισ-
σότερα από όσα έχουν γίνει ποτέ για την Κρήτη. Ολοκληρώσαµε
τις µελέτες και καταθέσαµε τις µελέτες περιβαλλοντικών επιπτώ-
σεων στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας για έγκριση
τόσο για το µεγάλο τµήµα Χανιά - Ηράκλειο όσο και για το τµήµα
της σύµπραξης δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα, το Χερσόνησος -
Νεάπολη για το οποίο είµαστε όπως ξέρετε και όλοι σας στη δεύ-
τερη φάση του διαγωνισµού και ευελπιστούµε ότι έως τα τέλη
του έτους θα έχουµε προσωρινό ανάδοχο.

Δεν σταµατάµε όµως εδώ. Προετοιµάζουµε τα επόµενα βή-
µατά µας. Θα ακολουθήσουν οι περιβαλλοντικές µελέτες των πα-
ρακάµψεων των µεγάλων πόλεων, η ολοκλήρωση των µελετών
για το τµήµα Νεάπολη - Άγιος Νικόλαος που θα δηµοπρατηθεί
έως τα τέλη του έτους ως δηµόσιο έργο, ενώ για το τµήµα Κίσα-
µος - Χανιά έχουν ανατεθεί και ολοκληρώνονται ήδη οι µελέτες,
ώστε να εισαχθεί ως προαίρεση στη σύµβαση παραχώρησης.
Μελετάµε ακόµη και το τµήµα Σούδα - Αεροδρόµιο, ενώ µπο-
ρούµε να σας πούµε µε πολύ µεγάλη περηφάνια ότι το πρό-
γραµµα έργων που έχουµε στην Κρήτη εξελίσσεται αυτή τη
στιγµή πέραν του δέοντος.

Αντιµετωπίζουµε χρόνια ζητήµατα που παρέµεναν άλυτα,
όπως το φράγµα Ταυρωνίτη στα Χανιά, το οποίο θα υλοποι-
ήσουµε. Τις προηγούµενες µέρες ενηµερώσαµε τον περιφερει-
άρχη και τον αρµόδιο αντιπεριφερειάρχη για το σχέδιο µας για
τη σύµπραξη δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα για το φράγµα Ταυ-
ρωνίτη, το φράγµα Πλατύ στο Ρέθυµνο, το φράγµα των Μπρα-
µιανών στο Λασίθι. Το αεροδρόµιο Καστελλίου προχωράει µε
γοργούς ρυθµούς. Δηµοπρατούµε και εκτελούµε έργα οδικής
ασφάλειας στον υπάρχοντα ΒΟΑΚ έως ότου κατασκευαστεί το
νέο έργο.
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Θα µου δώσετε σε αυτό το σηµείο τη δυνατότητα να σας πω
και κάποια ιδιαίτερα τεχνικά χαρακτηριστικά για το νέο ΒΟΑΚ. Ο
νέος ΒΟΑΚ θα έχει τριάντα ένα νέες σήραγγες µονού κλάδου
µήκους περίπου σαράντα χιλιοµέτρων, σχεδόν είκοσι οκτώ χιλιό-
µετρα νέες γέφυρες, είκοσι πέντε νέους ανισόπεδους κόµβους,
καθώς και αναβάθµιση των ήδη υπαρχόντων δεκαοκτώ στις πα-
ρακάµψεις Χανίων, Ρεθύµνου και Ηρακλείου.

Επί των ερωτήσεων σας ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών, ο κ. Κώστας Καραµανλής προ τριµήνου απάντησε λεπτοµε-
ρώς, αλλά από την πλευρά µας ως Υπουργείο δεν έχουµε κανένα
πρόβληµα να απαντάµε και µία και δύο και τρεις φορές, όσες
χρειάζεται, ώστε να γίνει η καλύτερη δυνατή κατανόηση των θε-
µάτων που θέτετε.

Μας ρωτήσατε ποιες είναι οι πηγές χρηµατοδότησης. Μα, νο-
µίζω το αναφέρατε. Το Ταµείο Ανάκαµψης και το ΕΣΠΑ έχουν
εξασφαλίσει ένα δισεκατοµµύριο είκοσι επτά εκατοµµύρια.

Το τµήµα Χανιά - Ηράκλειο, Χερσόνησος το οποίο θα υλοποι-
ηθεί µε σύµβαση παραχώρησης περιλαµβανοµένης και της άσκη-
σης προαίρεσης στο τµήµα Χανιά - Κίσαµος θα χρηµατοδοτηθεί
µε διακόσια εκατοµµύρια από το Ταµείο Ανάκαµψης και επιπλέον
εξακόσια εκατοµµύρια από τα κονδύλια του ΕΣΠΑ ’21 - ’27.

Για το τµήµα Χερσόνησος – Νεάπολη, που προωθείται µε σύµ-
βαση δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα, έχουµε εξασφαλίσει
ογδόντα εκατοµµύρια από το Ταµείο Ανάκαµψης που είναι το σύ-
νολο της χρηµατοδοτικής συµβολής του δηµοσίου. Και για το
τµήµα Νεάπολη - Άγιος Νικόλαος, που προωθείται για υλοποίηση
µε σύµβαση κλασικού δηµόσιου έργου, το σύνολο του προϋπο-
λογισµού ήτοι τα εκατόν σαράντα επτά εκατοµµύρια θα χρηµα-
τοδοτηθεί και αυτό από το Ταµείο Ανάκαµψης.

Για το Ταµείο Ανάκαµψης τα πράγµατα είναι σαφή, αφού οι
εκταµιεύσεις θα πρέπει να έχουν ολοκληρωθεί ως το τέλος του
2025. Για όλα τα υπόλοιπα η εκταµίευση γίνεται µε την πρόοδο
του έργου, όπως γίνεται σε όλες τις συµβάσεις παραχώρησης. 

Συνεχίζω, λοιπόν, µε το κόστος και τη χάραξη του τµήµατος
Άγιος Νικόλαος – Σητεία, γιατί είδα ότι και οι δύο Βουλευτές έθε-
σαν αυτό το ζήτηµα. Αυτή τη στιγµή γίνεται η τελειοποίηση, η
ωρίµανση των µελετών και αυτή τη στιγµή το εκτιµώµενο κόστος,
γιατί δεν έχουµε οριστικό κόστος αυτή τη στιγµή, υπερβαίνει τα
τριακόσια εκατοµµύρια. Για το ίδιο τµήµα, όµως, υφίστανται εγ-
κεκριµένοι περιβαλλοντικοί όροι. Συνεπώς η χάραξη έχει προσ-
διοριστεί και έχει οριστικοποιηθεί. 

Για το τµήµα Άγιος Νικόλαος - Σητεία και τον σχεδιασµό του
διαγωνισµού θα ήθελα να σας πω ότι εντός του 2022 απ’ ό,τι φαί-
νεται θα έχουµε οριστικές µελέτες από το ΟΑΚ, ώστε εντός του
ίδιου έτους να προχωρήσουµε στη δηµοπράτηση του έργου και
να προχωρήσουµε σε αυτό.

Για όλα τα υπόλοιπα ερωτήµατά σας θα µου επιτρέψετε να
σας απαντήσω στη δευτερολογία του.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ

και για την τήρηση του χρόνου.
Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μας παρακολουθούν όλοι και µας κρίνουν και για το ύφος και

τη σαφήνεια των απαντήσεων. 
Τι διαπιστώνω από την απάντηση του κυρίου Υπουργού; Δια-

πιστώνω ότι επιβεβαιώνεται κατ’ αρχάς αυτό που ξέρουν οι Κρη-
τικοί ότι εξήντα χιλιόµετρα αυτοκινητόδροµου, που έγιναν
βεβαίως µε µεγάλη καθυστέρηση στην Κρήτη, έγιναν µέχρι το
2012, που έγινε η τελευταία δηµοπράτηση και από το ’12 και
µετά µε τον ένα ή τον άλλο τρόπο ροκανίστηκε ο χρόνος και δεν
έχουµε δηµοπράτηση ενός τµήµατος, παρ’ ότι υπάρχουν έτοιµες
µελέτες σε τµήµατα τα οποία µάλιστα έχουν ενταχθεί στο νέο
οδικό άξονα χωρίς αλλαγή χάραξης. 

Δεύτερον, επιβεβαιώνεται ότι δεν υπάρχει τίποτα στο πλαίσιο
των αποφάσεων που ελήφθησαν στη συνέχεια για το τµήµα
Άγιος Νικόλαος - Σητεία και για το Άγιος Νικόλαος - Ιεράπετρα.
Δεν άκουσα τίποτα για το τµήµα Άγιος Νικόλαος - Ιεράπετρα, τί-
ποτα, µα τίποτα. Ξέρετε είναι µια πόλη η Ιεράπετρα που είναι στο
διευρωπαϊκό δίκτυο και οφείλει ο ΒΟΑΚ να συνδεθεί µε το διευ-
ρωπαϊκό δίκτυο. Βέβαια, η Ιεράπετρα αναζητεί και τρόπο για να

φτάσει στο νέο αεροδρόµιο και έπρεπε κάτι να µας πείτε για το
τµήµα νέο αεροδρόµιο - Ιεράπετρα µέσω του νότιου άξονα. Κάτι
έπρεπε να πείτε. Τίποτα δεν είπατε.

Μας λέτε, λοιπόν, ενώ η Νέα Δηµοκρατία ως Αντιπολίτευση
έλεγε ότι είχε εξασφαλίζει όλους τους πόρους, ήταν όλα έτοιµα,
ότι το βασικό χρηµατοδοτικό εργαλείο σας είναι το Ταµείο Ανά-
καµψης που προέκυψε από την πανδηµία. Προφήτες είσαστε ότι
θα έρθει η πανδηµία; Προφήτες είσαστε; Από πού προβλέπονταν
τα χρήµατα όταν προεκλογικά µας λέγατε ότι ήταν διασφαλισµέ-
νοι οι πόροι; Πού; Αυτοί, λοιπόν, που ήταν διασφαλισµένοι συν
το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας δεν θα έπρεπε να
υπάρχει κανένα χρηµατοδοτικό κενό για όλο το έργο.

Τι κάνατε, λοιπόν; Επειδή ήρθε µετά η πανδηµία και είπατε να
το προτείνετε στο Ταµείο Ανάκαµψης αφαιρέσατε τους πόρους
εκείνους που είχατε σκοπό να βάλετε για να γίνει το έργο. Αν δεν
υπήρχε δηλαδή το Ταµείο Ανάκαµψης, δεν θα γινόταν το έργο;
Ρωτάµε για να καταλάβουµε ακριβώς τι σκοπό έχετε.

Κατ’ αρχάς στα δώδεκα πρώτα έργα που ανακοινώθηκαν από
το Ταµείο Ανάκαµψης δεν ήταν το 427 νοµίζω. Ελπίζω στο επό-
µενο διάστηµα να δροµολογηθεί. Πράγµατι ισχύει αυτό που εί-
πατε ότι είναι τέσσερα χρόνια η εκταµίευση του Ταµείου
Ανάκαµψης, οπότε πρέπει εµπροσθοβαρώς να χρηµατοδοτούν
έργα που είναι ώριµα για να µην υπάρξει απώλεια. 

Εδώ, όµως, έρχεται το βασικό ερώτηµα. Εγώ βέβαια δεν συµ-
φώνησα µε το σύστηµα που είχε κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ. Σας κατηγό-
ρησα ότι ενώ προεκλογικά µαζί µας τους καταγγέλλατε -όχι τον
κ. Μαµουλάκη γιατί είναι νέος Βουλευτής, τον κ. Σπίρτζη- στη συ-
νέχεια ακολουθήσατε ακριβώς την ίδια µέθοδο. Εκτός από το
κοµµάτι που βάλατε προαίρεση Κίσαµο - Χανιά κάνατε τα ίδια
πράγµατα, δεν υπάρχει καµµία διάφορα. 

Πού έχετε διαφορά; Στα διόδια; Μα, και ο κ. Σπίρτζης διόδια
προέβλεπε, άλλα έλεγε κλείνοντας το µάτι πονηρά -κάτι που δεν
ισχύει- ότι θα πληρώνουν µόνο οι τουρίστες όχι οι Κρητικοί. Εσείς
έρχεστε και λέτε ότι θα πληρώνουν όλοι. Το λέτε ευθέως, γιατί
έτσι είναι.

Το ερώτηµα δεν είναι αν υπάρχουν διόδια ή όχι, είναι ψευτοδί-
ληµµα αυτό. Το πραγµατικό ερώτηµα είναι πόσα χρήµατα θα
βάλει το δηµόσιο και από ποιες πηγές συµπεριλαµβανοµένων και
του Ταµείου Ανάκαµψης και του ΕΣΠΑ, ούτως ώστε τα διόδια να
αφορούν µόνο συντήρηση και διαχείριση του έργου. Αυτό πρέπει
να γίνει για την Κρήτη. Η Κρήτη είναι νησί, κλειστό οδικό σύ-
στηµα. Δεν νοείται να βάζετε διόδια για τη χρηµατοδότηση του
έργου -δεν νοείται αυτό- µόνο για τη συντήρηση του έργου και
τη διαχείρισή του. 

Και θέλω αυτό να µας το ξεκαθαρίσετε, γιατί είναι πάρα πολύ
σηµαντικό. Είναι παραβίαση του Συντάγµατος, το οποίο επιβάλ-
λει για τα νησιά τη διαφορετική αντιµετώπιση. Αν ήταν έτσι να το
ξέραµε να το κάναµε από πρωτύτερα το έργο, να το δίναµε σε
ιδιώτες να πληρώναµε 15 ευρώ από το Ηράκλειο για να πάµε στο
Ρέθυµνο και να γίνει. Δεν είναι, όµως, έτσι. Είναι νησί η Κρήτη
και θέλει διαφορετική αντιµετώπιση ως προς το κοµµάτι αυτό.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή του χρόνου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Κεγκέρογλου.
Κύριε Μαµουλάκη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω λίγο από τα τεχνικά, κύριε Υπουργέ και θα κατα-

λήξω στα οικονοµοτεχνικά. 
Αναφέρατε µια ολοκληρωµένη χάραξη. Αλήθεια, σε ποια ακρι-

βώς αναφέρεστε; Στη χάραξη που ζητήσατε από το Τεχνικό Επι-
µελητήριο Ελλάδος του Τµήµατος Ανατολικής Κρήτης, που είναι
ο θεσµοθετηµένος τεχνικός σύµβουλος της πολιτείας άλλωστε
να διατυπώσει απόψεις επί της ΜΠΕ, επί της µελέτης περιβαλ-
λοντικών επιπτώσεων, χωρίς ωστόσο να διαθέσετε όλα τα απα-
ραίτητα στοιχεία; Και το τονίζω αυτό, διότι είναι αδιανόητο το
Υπουργείο να ζητάει έγκριση, θετική ή αρνητική γνωµοδότηση
για µια ΜΠΕ χωρίς να παρέχει -το Τεχνικό Επιµελητήριο ευδιά-
κριτα το τονίζει- τα απαραίτητα στοιχεία. Μάλιστα, έχω εδώ την
έκθεση του Τεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδος, την οποία θα κα-
ταθέσω στα Πρακτικά, κύριε Πρόεδρε, η οποία αναφέρει ότι την
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προµελέτη αποχέτευσης, αποστράγγισης των οµβρίων υδάτων,
απαραίτητο τεχνικό στοιχείο και για τις κοιλαδογέφυρες και για
τα τούνελ και για όλη τη χάραξη, ειδικά για το δρόµο Ηράκλειο -
Χανιά δεν την προσκοµίσατε.

Όπως, επίσης, αναφέροµαι και στη δήλωση της µελετητική
εταιρείας, η οποία αποποιείται των ευθυνών της ως προς την
ακρίβεια των υποβάθρων, που γνωρίζουµε τεχνικά ότι παίζουν
καθοριστικό ρόλο στη χάραξη και στην εκπόνηση των προϋπο-
λογισµών.

Αποποιείται η µελετητική εταιρεία, λοιπόν, την ακρίβεια των
υποβάθρων,  καθώς και τις παραποµπές σε άλλες µελέτες που
δεν διατέθηκαν.

Τονίζω και ξεκινάω από τα τεχνικά, κύριε Πρόεδρε, γιατί αυτά
θα µας οδηγήσουν και στο οικονοµικό σκέλος, στο οποίο θα κα-
ταλήξουµε.

Άραγε, το τµήµα του ΒΟΑΚ Χανιά - Ηράκλειο δεν είναι ενιαίο
έργο; Φαντάζοµαι πως ναι. Άκουσα και πολύ προσεκτικά τις πα-
ρατηρήσεις σας, µάλλον πως παραθέσατε τις οικονοµικές ενισχύ-
σεις ανά σκέλος του έργου, ανά τµήµα ουσιαστικά. Παρατηρώ,
βέβαια, σε αυτά που άκουσα ότι ενισχύεται το funding gap, το µε-
γάλο χρηµατοδοτικό κενό για το κοµµάτι Χανιά - Ηράκλειο.

Και σε αυτό το σηµείο έρχοµαι και θα συνεπικουρήσω στα
λόγια του προλαλήσαντα συναδέλφου µου, του κ. Κεγκέρογλου,
διότι µε παραδείγµατα και όχι µε θεωρητικές προσεγγίσεις σας
αναφέρω: Σικελία, Σαρδηνία, Κορσική, Μαγιόρκα, Μινόρκα, Ιµ-
πίθα, Κύπρος, επτά νησιωτικές περιοχές στην Ευρωπαϊκή Ένωση
σε καµµία εξ αυτών δεν απαίτησαν από τους πολίτες των νησιω-
τικών αυτών περιοχών να υποβάλλουν, καταβάλλουν διόδια στο
νησί τους, γιατί ακριβώς υπάρχει νόρµα περί νησιωτικότητας, µια
σαφέστατη ντιρεκτίβα της Κοµισιόν, που προστατεύει τις νησιω-
τικές περιοχές αυτές. Βεβαίως, για το σκέλος της συντήρησης
δεν είναι ουτοπία. Προφανώς και θα χρειαστεί η συµµετοχή µέσω
συµπράξεων για να διατηρηθούν, γιατί, άλλωστε, όπως ξέρουµε,
ό,τι κατασκευάζεται και δεν συντηρείται πεθαίνει και καµµιά
φορά σκοτώνει. Άρα προφανώς σε αυτό το σκέλος συµφωνούµε.

Όµως, στην κατασκευή είναι δυνατόν, κύριε Υπουργέ, να συ-
ζητάµε όταν έχει τη χρυσή ευκαιρία η χώρα, έχει ένα Ταµείο Ανά-
καµψης, έστω και λόγω της πανδηµικής κρίσης και υπάρχουν οι
πόροι, να µη δοθούν στο κατασκευαστικό σκέλος, µια προµετω-
πίδα, µια ενίσχυση της Κρήτης όσον αφορά αυτό;

Για να µην καταχραστώ τον χρόνο, θα κλείσω µε το εξής: Είστε
η Κυβέρνηση των αποκλεισµών. Αποκλείετε τους πολίτες της
Κρήτης µέσω της επιβολής των διοδίων µέσα στο ίδιο τους το
νησί. Αποκλείετε τους πολίτες της Κρήτης για ένα άλλο ζήτηµα,
το οποίο αφορά το αεροδρόµιο «ΝΙΚΟΣ ΚΑΖΑΝΤΖΑΚΗΣ». Απο-
κλείετε την τοπική κοινωνία που έχει και κυριότητα στο οικόπεδο,
το γνωστό «φιλέτο», το «Ελληνικό» της Κρήτης, µέσω της υπα-
γωγής του στο ΤΑΙΠΕΔ.

Είστε, λοιπόν, η Κυβέρνηση των αποκλεισµών και αυτό το γνω-
ρίζουν οι πολίτες του νησιού. Έρχεται, λοιπόν, και η ώρα του
δικού σας αποκλεισµού. 

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χαράλαµπος (Χάρης) Μα-

µουλάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Μαµουλάκη. 

Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Είχα σκεφτεί να απαντήσω λίγο διαφορετικά, γιατί πί-
στευα ότι θα κάνουµε έναν πολύ ειλικρινή διάλογο µε στοιχεία
και επιχειρήµατα αλλά αντιλαµβάνοµαι, κύριοι Βουλευτές, ότι εγ-
καλούµαστε αυτήν τη στιγµή γιατί έχουµε εξασφαλισµένη χρη-
µατοδότηση και γιατί προχωράµε το έργο µε µελέτες, γιατί
έχουµε χάραξη στο έργο, καθώς µέχρι τώρα δεν υπήρχε χάραξη
και δεν ξέραµε από πού περνάει, γιατί έχουµε γεωτεχνικές µελέ-
τες, γιατί αναθέσαµε δεκαέξι µελέτες, γιατί έχουµε χρηµατοοι-
κονοµικό µοντέλο και γιατί έχουµε και διόδια. 

Μα εµείς δεν είπαµε ποτέ ψέµατα στους Κρητικούς. Ο ίδιος ο
Πρωθυπουργός της χώρας, όπως και Υπουργός Υποδοµών, ο

Κώστας ο Καραµανλής, είπαµε εξαρχής την αλήθεια και εµείς
αυτό δεν πρόκειται να το αλλάξουµε. Δουλέψαµε συστηµατικά,
πάρα πολύ συστηµατικά, ώστε στην Κρήτη πολύ άµεσα να γίνον-
ται δηµοπρατήσεις.

Όπως ξέρετε, τα λόγια είναι πολύ εύκολα. Και οι Κρητικοί τόσα
χρόνια άκουγαν λόγια. Είναι η πρώτη φορά που βλέπουν χάραξη. 

Αν µου επιτρέπετε, κύριε Μαµουλάκη, να σας πω ότι η ΔΙΠΑ,
το Υπουργείο Περιβάλλοντος, έχει στείλει στην περιφέρεια τη
χάραξη, µπορεί ο καθένας, γιατί είναι αναρτηµένη και στο διαδί-
κτυο, να τη δει τη χάραξη και όλες τις µελέτες που έχουν γίνει
και µπορούν να γίνουν παρατηρήσεις. Και αυτή είναι η λογική και
όταν γίνεται διαβούλευση. Αυτό λέµε εµείς. Όµως, πλέον τώρα
όλοι σας έχετε να δείτε τι ακριβώς κάναµε. 

Δεν µπορείτε να λέτε, λοιπόν, στους Κρητικούς ότι εµείς θα
κάναµε ένα έργο χωρίς διόδια, γιατί αυτό δεν είναι αλήθεια.

Όπως πολύ σωστά και τον τιµά τον κ. Κεγκέρογλου αυτό που
λέει: «Δεν γινόταν διόδια για τους Κρητικούς και για τους µη Κρη-
τικούς;». Αυτά δεν γίνονται σε καµµία χώρα.

Επιτρέψτε µου να το δω, γιατί διάβασα µε πολύ µεγάλο ενδια-
φέρον την ερώτησή σας. Γράφετε ότι δεν υπάρχουν σε κανένα
νησί διόδια. Επιτρέψτε µου να σας πω ότι η Σικελία έχει διόδια
στους αυτοκινητόδροµους, στη Μαγιόρκα υπάρχουν διόδια σε
αυτοκινητόδροµους.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Για τη συντήρηση.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Οπότε θα ήθελα σας παρακαλώ να είµαστε όλοι πιο
προσεκτικοί. Και εµείς δεν κρύψαµε ποτέ την πραγµατικότητα σε
αντίθεση µε άλλους.

Θα σας διαβάσω εδώ πέρα ένα έγγραφο της 11ης Απριλίου του
2018. Είναι της υπηρεσίας και θα το καταθέσω και στα Πρακτικά
να το δείτε: «Αναµενόµενες εισπράξεις διοδίων 75 εκατοµµύρια.
Χρηµατοδοτική συνδροµή του ελληνικού δηµοσίου 500 εκατοµ-
µύρια». 

Αυτά τα στοιχεία είναι προσωρινά γιατί δεν είναι οριστικοποι-
ηµένο το χρηµατοοικονοµικό µοντέλο. Ξέρετε τι λέει αυτό το
χαρτί; Ότι δεν είχατε χρηµατοοικονοµικό µοντέλο, δεν είχατε µε-
λέτες, δεν είχατε χάραξη και είχατε βάλει και διόδια. Παρ’ όλα
αυτά πηγαίνατε και λέγατε ότι δεν θα έχουµε διόδια. 

Αυτό το χαρτί θα το καταθέσω για να το δείτε, να το διαβάσετε
και µε πολύ µεγάλη χαρά ελάτε στο Υπουργείο Υποδοµών µαζί
µε τον Κώστα Καραµανλή να σας δείξουµε όλα τα απαραίτητα
στοιχεία και τη δουλειά που έχει γίνει αυτούς τους είκοσι τέσσε-
ρις µήνες. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Γεώργιος Καραγιάννης καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Εµείς πιστεύουµε και το πιστεύει και ο Πρωθυπουργός της
χώρας, ο Κυριάκος Μητσοτάκης, όσο και ο Κώστας ο Καραµαν-
λής ότι τα δηµόσια έργα δεν πρέπει να είναι πεδίο αντιπαράθε-
σης. Μπορεί να έχετε διαφορετικές προσεγγίσεις. Να τις
συζητήσουµε. Όµως σε κάποια ζητήµατα επιτρέψτε µου να σας
πω ότι υπάρχουν τα στοιχεία και τα στοιχεία είναι αδιαµφισβή-
τητα. Δεν µπορούµε να τα αµφισβητήσουµε αυτήν τη στιγµή. 

Κύριε Κεγκέρογλου, είδα ότι µου κάνατε και κάποια ακόµη
ερωτήµατα και θα ήθελα να σας απαντήσω για ποια ακριβώς
είναι τα χρονοδιαγράµµατα για όλα αυτά. Νοµίζω ότι στην πρω-
τοµιλία µου σας είπα κάποια από τα χρονοδιαγράµµατα.

Για το Χανιά - Ηράκλειο εµείς αναµένουµε εντός του 2022 να
έχουµε προσωρινό ανάδοχο. Για το Χερσόνησος - Νεάπολη η
εκτίµηση είναι ότι µέχρι τα τέλη του χρόνου θα κάνουµε έναν
αγώνα δρόµου, ώστε να υπάρχει προσωρινός ανάδοχος. Αναφο-
ρικά µε το παράλληλο οδικό δίκτυο που αναφέρατε, γνωρίζετε
πάρα πολύ καλά ότι αυτό είναι αρµοδιότητα της περιφέρειας. 

Παρ’ όλα αυτά όλες οι µελέτες, οι προµελέτες οδοποιίας που
έχουν κατατεθεί και για το τµήµα Χανιά - Ηράκλειο και για το Χερ-
σόνησος - Νεάπολη εξασφαλίζουν απολύτως µέσω των ανισόπε-
δων κόµβων που προβλέπονται τη σύνδεση του ΒΟΑΚ µε το
υφιστάµενο οδικό δίκτυο της Κρήτης. Άρα το έχουµε ήδη προ-
βλέψει και προχωρούµε. 
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Τώρα αναφέρατε κάποια στιγµή το Καστέλι. Για το Καστέλι
είναι εξασφαλισµένη η σύνδεση και µε τον βόρειο οδικό άξονα
και µε τον νότιο άξονα. Για αυτό υπάρχουµε. 

Τώρα για τα διόδια δεν χρειάζεται να πούµε κάτι περισσότερο.
Τα διόδια που θα πληρώνουν οι Κρητικοί είναι τα διόδια που πλη-
ρώνουν όλοι οι Έλληνες πολίτες, το 0,063 ανά χιλιόµετρο. Και,
µάλιστα, οφείλω να σας πω ότι στην Κρήτη θα υπάρχουν και ηλε-
κτρονικά και αναλογικά διόδια.

Τώρα για το funding gap νοµίζω ότι δεν χρήζει κάποιας συζή-
τησης. Όταν κάνουµε έργο µε σύµβαση παραχώρησης, υπάρ-
χουν και διόδια και υπάρχει και funding gap και, µάλιστα, στην
«DIGICOM», όπως το έχετε κάνει και κατά τη διάρκεια των δικών
διακυβερνήσεων, στέλνεις την ενηµέρωση για το funding gap και
σου απαντάει η Ευρωπαϊκή Ένωση πώς ακριβώς πρέπει να είναι,
αφού έτσι και αλλιώς θα γίνει προσφορά. 

Αυτά ήθελα να σας πω, αξιότιµοι κύριοι Βουλευτές. Είµαι στη
διάθεσή σας για οτιδήποτε άλλο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. Καλή συνέχεια και στους τρεις. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοι-

νώσω ότι η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέ-
τει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου
Οικονοµικών: «Οργανισµός του Νοµικού Συµβουλίου του Κρά-
τους (ΝΣΚ) και κατάσταση των λειτουργών και των υπαλλήλων
του». 

Να πούµε ότι δεν συζητούνται κατόπιν συνεννόησης οι παρα-
κάτω ερωτήσεις:

Η πέµπτη µε αριθµό 3423/21-7-2021 αναφορά του κύκλου ανα-
φορών - ερωτήσεων του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλ-
λαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Υγείας µε
θέµα: «Την επανεξέταση του αποκλεισµού των εργαστηρίων ακτι-
νολογίας από την ευθύνη λειτουργίας υβριδικών συστηµάτων
απεικόνισης» και η τέταρτη µε αριθµό 8108/19-7-2021 ερώτηση
του κύκλου αναφορών - ερωτήσεων του Βουλευτή Δράµας του
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Θεόφιλου Ξανθόπουλου προς
τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Συνεχιζόµενη υποβάθµιση και
υποστελέχωση του νοσοκοµείου Δράµας σε ιατρικό και νοσηλευ-
τικό προσωπικό-Κυβερνητική απροθυµία για ουσιαστική ενί-
σχυσή του-Ανάθεση καθαριότητας σε εργολάβους-Σχέδια
συγχώνευσης και κατάργησης µονάδων και κλινικών του νοσο-
κοµείου».

Ακολουθεί η τέταρτη µε αριθµό 1038/10-9-2021 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Σερρών της Ελληνικής
Λύσης κ. Κωνσταντίνου Μπούµπα προς τον Υπουργό Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Αντιδράσεις και αναστάτωση για
την δηµιουργία λατοµείου γρανίτη στο Αχλαδοχώρι Σερρών».

Κύριε Μπούµπα, καλησπέρα σας και καλή εβδοµάδα. Έχετε
δύο λεπτά για το ξεκίνηµά σας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Καλησπέρα, κύριε Πρόεδρε.
Καλησπέρα κύριε Υπουργέ. 

Είναι ένα θέµα πολύ υψίστης εθνικής σηµασίας και έχει να
κάνει µε τη µάνα γη, έχει να κάνει µε το περιβάλλον, έχει να κάνει
µε τις επόµενες γενεές, έχει να κάνει µε το µέλλον του δάσους
του Λαϊλιά, κύριε Υπουργέ. 

Επειδή θα επικαλεστώ και τη δηµοσιογραφική ιδιότητα, είναι
ένα θέµα που έρχεται από το παρελθόν, αλλά είναι αυτό που
λέµε πολλές φορές ότι το µέλλον είναι το παρελθόν που έρχεται
από άλλη πόρτα. Πρόκειται για ένα δάσος πραγµατικά υψίστου
φυσικού κάλλους. Έχει πεντακόσια δεκαπέντε είδη διαφορετικών
φυτών. Έχει άγρια λεβάντα και αν δείτε η λεβάντα στην Ευρώπη,
αλλά αν ακούσετε και επιχειρηµατία, τον πρώην δήµαρχο Αµφί-
πολης, που την καλλιεργεί έχει µεγάλες προοπτικές. Είναι αυτό
που πολλές φορές εµείς λέµε στην Ελληνική Λύση ότι πρέπει να
δώσουµε βαρύτητα στα θεραπευτικά βότανα και φυτά. 

Εδώ όµως τώρα τι γίνεται; Εδώ παραβιάζεται περιοχή προστα-
τευόµενη «NATURA». Αλλά δυστυχώς µε τον ν.4685/2020 δίνεται
αυτή η δυνατότητα «στρίβειν δια του αρραβώνος» να µπούµε σε
περιοχές «NATURA». Το θέµα αυτό έχει έρθει από το 1991. Μι-
λάµε για ενενήντα εννέα χιλιάδες εννιακόσια τριάντα πέντε τε-
τραγωνικά µέτρα όπου η εξόρυξη θα είναι για οκτώ χιλιάδες

εννιακόσια κυβικά µέτρα εκ των οποίων τα χίλια κυβικά µέτρα πε-
ριέχουν γρανίτη αξίας -όπως υπολογίζεται- τριών εκατοµµυρίων
ευρώ. Γι’ αυτό έρχεται συνέχεια και επιµένει ο συγκεκριµένος
φορέας εκµετάλλευσης του έργου. 

Ήδη εάν δείτε τα στοιχεία δυστυχώς -και πρέπει να τα λέµε
αλλά δεν πρέπει να φοβίζουµε τον κόσµο, αλλά εκεί που φτά-
σαµε;- ο Νοµός Σερρών, ο Νοµός Δράµας, το Κιλκίς, τα Γρεβενά
έχουν πολύ µεγάλα και υψηλά ποσοστά καρκίνου, -οι καρκινογε-
νέσεις καλά κρατούν- από πολλούς παράγοντες. Θέλετε το
Τσερνοµπίλ; Θέλετε το Κοζλοντούι που είναι µια µεγάλη πληγή
και πρέπει να έρθει ως θέµα στη Βουλή; Θέλετε τα φυτοφάρ-
µακα, τα χηµικά που έρχονται από τη Βουλγαρία αλλά και τα εγ-
χώρια; Θέλετε από το ουράνιο που υπάρχει στην περιοχή του
Λαϊλιά -και µάλιστα εκεί το ΙΓΜΕ έχει επισηµάνει µε χάρτη κόκ-
κινο το συγκεκριµένο µέρος- και παραδίπλα κάναµε και ένα σύγ-
χρονο ΧΥΤΑ; Και έρχεται επιπλέον ο γρανίτης, ραδιενεργό
πέτρωµα. 

Οι γεωλόγοι τι λένε; Ο γρανίτης και το ουράνιο είναι γίγαντες
που κοιµούνται. Μην τους πειράζεις, θα έχεις επιπτώσεις οδυνη-
ρές. Και µιλάµε για γρανίτη, κύριε Υπουργέ.

Και το λέω αυτό διότι -δεν εξαρτάται από σας- πρέπει να πιέ-
σετε πέρα από Υπουργός και ως δηµοσιογράφος. Κάνατε µια
πολύ ωραία εκποµπή το «Μένουµε Ελλάδα». Οι κάτοικοι στο
Αχλαδοχώρι, στο Καρυδοχώρι, στο Καπνόφυτο, στο Σιδηρόκα-
στρο και στις Σέρρες θα σας πουν ότι και εµείς µένουµε Ελλάδα,
µένουµε Σέρρες, µένουµε στο δάσος του Λαϊλιά και για να µεί-
νουν τα παιδιά µας πρωτίστως στον τόπο δεν πρέπει να κάνουµε
νταµάρι τη συγκεκριµένη περιοχή, η οποία είναι και «NATURA».
Έχει σπάνια είδη πουλιών, έχει αλεπούδες, έχει λύκους, έχει
καφέ αρκούδα, έχει βίδρα, έχει χρυσαετό και θα την κάνουµε
νταµάρι όταν βρίσκεται τριακόσια µέτρα από τα όρια του δάσους
του Λαϊλιά, δύο χιλιόµετρα από το χιονοδροµικό κέντρο του Λαϊ-
λιά, πλησίον της περιοχής Σφαγγώνα η οποία είναι επίσηµα χα-
ρακτηρισµένη ως περιοχή φυσικού κάλλους; Δηλαδή ξυνόµαστε,
πάµε γυρεύοντας, θα σας το πω εγώ. Οι ζηµιές θα είναι ανυπο-
λόγιστες. 

Μιλάµε για δάσος υψίστης σηµασίας. Αυτό το δάσος δεν ανή-
κει ούτε σε εσάς, ούτε στην Κυβέρνηση, ούτε σε εµάς, σε κανέ-
ναν. Ανήκει στη γη και στις επόµενες γενεές. Δηµιουργούνται
ερινύες και πρέπει να δηµιουργηθούν ερινύες. Δυστυχώς είναι
µόνο γνωµοδοτική και συµβουλευτικού χαρακτήρα η τοπική αυ-
τοδιοίκηση. Αν δείτε όµως τι αγώνα κάνει ο φίλος Βασίλης Τσα-
βλίδης, ο Πρόεδρος στο Αχλαδοχώρι και οι κάτοικοι, θα πρέπει
να τους ακούσουµε αν θέλουµε να έχουµε αυτοδιοίκηση και όχι
ετεροδιοίκηση. Τον τόπο τους τον αγαπάνε. Είναι ένα κοµµάτι
της ζωής τους. Και επειδή αυτό έρχεται από το 1991 ο φορέας
κάνει τη δουλειά του και εµείς πρέπει να προστατεύσουµε τη
µάνα γη και το δάσος του Λαϊλιά, κύριε Υπουργέ.

Πριν από λίγο καιρό από τον Υπουργό Μεταφορών, που είναι
και Σερραίος, δόθηκε 1,5 εκατοµµύριο ευρώ για το χιονοδροµικό
κέντρο του Λαϊλιά. Δεν µπορούµε να τα έχουµε και τα δύο. Ή
νταµάρι θα έχουµε ή οικοτουρισµό και χιονοδροµικό κέντρο θα
έχουµε. Και τα δύο δεν γίνεται και η πίτα αφάγωτη και ο σκύλος
χορτάτος. Είναι έγκληµα κύριε Υπουργέ αυτό που θέλετε να κά-
νετε στο Λαϊλιά, είναι έγκληµα! Ακούστε τους κατοίκους, ακού-
στε τη γη, ακούστε το ίδιο το δάσος. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει για να απαντήσει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας ο Γιώργος Αµυράς. 
Κύριε Αµυρά, καλησπέρα καλή εβδοµάδα. Είστε ευαίσθητος

σε αυτά τα θέµατα. Σας ακούµε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Καλησπέρα και σε εσάς και
σε όλους συναδέλφους. 

Αγαπητέ κύριε Μπούµπα, βεβαίως κατανοώ την ανησυχία τη
δική σας και των κατοίκων της ευρύτερης περιοχής όχι µόνο του
Αχλαδοχωρίου για τη δηµιουργία ή όχι -γιατί ακόµα δεν έχει λη-
φθεί καµµία απόφαση- λατοµείου γρανίτη στη θέση Χέρσο.

Πρώτα απ’ όλα θα µου επιτρέψετε να διευκρινίσω κάτι. Πολύ
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σωστά το λέτε ότι στη µάνα γη και στο µέλλον ανήκουν τα οικο-
συστήµατα µας. Ούτε σε µένα, ούτε σε σας ούτε σε κανέναν
άλλον, αλλά στο µέλλον, στις επόµενες γενεές. Έτσι λοιπόν δεν
είναι στο χέρι µου -και να ήταν δεν θα το έκανα- να αποφασίσω
εγώ µόνος µου, όπως και εσείς, ο οποιοσδήποτε άλλος για το
εάν πρέπει να χωροθετηθεί ή όχι µία δραστηριότητα σε οποιοδή-
ποτε µέρος της Ελλάδας. 

Αυτοί που αποφασίζουν είναι ένα πλέγµα ευρωπαϊκών και εθνι-
κών νόµων που πρέπει να αντισταθµίσουν δύο σοβαρότατα θέ-
µατα: Από τη µία τη δηµιουργία απασχόλησης, οικονοµικής
ανάπτυξης και από την άλλη βεβαίως την προστασία, τη διαφύ-
λαξη και την ανάδειξη του φυσικού µας περιβάλλοντος. Έτσι λοι-
πόν υπάρχουν διάφορα σκαλιά µέχρι να φτάσουµε σε εκείνη την
απόφαση που θα ανοίγει το δρόµο ή όχι σε µία οποιαδήποτε
επένδυση. Εµείς βεβαίως ως Κυβέρνηση σαφέστατα έχουµε δεί-
ξει ότι αυτήν την ισορροπία που µόλις πριν ακροθιγώς σας ανέ-
φερα, την λαµβάνουµε πλήρως υπ’ όψιν.

Από τη µια βεβαίως υπάρχει ένα φιλοεπενδυτικό κλίµα, το βλέ-
πετε. Τα τελευταία δύο χρόνια όντως βγάζουµε πάρα πολλά εµ-
πόδια από τους ανθρώπους που θέλουν να επιχειρήσουν, αλλά
τηρώντας κανόνες, νόµους και το µέτρο που και η Ευρωπαϊκή
Ένωση ορίζει αλλά και η εθνική νοµοθεσία η οποία, κύριε Πρό-
εδρε, σε πολλά από τα περιβαλλοντικά ζητήµατα είναι πολύ πιο
προχωρηµένη και πιο αυστηρή από την ευρωπαϊκή από την Ενω-
σιακή. 

Εδώ λοιπόν έχουµε από τη µια ένα φιλοεπενδυτικό κλίµα που
εµείς θέλουµε και βεβαίως το καλλιεργούµε µε κανόνες -όπως
σας είπα βεβαίως- και µε µέτρο και από την άλλη έχουµε την
ανάγκη να προστατεύσουµε αυτά τα υπέροχα τοπία, αυτή την
υπεραξία της ελληνικής γης που είναι αυτά που βλέπουµε και
βιώνουµε ο καθένας. 

Ας δούµε λοιπόν τι συµβαίνει στη συγκεκριµένη περίπτωση. Η
έναρξη της διαδικασίας για αδειοδότηση µετά από πολλά ενδιά-
µεσα σκαλοπάτια λόγω µεγέθους εντάσσεται στην κατηγορία Α2,
δηλαδή η περιβαλλοντική αδειοδότηση αυτού του λατοµείου
γρανίτη εµπίπτει στην αρµοδιότητα της Διεύθυνσης Περιβάλλον-
τος της Αποκεντρωµένης Διοίκησης Μακεδονίας-Θράκης. Το
έργο λοιπόν σήµερα βρίσκεται στη φάση της διαβούλευσης και
της συλλογής γνωµοδοτήσεων. Θα πω παρακάτω στην δευτερο-
λογία µου ποιοι έχουν γνωµοδοτήσει έως σήµερα από τους θε-
σµοθετηµένους φορείς και τι έχουν πει. Και η ελληνική πολιτεία
οφείλει να ακούει και να δίνει µεγάλο βάρος και στην άποψη των
τοπικών κοινοτήτων έτσι όπως εκφράζονται µέσα από τα δηµο-
τικά συµβούλια, -διότι για παράδειγµα εδώ έχουµε αρνητική από-
φαση του δηµοτικού συµβουλίου- όπως βεβαίως και από άλλους
παράγοντες και βεβαίως να ακούµε τους επιστήµονες. Εκείνοι
θα µας πουν, θα µας δείξουν την εικόνα για να πάρουν οι υπό-
λοιποι θεσµοθετηµένοι φορείς τις αποφάσεις. 

Πρέπει να πω κάτι που αναφέρατε και για την περιοχή
«NATURA». Ναι, βεβαίως είναι σε περιοχή «NATURA», αλλά a pri-
ori; Δεν απαγορεύεται η δραστηριοποίηση κάποιων χρήσεων
εντός των περιοχών «NATURA». Αυτό είναι γνωστό. Όταν πηγαί-
νουµε µία βόλτα στο Σούνιο περνάµε µέσα από τον δρόµο. Ο
δρόµος έχει κατασκευαστεί σε περιοχή «NATURA». 

Άρα το ζήτηµα που εσείς θίγετε έχει να κάνει µε τις εντός της
περιοχής που είναι προστατευµένες έξτρα, παραπάνω και εκεί
χρειάζεται η µελέτη ειδικής οικολογικής αξιολόγησης. Εάν οι αρ-
µόδιες υπηρεσίες κρίνουν ότι δεν πρέπει να αδειοδοτηθεί ακόµα
και αν έχει πάρει την περιβαλλοντική µελέτη λόγω της µελέτης
της ειδικής αξιολόγησης -αν έχουν αµφιβολίες-, το έργο απορ-
ρίπτεται. 

Θα σας απαντήσω στη δευτερολογία µου για το πού βρισκό-
µαστε σήµερα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Αµυρά.
Τον λόγο έχει ο κ. Μπούµπας για τρία λεπτά για τη δευτερο-

λογία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ. 
Μεγαλύτερη επιστήµη, το επίσταµαι ανήκει στη φύση. 
Εκτός από δηµοσιογράφος είστε και νοµικός. Τα παραθυράκια

τα ξέρετε. Δεν υπάρχει εµπιστοσύνη στις αρµόδιες υπηρεσίες
και στους επαΐοντες γιατί αυτό δείχνει το παρελθόν. Έχουν γίνει
αµαρτίες και στη Ρουµανία στην Μπάγια Μάρε και οπουδήποτε
αλλού έχουν γίνει λατοµεία στην Ευρώπη. Κρανίου τόπος γίνεται. 

Η βιβλιογραφία τι λέει κύριε Υπουργέ µου; Αυτό το restoration
-πώς το λένε οι Άγγλοι;- είναι δύσκολο να επιτευχθεί ως ακατόρ-
θωτο. Θυµάµαι τη συνάδελφο µου την Άννα Αλευρά που έτρεχε
µε το θέµα αυτό από τις αρχές της δεκαετίας του ‘90. Κι εγώ
έκανα εκποµπές στην τηλεόραση και ερχόντουσαν άνθρωποι και
έλεγαν ότι η αποκατάσταση γίνεται κάτω από πολύ ειδικές συν-
θήκες. Είναι πάρα πολύ δύσκολο να γίνει αυτή η αποκατάσταση
και επανόρθωση του περιβάλλοντος, διότι αυτό είναι σαν τη
φωτιά που δεν σταµατάει ή αν θέλετε είναι καρκίνωµα που κά-
νουµε στο περιβάλλον και έχει µεταστάσεις. 

Οι κάτοικοι δεν διαµαρτύρονται γιατί έτσι τους κάπνισε. Το
νιώθουν, τους µιλάει το περιβάλλον διότι είναι και υδροφόρος
ορίζοντας, ο Κρουσοβίτης χείµαρρος, όπου αρδεύεται και
υδρεύεται η συγκεκριµένη περιοχή. Μπαίνει και µια άλλη παρά-
µετρος απέναντι στον Σφαγγώνα κάτω από τον βράχο της Κα-
τίγκας που είναι η περιοχή, διότι αυτοί που αποφάνθηκαν και τη
χαρακτήρισαν «NATURA» αυτό έγινε µετά από πολλές έρευνες
και µελέτες. 

Λένε, λοιπόν, οι ειδικοί και µπορούµε να το βρούµε εύκολα
µέσα από την επιστηµονική τους εργασία: Για να γίνει η αποκα-
τάσταση, πρέπει να γίνει µε ενδηµικά φυτά τα οποία συνάδουν
στο περιβάλλον, να δούµε τι διάβρωση έχει το περιβάλλον, την
αλλαγή σύστασης γεωλογικά του περιβάλλοντος και πρέπει αυτά
τα φυτά να είναι γηγενή. Το θέµα είναι, όµως, µετά την αλλοίωση
του τοπίου - προβληµατίζονται οι επιστήµονες- θα δεχθεί η υπό-
λοιπη περιοχή αυτά τα ενδηµικά αυτοφυή φυτά -λένε οι ειδικοί-,
καθώς θα έχει αλλάξει η σύσταση του εδάφους; Αν δείτε στην
Ιταλία, υπάρχει ένα πρόγραµµα που λέγεται Mezzogiorno. Γιατί
µετά τις πυρκαγιές δεν είναι µόνο το δάσος. Υπάρχουν γεωλο-
γικά φαινόµενα από τις πυρκαγιές, κατά τα οποία δηµιουργούν-
ται διαφορετικά συστατικά στο έδαφος και δεν µπορεί να
υπάρχει αειφόρος ανάπτυξη. Τα ξέρετε, κύριε Υπουργέ. Κάνατε
και πολλές εκποµπές. Έχετε δει όµορφα τοπία. 

Ακούστε τώρα. Τι θα γίνει, λοιπόν, µε τα φουρνέλα, µε κάτι
σύρµατα που θα µπούνε, µε κάτι εκρήξεις που θα γίνονται; Και
µάλιστα, έχουν πέσει και τα ντεσιµπέλ. Θεωρούν όριο ντεσιµπέλ
τα 40, που είναι η λειτουργία που λένε οι οικολογικές κινήσεις
και οι κάτοικοι -και δικαίως-, που είναι το όριο ενός οικιακού ψυ-
γείου. Γιατί τα ρίχνουν τα ντεσιµπέλ απέναντι στην ακοή του αν-
θρώπου; Δεν θα έχουµε ισχυρά ντεσιµπέλ µε τα φουρνέλα, τις
εκρήξεις και όλες αυτές τις εργασίες που θα γίνονται µε τα φορ-
τηγά µέσα στο δάσος; Θα γίνονται. Άρα, λοιπόν, θα διαταραχθεί
όλη η ισορροπία της ευρύτερης περιοχής. Συνάµα υπάρχει και
ο ιαµατικός τουρισµός πλησίον της ευρύτερης περιοχής για τον
υδροφόρο ορίζοντα και δεν ξέρουµε τις επιπτώσεις.

Πάµε στους ειδικούς. Τι γίνεται τώρα; Το έχω πει, γιατί έχω
υπηρετήσει στον δεύτερο βαθµό της αυτοδιοίκησης. Ό,τι δεν
µπορεί να περάσει από την αιρετή περιφέρεια -δεν είναι θέµα τω-
ρινό, είναι δοµηµένος έτσι ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ»- πάει στην αποκεν-
τρωµένη. Δηλαδή, αν ένα θέµα υψίστου, µείζονος σηµασίας δεν
µπορεί να περάσει κατά πλειοψηφία, έστω και αν δεν το θέλει ή
το θέλει ο περιφερειάρχης, παγώνει και αν δεν υπάρχει απόφαση
σε τρεις ως τέσσερις µήνες, πάει στην αποκεντρωµένη. Το κά-
νουµε διαφορετικά, δηλαδή, το κόλπο µε την αποκεντρωµένη. Η
αποκεντρωµένη είναι σε µια κατάσταση που δεν µπορεί, λέει, να
γνωµοδοτήσει, διότι θα γίνει η αποκατάσταση µε αυτοφυή ενδη-
µικά φυτά του περιβάλλοντος. Άρα, δεν συνάδουν µε αυτά που
λέει µέσα η µελέτη. 

Εγώ το πάω παραπάνω. Η βιβλιογραφία δείχνει ότι σε περιο-
χές που έχει αλλοιωθεί ο χαρακτήρας της γεωλογικά, περιβαλ-
λοντολογικά, οικολογικά, η ζηµιά είναι ανεπανόρθωτη. Οπότε
εγώ θα θυσιάσω µια περιοχή και θα έρθετε -όχι εσείς προσωπικά
και εσείς ως Υπουργός έχει την ευθύνη σας από την ευαίσθητη,
νευραλγική θέση την οποία κατέχετε- αντιµέτωποι µε πέντε
χωριά και έναν ολάκερο Νοµό Σερρών, τη γενέτειρα του ιδρυτή
της παράταξης που πρεσβεύετε ιδεολογικά;  Αυτό είναι το µέλ-
λον του Νοµού Σερρών µε τον υδροβιότοπο της λίµνης Κερκίνης
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µε τη Συνθήκη Ramsar, µε τη «NATURA», που την παραβιάζουµε;
Κάναµε τον ν.4685, αντιδράσαµε εµείς, διότι έτσι µπαίνετε µέσα
σε περιοχές «NATURA». Έτσι θα αναπτύξουµε τον οικοτουρισµό,
τα περιπατητικά µονοπάτια, το χιονοδροµικό του Λαϊλιά, το φα-
ράγγι του Αγγίτη, τα σπήλαια της Αλιστράτης, τον Τύµβο Καστά
στην Αµφίπολη, την παλαιοχριστιανική Αµφίπολη;

Ακούστε, κύριε Υπουργέ, αυτό το πόστο είναι διάλειµµα στη
ζωή µας. Ερχόµαστε και φεύγουµε. Ό,τι πει διά της ψήφου ο κυ-
ρίαρχος ελληνικός λαός. Γιατί πρέπει να είµαστε όχι αντιπρόσω-
ποι αλλά εκπρόσωποι αυτού του λαού. Έχει διαφορά. Αν
ξαναγυρίσετε στη δηµοσιογραφία και πάτε στην περιοχή για την
απαθανατίσετε, για να τη δείξετε και να πείτε: «Μένουµε  Ελ-
λάδα, µένουµε Σέρρες, µένουµε Λαϊλιά», τι θα δείξετε, κύριε
Υπουργέ, στην εκποµπή σας; Νταµάρι; Θα δείξετε νταµάρι, για
να βγάλουµε ραδιενεργό γρανίτη αξίας τριών εκατοµµυρίων
ευρώ απέναντι σε µια περιοχή που δεν υπολογίζεται µε χρήµα;
Γι’ αυτό λέω: Μην παίζουµε µε τη φωτιά, µην παίζουµε µε το σπίτι
µας, µην πέσουµε µε τον πλανήτη, µην το στερούµε από τα παι-
διά µας, ό,τι και να µας λέει η κάθε υπηρεσία δασών και προστα-
σίας δασών της αποκεντρωµένης περιφέρειας. 

Δείτε το µε ευαισθησία. Δεν αναφέροµαι προσωπικά σε εσάς.
Είστε δηµοσιογράφος, είστε νοµικός, είστε ευαίσθητος. Κάνατε
καλές εκποµπές. Μεταφέρετε το στους υπόλοιπους εκεί, τους
µέντορες, για να αλλάξει αυτή η κατάσταση, διότι το 1997 µε
ΦΕΚ 275 στις 7 Απριλίου ο µακαρίτης Φίλιππος Πετσάλνικος ως
Υπουργός Μακεδονίας - Θράκης την είχε χαρακτηρίσει – και
καλώς- ως περιοχή υψίστου φυσικού κάλλους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και κλείστε µε αυτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Μην το αµελείτε αυτό. Κάτι ήξερε ο Πετσάλνικος, κάτι ήξεραν

οι Υπουργοί.
Και δεν µπορεί ένας επιχειρηµατίας από το 1991, το 1997, το

1998, το 2007 όλο να το φέρνει τούµπα. Πείτε του, κύριε
Υπουργέ, ότι πάνω από όλα το ζητώ ως χάρη για τις επόµενες
γενεές και για τη µάνα γη των Σερρών, που από εκεί ήρθαµε και
εκεί θα επιστρέψουµε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Μπούµπα.
Κύριε Αµυρά, έχετε κι εσείς τρία λεπτά να απαντήσετε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητέ κύριε Μπούµπα, κατ’ αρχάς να έχω µια µικρή διευ-

κρίνιση: Ο ν.4014/2011 είναι ο νόµος που καθορίζει τις χωροθε-
τήσεις ιδιαίτερα τέτοιων δραστηριοτήτων. Σας το λέω απλά, γιατί
αναφερθήκατε στον ν.4685. 

Όµως, αγαπητέ κύριε Μπούµπα, µαζί σας συµφωνώ σε πάρα
πολλά από αυτά που είπατε για τον τρόπο που πρέπει να προ-
σεγγίζουµε τα θέµατα ολικά και µε βάθος χρόνου. Και σαφέ-
στατα, περαστικοί είµαστε όλοι από την πολιτική. Αυτό έλειπε.
Όποιος την έχει δει διαφορετικά τη θέση του στην πολιτική, τότε
δεν είµαι καθόλου σίγουρος ότι κάνει για την πολιτική. Στην πο-
λιτική πρέπει να µπαίνεις και να βγαίνεις, να κάνεις τη δουλειά
σου και να έρχεσαι πίσω να λες ότι «κάτι έκανα, κάτι άφησα, κάτι
πέτυχα σε συνέργεια, σε βοήθεια, σε συνεργασία µε τις τοπικές
κοινωνίες και τους συναδέλφους όλων των πτερύγων της Βου-
λής».

Τώρα πάµε να δούµε συγκεκριµένα για την αδειοδότηση. Αν
πάρει την άδεια. Θα το δούµε. Έχει υποβληθεί Μελέτη Περιβαλ-
λοντικών Επιπτώσεων για τη συγκεκριµένη δραστηριότητα εκµε-
τάλλευσης λατοµείου γρανίτη στη δηµοτική κοινότητα του
Αχλαδοχωρίου του Δήµου Σιντικής, στη θέση Χέρσο, όπως εί-
παµε. Φορέας δραστηριότητας ο κ. Ιωάννης Γερµενίδης. Η συγ-
κεκριµένη δραστηριότητα εµπίπτει εντός των ορίων της ζώνης
-µη σας πω τον κωδικό της «NATURA», δεν έχει τόση σηµασία-
στα όρη Βροντούς, στο Λαϊλιά τον υπέροχο, στα Σπήλαια των Ζε-
στών Νερών και καταρρακτών. Άρα ακριβώς επειδή πρόκειται
για ένα τοπίο εξαιρετικά σηµαντικό και για τους βιότοπους και
για τα οικοσυστήµατα και για τα δασικά συστήµατα, χρειάζεται
να υποβληθεί τεύχος Ειδικής Οικολογικής Αξιολόγησης. Εδώ ο
ν.4014/2011 που σας είπα. 

Μετά υπάρχουν κι άλλα βήµατα. Όµως πάµε να δούµε τις γνω-
µοδοτήσεις, γιατί οι γνωµοδοτήσεις παίζουν πάρα πολύ σηµαν-
τικό ρόλο, κύριε Πρόεδρε. Η µελέτη που σας είπα δεν έχει Ειδική
Οικολογική Αξιολόγηση, γιατί δεν έχει γίνει αυτή ακόµα. Η µελέτη
έχει κατατεθεί προς διαβούλευση και γνωµοδοτήσεις και οι πε-
ρισσότερες υπηρεσίες στις οποίες έχει διαβιβαστεί το τεύχος
της µελέτης δυστυχώς ακόµα δεν έχουν απαντήσει. Να ένα κακό
της δηµόσιας διοίκησης, που πλατειάζει, ξεχειλώνει τους χρό-
νους και δηµιουργεί, εν πάση περιπτώσει, κενά, χάσµατα στο τι
πρέπει να γίνεται, ώστε να υπάρχει και ασφάλεια δικαίου, να
ξέρει ο καθένας, είτε είναι επενδυτής είτε είναι κάτοικος, ποια
είναι η απόφαση και πώς θα τοποθετηθεί επ’ αυτής. 

Να δούµε πρώτα απ’ όλα τι γνωµοδότησε η Περιφέρεια Κεν-
τρικής Μακεδονίας και ιδιαίτερα η Επιτροπή Ανάπτυξης Καινο-
τοµίας και Αγροτικής Οικονοµίας. Στις 30 Αυγούστου
γνωµοδότησε αρνητικά. Η γνωµοδότηση είναι αρνητική. Έχει
ήδη αναρτηθεί στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ». 

Πάµε παρακάτω. Ο Φορέας Διαχείρισης Λίµνης Κερκίνης έχει
κάνει σηµαντικότατο έργο και τώρα µε την ενδυνάµωση όλων
των πρώην φορέων διαχείρισης προστατευόµενων περιοχών υπό
την οµπρέλα, υπό τη σκέπη του Οργανισµού για το Φυσικό Πε-
ριβάλλον και την Κλιµατική Αλλαγή, θα έχει να κάνει ακόµα πε-
ρισσότερα πράγµατα. Και µάλιστα, κάνω µια µικρή παρένθεση,
κύριε Πρόεδρε: µε δυνατότητα να αντλεί πόρους, να χρηµατο-
δοτείται βεβαίως και από το ΠΔΕ του Υπουργείου µας και να
παίρνει κι επιστηµονικά προγράµµατα. Σηµαντικότατο αυτό. Έχει
σηµασία. Ο Φορέας Διαχείρισης Λίµνης Κερκίνης εξέφρασε αρ-
νητική αξιολόγηση-γνωµοδότηση. Το κρατάµε κι αυτό. Σηµαν-
τικό.

Τέλος, το Δηµοτικό Συµβούλιο Σερρών οµόφωνα…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Και Σιδηροκάστρου, κύριε

Υπουργέ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Και Σιδηροκάστρου. Φαντάζοµαι, µε οµόφωνα ψηφί-
σµατα -δεν έχει σηµασία τόσο- γνωµοδότησαν αρνητικά. 

Αυτές τις ηµέρες το Υπουργείο Περιβάλλοντος και ιδιαίτερα
τη Διεύθυνση Διαχείρισης Φυσικού Περιβάλλοντος και Βιοποικι-
λότητας εξετάζει τις µελέτες και εντός των χρονικών ορίων του
νόµου θα γνωµοδοτήσει. Αυτό κατά την άποψή µου έχει βαρύ-
νουσα σηµασία γιατί έχουν την εµπειρία και εν πάση περιπτώσει
ξέρουν εκείνοι µε επιστηµονικό τρόπο και όχι µε απλό και ρηχό
τρόπο να εκτιµούν το βάθος του χρόνου που αναφέρατε και
εσείς, τι επιπτώσεις θα έχει, εάν δύνανται να µετριαστούν οι επι-
πτώσεις ή όχι σε ένα οικοσύστηµα από µία ανθρωπογενή δρα-
στηριότητα. 

Άρα όπως σας είπα και όπως βλέπετε, αγαπητοί συνάδελφοι,
η διαδικασία αδειοδότησης περνάει από αρκετά κανάλια. Εάν κά-
ποια µείνουν πίσω, εάν κάποια ξεχάσουν τον ρόλο τους, υπάρ-
χουν και κάποια άλλα που θα επαρκούν, για να ξέρουµε πώς
τοποθετείται κάθε επιστηµονικός φορέας, ο κάθε θεσµοθετηµέ-
νος φορέας. 

Από εκεί και πέρα οι τελικές αποφάσεις θα δείτε ότι θα είναι
τέτοιες που φαντάζοµαι θα συµφωνήσουµε όλοι κατά το ευρω-
παϊκό και το εθνικό δίκαιο ότι είναι απαραίτητες και οι αναγκαίες
για να διατηρήσουµε αυτά που είπατε, τα φυσικά οικοσυστήµατα
την υπεραξία της µάνας γης όπως πολύ εύστοχα αναφέρατε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε κι

εµείς, κύριε Αµυρά.
Μακάρι, ως Σερραίος το λέω αυτό και ως Έλληνας, γιατί πολ-

λές φορές οι «από κάτω» την κάνουν τη µεγάλη ζηµιά και είναι
εκτεθειµένος ο κάθε Υπουργός. 

Ευχαριστώ πολύ και τους δύο. 
Πάµε στην επόµενη που είναι η έκτη µε αριθµό 1039/13-9-2021

επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Δυτικού
Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Παναχαϊκό
όρος και Αιγιαλεία: Ανεµογεννήτριες εντός προστατευόµενων
περιοχών». 

Κύριε Αρσένη, και πάλι καλησπέρα. Έχετε δύο λεπτά για το
ξεκίνηµά σας.
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ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, θα απευθυνθώ σε εσάς, κύριε Πρόεδρε. Η τελευ-

ταία συζήτηση που είχαµε µε τον κ. Αµυρά ήταν πάλι ερώτηση
και αίτηση κατάθεσης εγγράφων που µετατράπηκε σε επίκαιρη
και για πρώτη φορά στην ιστορία του Κοινοβουλίου που δεν πα-
ραδόθηκαν τα δύο έγγραφα ως οφειλόταν από τον Υπουργό.
Είναι ο φάκελος για την τεχνική πρόταση και οικονοµική προ-
σφορά της «ΕΛΛΑΚΤΩΡ» για το έργο που κέρδισε να έχει κατα-
σκευή σε πρώτη φάση ο ΟΕΔΑ Δυτικής Αττικής και επίσης τα
συνοδευτικά έγγραφα της διυπουργικής ΣΔΙΤ που συνεδρίασε
στις 5 Νοεµβρίου 2020 και αποφάσισε την ένταξη δύο έργων δια-
χείρισης απορριµµάτων Περιφέρειας Αττικής όπως συµπράξεις
δηµόσιου ιδιωτικού τοµέα. 

Αυτά τα έγγραφα όφειλε ο κ. Αµυράς να τα φέρει στη Βουλή
και δεν τα έφερε ποτέ. Είναι η πρώτη φορά που γίνεται στα κοι-
νοβουλευτικά χρονικά και θα ήθελα και τη δικιά σας σύσταση
προς τον Υπουργό για να παραδοθούν τα έγγραφα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τα έγγραφα σήµερα µαζί σας;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Δεν τα έχω, αλλά αύριο κιόλας θα τα καταθέσω στις υπη-
ρεσίες.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Αυτό είναι επαρκές. 
Στην ερώτησή µας τώρα.
Η περιοχή του Παναχαϊκού Όρους και του Ερυµάνθου µε βάση

και της την Ελληνική Ορνιθολογική έχει καταγεγραµµένη φωλιά
σπάνιου χρυσαετού και µε βάση ακριβώς τις περιβαλλοντικές ορ-
γανώσεις είναι από τις πιο κραυγαλέες περιπτώσεις παράλογης
τοποθέτησης αιολικών εντός ειδικών ζωνών προστασίας. Έχουµε
ήδη ένα τεράστιο αιολικό πάρκο. Μέχρι στιγµής στο Παναχαϊκό
είχαµε το µεγαλύτερο αιολικό πάρκο της Ελλάδας το ξεπέρασε,
όµως, καινούργιο αιολικό µόλις πρόσφατα και επιπλέον θέλετε
να διπλασιάσετε τις ανεµογεννήτριες στην περιοχή πάνω από
εξήντα µία ακόµα ανεµογεννήτριες σε ζώνες που είναι διπλά εν-
ταγµένες στις περιοχές «NATURA». 

Να θυµίσω τις δηλώσεις του κ. Αµυρά ότι από το 2015 και εδώ
και έξι, εφτά χρόνια µιλάει για τις ΠΑΔ, έχει καταθέσει κοινοβου-
λευτικές ερωτήσεις και έχει καταθέσει κοινοβουλευτικές προτά-
σεις στις επιτροπές που συµµετείχε. Οι ΠΑΔ είναι η περιοχές
άνευ δρόµων. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε δηλώσει πολύ θετικός και ότι άµεσα δεν
χρειάζεται να σας το προτείνουµε εµείς, το µελετάτε για να το
προωθήσετε. Είναι αυτή η περιοχή µια περιοχή µια ΠΑΔ, σε
έκταση τεράστια, δεκαοκτώ σχεδόν τετραγωνικών χιλιοµέτρων
και όµως µε αυτές τις εγκρίσεις παραγωγής σε αιολικά, δεν θα
µείνει τίποτα από αυτήν την προστατευόµενη κατά τα άλλα πε-
ριοχή. 

Επίσης βρίσκεται τέσσερις απ’ όλες αυτές οι ανεµογεννήτριες
χωροθετούνται πάνω από το Λεόντιο, έναν από τους ελάχιστους
ορεινούς οικισµούς της Ελλάδας που είναι τόσο ζωντανοί.
Έχουµε έναν οικισµό κτηνοτρόφων - µελισσοκόµων µε είκοσι παι-
διά που πηγαίνουν στο δηµοτικό σχολείο, παράγουν οι άνθρωποι
δεκαπέντε χιλιάδες τόνους βιολογικού κατσικίσιου γάλακτος και
εκεί πέρα θα ανοίξουν µε τις αδειοδοτήσεις αυτές σαράντα πέντε
χιλιόµετρα νέων δρόµων σε δάση και χορτολιβαδικές εκτάσεις. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Και κλείνω. Επειδή ακριβώς είναι ξεκάθαρη η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή όταν µας καταδίκασε το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο για τις πε-
ριοχές «NATURA» στην ουσία µας απαγόρευσαν να
χωροθετούµε δραστηριότητες στις προστατευόµενες περιοχές
πριν γίνουν τα σχέδια διαχείρισης. Εκκρεµεί και µια νέα καταδίκη
µε αιτιολογηµένη γνώµη ήδη για τις αδειοδοτήσεις αιολικών στη
«NATURA». Πώς µετά από αυτήν την καταδίκη της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής έρχεται η ελληνική Κυβέρνηση και χωροθετεί δραστη-
ριότητες στις «NATURA» τέτοιες µεγάλης κλίµακας και επιπτώ-
σεων; Είναι ένα εύλογο ερώτηµα, νοµίζω, για όλους. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Στη δευτερολογία µου θέλω να σας πω ότι δεν υπάρχει καµµία
επικείµενη καταγγελία όπως αναφέρετε και στην ερώτησή σας
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής εναντίον της Ελλάδας για τη δέουσα
εκτίµηση. Θα το απαντήσω, όµως, στη δευτερολογία µου.

Λοιπόν, κατ’ αρχάς, να ξεκαθαρίσω ότι αυτό που λέτε κιόλας
στην επίκαιρη ερώτησή σας ότι υπάρχουν βεβαιώσεις παραγω-
γής από τη ΡΑΕ για κάποιες περιοχές µέσα σε διπλά ενταγµένες
περιοχές του δικτύου «NATURA» πραγµατικά δεν καταλαβαίνω
τι λέτε. Δεν υπάρχει διπλή ένταξη µιας περιοχής «NATURA». Μία
φορά γίνεται, άπαξ. Δεν γίνεται δύο φορές. Άρα δεν το καταλα-
βαίνω. Ίσως να είναι µία λάθος διατύπωση. 

Πάµε τώρα στα αιολικά πάρκα για το Παναχαϊκό όρος και εδώ
να το ξαναπώ και το έχουµε πει πολλές φορές ότι η βεβαίωση
παραγωγού από τη Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας είναι κάτι εντε-
λώς διαφορετικό από το να γίνει πραγµατικά ένα έργο. Δεν ση-
µαίνει επειδή πήρε κάποιος βεβαίωση παραγωγού από τη ΡΑΕ
ότι θα µπορέσει να φτάσει και µέχρι το τέλος. Και δεν σηµαίνει,
επίσης, ότι θα εγκριθεί και η περιβαλλοντική του αδειοδότηση.
Αυτά είναι ξεκάθαρα πράγµατα. Και επιπλέον στην πράξη έχει
αποδειχθεί ότι µόνο ένα πολύ µικρό ποσοστό των αδειών παρα-
γωγής της ΡΑΕ σε περιοχές «NATURA» να καταλήγουν σε έργα
εγκατάστασης αιολικών πάρκων. 

Επίσης, να σηµειωθεί ότι η ΡΑΕ ουδέποτε χορήγησε το τελευ-
ταίο διάστηµα νέα βεβαίωση παραγωγού στην ευρύτερη περιοχή
του Παναχαϊκού όρους. Μου κάνει εντύπωση που το λέτε. Αµέ-
σως απευθυνθήκαµε στη ΡΑΕ και στα στοιχεία της επίσης µέσα
από το διαδίκτυο µπορεί να βρει κάποιος, δεν υπάρχει τέτοια νέα
βεβαίωση παραγωγού. Όπως επίσης, κάναµε αµέσως έρευνα
στο αρχείο της Γενικής Γραµµατείας Χωρικού Σχεδιασµού και
Αστικού Περιβάλλοντος και προέκυψε ότι την παρούσα χρονική
στιγµή δεν έχει διαβιβαστεί καµµία περιβαλλοντική µελέτη σχε-
τική µε την εγκατάσταση αιολικών σταθµών της περιοχής του
Παναχαϊκού όρους και της Αιγιαλείας. 

Πάµε να δούµε τώρα τι συµβαίνει σήµερα στην πραγµατική ει-
κόνα. Εντός δικτύου «NATURA» -για την περιοχή πάντα µιλάµε-
µε επίσηµα στοιχεία της ΡΑΕ έχουν χορηγηθεί οκτώ άδειες πα-
ραγωγού για 184 MW, αλλά σε λειτουργία βρίσκονται και έχουν
φτάσει στο τέλος µόλις δύο έργα ισχύος 48 MW. Επίσης, τέσ-
σερα έργα ισχύος 102 MW έχουν έγκριση ΑΕΠΟ, ενώ δύο έργα
ισχύος 33 MW βρίσκονται στο αρχικό στάδιο αδειοδότησης. Δεν
ξέρω αν µιλάτε γι’ αυτά τελικά. 

Για τους υφιστάµενους αιολικούς σταθµούς που µιλάτε στο
Παναχαϊκό όρος αυτοί είναι ως γνωστόν κατασκευασµένοι από
το 2006 ως το 2009. Τότε όντως δεν είχε, δεν προβλεπόταν από
τη νοµοθεσία και δεν είχε εκπονηθεί ειδική οικολογική αξιολό-
γηση και δεν έχει γίνει και η δέουσα εκτίµηση όπως σήµερα προ-
βλέπεται µε το άρθρο 10 του ν.4014/2021. Κατά την διαδικασία
ανανέωσης ΑΕΠΟ θα πρέπει να υποβληθεί µελέτη ειδικής οικο-
λογικής αξιολόγησης στις υπηρεσίες, ώστε να διασφαλιστεί η οι-
κολογική ακεραιότητα της περιοχής. 

Αυτή είναι όλη η πραγµατική εικόνα. Να έχουµε πάντα στον
ορίζοντά µας ότι εντός των επόµενων µηνών τα σχέδια διαχείρι-
σης για το σύνολο των προστατευόµενων περιοχών «NATURA
2000» θα εγκριθούν και σε συνδυασµό µε την τροποποίηση της
ισχύουσας νοµοθεσίας για τη δέουσα εκτίµηση θα διασφαλιστεί
η συµβατότητα των νέων έργων αιολικών σταθµών παραγωγής
ηλεκτρικής ενέργειας µε τις οικολογικές απαιτήσεις «NATURA
2000».

Τα υπόλοιπα στη δευτερολογία µου.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Αρ-

σένη, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η διπλή ένταξη στη «NATURA» –είναι πολύ συ-

νηθισµένη κιόλας- αφορά όταν εντάσσεται κάποια περιοχή για
την ορνιθοπανίδα και κάποια περιοχή ταυτόχρονα για τη χλω-
ρίδα.

Όσον αφορά στη δέουσα εκτίµηση, βεβαίως, είµαστε στον
προθάλαµο του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου. Έχει σταλεί ήδη αι-
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τιολογηµένη γνώµη προς την ελληνική Κυβέρνηση. Σχεδόν ποτέ
οι αιτιολογηµένες γνώµες δεν αποφεύγουν το να καταλήγουν σε
καταγγελία. Ήταν θέµα διετίας να οδηγηθούµε στο Ευρωπαϊκό
Δικαστήριο και έχει περάσει πάνω από ενάµιση χρόνο από αυτή
τη διετία, οπότε θεωρείται τετελεσµένο ότι θα οδηγηθεί η ελλη-
νική κυβέρνηση στο δικαστήριο. Βέβαια δεν θα πληρώσουν κάτι
οι διάφορες εταιρείες των ΑΠΕ. Πάλι ο Έλληνας φορολογούµε-
νος θα πληρώσει. Η δε καταδίκη µας πρόσφατα, τον Δεκέµβριο
του 2020, για τη χωροθέτηση δραστηριοτήτων στις «NATURA»
χωρίς να έχει προηγηθεί διαχειριστική µελέτη, δηλαδή ποια είναι
η ζώνη απόλυτης προστασίας κ.ο.κ. αναµένεται να είναι δυσθε-
ώρητο το ύψος του προστίµου πάρα πολύ απλά γιατί η Ελλάδα
από εκεί και πέρα αντί να συµµορφωθεί συνεχίζει και χωροθετεί
δραστηριότητες. Αναµένεται να είναι πάνω από µισό δισεκατοµ-
µύριο ευρώ αρχικά το πρόστιµο και µε χρονική αύξηση ανάλογα
µε τη µη συµµόρφωση.

Όσο για τη ΡΑΕ, η ΡΑΕ δίνει άδειες παραγωγής κατά παρά-
βαση του χωροταξικού των ΑΠΕ, ένα χωροταξικό που η Κυβέρ-
νηση σας και εσείς προσωπικά έχετε πει τόσες φορές ότι είναι
ελλιπές και θα φέρετε ένα πιο αυστηρό. Είχε δεσµευτεί ο προ-
κάτοχό σας, ο κ. Οικονόµου, ότι τέλη του 2021 θα είναι έτοιµο.
Τώρα ακούγεται για τέλη του 2022 κ.ο.κ.. Και όµως η ΡΑΕ, επειδή
δεν έχετε ζώνες αποκλεισµού, συνεχίζει και αδειοδοτεί στις
ζώνες αποκλεισµού που κατ’ εσάς το χωροταξικό των ΑΠΕ, που
δεν είναι αρκετά αυστηρό, απαγορεύει. Αυτό το µη αυστηρό χω-
ροταξικό πλαίσιο απαγορεύει και η ΡΑΕ το παραβλέπει, ζώνες
αποκλεισµού, οι αποστάσεις από επαρχιακούς οδούς, παραδείγ-
µατα στην Εύβοια, θα περνάνε τα αυτοκίνητα κάτω από τους έλι-
κες µε κίνδυνο ατυχήµατος, οι αποστάσεις από οικισµούς, από
παραδοσιακούς οικισµούς, από αρχαιολογικούς χώρους για τη
φέρουσα ικανότητα και κάθε φορά θα ανακαλύπτουµε µια και-
νούργια παραβίαση. Είναι κατά συρροή αυτές οι παραβιάσεις
από τη ΡΑΕ.

Εδώ σας ζητάµε να σταµατήσετε αυτές τις διαδικασίες πάρα
πολύ απλά γιατί έχουµε διπλή «NATURA», έχουµε περιοχή χωρίς
δρόµους δεκαοκτώ τετραγωνικών χιλιοµέτρων, έχουµε έναν ζων-
τανό κτηνοτροφικό οικισµό και θα ανοιχτούν βασικά περίπου πε-
νήντα χιλιόµετρα δρόµου. Είναι τεράστια η αλλοίωση σε µια
περιοχή που η ορνιθολογική λέει ότι έχει απειλούµενο είδος πολύ
σηµαντικό. Αυτοί είναι αυτονόητοι λόγοι που αν περνούσε το
έργο από τη δέουσα εκτίµηση θα απορρίπτονταν.

Σας ζητάµε να σεβαστείτε την ευρωπαϊκή νοµοθεσία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς πάλι δεν καταλαβαίνω τι θα πει διπλή «NATURA».

Υπάρχει και τριπλή και τετραπλή; Τι εννοείτε; Μια φορά µια πε-
ριοχή µπορεί να ενταχθεί και απολαµβάνει ανάλογα µε τη σηµα-
σία την οικολογική, την περιβαλλοντική παραπάνω προστασία.
Υποθέτω ότι αναφέρεστε σε αυτό, στους οικοτόπους προτεραι-
ότητας. Δεν υπάρχει διπλή «NATURA», ούτε επίσης υπάρχει κα-
ταγγελία όπως λέτε εσείς της Ευρωπαϊκής Επιτροπής εναντίον
της χώρας στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο για απουσία δέουσας
εκτίµησης. Δεν υπάρχει αυτό που λέτε. Μην εύχεστε να συµβαί-
νει. Δεν συµφέρει πρώτα απ’ όλα και δεν χρειάζεται να βγαίνετε
µέσα στο Κοινοβούλιο και να λέτε ότι η χώρα θα καθίσει σίγουρα
στο σκαµνί από το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο για περιβαλλοντικά ζη-
τήµατα. Είναι δυνατόν µέσα στη Βουλή να λέτε ότι σίγουρα είναι
θέµα χρόνου ότι θα καταδικαστούµε; Πρώτα από όλα δεν υπάρ-
χει καταγγελία για τη δέουσα εκτίµηση. Υπάρχει προειδοποιητική
επιστολή, το λεγόµενο «EU Pilot», που είναι η έναρξη µιας διαδι-
κασίας και αναφέρεται η συγκεκριµένη στην εφαρµογή γενικό-
τερα της περιβαλλοντικής νοµοθεσίας και όχι ειδικότερα και
συγκεκριµένα για τα αιολικά. Άρα, πρέπει να τα λάβετε υπ’ όψιν
αυτά τα στοιχεία που σας λέω.

Δεν υπάρχει καταδικαστική απόφαση του ευρωπαϊκού δικα-
στηρίου. Πού την είδατε αυτήν την καταδικαστική απόφαση; Κα-
ταθέστε την παρακαλώ στα Πρακτικά. Δεν πρέπει να λέµε µέσα
στο Κοινοβούλιο ότι η χώρα καταδικάστηκε ή ότι η χώρα σίγουρα
θα καταδικαστεί, µπερδεύοντας τις διαδικασίες οι οποίες ορίζον-

ται από την Ευρωπαϊκή Ένωση, τις ακολουθούµε όλα τα µέλη και
γι’ αυτό άλλωστε δώσαµε και την απάντηση στην προειδοποι-
ητική επιστολή της Επιτροπής την οποία η Επιτροπή µελετάει και
περιµένουµε την ανταπόκρισή της.

Επίσης, λέω ξανά ότι το ειδικό χωροταξικό πλαίσιο -στο οποίο
αναφερθήκατε και εσείς και ότι είναι αυστηρό- πολύ καλά κάνει
και είναι αυστηρό. Λέτε ότι δεν µπορεί η ΡΑΕ να καταπατά αυ-
τούς τους θεσµικούς τρόπους προστασίας του περιβάλλοντος.
Δεν καταπατάει τίποτα. Η ΡΑΕ δίνει τη βεβαίωση παραγωγού,
αλλά δεν σηµαίνει αυτό ότι το έργο θα αδειοδοτηθεί και θα κα-
τασκευαστεί. Το είπα και πριν απαντώντας στον κ. Μπούµπα λέ-
γοντας ότι ένα πολύ µικρό ποσοστό των βεβαιώσεων παραγωγού
που δίνονται από τη ΡΑΕ καταλήγει σε θεσµοθέτηση, χωροθέ-
τηση και αδειοδότηση του έργου.

Όσον αφορά κάτι που ενδεχοµένως σ’ αυτό αναφέρεστε
εσείς, το ειδικό χωροταξικό, λοιπόν, στο άρθρο 6 στην παρά-
γραφο 1 λέει κάτι πάρα πολύ σηµαντικό, ότι αποκλείεται η χω-
ροθέτηση αιολικών εγκαταστάσεων εντός µεταξύ άλλων των
οικοτόπων προτεραιότητας περιοχών της επικράτειας που έχουν
ενταχθεί ως τόποι κοινοτικής σηµασίας στο δίκτυο «ΦΥΣΗ 2000».
Ίσως αυτό να εννοείτε όταν λέτε διπλή «NATURA». επίσης, για
να προχωρήσει η περιβαλλοντική αδειοδότηση σε τέτοιου είδους
έργα τέτοιων περιοχών θα πρέπει να διενεργείται περιβαλλοντική
αδειοδότηση µε βάση τις σχετικές πρόνοιες των ειδικότερων
προεδρικών διαταγµάτων και υπουργικών αποφάσεων.

Όλοι ξέρουµε ότι σε περιοχές «NATURA» όπου υπάρχουν προ-
εδρικά διατάγµατα, όπου υπάρχουν υπουργικές αποφάσεις, εκεί
είναι σχεδόν αδύνατον να αναπτυχθούν δραστηριότητες σαν κι
αυτές. Αυτό είναι σίγουρο ότι δεν µπορούν να αναπτυχθούν.
Αλλά και άλλες δραστηριότητες, σαν κι αυτές που αναφέρατε
εσείς, κύριε Μπούµπα, πριν και διαρκώς απευθύνοµαι στον κ.
Μπούµπα, γιατί έχουν µια συνάφεια τα θέµατα, κοινές ή
«NATURA», διαφορετικές ή ανθρωπογενείς δραστηριότητες που
ενδεχοµένως κάποιοι θέλουν να τις δουν να πραγµατοποιούνται,
αλλά µπορεί η δηµόσια διοίκηση µε βάση την επιστηµονική της
θεώρηση να τις κρίνει ως µη κατάλληλες και να τις απορρίψει.
Άρα, εκεί βρισκόµαστε και στο θέµα αυτό.

Ξαναλέω ότι είναι πάρα πολύ σηµαντικό και φαντάζοµαι ότι
από του χρόνου τέτοιον καιρό δεν θα έχουµε να συζητάµε στη
Βουλή για τέτοιου είδους θέµατα, για την προστασία των
«NATURA» διότι θα έχουν εκδοθεί επιτέλους οι ειδικές περιβαλ-
λοντικές µελέτες που θα µας οδηγήσουν στα προεδρικά διατάγ-
µατα που θα τεθούν όροι προστασίας, µε ενδιάµεση, βεβαίως,
πολύ σηµαντική τη διαδικασία της διαβούλευσης µε τους επιστη-
µονικούς φορείς, µε τις τοπικές κοινότητες, µε τους µεµονωµέ-
νους πολίτες. Έτσι, λοιπόν, κάτι που αυτή η χώρα δεν είχε
αποκτήσει ποτέ σχεδόν, παρά µόνο αποσπασµατικά, δηλαδή ένα
ενιαίο σύστηµα θεώρησης και προστασίας και ανάδειξης των
προστατευόµενων περιοχών «NATURA», που ειρήσθω εν πα-
ρόδω φτάνουν περίπου στο ένα τρίτο της χωρικής επικράτειας,
θα ξέρουµε πλέον πώς θα κινηθούµε, ποιες είναι οι δεσµεύσεις,
ποιες είναι οι απαγορεύσεις, ποια είναι τα επιτρεπτά όρια και
ποια όχι.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε πάρα πολύ.
Συνεχίζουµε τώρα µε την τρίτη µε αριθµό 1043/13-9-2021 επί-

καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β3’ Νότιου Τοµέα
Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστου Κα-
τσώτη προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων,
µε θέµα: «Να διασφαλιστούν οι θέσεις εργασίας και τα δικαιώ-
µατα των εργαζοµένων στα ξενοδοχεία του οµίλου Κυπριώτη
στην Κω».

Κύριε Κατσώτη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, ένας από τους µεγαλύτερους ξενοδοχειακούς

οµίλους του νησιού της Κω µε πέντε ξενοδοχεία, χίλια πεντακόσια
είκοσι δύο δωµάτια και τέσσερις χιλιάδες συνεδριακές θέσεις ανα-
κοίνωσε -και υλοποίησε βέβαια- τη µη λειτουργία το 2021, σε ζώνη
για την οποία σύµφωνα µε στοιχεία του ΣΕΤΕ ξεπέρασε κάθε
προσδοκία τους και σε κάποιες περιοχές ξεπέρασε ακόµη και τα
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νούµερα του 2019. Αυτή, λοιπόν, την περίοδο επτακόσιοι εργαζό-
µενοι και σειρά µικροεπαγγελµατιών, που εξαρτούσαν τη δραστη-
ριότητά τους από τη λειτουργία του, έµειναν ξεκρέµαστοι. 

Τα προηγούµενα χρόνια ο όµιλος Κυπριώτη γιγαντώθηκε,
κύριε Υπουργέ. Στηρίχθηκε σε κρατικό χρήµα και εφάρµοσε, βε-
βαίως, όλο το αντεργατικό πλαίσιο που διαχρονικά οι κυβερνή-
σεις δηµιουργούσαν. Και σ’ αυτό το πλαίσιο που τώρα εσείς
δηµιουργήσατε ποντάρει για να απαλλαγεί από τα δικαιώµατα
των εργαζοµένων. Οι εργαζόµενοι, που µε τον ιδρώτα τους στή-
ριξαν όλα τα χρόνια τη λειτουργία του, καλούνται να πληρώσουν
την εξέλιξη µε τα τραπεζικά δάνεια και την εξαγορά τους, µένον-
τας άνεργοι, χωρίς εισόδηµα και ασφάλιση. Η διεύθυνση του οµί-
λου δεν δίνει καµµία, επί της ουσίας, απάντηση για το τι θα γίνει
µε τους εργαζόµενους ενισχύοντας την ανασφάλεια και τα αδιέ-
ξοδα των εργαζοµένων που για µια ακόµα χρονιά όχι µόνο δεν
θα δουλέψουν, αλλά βρίσκονται µπροστά στον κίνδυνο µόνιµης
απώλειας της εργασίας και του εισοδήµατός τους. 

Έχετε ευθύνη ως Κυβέρνηση γιατί ενώ ήταν σε γνώση σας οι
συνδυασµοί του οµίλου και η στάση του οµίλου απέναντι στους
εργαζόµενους, δυστυχώς, µε τη στάση σας ενισχύετε τον όµιλο
να υλοποιήσει αυτά τα σχέδια. 

Ρωτάµε, λοιπόν, τι µέτρα θα πάρετε για να διασφαλίσετε τις
θέσεις εργασίας και τα δικαιώµατα των εργαζοµένων. Αν προτί-
θεστε να πάρετε µέτρα για την οικονοµική στήριξη των εργαζο-
µένων, αν θα δοθεί έκτακτο βοήθηµα για όλη αυτή την περίοδο
που ήταν χωρίς εισόδηµα και δηµιούργησαν υποχρεώσεις προ-
φανώς, αν θα επιδοτηθούν οι εργαζόµενοι µε το επίδοµα ανερ-
γίας για όσο διάστηµα παραµείνουν άνεργοι µέχρι να δούµε τι
θα γίνει µε τα ξενοδοχεία. Πώς τοποθετείστε στο αίτηµα των ερ-
γαζοµένων για πάγωµα των δανείων τους και των οφειλών τους
προς το δηµόσιο, αλλά και στο αίτηµα να µη γίνεται καµµία δια-
κοπή του ρεύµατος, του νερού και του τηλεφώνου σε κάθε σπίτι
αυτών των εργαζοµένων;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµε κύριε Κατσώτη, καθ’ όλη τη διάρκεια της υγειονοµι-

κής περιπέτειας που περνάµε, το ξέρετε πολύ καλά –όσο κι αν
δεν το παραδέχεστε δηµοσίως- ότι η Κυβέρνηση έχει στηρίξει
τους εργαζόµενους και ιδιαίτερα αυτούς που πλήττονται περισ-
σότερο, όπως είναι οι εργαζόµενοι στον τουριστικό κλάδο. 

Αναλυτικότερα, αφού σας θυµίσω ότι η Κυβέρνηση έχει δια-
θέσει ή σχεδιάζει να διαθέσει συνολικά πάνω από 41 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ για τη στήριξη της οικονοµίας, επιτρέψτε µου να
αναφερθώ επιγραµµατικά στις επί µέρους πολιτικές που υιοθε-
τήθηκαν πρόσφατα στον τοµέα της απασχόλησης. 

Το πρώτο µέτρο είναι η χορήγηση αποζηµίωσης ειδικού σκο-
πού σε εποχικά εργαζόµενους µε δικαίωµα υποχρεωτικής επα-
ναπρόσληψης για τους µήνες Μάιο και Ιούνιο 2021. 

Το δεύτερο µέτρο είναι η αναστολή των συµβάσεων εργασίας
εργαζοµένων σε επιχειρήσεις του κλάδου του τουρισµού-επισιτι-
σµού και χορήγηση αποζηµίωσης ειδικού σκοπού στους εργαζό-
µενους των οποίων οι συµβάσεις εργασίας τέθηκαν σε αναστολή. 

Το τρίτο µέτρο είναι η ένταξη εργαζοµένων στους κλάδους
τουρισµού- επισιτισµού στο ανοιχτό πρόγραµµα εκατό χιλιάδων
νέων επιδοτούµενων θέσεων εργασίας. Μάλιστα, όπως έχει ήδη
ανακοινωθεί, το πρόγραµµα αυτό θα επεκταθεί για άλλες πε-
νήντα χιλιάδες θέσεις εργασίας. 

Το τέταρτο µέτρο είναι η υλοποίηση του προγράµµατος στή-
ριξης συνεργασίας, στο οποίο µάλιστα έχει ήδη χορηγηθεί πα-
ράταση µέχρι το τέλος του χρόνου. Στόχος του προγράµµατος
είναι η παροχή στήριξης µε τη µορφή βραχυχρόνιας οικονοµικής
ενίσχυσης στους εργαζόµενους του ιδιωτικού τοµέα ώστε να δια-
τηρηθούν οι θέσεις εργασίας πλήρους απασχόλησης. Δηλαδή,
η προσπάθεια που καταβάλλεται από την Κυβέρνηση στο κοµ-
µάτι της στήριξης της εργασίας είναι συστηµική και συνεχής. 

Αναφορικά µε τη συγκεκριµένη επιχείρηση για την οποία µε
ρωτάτε, σύµφωνα µε τα τηρούµενα στοιχεία του αρµόδιου τµή-
µατος επιθεώρησης εργασιακών σχέσεων Κω - Καλύµνου του

ΣΕΠΕ ενηµερωθήκαµε ότι στις 9 Ιουλίου του 2021 συζητήθηκε
εργατική διαφορά µετά από αίτηση του εργατικού κέντρου βο-
ρείου συγκροτήµατος Δωδεκανήσου µε θέµα: πρώτον, την επα-
ναπρόσληψη του συνόλου του προσωπικού για την περίοδο 2021
και δεύτερον, την άρνηση διαβούλευσης της επιχείρησης µε τα
συνδικαλιστικά όργανα των εργαζοµένων. Στη συζήτηση αυτή ο
εκπρόσωπος του οµίλου ανακοίνωσε την πρόθεση της επιχείρη-
σης να µην λειτουργήσει για τη σεζόν του 2021.

Ως προς το θέµα της άρνησης διαβούλευσης ο εργοδότης
ισχυρίστηκε ότι έχει έρθει κατ’ επανάληψη σε επαφή µε το ερ-
γατικό κέντρο του βορείου συγκροτήµατος Δωδεκανήσου. Οι ερ-
γαζόµενοι από την πλευρά τους υποστήριξαν ότι η απόφαση για
τη µη επαναλειτουργία των ξενοδοχειακών µονάδων του οµίλου
σχετίζεται µε τα οικονοµικά συµφέροντα των ιδιοκτητών και στη
συνέχεια αιτήθηκαν την επαναπρόσληψή τους. Μετά την άκαρπη
αυτή προσπάθεια για την επίλυση του προβλήµατος το σωµατείο
ξενοδοχοϋπαλλήλων και σερβιτόρων Κω κατέθεσε αίτηση συµ-
φιλίωσης προς τον οργανισµό µεσολάβησης και διαιτησίας. 

Ο συµφιλιωτής ανέλαβε τα καθήκοντά του στις αρχές Αυγού-
στου και µετά από δήλωση µη διαθεσιµότητας για κοινή συνάν-
τηση εντός του µηνός Αυγούστου από την εργοδοτική πλευρά
τα δύο µέρη κλήθηκαν σε κοινή συνάντηση στις 7 Ιουλίου του
2021. Ωστόσο ο συµφιλιωτής προκειµένου να µπορέσει να δια-
µορφώσει πληρέστερα το πρακτικό συµφιλίωσης ζήτησε τόσο
από τους εργαζόµενους όσο και από τον εργοδότη να καταθέ-
σουν υποµνήµατα µε τις θέσεις τους µέχρι τις 15 Ιουλίου 2021.
Σ’ αυτό ακριβώς το σηµείο βρισκόµαστε σήµερα, κύριε Κατσώτη.
Δηλαδή, η συµφιλιωτική διαδικασία βρίσκεται σε πλήρη εξέλιξη. 

Σας ευχαριστώ και θα επανέλθω και στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-

νάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν µας φωτίσατε. 
Μιλάµε για ένα συγκεκριµένο θέµα και όχι για το πρόγραµµα

στήριξης των εργαζοµένων στον τουρισµό. Γι’ αυτό το πρό-
γραµµα έχουµε συζητήσει αρκετές φορές. Ήταν πολύ πίσω από
τις ανάγκες των εργαζοµένων. Δεν κάλυψε τα αιτήµατα αυτά που
είχαν για διασφάλιση του εισοδήµατος τους, για εξασφάλιση των
εργασιακών και ασφαλιστικών τους δικαιωµάτων. 

Εσείς, βέβαια, ισχυρίζεστε ότι τα προγράµµατα αυτά, το «ΣΥΝ-
ΕΡΓΑΣΙΑ» και «ΑΝΑΣΤΟΛΗ», κάλυψαν τις ανάγκες των εργαζο-
µένων κάτι που βέβαια είναι σε αντίθετη πλευρά. Κάλυψε τις
ανάγκες των εργοδοτών. Τους απάλλαξε από τον µισθό που θα
κατέβαλλαν στους εργαζοµένους, τους απάλλαξε από εργοδο-
τικές εισφορές. Ουσιαστικά, διασφάλισε τα κέρδη τους και δεν
δαπάνησαν χρήµατα για να καλύψουν τις ανάγκες και τις υπο-
χρεώσεις τους απέναντι στους εργαζόµενους. 

Αλήθεια, ποιος κλείνει και πότε τις επιχειρήσεις; Οι εργαζόµε-
νοι και του Κυπριώτη όπως και χιλιάδων επιχειρήσεων που έζη-
σαν περιόδους µεγάλης κερδοφορίας των επιχειρήσεων, ζουν
τώρα και την περίοδο των επιλογών των επιχειρηµατικών οµίλων
για το κλείσιµό τους, προκειµένου πάλι να διασφαλίσουν τα
κέρδη τους και να κάνουν µε τις επιλογές τους πιο κερδοφόρες
τις επιχειρήσεις. 

Ο όµιλος Κυπριώτη, ο τουριστικός όµιλος όπως και αρκετοί
άλλοι επιχειρηµατικοί όµιλοι στον κερδοφόρο κλάδο του τουρι-
σµού έχουν χρόνια τώρα την αµέριστη στήριξη των κυβερνή-
σεων, κύριε Υπουργέ. Όχι µόνο τη δική σας, αλλά και του
ΣΥΡΙΖΑ, του ΠΑΣΟΚ και όλων των κυβερνήσεων που πέρασαν µε
χρηµατοδοτήσεις, προνόµια, φοροαπαλλαγές, εισφοροαπαλλα-
γές, διευκολύνσεις στις χρήσεις γης, µε αλλαγές, δηλαδή, των
χρήσεων γης και πάµφθηνη εργατική δύναµη που διασφάλισαν
µέσα από το νοµοθετικό σας πλαίσιο, βέβαια εντείνοντας την εκ-
µετάλλευση: δεκαέξι µορφές εργασίας, δεκάωρα, συλλογικές
συµβάσεις οι οποίες δεν υλοποιούνται κ.λπ.. 

Οι επτακόσιοι εργαζόµενοι, που ίσως αντιστοιχούν σε επτακό-
σιες οικογένειες, βρέθηκαν χωρίς δουλειά µε µέλλον αβέβαιο και
µε δικαιώµατα στον αέρα. Αλήθεια, για την Κυβέρνηση, πού αρ-
χίζει και πού σταµατά η εργοδοτική ευθύνη απέναντι στους ερ-
γαζόµενους; Πού αρχίζει και πού σταµατά η κυβερνητική ευθύνη
απέναντι στους εργαζόµενους; Ποια θέση παίρνετε για την κα-
τάσταση που οδηγούνται από τις επιλογές των οµίλων; Ποια είναι
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η αντιµετώπιση τέτοιων περιπτώσεων όπως του οµίλου Κυπριώτη
από τις κυβερνήσεις; Γιατί, ενώ παλιότερα το εργατικό κίνηµα
είχε κατακτήσει τη διαδοχή των εργαζοµένων στον επόµενο ερ-
γοδότη -και αυτό γινόταν κάτω από τον αγώνα τους, βέβαια- σή-
µερα δεν είναι περιοριστικό, όπως ισχυρίζεστε ως Κυβέρνηση;
Σήµερα που ο πλούτος που παράγεται είναι αµύθητος οι µισθοί
είναι χαµηλότεροι. Τα όποια εργασιακά και ασφαλιστικά δικαιώ-
µατα θεωρούνται εµπόδιο στην καπιταλιστική ανάπτυξη. Ποιος
ορίζει τι είναι ρεαλιστικό και τι όχι; Ποια είναι τα κριτήρια και
ποιος τα θέτει; Δεν θέλουµε, βέβαια, κι ούτε ζητάµε να στηριχτεί
ο ένας ή ο άλλος επιχειρηµατίας, γιατί και ο ένας και ο άλλος λει-
τουργούν µε τους ίδιους όρους, την όλο και µεγαλύτερη εκµε-
τάλλευση των εργαζοµένων για µεγαλύτερη κερδοφορία. 

Αυτό που απαιτούν οι εργαζόµενοι είναι η διασφάλιση των θέ-
σεων εργασίας, γιατί τα ξενοδοχεία, κύριε Υπουργέ, θα συνεχί-
σουν να είναι ξενοδοχεία. Δεν θα γίνουν νοσοκοµεία. Δεν θα
γίνουν βιοµηχανία. Άρα, λοιπόν, η διασφάλισή τους, η διαδοχή
των εργαζοµένων στον νέο εργοδότη πρέπει να διασφαλιστεί
από την Κυβέρνηση. Έχετε ευθύνες ο όποιος νέος εργοδότης
να υποχρεωθεί να απασχολήσει τους ίδιους εργαζόµενους µε το
σύνολο των δικαιωµάτων τους. 

Η διασφάλιση των αποζηµιώσεων για τους εργαζόµενους είναι
υποχρέωση της Κυβέρνησης. Στον όµιλο Κυπριώτη υπάρχουν
εργαζόµενοι µε πολλά χρόνια εργασίας. Τι λέτε; Πρέπει να χα-
θούν οι αποζηµιώσεις τους; Αυτό λέτε, κύριε Υπουργέ, όταν λέµε
να διασφαλιστούν τα δικαιώµατά τους; Θα στηριχθούν οι εργα-
ζόµενοι; Με ποιον τρόπο; Θα ληφθεί µέριµνα για στήριξη του ει-
σοδήµατός τους µέχρι το επίδοµα; 

Πρέπει να µας απαντήσετε γι’ αυτούς τους επτακόσιους ερ-
γαζόµενους, για να αντιµετωπίσουν τις υποχρεώσεις που γεννή-
θηκαν όλο το διάστηµα που δεν δούλεψαν. Θα επιδοτηθούν για
όσο διάστηµα θα είναι άνεργοι, µέχρι να προκύψει η διαδοχή,
που θα αγωνιστούν βέβαια γι’ αυτή; 

Τι λέει η Κυβέρνηση για τα δάνεια αυτών των εργαζοµένων οι
οποίοι δεν µπορούν να πληρώσουν τις δόσεις τους; Θα παγώ-
σουν µε ρύθµιση που πρέπει να κάνετε; Τι λέει για τις οφειλές
προς το δηµόσιο που και αυτές δεν µπορούν να καταβληθούν;
Θα διασφαλίσει γι’ αυτούς τους εργαζόµενους ότι δεν θα κοπεί
το ρεύµα, το νερό, η επικοινωνία;

Κύριε Υπουργέ, οι εργαζόµενοι θέλουν καθαρές απαντήσεις.
Θα τις δώσετε; Εµείς λέµε ότι δεν θα τις δώσετε. Γιατί και στην
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, όπως και στις προηγούµε-
νες, είστε πολύ απλόχεροι προς τους επιχειρηµατικούς οµίλους
και πολλοί τσιγκούνηδες, αντίστοιχα, για τους εργαζόµενους,
πολύ επιεικείς προς τους εργοδότες, τους συγχωρείτε κάθε πα-
ρανοµία και παραβίαση και αδίστακτοι απέναντι στους εργαζό-
µενους κι αυτό αποπνέουν οι αντεργατικοί νόµοι και ιδιαίτερα ο
δικός σας νόµος, ο νόµος Χατζηδάκη - Τσακλόγλου, ο νόµος της
Νέας Δηµοκρατίας για το εργασιακό που καταργεί το οκτάωρο
και τα υπόλοιπα. 

Οι εργαζόµενοι έναν δρόµο έχουν, να οργανωθούν στα συνδι-
κάτα τους, να συµµετέχουν ενεργά, δραστήρια, να εκλέγουν δι-
οικήσεις ασυµβίβαστες, ανυποχώρητες στα εργοδοτικά
συµφέροντα και τις επιλογές, να οργανώνουν τον αγώνα για τις
σύγχρονες ανάγκες των εργαζοµένων, να συγκρούονται µε τις
κυβερνήσεις που υπηρετούν τις ανάγκες των εργοδοτών, τσακί-
ζοντας τις ζωές των εργατών. 

Αυτός ο δρόµος απαιτεί να γυρίσουν την πλάτη στα κόµµατα
του κεφαλαίου και µε αφοβία να σταθούν απέναντι στην κρατική
και την εργοδοτική τροµοκρατία. Χωρίς τον εργάτη γρανάζι δεν
γυρνά, κύριε Υπουργέ και µπορεί και χωρίς αφεντικά. Αυτό πρέ-
πει να το κάνουν πράξη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κύριος Υφυπουργός.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Κατσώτη, προφανώς και δεν συµπίπτουν οι απόψεις µας
σχετικά µε τον τρόπο λειτουργίας της οικονοµίας και τον ρόλο
του κράτους σε αυτή, αλλά φυσικά αυτό δεν αποτελεί λόγο διάρ-
ρηξης διαλόγου, ειδικά σε κοινοβουλευτικό επίπεδο. 

Κατά την άποψή µας, το Υπουργείο Εργασίας δεν µπορεί και

δεν πρέπει να υπαγορεύει στους εργοδότες αν θα κρατήσουν
ανοικτές ή κλειστές τις επιχειρήσεις τους. Αυτό που οφείλει να
κάνει είναι να µεριµνά για την τήρηση της αρχής της νοµιµότη-
τας, να διενεργεί συνεχείς ελέγχους ώστε να διαπιστώνει ότι δεν
παραβιάζεται η εργατική και η ασφαλιστική νοµοθεσία, διασφα-
λίζοντας µε τον τρόπο αυτό τα δικαιώµατα των εργαζοµένων. 

Τα δικαιώµατα, όµως, αυτά, κύριε Κατσώτη, δεν µπορεί να
είναι εξατοµικευµένα, ανάλογα µε το ιστορικό της κάθε υπόθε-
σης. Η τήρηση της νοµοθεσίας είναι πάγια και οριζόντια. Οι λε-
πτοµέρειες κάθε υπόθεσης, φυσικά, παίζουν ρόλο και γι’ αυτό
εξετάζονται κάθε φορά από τα αρµόδια όργανα είτε διοικητικά
είναι αυτά είτε δικαστικά. Και σε ακριβώς αυτό το σηµείο βρίσκε-
ται αυτή τη στιγµή η συγκεκριµένη υπόθεση. 

Εν αναµονή της συµφιλιωτική διαδικασίας που διεξάγεται στον
ΟΜΕΔ, επιτρέψτε µου να υπενθυµίσω τις προϋποθέσεις ένταξης
στο Ταµείο Ανεργίας για τους ξενοδοχοϋπαλλήλους, γιατί αυτό
ήταν ένα σηµείο στο οποίο αναφέρεστε κι εσείς στην ερώτησή
σας. 

Προφανώς τα έκτακτα µέτρα στήριξης που ανέφερα στην
πρωτολογία µου δεν ισχύουν πλέον, εκτός των εξαιρετικών πε-
ριπτώσεων περιορισµού της οικονοµικής δραστηριότητας µε
κρατική εντολή, εφόσον η οικονοµία έχει πλέον ανοίξει. 

Ο νόµος, λοιπόν, προβλέπει ότι η τακτική επιδότηση ανεργίας
χορηγείται στους ασφαλισµένους του τουριστικού-επισιτιστικού
κλάδου και στους λοιπούς εποχικούς υπό την βασική προϋπό-
θεση, µεταξύ άλλων, της πραγµατοποίησης εκατό ηµερών εργα-
σίας στην ασφάλιση του κλάδου ανεργίας του ΟΑΕΔ το
τελευταίο δωδεκάµηνο που προηγείται της λύσης της εργασια-
κής σχέσης ή, εφόσον πρόκειται για ανέργους που επιδοτούνται
για πρώτη φορά, της πραγµατοποίησης διακοσίων τουλάχιστον
ηµερών εργασίας. 

Επιπλέον, θα ήθελα να σηµειώσω, σε σχέση µε το προσωπικό
που απασχολείται σε καθεστώς υποχρεωτικής επαναπρόσληψης,
ότι το δικαίωµα αυτό του εργαζόµενου ασκείται µε την προφανή
προϋπόθεση της επαναλειτουργίας της ξενοδοχειακής µονάδας
και µάλιστα, µε συγκεκριµένα ποσοστά πληρότητας.

Θέλω να πω, κύριε Κατσώτη, ότι για όλες αυτές τις περιπτώ-
σεις προβλέπονται συγκεκριµένες ενέργειες από τον νόµο. Η
διαπίστωση τυχόν εργοδοτικών αυθαιρεσιών δεν µπορεί να κρι-
θεί και δεν πρέπει να κρίνεται ούτε από εµένα ούτε από εσάς
ούτε από οποιονδήποτε άλλο µέσα σε αυτή την Αίθουσα. Υπάρ-
χουν τα αρµόδια όργανα και εκεί ακριβώς βρίσκεται αυτή τη
στιγµή η υπόθεση.

Υπάρχουν, δηλαδή, αρµόδιες κρατικές υπηρεσίες που είναι
επιφορτισµένες µε αυτόν τον ρόλο και όπως ανέφερα και στην
αρχή της τοποθέτησής µου, η σχετική διαδικασία βρίσκεται
ακόµα σε εξέλιξη. 

Πάντως, θα ήθελα να σας διαβεβαιώσω ότι το Υπουργείο Ερ-
γασίας θα παρακολουθεί τις διαδικασίες στη συγκεκριµένη υπό-
θεση µέχρι να ολοκληρωθούν και θα το κάνουµε µε την ίδια
θέρµη που παρακολουθούµε τις εξελίξεις συνολικά στον τουρι-
στικό κλάδο, στηρίζοντας εργαζόµενους και επιχειρήσεις. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Συνεχίζουµε µε την τρίτη µε αριθµό 1044/13-9-2021 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς
τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα:
«Την άµεση ανάκληση της εκδικητικής απόλυσης εργαζοµένης
µεγάλου ξενοδοχείου στην περιοχή του Πλατανιά Χανίων, στην
Κρήτη».

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, στο ξενοδοχείο «Santa Helena» στον Πλατανιά

Χανίων εργαζόµενη, καµαριέρα στην ειδικότητα, διώκεται, επειδή
η ίδια και άλλες επτά εργαζόµενες ζήτησαν µε επιστολή τους
προς την εργοδοσία να προσλάβει επιπλέον προσωπικό, προκει-
µένου να µοιραστεί η δουλειά, να σταµατήσει η εξουθενωτική
σωµατική και ψυχολογική τους κατάρρευση, οι λιποθυµίες, τα
κλάµατα, η απελπισία. 
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Η εργοδοσία άστραψε και βρόντηξε και µε εκδικητικό µένος
και άκρως απειλητικό ύφος τούς είπε «κάποια θα την πληρώσει
γι’ αυτό που έγινε» και αξιοποιεί όλο το νοµοθετικό οπλοστάσιο
των δικών σας κυβερνήσεων, της Νέας Δηµοκρατίας και των
προηγούµενων, που δίνει αέρα στα πανιά, για να τσαλαπατά
κάθε έννοια αξιοπρέπειας και στοιχειώδη εργασιακά δικαιώµατα.

Είναι ένα άλλο περιστατικό εργοδοτικής ασυδοσίας και τρο-
µοκρατίας που επικρατεί στα µεγάλα ξενοδοχεία και γενικότερα,
στους χώρους δουλειάς. Την απέλυσαν την εργαζόµενη. Γιατί
την απέλυσαν; Επειδή δεν δέχτηκε να σκύψει το κεφάλι για να
δουλεύει αδιαµαρτύρητα επί έντεκα µε δώδεκα ώρες ηµερησίως,
µε αµείωτη ένταση, µε απλήρωτες υπερωρίες, παρ’ όλο που η
τετράµηνη σύµβασή της ρητά αναφέρει «πέντε µέρες δουλειά
τη βδοµάδα επί οκτώ ώρες ηµερησίως». 

Διώκεται επειδή διεκδίκησε την αµοιβή της, µε βάση την τοπική
κλαδική συλλογική σύµβαση εργασίας. Και όχι µόνο αυτό. Η ερ-
γοδοσία σκαρφίστηκε διάφορες µεθοδεύσεις για να την παγιδεύ-
σει, ότι τάχα η ίδια επέλεξε την αποχώρησή της από τη δουλειά
της κι αυτό µε απώτερο στόχο να την αποµακρύνει, να την απο-
λύσει, δηλαδή, όπως και έκανε.

Τι έκανε η εργοδοσία; Τροποποίησε µονοµερώς το πρό-
γραµµα εργασίας της εργαζόµενης χωρίς να είναι σε γνώση της,
µετατρέποντας τα ρεπό της σε εργάσιµες µέρες, για να χτίσει
τον µύθο των αδικαιολόγητων απουσιών ως πρόσχηµα για την
απόλυση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε,
να ολοκληρώσω. Αν η παρέκκλιση είναι στο µισό λεπτό, επι-
τρέψτε µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχει ξεπε-
ραστεί κατά πολύ.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Υπάρχει ένα ιστορικό που καλό
είναι να το γνωρίζει ο κύριος Υπουργός, διότι µπορεί να µην το
γνωρίζει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία,
πείτε το.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Υπήρξε, λοιπόν, παρέµβαση
του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας Χανίων που επιβεβαίωσε
ότι δεν πρόκειται για οικειοθελή αποχώρηση της εργαζόµενης
από τη δουλειά, όπως ισχυρίζεται ψευδώς η εργοδοσία, πρόκει-
ται για δίωξη. 

Επίσης, στις 14 Σεπτεµβρίου το Πρωτοδικείο Χανίων, µετά από
κατάθεση ασφαλιστικών µέτρων της εργαζόµενης στο Μονοµε-
λές Πρωτοδικείο Χανίων, έκανε δεκτό το αίτηµα προσωρινής δια-
ταγής έως ότου εκδικαστούν τα ασφαλιστικά µέτρα τον Φλεβάρη
του 2022, µε επιστροφή στη δουλειά της, διατηρώντας το δι-
καίωµα επαναπρόσληψης, καταβολή 1.000 ευρώ αποζηµίωσης
και παρ’ όλα αυτά, η εργοδοσία και πάλι απτόητη συνεχίζει το
πογκρόµ της δίωξης µε σπάσιµο νεύρων και της επέδωσε και νέα
απόλυση. Μιλάµε για θράσος, για ξετσιπωσιά, για ξεσάλωµα της
εργοδοσίας.

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, έχοντας υπ’ όψιν όλες
αυτές τις λεπτοµέρειες, αλλά και τη µεγάλη εικόνα αυτής της
υπόθεσης, το εξής: Δεν είναι δική σας ευθύνη ούτως ώστε η ερ-
γοδοσία να συµµορφωθεί µε την απόφαση του δικαστηρίου; Δεν
είναι δική σας ευθύνη να γίνει οριστική ανάκληση της απαράδε-
κτης απόφασης απόλυσης της εργαζόµενης και την πλήρη απο-
ζηµίωσή της για τις µέρες που δεν εργάστηκε µε ευθύνη της
εργοδοσίας;

Να πάρει το κράτος, εσείς, η Κυβέρνηση τα µέτρα ώστε να
προλαµβάνονται παρόµοια περιστατικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε συνάδελφε. Έχετε και δευτερολογία.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Και τέλος, να καταστεί υποχρε-
ωτική η εφαρµογή της τοπικής κλαδικής συλλογικής σύµβασης
εργασίας: επτάωρο, πενθήµερο, τριανταπεντάωρο για όλους
τους εργαζόµενους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε Υπουργέ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµε κύριε Συντυχάκη, σχετικά µε το θέµα της ερώτησή

σας, το οποίο αφορά, όπως γράφετε, στην ανάκληση της από-
λυσης µιας εργαζόµενης από ξενοδοχείο στον Πλατανιά Χανίων,
θα σας απαντήσω σύµφωνα µε τα στοιχεία που µας έστειλε γι’
αυτή την υπόθεση η Επιθεώρηση Εργασίας, η οποία συµπεριέ-
λαβε στην απάντησή της, εκτός από τα αποτελέσµατα των ελέγ-
χων που διενήργησε στο ξενοδοχείο, και την τελευταία εξέλιξη
που αφορά στην έκβαση της δικαστικής εξέλιξης της υπόθεσης,
γεγονός στο οποίο αναφερθήκατε κι εσείς στην τοποθέτησή σας.

Συγκεκριµένα, το αρµόδιο τµήµα Επιθεώρησης Εργασιακών
Σχέσεων Χανίων έχει επιληφθεί την επίλυση της εργατικής δια-
φοράς µετά από αίτηση της εργαζόµενης µε την ειδικότητα της
καµαριέρας στις 4 Αυγούστου του 2021 καλώντας στο ΣΕΠΕ τον
εργοδότη της. Η εργαζόµενη ανέφερε στο ΣΕΠΕ ότι επειδή αρ-
νήθηκε να απασχοληθεί υπερωριακά στο ξενοδοχείο, η επιχεί-
ρηση της επέβαλε να λάβει δύο µέρες υποχρεωτικής άδειας.
Επίσης, η εργαζόµενη είχε ενηµερώσει την τοπική υπηρεσία της
Επιθεώρησης Εργασίας το προηγούµενο διάστηµα, ότι η επιχεί-
ρηση συστηµατικά προχωρούσε στην τροποποίηση των δηλωµέ-
νων ρεπό της και µάλιστα, την προηγούµενη ηµέρα χωρίς να την
ενηµερώνει εγκαίρως. 

Η Επιθεώρηση Εργασίας Χανίων µετά από διασταύρωση των
στοιχείων που έκανε, µέσω του συστήµατος «ΕΡΓΑΝΗ», διαπί-
στωσε ότι η επιχείρηση προχώρησε τρεις φορές σε τροποποίηση
του προγράµµατος εργασίας της εργαζόµενης, χωρίς την έγ-
καιρη ενηµέρωση της όπως και η ίδια ανέφερε στο ΣΕΠΕ. Αφού
η εργαζόµενη δεν προσήλθε στην εργασία τις ηµέρες αυτές, η
επιχείρησή της κοινοποίησε µε δικαστικό κλητήρα εξώδικο για
οικειοθελή αποχώρηση της, η οποία κατατέθηκε στο πληροφο-
ριακό σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ» στις 4 Αυγούστου του 2021. 

Μετά από αυτά τα γεγονότα κατατέθηκε από την εργαζόµενη
στο Τµήµα Επιθεώρησης Εργασιακών Σχέσεων Χανίων η αίτηση
για διενέργεια εργατικής διαφοράς στις 4 Αυγούστου η οποία
και πραγµατοποιήθηκε στις 26 Αυγούστου. Κατά τη διαδικασία
της εργατικής διαφοράς που διενήργησε το ΣΕΠΕ διαπιστώθηκε
από την εξέταση των στοιχείων και την καταγραφή των απόψεων
και των δύο µερών ότι: Πρώτον, η εργαζόµενη προσελήφθη το
Μάιο του 2021 µε σύµβαση εξαρτηµένης εργασίας πλήρους απα-
σχόλησης. Σύµφωνα µε την ατοµική της σύµβαση η επιχείρηση
ακολουθούσε την τοπική συλλογική σύµβαση εργασίας ξενοδο-
χοϋπαλλήλων του Νοµού Χανίων, η οποία στο άρθρο 4 ρυθµίζει
τις αµοιβές σε περίπτωση εργασίας κατά την έκτη µέρα της
εβδοµάδας και τις Κυριακές. 

Αυτή η διαπίστωση της Επιθεώρησης Εργασίας όπως προκύ-
πτει από τη σύµβαση της ξενοδοχοϋπαλλήλου απαντά και στο
ερώτηµά σας για το αν τύχαινε εφαρµογής η τοπική κλαδική συλ-
λογική σύµβαση εργασίας. Για να το πω απλά, σύµφωνα µε τον
έλεγχο του ΣΕΠΕ η ατοµική σύµβαση που υπέγραψε η ξενοδο-
χοϋπάλληλος ήταν σε εφαρµογή της κλαδικής σύµβασης. Προ-
φανώς, όπως άλλωστε επισηµαίνει στο έγγραφό της και η
Επιθεώρηση Εργασίας, η εργασία κατά την έκτη ηµέρα δεν κα-
ταργεί τις διατάξεις περί πενθηµέρου. Μάλιστα, από τις αποδεί-
ξεις πληρωµής που προσκόµισε η επιχείρηση δεν εµφανίζεται η
πληρωµή της εργασίας κατά την έκτη ηµέρα για όσες µέρες απα-
σχολήθηκε η εργαζόµενη, όπως αυτές προέκυψαν από τις συµ-
πληρωµατικές καταστάσεις που κατατίθενται στο πληροφοριακό
σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ». Σύµφωνα µε το ΣΕΠΕ η µη πληρωµή της
ήταν και ο λόγος για τον οποίο η εργαζόµενη δεν επιθυµούσε να
εργάζεται κατά την έκτη ηµέρα, όπως άλλωστε αναφέρεται σε
επιστολή που επιδόθηκε στην επιχείρηση.

Το δεύτερο πράγµα που διαπιστώθηκε από τον έλεγχο του
ΣΕΠΕ, είναι ότι η επιχείρηση επέδωσε στην εργαζόµενη ένα και
µόνο εξώδικο και, µάλιστα, ταυτόχρονα µε την υποτιθέµενη οι-
κειοθελή αποχώρηση της, γεγονός το οποίο σύµφωνα µε την Επι-
θεώρηση Εργασίας ενισχύει την άποψη ότι η επιχείρηση δεν
εξάντλησε όλα τα περιθώρια επίλυσης του ζητήµατος που είχαν
προκύψει, αφού η συνήθης πρακτική είναι πριν την υποβολή οι-
κειοθελούς αποχώρησης ή καταγγελίας της σύµβασης η επί-
δοση δύο τουλάχιστον εξωδίκων που να καλούν τον ή την
εργαζόµενη να συµµορφωθεί µε τυχόν παρατηρήσεις.
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Επίσης, η επιχείρηση ουδέποτε κατέθεσε στο πληροφοριακό
σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ» έντυπο Ε8, δηλαδή αναγγελία εργασίας και
νόµιµης υπερωριακής απασχόλησης µέχρι τις 10 Σεπτεµβρίου
του 2021. 

Με βάση τα παραπάνω το Τµήµα Επιθεώρησης Εργασιακών
Σχέσεων Χανίων εξέφρασε την άποψη κατά τη διενέργεια της ερ-
γατικής διαφοράς ότι δεν υφίσταται οικειοθελής αποχώρηση της
εργαζόµενης.

Κύριε Συντυχάκη, από το ΣΕΠΕ έγινε προσπάθεια για την επι-
στροφή της εργαζόµενης στην εργασία της, όπως επιθυµούσε και
η ίδια. Αυτό όµως δεν έγινε αποδεκτό από την επιχείρηση. Για
τους λόγους αυτούς η Τοπική Υπηρεσία Επιθεώρησης Εργασίας
Χανίων εξέφρασε την άποψη ότι η διαδικασία που τήρησε η επι-
χείρηση δεν ήταν η προβλεπόµενη και γι’ αυτόν τον λόγο η απο-
µάκρυνση της εργαζόµενης θα έπρεπε να ανακληθεί. Βέβαια, σε
κάθε περίπτωση αρµόδια να κρίνουν την εγκυρότητα των ενερ-
γειών της επιχείρησης είναι τα αστικά δικαστήρια στα οποία η ερ-
γαζόµενη δήλωσε ότι θα προσφύγει και όντως προσέφυγε.

Σχετικά µε την απόφαση που εξέδωσε το Πρωτοδικείο Χανίων -
έχει περάσει και ο χρόνος µου- και τους επιπρόσθετους ελέγχους
που έκανε το ΣΕΠΕ στη συγκεκριµένη επιχείρηση θα αναφερθώ
στη δευτερολογία µου. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαριστώ.
Κύριε Συντυχάκη, σας παρακαλώ η δευτερολογία σας εντός του

χρόνου.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, αυτά τα στοιχεία

τα οποία µας είπατε, τα γνωρίζουµε. Δηλαδή ποιο ήταν το πόρισµα
της Επιθεώρησης Εργασίας. Το ζήτηµα είναι ότι η εργαζόµενη
απολύθηκε. Συνεχίζει να τροµοκρατείται, συνεχίζει η εργοδοσία
να µη λαµβάνει υπ’ όψιν την απόφαση του δικαστηρίου. Και από
αυτή την άποψη πρέπει να δώσετε µια απάντηση ως Κυβέρνηση.
Δεν µπορείτε να παίζετε τον ρόλο του Πόντιου Πιλάτου απέναντι
σ’ αυτή την εργοδοτική αυθαιρεσία στην κυριολεξία. Η εργοδοσία
αξιοποιεί το διευθυντικό δικαίωµα, τις διατάξεις για τις απολύσεις
που είχε νοµοθετήσει ο ΣΥΡΙΖΑ τον Απρίλιο του 2019 και την πρό-
σφατη διάταξη στο δικό σας νόµο, στον νόµο Χατζηδάκη - Τσα-
κλόγλου της Νέας Δηµοκρατίας που προβλέπει θεσµοθέτηση
δικαιώµατος µετά την προειδοποίηση για απόλυση, και µέχρι αυτή
ο εργοδότης να δικαιούται να αξιώσει να µην προσέρχεται ο ερ-
γαζόµενος στην εργασία αλλά βεβαίως να µισθοδοτείται. Δηλαδή,
ο εργοδότης να µπορεί να απολύει µε προειδοποίηση και οι εργά-
τες να διώχνονται άµεσα από τον εργασιακό χώρο, δυσκολεύον-
τας ακόµα και την πάλη των συναδέλφων τους ενάντια σε
απολύσεις. Αυτή είναι η πραγµατικότητα της εργασιακής ζούγ-
κλας που έχετε νοµοθετήσει. 

Μιλάµε, λοιπόν, για µια συγκεκριµένη απόλυση, η οποία είναι
άδικη, είναι παράνοµη, είναι εκδικητική και µέσω αυτού του τρό-
που η εργοδοσία θέλει να κρατά τους εργαζόµενους µε ελάχιστα
δικαιώµατα, να είναι τροµοκρατηµένοι, να δουλεύουν αδιαµαρτύ-
ρητα µε σκυµµένο το κεφάλι συνέχεια. 

Επιβεβαιώνεται αυτό που πολλές φορές έχουµε πει, αυτό που
συµβαίνει δηλαδή στον καπιταλισµό. Δηλαδή ότι ο καπιταλιστής
τρέφεται από τη σάρκα του εργάτη και της εργάτριας. Η απόδειξη
είναι εδώ, µπροστά µας, ολόγυµνη. Όλα όσα εξήγγειλε ο Πρωθυ-
πουργός στη ΔΕΘ περί στήριξης της εργασίας, συντρίβονται στην
κυριολεξία µπροστά σ’ αυτή την πραγµατικότητα, τη γυµνή. Δεν
είναι τίποτα άλλο παρά η στήριξη της εργοδοσίας. 

Οι απολύσεις είναι η απόδειξη του σύγχρονου εργασιακού και
ασφαλιστικού µεσαίωνα και του τι επιφυλάσσει για παλαιούς και
νέους ασφαλισµένους. Αυτό το περιστατικό της απόλυσης της κα-
µαριέρας στα Χανιά είναι η επιτοµή της εφαρµογής της δικής σας
πολιτικής, του ΣΥΡΙΖΑ, του Κινήµατος Αλλαγής - ΠΑΣΟΚ που όλοι
µαζί, ουσιαστικά, βάλατε το χεράκι σας διαχρονικά για να καταρ-
γηθεί το οκτάωρο, να νοµοθετήσετε τη δεκάωρη δουλειά µε µεί-
ωση αποδοχών, να αυξήσετε τις υπερωρίες, να καταργήσετε
ουσιαστικά το δικαίωµα στην απεργία και στις συνδικαλιστικές
ελευθερίες. 

Σας καλούµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, να αναλάβετε τη δική σας
ευθύνη ως Κυβέρνηση και να µας πείτε τι προτίθεστε να κάνετε

προκειµένου να σταµατήσει η εργοδοτική αυθαιρεσία. 
Θα καταθέσουµε στα Πρακτικά και την αίτηση ασφαλιστικών

µέτρων που έκανε η εργαζόµενη, καθώς και τα ψηφίσµατα των ερ-
γαζοµένων και των σωµατείων στα Χανιά, σε όλη την Κρήτη που
στηρίζουν την εργαζόµενη και καταδικάζουν αυτή την ασυδοσία.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Κύριε Συντυχάκη, οµολογώ ότι δεν θα
χρησιµοποιήσω γλαφυρές εκφράσεις, αντίστοιχες µε τις δικές
σας και θα προσπαθήσω να µείνω στα αντικειµενικά στοιχεία της
υπόθεσης.

Σχετικά µε την ανάκληση της απόλυσης που φέρνετε µε την
ερώτησή σας, όπως µας ενηµέρωσε το ΣΕΠΕ µετά από επικοι-
νωνία που είχε στις 15 Σεπτεµβρίου µε τον δικηγόρο της ξενο-
δοχοϋπαλλήλου, έγινε από την ίδια προσφυγή στο Μονοµελές
Πρωτοδικείο Χανίων και κατάθεση αιτήµατος για χορήγηση προ-
σωρινής διαταγής που υποβλήθηκε µε δικόγραφο αίτησης ασφα-
λιστικών µέτρων κατά της επιχείρησης. Το Πρωτοδικείο Χανίων
δίκασε το αίτηµα στις 13 Σεπτεµβρίου του 2021 και το δέχτηκε
εν µέρει. Συγκεκριµένα, το δικαστήριο υποχρεώνει την επιχεί-
ρηση να αποδέχεται προσωρινά τις προσφερόµενες υπηρεσίες
της ξενοδοχοϋπαλλήλου σύµφωνα µε τους όρους και τη διάρ-
κεια της σύµβασης εξαρτηµένης εργασίας που έχουν υπογράψει
κατά την πρόσληψή της, καθώς και να της καταβάλει το ποσό
των 1.000 ευρώ στο πλαίσιο της προσωρινής επιδίκασης µισθών
υπερηµερίας. Τέλος, ορίζει για δικάσιµο της αίτησης την 15η Φε-
βρουαρίου του 2022. 

Επίσης, στο πλαίσιο διερεύνησης των καταγγελλοµένων πραγ-
µατοποιήθηκε επιτόπιος έλεγχος από επιθεωρητές εργασίας του
αρµόδιου τµήµατος, το Σάββατο 4 Σεπτεµβρίου του 2021 στο ξε-
νοδοχείο. Από τον έλεγχο διαπιστώθηκε η υπερωριακή απασχό-
ληση πέντε εργαζοµένων στην καθαριότητα -πρόκειται για
καµαριέρες- ενώ ένας ακόµα εργαζόµενος πραγµατοποιούσε
υπερεργασία χωρίς αυτές να έχουν καταχωρηθεί στο πληροφο-
ριακό σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ», όπως προβλέπεται. 

Ο έλεγχος συνεχίζεται και φυσικά θα επιβληθούν οι προβλε-
πόµενες ποινές για βεβαιωµένες παραβάσεις. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε τώρα…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τι να πείτε,

κύριε συνάδελφε;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Αν οι απαντήσεις είναι το τι λένε οι

υπηρεσίες, ας µη γίνονται ερωτήσεις.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε την όγδοη µε αριθµό 1055/13-9-2021 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλα-
γής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Κύριε Πρόεδρε, µία παρατήρηση που
αφορά και στις δύο ερωτήσεις του ΚΚΕ. 

Αυτό που κάνουµε είναι ότι στηρίζουµε τη νοµιµότητα, στο
πλαίσιο το οποίο υπάρχει και παίρνουµε οποιοδήποτε µέτρο µε
βάση αυτή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων):Στη συγκεκριµένη επίκαιρη ερώτηση
του κ. Συντυχάκη φαίνεται και η αποτελεσµατικότητα αυτής της
προστασίας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Συνεχίζουµε µε την όγδοη µε αριθµό 1055/13-9-2021 επίκαιρη
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ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινή-
µατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό
Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Τα παρατετα-
µένα mini lockdowns σε ορισµένους νοµούς επιβάλλουν παράλ-
ληλα και άµεσα και ουσιαστικά µέτρα στήριξης».

Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κατά τη διάρκεια της πανδηµίας,

κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, η Κυβέρνηση έλαβε µέτρα στή-
ριξης των κοινωνικών οµάδων, των επαγγελµατιών, των εργαζο-
µένων λόγω των επιπτώσεων της πανδηµίας. 

Στις περιοχές, όµως, που υπάρχουν τοπικά περιοριστικά µέτρα
λόγω των ιδιαίτερων συνθηκών που διαµορφώθηκαν µε την παν-
δηµία, ενώ υπάρχουν σηµαντικές επιπτώσεις στην οικονοµία,
στους εργαζόµενους και στις κοινωνικές οµάδες δεν έχουν λη-
φθεί τα αναγκαία µέτρα. 

Συγκεκριµένα στην Κρήτη και ιδιαίτερα στο Ηράκλειο είχαµε
τοπικά περιοριστικά µέτρα κοντά στις πενήντα µε εξήντα µέρες.
Ιδιαίτερα οι επιχειρήσεις επισιτισµού, καφέ, οι εργαζόµενοι σε
αυτές, οι µουσικοί και οι εργαζόµενοι στην αναπαραγωγή µουσι-
κής έχουν πληγεί ιδιαίτερα µε κάθετη µείωση του εισοδήµατος
τους. 

Αυτό το οποίο ζητούν είναι να υπάρξει η ένταξή τους σε απο-
ζηµίωση ειδικού σκοπού προφανώς για το διάστηµα το συγκε-
κριµένο, να υπάρξει πρόνοια για την µείωση των ενσήµων που
είναι απαραίτητα για να ενταχθούν στην επιδότηση ανεργίας και,
βέβαια, να υπάρξει και η µορφή στήριξης της επιδότησης ενοι-
κίου που υπήρξε στις άλλες κοινωνικές οµάδες. Αυτό είναι το
ελάχιστο πλαίσιο που θα µπορούσε το Υπουργείο Εργασίας, η
Κυβέρνηση να αποφασίσει προκειµένου να στηριχτούν αυτοί οι
άνθρωποι.

Σας ρωτώ, λοιπόν, εάν αυτά τα µέτρα που αφορούν τον επισι-
τισµό, τα κέντρα διασκέδασης, τις κοινωνικές εκδηλώσεις και ιδι-
αίτερα τους εργαζόµενους και τους επαγγελµατίες µουσικούς,
DJ σας βρίσκουν σύµφωνους και εάν προτίθεστε να τα πάρετε ή
τι άλλο προτίθεστε να κάνετε για να στηρίξουµε τις συγκεκριµέ-
νες κοινωνικές οµάδες; 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Κεγκέρογλου, στην ερώτηση σας αναφέρεστε στα

µέτρα περιορισµού της πανδηµίας που λαµβάνονται πλέον σε το-
πικό επίπεδο. Φυσικά και θα απαντήσω στην ερώτησή σας, αλλά
θα ήθελα αρχικά να επισηµάνω ότι γενικά όλα έχουν γίνει µέχρι
στιγµής για την αντιµετώπιση των συνεπειών της πανδηµίας του
κορωνοϊού και των µέτρων περιορισµού της οικονοµίας. 

Κάτω από δύσκολες δηµοσιονοµικά συνθήκες για τη χώρα η
Κυβέρνηση στήριξε σχεδόν το σύνολο της οικονοµικής δραστη-
ριότητας µε µέτρα ύψους άνω των σαράντα ενός δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ κατά τη διετία ’20 - ’21. Η στήριξη αυτή σε ποσοστό
του ΑΕΠ είναι πρωτοφανής ειδικά λαµβάνοντας υπ’ όψιν το ύψος
του δηµοσίου χρέους και τους δηµοσιονοµικούς περιορισµούς
που απορρέουν από αυτό. 

Η Κυβέρνηση, ανταποκρίθηκε άµεσα στην ανάγκη στήριξης
νοικοκυριών και επιχειρήσεων και τα αποτελέσµατα αυτής της
πολιτικής είναι ορατά. Τα τελευταία διαθέσιµα στοιχεία της ΕΛ-
ΣΤΑΤ για την αγορά εργασίας δείχνουν ότι τον Ιούλιο το ποσοστό
ανεργίας διαµορφώθηκε στο 14,2% µειωµένο κατά 2,6 ποσοστι-
αίες µονάδες σε σχέση µε τον Ιούλιο του ’20 και κατά 3,1 ποσο-
στιαίες µονάδες σε σχέση µε τον Ιούλιο του 2009. Δηλαδή, παρά
την πανδηµία και την ύφεση που αυτή προκάλεσε -να θυµίσω
απλώς ότι πέρυσι το ΑΕΠ της Ελλάδας µειώθηκε κατά 8,2%- το
ποσοστό ανεργίας µειώθηκε και παρά το υψηλό επίπεδο της ο
ρυθµός αποκλιµάκωσης της είναι κι αυτός ψηλός. Ταυτόχρονα
σε απόλυτους όρους η απασχόληση βρίσκεται στα υψηλότερα
επίπεδα από το 2011, ενώ σύµφωνα µε τις εκτιµήσεις διεθνών
οργανισµών το ΑΕΠ φέτος αναµένεται να ξεπεράσει τα προ παν-
δηµίας επίπεδα. 

Έχουµε µπει σε µια νέα φάση της αντιµετώπισης της πανδη-
µίας. Υπάρχουν διαθέσιµα τα εµβόλια, τα οποία είναι αποτελε-

σµατικά και µας οδηγούν στην επόµενη µέρα µε ασφάλεια. Γι’
αυτόν το λόγο πλέον τα µέτρα που παίρνουµε δεν είναι οριζόντια
αλλά εφαρµόζονται όπου υπάρχει υγειονοµική επιβάρυνση σε
τοπικό επίπεδο, όπως οι περιοχές που αναφέρατε στην ερώτησή
σας και πάντα µετά από υποδείξεις των ειδικών. 

Ωστόσο και σε αυτή την περίπτωση η στήριξη όσων πλήττον-
ται, ακόµη και αν αυτοί είναι πολύ συγκεκριµένες οµάδες του
πληθυσµού δεν εκλείπει. Για αυτούς τους εργαζόµενους προ-
ωθείται η έκδοση κοινής υπουργικής απόφασης σύµφωνα µε την
οποία δίνεται η δυνατότητα στις επιχειρήσεις εργοδότες οι
οποίες εδρεύουν ή έχουν υποκαταστήµατα σε περιφερειακές
ενότητες της χώρας στις οποίες δεν επιτρέπεται η παροχή συγ-
κεκριµένων υπηρεσιών ή υπάρχει περιορισµός ωραρίου για την
παροχή τους µε εντολή δηµόσιας αρχής, να θέσουν σε αναστολή
τις συµβάσεις εργασίας των εργαζοµένων για όσο χρονικό διά-
στηµα διαρκεί η εντολή αυτή. Έτσι σε όσες περιοχές εφαρµό-
ζονται τα περιοριστικά µέτρα που προανέφερα οι εργαζόµενοι
σε επιχειρήσεις που έχουν έδρα ή υποκατάστηµα εκεί βάσει των
ΚΑΔ που ορίζει το Υπουργείο Οικονοµικών, θα τυγχάνουν της
σχετικής στήριξης χωρίς µάλιστα να ισχύουν κριτήρια επιλεξιµό-
τητας αναφορικά µε τον κύκλο εργασιών τους.

Προς το παρόν τα µέτρα που λαµβάνουµε είναι πολύ στοχευ-
µένα και αφορούν συγκεκριµένες οµάδες εργαζοµένων και κλά-
δους δραστηριότητας. Στην απευκταία περίπτωση, όµως, που τα
επιδηµιολογικά δεδοµένα επιδεινωθούν έχουµε στη φαρέτρα
µας µέτρα µεγαλύτερης κλίµακας, όπως οι αναστολές και οι πα-
ρατάσεις καταβολής ασφαλιστικών εισφορών, τα οποία µπορούν
να επιστρατευτούν όπως έγινε σε προηγούµενες φάσεις της παν-
δηµίας. 

Στη δευτερολογία µου θα αναφερθώ εκτενέστερα και σε άλλα
µέτρα που αφορούν τα τοπικά lockdowns.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Θέλω, κύριε Υπουργέ, συγκεκρι-

µένα για να µην κάνουµε τώρα συζήτηση γενική και αόριστη και
αυτή που έχουµε κάνει ήδη για το τι έγιναν τα σαράντα και πλέον
δισεκατοµµύρια να πω µια κουβέντα µόνο, ότι εµείς δεν σας κά-
νουµε κριτική ότι δεν δώσατε χρήµατα. Λέµε ότι δώσατε και µά-
λιστα πάρα πολλά σε σχέση µε άλλες χώρες της Ευρώπης, αλλά
δεν έπιασαν τον ανάλογο τόπο. Αυτό το δείχνει και το στοιχείο
που είπατε σε σχέση µε το 8,2% της ύφεσης.

Εδώ, όµως, στη συγκεκριµένη ερώτηση θέλω να δούµε απο-
κλειστικά τις περιοχές που εφαρµόζονται τοπικά περιοριστικά
µέτρα, όπως σας είπα για την Κρήτη και ιδιαίτερα το Ηράκλειο
που κράτησε και δύο, τρεις εβδοµάδες παραπάνω από τους άλ-
λους νοµούς, που είχαµε κοντά εξήντα µέρες lockdown, όχι µόνο
περιορισµό της ώρας λειτουργίας το βράδυ µέχρι τις 12’, 1:00’,
αλλά απαγόρευση µουσικής, απαγόρευση δραστηριοτήτων που
σηµαίνει ότι έχουµε επιβάρυνση συγκεκριµένων κοινωνικών οµά-
δων. Έχουµε, λοιπόν, την επιβάρυνση όλων των επιχειρήσεων
επισιτισµού, καφέ, έχουµε την επιβάρυνση των εργαζοµένων
τους, την επιβάρυνση µε διακοπή εργασίας των µουσικών και των
εργαζοµένων αναπαραγωγής µουσικής, DJ. Έχουµε, εποµένως,
συγκεκριµένα πράγµατα να αντιµετωπίσουµε. 

Λέµε ότι ήδη έχει γίνει αυτή η επιβάρυνση, ήδη έχει πληρώσει
το τίµηµα η οικογένεια του κάθε εργαζόµενου. Θα πάρουν απο-
ζηµίωση ειδικού σκοπού; Η ΚΥΑ που είπατε θα βγει. Εγώ λέω
τώρα για αυτά που έχουν γίνει. Θα προβλέπεται αναδροµικά ότι
θα το πάρουν; Θα προβλεφθεί µία µείωση των ενσήµων που χρει-
άζονται για να µπουν στο ταµείο ανεργίας ή και στο εποχικό επί-
δοµα; Ξέρετε υπάρχει θέµα γενικότερο. Θα υπάρχει κάποια
ενίσχυση για το επίδοµα στέγασης, στεγαστική συνδροµή;

Είναι συγκεκριµένη ερώτηση για συγκεκριµένα τοπικά lock-
downs και συγκεκριµένες κατηγορίες εργαζοµένων και θα ήθελα
η απάντησή σας να είναι το ίδιο συγκεκριµένη, κύριε Υπουργέ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Επιτρέψτε µου να κάνω µια παρατήρηση πριν πάω στην ουσία
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της ερώτησής σας που είπατε. Το αν έπιασαν ή δεν έπιασαν τόπο
τα µέτρα που πήραµε νοµίζω ότι το δείχνουν δυο στατιστικές.
Στην πρώτη αναφέρθηκα ήδη. Παρά την πανδηµία το ποσοστό
της ανεργίας µειώνεται αρκετά γρήγορα και το κυριότερο είναι
ότι σε απόλυτους όρους η απασχόληση αυξάνεται διαρκώς. 

Το δεύτερο και πολύ σηµαντικό σχετικά µε το αν πιάσανε ή δεν
πιάσανε τόπο είναι ότι παρά τη µείωση του ΑΕΠ κατά 8,2% πέ-
ρυσι το διαθέσιµο εισόδηµα των νοικοκυριών αυξήθηκε. Αυτά.

Ας έρθω, όµως, τώρα στο κυρίως σκέλος της ερώτησής σας,
το οποίο νοµίζω ότι το απάντησα στην πρωτολογία µου. Προ-
ωθούµε την έκδοση κοινής υπουργικής απόφασης -θα βγει σύν-
τοµα αυτή, κύριε Κεγκέρογλου, για τους εργαζόµενους που
επηρεάζονται από τα τοπικά lockdowns, όπως για παράδειγµα
οι DJ στους οποίους αναφερθήκατε στην ερώτησή σας. Με τον
τρόπο αυτό αποδεικνύουµε πως έχουµε τα αντανακλαστικά να
ανταποκριθούµε στις όποιες ανάγκες προκύπτουν. 

Θα ήθελα, επίσης, να προσθέσω στα παραπάνω και όσα πρό-
κειται να γίνουν για τους καλλιτέχνες, τους δηµιουργούς και γε-
νικότερα τους επαγγελµατίες της τέχνης. Αναφέρεστε σε αυτούς
στην ερώτησή σας. Γι’ αυτούς υπάρχει ειδική πλατφόρµα στο
πληροφοριακό σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ», στην οποία θα έπρεπε να εγ-
γραφούν για να καταστούν δικαιούχοι της αποζηµίωσης ειδικού
σκοπού ύψους 534 ευρώ. 

Έχω αναφέρει και σε άλλη επίκαιρη ερώτηση του κ. Συντυ-
χάκη, που αποχώρησε πριν από λίγο από την Αίθουσα πριν από
µία εβδοµάδα πως το µέτρο αυτό εφαρµόστηκε ως τον περα-
σµένο Μάιο, ωστόσο και σε αυτή την περίπτωση προωθούµε την
έκδοση ΚΥΑ -κοινής υπουργικής απόφασης- για την επέκταση
της χορήγησης της αποζηµίωσης ειδικού σκοπού για τους µήνες
Ιούνιο και Ιούλιο του 2021. 

Κύριε Κεγκέρογλου, όπως αντιλαµβάνεστε, κανένας δεν έµεινε
και δεν µένει ακάλυπτος και χωρίς υποστήριξη στη δύσκολη συγ-
κυρία που βιώνουµε εδώ και ενάµιση χρόνο. Τα ίδια τα στοιχεία
αναδεικνύουν πως η Κυβέρνηση όχι απλώς δεν έµεινε άπραγη
απέναντι στις εξελίξεις αλλά φρόντισε να σχεδιάσει µέτρα πραγ-
µατικής και ουσιαστικής στήριξης για το σύνολο της οικονοµίας
και φυσικά για την αγορά εργασίας. 

Πλέον, όµως, ήδη έχουµε µπει σε µια νέα φάση της πανδηµίας
µε τα εµβόλια να είναι διαθέσιµα και έχουµε τη δυνατότητα να
επιτρέψουµε την επανέναρξη της κοινωνικής και οικονοµικής
δραστηριότητας. Απαραίτητη προϋπόθεση, όµως, για την οµαλή
λειτουργία της κοινωνίας και της οικονοµίας, αλλά και µοναδική
µας ελπίδα για να αφήσουµε οριστικά πίσω µας τα οριζόντια
µέτρα είναι τα εµβόλια. 

Όσοι πολίτες έχουν εµβολιαστεί δείχνουν όχι µόνο την επιθυ-
µία τους να προστατευτούν οι ίδιοι από τον κορωνοϊό και να γυ-
ρίσουν ξανά στην προ πανδηµίας ζωή τους, αλλά και την
αλληλεγγύη τους προς τους συµπολίτες µας. 

Με αυτό το δεδοµένο, θα ήθελα κι εγώ να κάνω έκκληση για
εµβολιασµό για όσους συµπολίτες µας δεν το έχουν πράξει
ακόµα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε την έβδοµη µε αριθµό 1054/13-9-2021 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος
Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Οικονο-
µικών, µε θέµα: «Παραχώρηση χερσαίας και θαλάσσιας ζώνης
Λινοπεραµάτων στον Δήµο Μαλεβιζίου». Θα απαντήσει ο κ. Βε-
συρόπουλος. 

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, η ερώτηση αφορά την παραχώρηση χερσαίας

και θαλάσσιας ζώνης Λινοπεραµάτων στον Δήµο Μαλεβιζίου.
Είναι η χερσαία ζώνη του λιµένα Ηρακλείου, η οποία εκτείνεται
και στα όρια του Δήµου Ηρακλείου και στα όρια του Δήµου Μα-
λεβιζίου. 

Σε προηγούµενη ερώτησή µας για το Ηράκλειο είχατε δεσµευ-
τεί ότι θα υπάρξει µια διαδικασία, ούτως ώστε ένα τµήµα τουλά-
χιστον αυτής της ζώνης να εξαιρεθεί της παραχώρησης,
προκειµένου να είναι στη διαχείριση του Δήµου Ηρακλείου και
στην κοινή χρήση των πολιτών. 

Σήµερα αναφέροµαι συγκεκριµένα στη χερσαία ζώνη της πε-
ριοχής του Δήµου Μαλεβιζίου, την οποία ο δήµος ζητάει να του
παραχωρηθεί προκειµένου να ενταχθεί στο τοπικό αναπτυξιακό
πρόγραµµα. Είναι µια περιοχή η οποία σήµερα φιλοξενεί εγκα-
ταστάσεις παραγωγής ενέργειας, που, όµως, προβλέπεται να µε-
τεγκατασταθούν το επόµενο διάστηµα, σύµφωνα µε τον
προγραµµατισµό του Υπουργείου Περιβάλλοντος. 

Ουσιαστικά, ο λιµένας Ηρακλείου δεν έχει κάποια δραστηριό-
τητα σε σχέση µε αυτή την περιοχή και θα πρέπει να εξετάσουµε
πάρα πολύ σοβαρά το αίτηµα του Δήµου Μαλεβιζίου, προκειµέ-
νου, αφ’ ενός µεν, να µην παραχωρηθεί στον ιδιώτη που θα ανα-
λάβει το λιµάνι Ηρακλείου η εκµετάλλευση αυτής της έκτασης,
αλλά αφ’ ετέρου να αποδοθεί η χρήση, η εκµετάλλευση και η δια-
χείριση στον Δήµο Μαλεβιζίου και στο Δηµοτικό Λιµενικό Ταµείο,
το οποίο υπάρχει και λειτουργεί για τον λιµένα της περιοχής Λι-
νοπεραµάτων, και ουσιαστικά έχουµε µια χερσαία ζώνη που ανή-
κει σε λιµάνι άλλου δήµου. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, όπως γνωρίζετε, έχω απαντήσει σε ανάλο-

γου περιεχοµένου ερώτησή σας σχετικά πρόσφατα. Βεβαίως, η
παρούσα ερώτηση εστιάζει στην παραχώρηση τµήµατος της
χερσαίας και θαλάσσιας ζώνης Λινοπεραµάτων στον Δήµο Μα-
λεβιζίου. 

Να υπενθυµίσω ότι ο φορέας διοίκησης και εκµετάλλευσης
του λιµένα Ηρακλείου είναι ο «Οργανισµός Λιµένα Ηρακλείου
Α.Ε.». Ο Οργανισµός Λιµένα Ηρακλείου έχει το αποκλειστικό δι-
καίωµα χρήσης και εκµετάλλευσης των γηπέδων, των κτιρίων και
των εγκαταστάσεων της λιµενικής ζώνης του λιµένα Ηρακλείου.
Εντός της ζώνης του λιµένα περιλαµβάνεται και η λιµενική ζώνη
της περιοχής Λινοπεραµάτων Ηρακλείου που διεκδικεί ο Δήµος
Μαλεβιζίου. 

Στην περιοχή των Λινοπεραµάτων υπάρχουν αρχαιολογικά ευ-
ρήµατα, αλλά και ενδείξεις για την ύπαρξη λιµενικών εγκαταστά-
σεων της µινωικής περιόδου. Αντιλαµβάνεστε συνεπώς ότι για
οποιαδήποτε ενέργεια σε αυτές τις περιοχές απαιτείται η συναί-
νεση του Υπουργείου Πολιτισµού. Από εκεί και πέρα, όπως γνω-
ρίζετε, το σύνολο των µετοχών του Οργανισµού Λιµένα
Ηρακλείου έχει µεταβιβαστεί στο ΤΑΙΠΕΔ από το 2012, το οποίο
πλέον αποτελεί θυγατρική του υπερταµείου. 

Το ΤΑΙΠΕΔ, έχει ξεκινήσει ήδη µια διαγωνιστική διαδικασία.
Από τις 2 Απριλίου του 2021 έχει εκδοθεί πρόσκληση υποβολής
εκδήλωσης ενδιαφέροντος, µε την οποία το ΤΑΙΠΕΔ ξεκίνησε τη
διαγωνιστική διαδικασία για την πώληση του πλειοψηφικού πα-
κέτου του Οργανισµού Λιµένος Ηρακλείου. 

Αυτό δεν σηµαίνει ότι στην έκταση παραχώρησης έχουν συµ-
περιληφθεί και οι χώροι που διεκδικεί η αυτοδιοίκηση, στην προ-
κειµένη περίπτωση ο Δήµος Μαλεβιζίου, αλλά και οι περιοχές
στις οποίες υπάρχουν αρχαιολογικοί χώροι, όπως στο Ενετικό
Λιµάνι, ή εκτάσεις στις οποίες υπάρχουν ενδείξεις για την
ύπαρξη αρχαιολογικών ευρηµάτων. 

Υπάρχει και δεύτερη φάση σε αυτή τη διαδικασία, στην οποία
θα αποσαφηνιστούν πλήρως οι προς παραχώρηση χώροι. Θα
αναφερθώ περισσότερο αναλυτικά σε αυτή τη φάση κατά τη δευ-
τερολογία µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Κεγ-
κέρογλου, έχετε τον λόγο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, το λιµάνι του
Ηρακλείου δεν έχει καµµία σχέση µε την περιοχή. Ιστορικά είχε
παραχωρηθεί αυτή η λωρίδα χερσαίας ζώνης για τον εξής
απλούστατο λόγο: Όταν στις αρχές του προηγούµενου αιώνα
αποφασίστηκε η κατασκευή του λιµένα Ηρακλείου, προβλέφθηκε
η µεταφορά αδρανών υλικών από την εγγύς περιοχή πέραν των
Λινοπεραµάτων, όπου λειτουργούσαν λατοµεία για τον σκοπό
αυτό. 

Η δηµιουργία, λοιπόν, σταθερής τροχιάς µεταφορικών µέσων
απ’ αυτή την περιοχή προκειµένου να εξυπηρετηθεί η κατασκευή
του λιµένα µε την µεταφορά των αδρανών υλικών είχε τότε ως
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προϋπόθεση και την παραχώρηση αυτής της χερσαίας ζώνης. 
Η χερσαία αυτή ζώνη σήµερα είναι εγγύτατα στην περιοχή του

λιµένα, που δηµιουργήθηκε στη συνέχεια και διαχειρίζεται το Λι-
µενικό Ταµείο Μαλεβιζίου. Υπάρχει δηλαδή άλλο λιµάνι στα Λι-
νοπεράµατα. Είναι το Λιµενικό Ταµείο Μαλεβιζίου και δίπλα σε
αυτό είναι η χερσαία ζώνη, η οποία πριν από έναν αιώνα περίπου
είχε παραχωρηθεί στο λιµάνι Ηρακλείου για τον συγκεκριµένο
σκοπό που σας είπα.

Άρα, εάν θα θέλαµε οι χερσαίες ζώνες να είναι κοντά στα λι-
µάνια που πρέπει να αναπτυχθούν, πρέπει να παραχωρηθεί στο
Λιµενικό Ταµείο Μαλεβιζίου. Εάν θέλουµε η χερσαία ζώνη να εν-
ταχθεί στον τοπικό αναπτυξιακό σχεδιασµό ευρύτερα του δήµου,
είναι σίγουρο ότι πρέπει να εξαιρεθεί της παραχώρησης και να
µεταβιβαστεί στον Δήµο Μαλεβιζίου, όπου και ανήκει. 

Θεωρώ ότι αυτό είναι ένα δικαίωµα της ελληνικής πολιτείας,
που πηγάζει ακόµα και απ’ αυτή την παραχώρηση και την ένταξη
του λιµένα στο ΤΑΙΠΕΔ. Δίδεται η δυνατότητα όχι µόνο για αρ-
χαιολογικούς λόγους, που υπάρχουν και εδώ, αλλά και για ιδιαί-
τερα αναπτυξιακούς, που προβλέπονται από άλλες διαδικασίες
της ελληνικής πολιτείας, να υπάρχει η αντίστοιχη παραχώρηση.
Και έχει γίνει σε άλλους δήµους και σε άλλες περιοχές της
χώρας. 

Το Μαλεβίζι το δικαιούται και το δικαιούται γιατί πολλές δε-
καετίες τώρα φιλοξενεί τις εγκαταστάσεις που παράγεται η ενέρ-
γεια στο νησί, µε περιβαλλοντική επιβάρυνση. Πολλές δεκαετίες
τώρα φιλοξενεί στη συγκεκριµένη περιοχή τις εγκαταστάσεις
που έχουν να κάνουν µε τα καύσιµα και τα τσιµέντα. Πολλές δε-
καετίες τώρα περιµένουν υποµονετικά πότε η πολιτεία θα απο-
φασίσει τη µετεγκατάστασή τους. Και τώρα που αποφάσισε τη
µετεγκατάσταση και το Υπουργείο Περιβάλλοντος προχωρεί σε
αυτή, θα πρέπει η περιοχή να αποδοθεί στον δήµο, και όχι σε
έναν ιδιώτη που ήρθε από το πουθενά να επενδύσει στον λιµένα
του Δήµου Ηρακλείου, αλλά που δεν έχει καµµία σχέση µε την
περιοχή. 

Σας εξήγησα για ποιον λόγο είχε παραχωρηθεί αυτή η χερσαία
ζώνη που είναι αλλού για αλλού και δεν έχει καµµία σχέση. Είναι
σαν να λέµε τώρα µια απόσταση τεράστια, µακριά από το λιµάνι
το ένα, κοντά σε ένα άλλο και να ανήκει πού;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Θεωρώ, λοιπόν, ότι πρέπει το
Υπουργείο Οικονοµικών να εξαντλήσει κάθε νοµική δυνατότητα,
κάθε δυνατότητα που έχει και παρέχεται από τον νόµο και τις
συµβάσεις για να εξαιρεθεί αυτή η ζώνη και να παραχωρηθεί
στον Δήµο Μαλεβιζίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Κύριε συνάδελφε, όπως προανέφερα, βρίσκεται σε εξέλιξη η
σχετική διαγωνιστική διαδικασία από το ΤΑΙΠΕΔ. 

Αυτό που πρέπει να έχετε και να έχουν όλοι υπ’ όψιν τους, είναι
ότι στην πρόσκληση υποβολής εκδήλωσης ενδιαφέροντος προ-
βλέπεται ρητά ότι η ακριβής περίµετρος της περιοχής παραχώ-
ρησης θα προσδιοριστεί στη δεύτερη φάση της διαγωνιστικής
διαδικασίας. Άρα, στη δεύτερη φάση της διαγωνιστικής διαδικα-
σίας θα έχουµε πλήρη και ξεκάθαρη εικόνα για τις εκτάσεις που
θα αξιοποιηθούν αλλά και για τις εκτάσεις που ενδεχοµένως µπο-
ρούν να παραχωρηθούν στους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοί-
κησης. 

Από εκεί και πέρα, υπάρχει στενή συνεργασία ανάµεσα στο
ΤΑΙΠΕΔ και το ελληνικό δηµόσιο σε όλες τις φάσεις της διαγω-
νιστικής διαδικασίας. Και αυτό γιατί το δηµόσιο θα αποτελεί έναν
εκ των συµβαλλοµένων στη σύµβαση παραχώρησης, προκειµέ-
νου να προβεί στην οριστικοποίηση της περιµέτρου της περιοχής
παραχώρησης. Τότε θα καθοριστεί η ενδεχόµενη εξαίρεση ή όχι
της περιοχής των Λινοπεραµάτων. 

Τονίζω ότι αν η συγκεκριµένη περιοχή εξαιρεθεί, τότε θα προσ-
διοριστεί και ο φορέας που θα αναλάβει τη διαχείρισή της και
φυσικά η Κυβέρνηση παραµένει ανοιχτή σε ρεαλιστικές προτά-

σεις που υποβάλλονται από την αυτοδιοίκηση, αλλά και άλλους
φορείς. 

Συνεπώς, είναι σε εξέλιξη η διαδικασία της διάδοχης κατάστα-
σης για την ανάληψη της διαχείρισης των χερσαίων λιµενικών
ζωνών, οι οποίες θα αποδεσµευτούν από τον Οργανισµό Λιµένος
Ηρακλείου. 

Αναφορικά µε το ζήτηµα για την απόδοση ποσοστού από τις
εισπράξεις του «Οργανισµού Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.». σηµειώνω
ότι, σύµφωνα µε την ισχύουσα νοµοθεσία, τα έσοδα των φορέων
διοίκησης και εκµετάλλευσης λιµένων είναι ανταποδοτικά µε
στόχο την κατασκευή, τη συντήρηση και τη βελτίωση των λιµενι-
κών εγκαταστάσεων και των παρεχόµενων λιµενικών υπηρεσιών
για την εύρυθµη λειτουργία του λιµένα. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε τον κ. Κεγκέρογλου. Τώρα πάµε στο Υπουργείο Αγρο-
τικής Ανάπτυξης.

Ακολουθεί η δεύτερη µε αριθµό 1049/13-9-2021 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος
Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα: «Να αρθεί η δυσµενής µε-
ταχείριση των αγροτεµαχίων που προέρχονται από κληροτεµά-
χια αγροτικής αποκατάστασης προσφύγων Μικρασιατών».

Κύριε συνάδελφε, έχω ακούσει πολλές φορές αυτή την ερώ-
τησή σας. Έχετε τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, έχει συνέχεια.
Έχει απαντηθεί από τον κ. Στύλιο αλλά µε την ιδιότητά του ως
Υφυπουργός Ψηφιακής Πολιτικής. Τότε, λοιπόν, σωστά ανέφερε
ότι είναι στην αρµοδιότητα του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και αν πειστεί ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης, τότε όλα
καλώς. Ήρθε, λοιπόν, το πλήρωµα του χρόνου, µας άκουσε ο κ.
Μητσοτάκης και επειδή αφορά την Κρήτη και τους Μικρασιάτες
µας, τοποθέτησε τον κ. Στύλιο Υφυπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
αρµόδιο για το θέµα και ήρθε η ώρα να λυθεί. 

Εδώ, λοιπόν, ερχόµαστε ενώπιόν σας να ζητήσουµε από τον
Υπουργό να διαµορφωθεί το θεσµικό πλαίσιο µε τρόπο που να
αντιµετωπίζονται µε τον ίδιο τρόπο τα αγροτεµάχια ή τα γήπεδα
που είναι τµήµατα κληροτεµαχίων µε αυτά που είναι απλές ιδιο-
κτησίες άλλων πολιτών. 

Είναι µια συγκεκριµένη ρύθµιση, η οποία έγινε και για να µπο-
ρέσουν να καταβληθούν οι αποζηµιώσεις - απαλλοτριώσεις του
αεροδροµίου Καστελίου. Την έχουµε διαµορφώσει και µε τη
µορφή τροπολογίας, η οποία λέει απλά-απλά ότι για την απρό-
σκοπτη υλοποίηση της κτηµατογράφησης που διενεργεί το νο-
µικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» οι
γεωργικοί κλήροι εξαιρούνται από το πεδίο εφαρµογής της διά-
ταξης του άρθρου 9 του ν.431 που απαγόρευε -θυµίζω- την κα-
τάτµηση αναδροµικά από την έναρξη ισχύος του και έως την
κατάργησή του, που έγινε στις 22 Μαρτίου του 2012 µε το άρθρο
37 του ν.4061.

Η διάταξη αυτή δεν επηρεάζει τα ενδεχοµένως γεννηθέντα, τα
ήδη γεννηθέντα εµπράγµατα δικαιώµατα επί των κληροτεµαχίων.
Είναι µια πλήρης διάταξη ή εν πάση περιπτώσει αν δεν είναι, µπο-
ρεί να βελτιωθεί και ρωτάµε τον Υπουργό αν προτίθεται να προ-
χωρήσει στην οριστική άρση της δυσµενούς µεταχείρισης των
κληροτεµαχίων σχετικά µε τις δηλώσεις που αφορούν το Κτηµα-
τολόγιο, που πρέπει, πράγµατι, απρόσκοπτα να προχωρήσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Το ξέρει
το θέµα ο κύριος Υπουργός.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, ξέρετε ότι µε το θέµα έχουµε ασχοληθεί και

έχουµε µιλήσει και εγώ και ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων, ο κ. Λιβανός. Μάλιστα, έτυχε τον περασµένο Ιού-
λιο να απαντώ εγώ και στη συνέχεια να απαντά και ο Υπουργός. 

Είναι ένα θέµα δύσκολο, είναι ένα θέµα στο οποίο δεν µπο-
ρούµε να βρούµε λύση µε απλό και µε εύκολο τρόπο και είναι
ένα θέµα που θα πρέπει να φροντίσουµε ώστε να τηρήσουµε το
Σύνταγµα και τις διεθνείς συνθήκες, τις οποίες έχει υπογράψει
η χώρα µας και µε τις οποίες δεσµεύεται. 
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Αντιλαµβάνοµαι την αναφορά την οποία κάνετε στον νόµο για
το Αεροδρόµιο του Καστελίου. Ξέρετε, όµως, και εσείς πολύ
καλά ότι σε εκείνη την περίπτωση στο Καστέλι είχαµε ένα µεγάλο
έργο, το δεύτερο µεγαλύτερο στη χώρα, το Αεροδρόµιο του Κα-
στελίου, πολύ σηµαντικής σηµασίας για την οικονοµική ανάπτυξη
της Κρήτης, αλλά και της χώρας γενικότερα. 

Γνωρίζετε ότι εκεί υπήρχαν λόγοι δηµοσίου συµφέροντος
όπου δηµιουργήθηκε το εξής πρόβληµα: Σε κληροτεµάχια, στα
οποία είχε γίνει κατάτµηση, δεν µπορούσε να γίνει απαλλο-
τρίωση. Ήρθε, λοιπόν, ο νοµοθέτης για να µπορέσει να προχω-
ρήσει δικαστικά και να γίνει η απαλλοτρίωση να δώσει τη λύση
µόνο για τη συγκεκριµένη περίπτωση. 

Ξέρετε εξάλλου ότι ο σκοπός του Υπουργείου µας και η πα-
ραχώρηση των κληροτεµαχίων είναι για να µπορέσουν να παρά-
ξουν οι αγρότες και ο επόµενος σκοπός και η πρόθεση του
Υπουργείου µας είναι να µη γίνεται κατάτµηση αυτών των εκτά-
σεων. 

Συνεπώς, καταλαβαίνετε ότι είναι δύσκολο να βρεθεί µια λύση
και να είναι τόσο απλή. Θα το είχαµε ήδη κάνει. Θα είχαµε υιο-
θετήσει τις προτάσεις σας, διότι ξέρουµε ότι για το θέµα και εν-
διαφέρεστε και ασχολείστε, αλλά αφορά αρκετούς από τους
συµπολίτες µας. Δεν µπορούµε, όµως, να παρακάµψουµε σε
καµµία περίπτωση τους νόµους, το Σύνταγµα και τις διεθνείς δε-
σµεύσεις τις οποίες έχουµε ούτε µπορούµε να επικαλεστούµε
λόγους ευρύτερου δηµοσίου συµφέροντος. 

Η Κυβέρνησή µας φρόντισε µε την παράταση την οποία έχει
δώσει και η οποία είναι µέχρι το 2024 να δώσει διέξοδο στους
ιδιοκτήτες να προσφύγουν στη δικαιοσύνη για να µπορέσουν να
νοµιµοποιήσουν τις κατατµήσεις που έχουν γίνει στα κληροτε-
µάχιά τους. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Όπως καταλαβαίνετε, κύριε

Πρόεδρε, όταν είναι να µεταφέρουµε την ευθύνη σε άλλους,
συµφωνούµε και όταν έρθει η ώρα να πάρουµε αποφάσεις, λέµε
ότι είναι δύσκολο λόγω διεθνών συνθηκών. 

Δεν υπάρχει τίποτα που να προσκρούει σε καµµία διεθνή συν-
θήκη και σύµβαση και το λέω µε το εξής απλό επιχείρηµα: Ήδη
έχει καταργηθεί η απαγόρευση κατάτµησης από το 2012. Ήδη
έχει καταργηθεί µε τον ν.4061 και επιτρέπεται η κατάτµηση. Το ζή-
τηµα είναι οι άτυπες κατατµήσεις που έγιναν είτε γιατί ο Μικρα-
σιάτης πρόσφυγας µοίρασε στα δύο του παιδιά το συγκεκριµένο
τεµάχιο µισό-µισό και όχι εξ αδιανεµήτου εάν µπορέσουµε να νο-
µιµοποιήσουµε αυτή τη διανοµή την άτυπη η οποία έγινε και η
οποία επιτρέπεται στο διπλανό χωράφι που δεν είναι κλήρος. Δη-
λαδή, θα την απαγορέψετε και στο διπλανό; Δεν κατάλαβα. 

Η απάντηση που δώσατε έχει δυστυχώς το έρεισµα σε αυτό
που σας είχα πει και άλλη φορά, που έχει να κάνει µε τη δικηγο-
ρική ύλη και τα συµφέροντα µιας συντεχνίας να ξεζουµίσουν
τους ανθρώπους οι οποίοι έχουν µια περιουσία «α» αξίας και η
διαδικασία που προβλέπει αυτή τη στιγµή η δικιά σας διάταξη
θέλει πολλαπλάσιο ποσό για να τακτοποιηθεί. 

Ο κ. Βορίδης, λοιπόν, ο οποίος γνωρίζει τις διεθνείς συµβάσεις
και όλα τα σχετικά -είναι νοµικός και ο ίδιος- έφερε αυτή τη ρύθ-
µιση για να πληρωθούν οι απαλλοτριώσεις όχι για να γίνουν. Οι
απαλλοτριώσεις είχαν συντελεστεί. Δεν χρειαζόταν διαδικασία
καταβολής για να συντελεστούν οι απαλλοτριώσεις, αλλά για να
πληρωθούν οι άνθρωποι έκανε τη ρύθµιση. Ακριβώς, λοιπόν,
υπάρχει ένα πολύ µεγαλύτερο έργο δηµοσίου συµφέροντος και
εθνικής σηµασίας που λέγεται Κτηµατολόγιο, -είναι µεγαλύτερο
έργο από το αεροδρόµιο Καστελίου- και προσκρούει η απρόσκο-
πτη υλοποίηση της κτηµατογράφησης σε αυτή τη ρύθµιση, η
οποία όταν έγινε, έγινε για τους λόγους που έγινε αλλά πλέον
έχει αλλάξει και έχει εκπνεύσει ο λόγος που υπήρχε ποτέ και
έπρεπε να έχει καταργηθεί πολύ νωρίτερα.

Για λόγους εθνικού και δηµοσίου συµφέροντος για την υλο-
ποίηση του, για λόγους προστασίας των αδύναµων ανθρώπων
που τους «γδέρνουν» -1000 ευρώ κάνει το χωράφι και τους παίρ-
νουν 1500 για να το δηλώσουν στο Κτηµατολόγιο! Περί αυτού
πρόκειται. Δεν πρόκειται να ολοκληρωθεί το Κτηµατολόγιο µε

αυτό τον τρόπο πάµε- θεωρώ ότι πρέπει να επανεξετάσετε τη
στάση σας. 

Την προηγούµενη Δευτέρα που είχαµε την ερώτηση µε τον νέο
Υφυπουργό Ψηφιακής Πολιτικής είπε άνθρωπος ότι το βλέπει το
πρόβληµα, είναι φως φανάρι αλλά είναι αρµοδιότητα του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης. Λέω ότι κύριε Υπουργέ µην ανησυ-
χείτε, τα ίδια µου είχε πει εδώ ο προκάτοχός σας, τώρα που πήγε
στην άλλη θέση θα το λύσει. Δυστυχώς, φαίνεται ότι κάνουν οι
σύµβουλοι επί νοµικών θεµάτων κουµάντο και όχι οι Υπουργοί.
Δυστυχώς! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κύριος Υπουργός.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων): Να δούµε τι επιλογές έχουµε και τι δυνατότητες
υπάρχουν για να είµαστε ξεκάθαροι και για αυτούς οι οποίοι µας
παρακολουθούν και οι οποίοι θα ανατρέξουν στα Πρακτικά της
Βουλής για να δουν την απάντηση. 

Τίθεται το θέµα της αναδροµικής ισχύος πριν το 2012 και λέτε
να ξεκινήσουµε από το 1968 και µετά. Εδώ µας δηµιουργείται
ένα πολύ µεγάλο ζήτηµα. Γι’ αυτό αναφέρω τη δυσκολία και στη
συγκεκριµένη θέση την οποία βρίσκοµαι τώρα που ελπίζω όντως
να σας έχει ακούσει ο Πρωθυπουργός όχι µόνο για το συγκεκρι-
µένο θέµα, αλλά και για πολλά άλλα που είχαν να κάνουν µε το
έργο και τη δουλειά που κάναµε µαζί µε τον Υπουργό τον κ. Πιερ-
ρακάκη στο Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης. 

Μπορεί, λοιπόν, κάποιος, εάν προχωρήσουµε στη ρύθµιση την
οποία λέτε, να πάει από το 1988 και πίσω στην εικοσαετία µέχρι
το 1968 και να επικαλείται τη χρησικτησία για όποιο ακίνητο και
για όποιο τεµάχιο δει ότι δεν έχει δηλωθεί στο Κτηµατολόγιο και
έτσι να δηµιουργηθεί ένα πολύ µεγάλο πρόβληµα, να διεκδικούν
κάποιοι εκτάσεις οι οποίες όχι δεν τους παραδόθηκαν όταν έγι-
ναν πρόσφυγες, αλλά δεν τους ανήκαν ποτέ, δεν τις είχαν ποτέ.
Αυτός ο κίνδυνος υπάρχει και είναι πολύ µεγάλος και θέλουµε
να τον αποφύγουµε. 

Γι’ αυτό τον λόγο σας λέµε ότι εξετάζουµε και µελετάµε τη
συγκεκριµένη περίπτωση µε πάρα πολύ µεγάλη προσοχή πάν-
τοτε σεβόµενοι τις διεθνείς συνθήκες και σίγουρα πάντοτε έχον-
τας πρώτο στη νοµοθέτησή µας την τήρηση του Συντάγµατος.
Άρα δεν µπορούµε σε καµµία περίπτωση να ξεφύγουµε από το
Σύνταγµα.

Υπάρχει όµως το εξής: Ο ν.4673/2020 στο άρθρο 39 προσφέ-
ρει τρόπο για την αποκατάσταση του σφάλµατος µέσω επικύρω-
σης ανώµαλης δικαιοπραξίας, δηλαδή, την κατάτµηση και
δίνοντας τη δυνατότητα παράτασης της σχετικής διαδικασίας
στο άρθρο 31 του ν.4061/2000 για πέντε έτη από τη λήξη τους
είτε έως 22 Μαρτίου 2024. Και θέλουµε να τον παρακάµψουµε
αυτόν το νόµο που ισχύει µέχρι το 2024. Επιπλέον δίνεται η δυ-
νατότητα να υπάρξει η επικύρωση µε συµβολαιογραφική πράξη
-τη δίνει ο νόµος αυτή τη δυνατότητα να πάνε στον συµβολαι-
ογράφο- και να µην χρειαστεί να προσφύγουν στα δικαστήρια.
Να µη χρειαστεί δηλαδή να πάνε για χρησικτησία ή επικαλούµε-
νοι άλλες διατάξεις.

Αυτό τι έχει ως όφελος; Η χρησικτησία απαιτεί διαδικαστικές
διαδικασίες οι οποίες µπορεί να φτάσουν µέχρι τον Άρειο Πάγο.
Άρα πολλά χρόνια και πολλά έξοδα. Η συµβολαιογραφική πράξη
που την επιτρέπει ο νόµος γίνεται, φτάνει µέχρι τον ειρηνοδίκη
και µε πολύ λιγότερα έξοδα. Επιπλέον, ο φόρος ο οποίος δίνεται
για τη χρησικτησία είναι διπλάσιος από τον φόρο ο οποίος δινό-
ταν για τη µεταβίβαση της περιουσίας. Και σας θυµίζω τις πρό-
σφατες εξαγγελίες του Πρωθυπουργού στη Διεθνή Έκθεση
Θεσσαλονίκης όπου οι γονικές παροχές δεν θα έχουν πλέον την
επιβολή φόρου. Έχει καταργηθεί ο συγκεκριµένος φόρος. 

Άρα ο Πρωθυπουργός της χώρας βρίσκει λύσεις µέσα από τις
διαδικασίες. Η Κυβέρνησή σας λέει έναν τρόπο που µπορεί να
υπάρξει. Πάµε στον συµβολαιογράφο, γίνεται η συµβολαιογρα-
φική πράξη και δεν πληρώνουµε και φόρο µε νόµο και µε από-
φαση που εξήγγειλε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και ο
Κυριάκος Μητσοτάκης µόλις πρόσφατα, πριν από δέκα µέρες. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ.
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Ο Βουλευτής κ. Θεοχάρης (Χάρης) Θεοχάρης ζητεί ολιγοή-
µερη άδεια απουσίας στο εξωτερικό από 22-9-2021 έως 27-9-
2021 για προσωπικούς λόγους. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεπώς

η Βουλή ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Συνεχίζουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 8034/15-7-2021 ερώτηση

του κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Επι-
καιροποίηση του καταλόγου ΟΣΔΕ για καλλιέργειες υπό κάλυψη».

Τον λόγο έχει ο κ. Κεγκέρογλου.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Όσοι, κύριε Υπουργέ, ζουν, βε-

βαίως, πάνε στον συµβολαιογράφο και κάνουν κατάτµηση. Το
2012 καταργήθηκε ο νόµος της απαγόρευσης της κατάτµησης µε
Υπουργό τον Σκανδαλίδη και προτείνων τροπολογία Κεγκέρογλου.
Άρα, όσοι ζουν πηγαίνουν. Μιλάµε για όσους δεν ζουν. Καταλα-
βαίνετε; Άνθρωποι που δεν ζουν, για να κάνουν τώρα συµβόλαιο,
πρέπει να κάνουν ψεύτικο. Και η διαδικασία της ανώµαλης δικαιο-
πραξίας προβλέπει ένα συµφωνητικό που τον βάζετε να κάνει, να
βάλει πλαστή υπογραφή δηλαδή.

Κοιτάξτε στην Κρήτη -αν θέλετε ενηµερωθείτε- υπάρχει ιδιαί-
τερο ιδιοκτησιακό καθεστώς από το Σύνταγµα. Αφού λέτε ότι σέ-
βεστε το Σύνταγµα, δείτε το. Υπάρχει η άτυπη γονική παροχή και
η άτυπη µεταβίβαση. Αυτά είναι όλα δηλωµένα στο Ε9. Για να γίνει
χρησικτησία απαιτούνται ένορκες βεβαιώσεις, όπως και στο δι-
πλανό οικόπεδο. Και αυτό σας ζητάµε να κάνετε. Δεν ζητάµε να
κάνετε τίποτα διαφορετικό, να είναι σε ίση µοίρα. 

Προχτές κλείσαµε ενενήντα εννέα χρόνια από τη Μικρασιατική
Καταστροφή. Είναι ντροπή αυτή η αντιµετώπιση που έχουν οι από-
γονοι των Μικρασιατών από την ελληνική πολιτεία, λόγω τιµής!
Εκεί φτάνετε τους ανθρώπους, να ντρέπονται διότι είναι η δυσµε-
νής µεταχείριση των απογόνων τους και όσους αγόρασαν απ’ αυ-
τούς φυσικά χωρίς λόγο, µόνο για να βγάλουν χαρτζιλίκι κάποιοι
άνθρωποι. Δεν γίνεται αυτό! Μόνο για αυτόν τον λόγο είναι κύριε
Υπουργέ. Καταλάβετέ το. Δείτε ποιοι κάνουν τις εισηγήσεις κατ’
αρχάς.

Έρχοµαι στην ερώτηση, η οποία αφορά την επικαιροποίηση
του καταλόγου ΟΣΔΕ για καλλιέργειες υπό κάλυψη. Υπάρχουν
καλλιέργειες υπό κάλυψη που δεν έχουν κωδικό και προκειµένου
οι άνθρωποι να τα δηλώσουν στη δήλωση του ΟΣΔΕ δηλώνουν
άλλα πράγµατα. Ή δηλώνουν ότι είναι υπαίθρια καλλιέργεια που
δεν είναι, ή δηλώνουν παρεµφερή. 

Τους λέει ο ΟΣΔΕ απαντώντας στα τηλέφωνα «Δηλώστε µια
παρεµφερή καλλιέργεια. Το ίδιο κάνει, αφού δεν είναι.».  

Αυτό που ζητάµε, λοιπόν, είναι καλλιέργειες υπό κάλυψη, θερ-
µοκηπίου δηλαδή, όπως σπανάκι, γλιστρίδα, δενδρολίβανο, θυ-
µάρι, βασιλικός, εστραγκόν, ρίγανη, κόλιανδρος, σχοινόπρασο,
αυτά που είναι πλέον στην αγορά τη δικιά µας και είναι ελληνική
παραγωγή, να ενταχθούν, να έχουν δικούς τους ΚΑΔ και να µπο-
ρούν να τα δηλώσουν στο ΟΣΔΕ µε αλήθεια, όχι µε ψέµατα. 

Ευχαριστώ.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Κύριε Κεγκέρογλου, σε σχέση µε την προηγούµενη
ερώτηση, ξέρετε πολύ καλά ότι τις ίδιες ευαισθησίες που έχετε
εσείς για τους πρόσφυγες, για τους Έλληνες που ξεριζώθηκαν
από τη Μικρά Ασία και ήρθαν στη χώρα µας, τις έχουµε και εµείς
και τις έχουν -πιστεύω- όλοι οι Βουλευτές που βρίσκονται στο ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο και όλα τα κόµµατα.

Σε σχέση µε την περίπτωση αυτή, θα δούµε το µέγεθος τους,
πόσοι είναι και είµαστε ανοιχτοί, αν µπορούµε µε νόµιµο τρόπο να
βρούµε µία λύση, να την εξετάσουµε και να τη νοµοθετήσουµε.
Δεν το αρνηθήκαµε ποτέ. Δεν είπαµε ότι δεν γίνεται. Λέµε τις δυ-
σκολίες οι οποίες υπάρχουν. Σας τις εκθέτουµε ανοιχτά και δηµό-
σια στο ελληνικό Κοινοβούλιο και σε εσάς και σε εµάς και κάνουµε
έναν διάλογο που το γνωρίζουν όλοι. Και µπορούµε να διορθώ-
σουµε πράγµατα. Σας µιλώ σε σχέση µε τις προθέσεις µας, ως
πολιτική ηγεσία του Υπουργείου, για να λύσουµε το συγκεκριµένο
ζήτηµα. 

Άλλο, βέβαια, πράγµα είναι να παρέχεται γη, για να καλλιερ-
γηθεί -και γι’ αυτό είχε απαγορευθεί στο παρελθόν η κατάτµηση
και είναι σε απαγόρευση η κατάτµηση της καλλιεργήσιµης γης-
και άλλο πράγµα είναι να δίνονται εκτάσεις, για να αποκτήσει κά-
ποιος την κατοικία του. Δεν είναι το ίδιο πράγµα.

Σε σχέση πάντοτε µε το Κτηµατολόγιο, για να µη µείνει ανα-
πάντητο, θέλω να σας θυµίσω ότι ψηφίσαµε στις 29 Ιουλίου το
νέο νόµο για το Κτηµατολόγιο, όπου δίνεται η δυνατότητα να
προχωρήσει η κτηµατογράφηση, να προχωρήσει η πρώτη ανάρ-
τηση και η πρώτη εγγραφή και σε όσες περιπτώσεις υπάρχουν
αιτήσεις διόρθωσης-ενστάσεις να είναι σε εκκρεµότητα. Συνε-
πώς, το έργο του Κτηµατολογίου προχωρά. Τις περιπτώσεις
όπου υπάρχουν ενστάσεις, οι οποίες ήταν πολύ µικρές τον
αριθµό -θυµάστε: 2%-3%-, τις εξετάζουν ειδικές επιτροπές που
θεσµοθετήθηκαν επιπλέον για αυτό το σκοπό και γι’ αυτό το
λόγο.

Σε σχέση µε τον κατάλογο, για να µπορέσει να ανοίξει στον
ΟΣΔΕ και να συµπεριληφθούν κάποια προϊόντα, όπως αυτά που
αναφέρατε, θα πρέπει σίγουρα να είναι ενταγµένα στον εθνικό
κατάλογο και να έχουν λάβει την έγκριση για την παραγωγή τους
εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης, συνεπώς να είναι στους εθνι-
κούς και κοινούς καταλόγους πόρων πριν από τη διάθεσή τους
στην αγορά εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Ζήτησα ενηµέρωση από τον ΟΠΕΚΕΠΕ για το συγκεκριµένο
θέµα. Αυτή τη στιγµή σας λέω ότι δεν έχει υπάρξει ούτε από κά-
ποιον ιδιώτη ούτε από τα κέντρα υποδοχής δηλώσεων για κανένα
από τα προϊόντα τα οποία αναφέρατε πιο πριν και που αναφέρετε
και στην ερώτησή σας αίτηση, για να δηµιουργηθεί επιπλέον κω-
δικός στο ΟΣΔΕ, κάτι που µπορεί να γίνει, βεβαίως, µε µία διαδι-
κασία που υπάρχει στον ΟΠΕΚΕΠΕ. Η διαδικασία αυτή είναι πριν
τις δηλώσεις και κατά τη διάρκεια του έτους. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, µε εκπλήσσετε,

όχι εσείς, η απάντησή σας από τον ΟΠΕΚΕΠΕ ότι δεν έχει υπάρ-
ξει αίτηµα. Ήµουν αυτήκοος µάρτυρας του τηλεφώνου. Μπρο-
στά µου πήρε. Του λέω: Πάρε, ρε παιδί µου. Είναι δυνατόν να
µην έχουν λύση; Και λέει «Δηλώστε, σας παρακαλώ, έναν παρα-
πλήσιο.». Λέει: «Μα, εγώ θέλω να δηλώνω την αλήθεια. Τι πρέπει
να κάνω;» «Δεν υπάρχει ο κωδικός, κύριε µου, σας είπα!». Καλά,
είναι δυνατόν;

Νοµίζω ότι η διαδικασία και του κοινοβουλευτικού ελέγχου
είναι επίσηµη. Επίσηµα, λοιπόν, ζητήστε από τις υπηρεσίες σας
αυτά τα οποία υπάρχουν και πουλιούνται στα σουπερµάρκετ. Πη-
γαίνετε στο σουπερµάρκετ και αγοράστε. Σπανάκι αγοράζετε,
δενδρολίβανο αγοράζετε, γλιστρίδα αγοράζετε, βασιλικό αγορά-
ζετε. Αυτά βγαίνουν από θερµοκήπιο. Αποκάλυψη! Αυτά που
αγοράζετε από το σουπερµάρκετ τα αγνοεί ο ΟΠΕΚΕΠΕ; Αν είναι
δυνατόν! Καλά, έχουµε ακούσει διάφορα από τον ΟΠΕΚΕΠΕ,
αλλά κι αυτό; 

Θα σας παρακαλέσω, λοιπόν, να του ζητήσετε επισήµως ως
Υπουργείο να τα εντάξει σε κωδικούς µε βάση την αγορά. Στην
αγορά κυκλοφορούν αυτά, στα σουπερµάρκετ. Ελληνική παρα-
γωγή είναι. Εδώ στα Μεσόγεια, άµα πάτε, στο Μαραθώνα, θα
δείτε τεράστιες εκτάσεις µε θερµοκήπια, που είναι µε αυτά τα
προϊόντα. Όλοι δηλώνουν ψέµατα, όπως τους υποδεικνύουν οι
υπηρεσίες. Γιατί; Γιατί δεν γίνεται µια απλή γραφειοκρατική διόρ-
θωση. Τι να πω; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων): Για να βρούµε µία λύση -αφού και εσείς θέλετε και
εµείς θέλουµε να βρούµε λύση, για να εξυπηρετήσουµε και να
διευκολύνουµε τον κόσµο-, νοµίζω ότι µπορεί να γίνει µια αίτηση
στον ΟΠΕΚΕΠΕ. Σε κάθε περίπτωση, µπορείτε εσείς να στείλετε
µία αίτηση από τους ενδιαφερόµενους, για να φτιάξουµε στο
ΟΣΔΕ τους συγκεκριµένους κωδικούς και να µπορέσουν να προ-
χωρήσουν. Σας λέω, όµως, ότι η απάντηση την οποία δίνω εδώ
και την οποία έλαβα από τον οργανισµό του ΟΠΕΚΕΠΕ είναι
αυτή που λέει ότι, ενώ είναι δώδεκα εκατοµµύρια εκτάρια µε
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επτά χιλιάδες παραγωγούς που παράγουν αυτή την κατηγορία
των αρωµατικών φυτών, δεν έχει γίνει µια αίτηση, για να ανοίξει
ένας επιπλέον κωδικός. Ας γίνει, λοιπόν, µία αίτηση. Το λέτε
εσείς. Το ακούµε εµείς. Λέµε εµείς ότι µπορεί να γίνει. Υπάρχει
διαδικασία. Προβλέπεται. Ας γίνει, λοιπόν, η αίτηση να προχω-
ρήσουµε να δώσουµε λύση στον κόσµο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-
ζουµε µε την τελευταία ερώτηση. Είναι η πρώτη µε αριθµό
1053/13-9-2021 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευ-
τού Πέλλας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Θεοδώρας
Τζάκρη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
µε θέµα: «Κατασκευή του φράγµατος Αλµωπαίου (Καλής)».

Κυρία Τζάκρη, θα έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το θέµα της κατασκευής του φράγµατος του

Αλµωπαίου το έχω φέρει πολλές φορές στη Βουλή µε αλλεπάλ-
ληλες επίκαιρες ερωτήσεις. Η τελευταία φορά ήταν τον Γενάρη
του 2021. Ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης τότε, ο κ. Λιβανός
πραγµατικά αναγνώρισε τη σηµασία του έργου αυτού για την
Πέλλα, επιβεβαιώνοντας µάλιστα την πρόθεση του Υπουργείου,
µόλις ολοκληρωθεί µια πραγµατικά επουσιώδης µελέτη που προ-
έκυψε τελευταία στιγµή και αφορά ένα µικρό δασικό δρόµο, να
προχωρήσει το έργο. Εξέφρασε µάλιστα την πρόθεση του
Υπουργείου να ενταχθεί το έργο αυτό στο Ταµείο Ανάκαµψης
στον τοµέα για τη γεωργία. 

Πραγµατικά, κύριε Υπουργέ, µε κάθε ειλικρίνεια το λέω: Δεν
ήταν στις προθέσεις µου να επανέλθω εντός τόσο σύντοµου χρο-
νικού διαστήµατος µε νέα επίκαιρη ερώτηση προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης, αλλά θα σας εξηγήσω ακριβώς γιατί αναγ-
κάστηκα, πολλώ δε µάλλον όταν γνωρίζω διά στόµατος του τέως
Υπουργού κ. Σκρέκα ότι το έργο πήρε µικρή παράταση µέχρι τις
αρχές του φθινοπώρου του 2021 που διανύουµε τώρα, για να
ολοκληρωθούν αυτές οι επουσιώδεις µελέτες και για να συνταχ-
θούν τα τεύχη δηµοπράτησης του έργου.

Διαβάζω, όµως, στις 11 Ιουνίου του 2021 στον τοπικό Τύπο,
κύριε Υπουργέ, δελτίο Τύπου που εξέδωσε ο Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Καρασµάνης, που λέει επί λέξει: «Η δρο-
µολόγηση της κατασκευής του φράγµατος του Αλµωπαίου είναι
οριστική και αµετάκλητη. Η εξέλιξη αυτή δικαιώνει τον πολύ-
χρονο αγώνα του Βουλευτή. Το έργο εντάχθηκε στο Ταµείο Ανά-
καµψης.». Όχι «θα ενταχθεί» ή «πρόκειται να ενταχθεί», αλλά ότι
εντάχθηκε στο Ταµείο Ανάκαµψης.

Επειδή µάλιστα η πληροφορία αυτή δεν επιβεβαιώνεται από
πουθενά, καθώς από τότε και µέχρι σήµερα έχω απευθυνθεί στις
αρµόδιες υπηρεσίες και του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης
και του Υπουργείου Οικονοµικών και οι δυο υπηρεσίες δηλώνουν
άγνοια για αυτή τη δήθεν µεγάλη εξέλιξη που δικαιώνει το πολύ-
χρονο αγώνα του κ. Καρασµάνη περί ένταξης του συγκεκριµένου
έργου στο Ταµείο Ανάκαµψης, απευθύνοµαι, λοιπόν, µε ερώτηση
προς τον Υπουργό Οικονοµικών κ. Σκυλακάκη, που έχει και την
αρµοδιότητα του Ταµείου Ανάκαµψης, εικονιζόµενος στη µεγάλη
φωτογραφία της νίκης περί της ένταξης τους έργου στο Ταµείο
Ανάπτυξης. 

Και παρά τα πανηγυρικά δελτία Τύπου µε τους ψευδείς πηχι-
αίους τίτλους και το ψευδές περιεχόµενο, µιλάµε για µύθευµα,
φαντασιοπληξία. Είναι µόνο αποκύηµα της φαντασίας του κ. Κα-
ρασµάνη περί δήθεν ένταξης του έργου το 2009 που συνέχεια
απεντάχθηκε. Για την ιστορία µόνο θα πω ότι η µελέτη του έργου
εντάχθηκε το 2011 στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης του
Κώστα Σκανδαλίδη.

Απευθύνοµαι στον Υπουργό Οικονοµικών και ο Υπουργός Οι-
κονοµικών αρµόδιος στο Ταµείο Ανάκαµψης δηλώνει αναρµό-
διος, κύριε Υπουργέ. Να έρθει εδώ στη Βουλή να απαντήσει στην
ερώτησή µου. 

Αναγκάζοµαι, λοιπόν, να καταθέσω νέα ερώτηση προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης. Κοιτάξτε, δεν ζητώ από εσάς να
απολογηθείτε για τη στάση του κ. Σκυλακάκη και δεν είναι προ-
σωπικό το ζήτηµα. Η τοπική κοινωνία, όµως, της Πέλλας πρέπει
να ενηµερωθεί για το πού ακριβώς βρίσκεται η εξέλιξη του
έργου, αν έχουν ολοκληρωθεί οι µελέτες που υπολείπονται και
αν υπάρχει σοβαρή πρόθεση της Κυβέρνησης. Δυστυχώς, θα

µας πείτε εσείς για της Κυβέρνησης -γιατί δεν είναι δική σας αρ-
µοδιότητα να το εντάξετε στο Ταµείο Ανάκαµψης- για την ένταξη
αυτού του πολύ σηµαντικού έργου που είναι και αρδευτικό και
αντιπληµµυρικό στο Ταµείο Ανάκαµψης και σε ποιες ενέργειες
έχει προβεί η Κυβέρνηση και αν έχει έρθει σε επικοινωνία ή βρί-
σκεται σε συνεργασία µε τις υπηρεσίες του Υπουργείου Οικονο-
µικών για την ένταξη αυτού του πολύ σηµαντικού έργου στο
Ταµείο Ανάκαµψης, γιατί έτσι γίνονται οι εντάξεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε Υπουργέ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Σε σχέση µε το συγκεκριµένο θέµα το οποίο θέτετε, αφήνω
στην άκρη ό,τι αφορά τους συναδέλφους Βουλευτές που είναι
στην Πέλλα, στην ίδια εκλογική περιφέρεια και δεν έχω κανένα
λόγο να θέλω να πω τι δηµοσιεύθηκε από κάποιον ή τι δεν δηµο-
σιεύτηκε. Εγώ θα σας µιλήσω και θα σας πω ποια είναι η πραγ-
µατικότητα που ισχύει µέχρι σήµερα και ποιο είναι το ιστορικό
από την αρχή που ξεκίνησε το συγκεκριµένο έργο να τίθεται στο
τραπέζι και να µπαίνει στα Υπουργεία και να ξεκινά µέχρι και σή-
µερα και οι πολίτες όλης της χώρας, αλλά και στην Πέλλα θα
βγάλουν τα δικά τους συµπεράσµατα. Εσείς για τους λόγους
σας µπορείτε να κάνετε και τις προσωπικές αναφορές και τις το-
πικές αντιπαραθέσεις. 

Άρα µιλούµε για την κατασκευή του φράγµατος Αλµωπαίου το
οποίο είναι αρµοδιότητα της Γραµµατείας Ενεργειακών Πόρων
και Υποδοµών του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων. Πρόκειται για ένα σηµαντικό έργο αναπτυξιακό για τον
Δήµο Πέλλας.

Πρώτον, στις 21 Μαΐου 2009 εγκρίθηκε η ένταξη της µελέτης
κατασκευής του έργου του φράγµατος Αλµωπαίου στον Νοµό
Πέλλας. Το ξαναλέω: τον Μάιο του 2009. Να αναφέρω τον σκοπό
του έργου. Σκοπός του έργου είναι η δηµιουργία ταµιευτήρα µε
σκοπό την άρδευση γεωργικών εκτάσεων των ευρύτερων περιο-
χών της πεδιάδας Θεσσαλονίκης και της ενίσχυση της οικολογι-
κής παροχής στην περιφερειακή τάφρο Θεσσαλονίκης. Στις 11
Αυγούστου 2011 έγινε ανάκληση της προκήρυξης για την εκπό-
νηση της µελέτης του έργου. Δεν ξέρω για ποιους λόγους. Θα
προσπαθήσω στη συνέχεια να τους εξηγήσω. Στις 16 Σεπτεµ-
βρίου 2011 εγκρίθηκε η επαναπροκήρυξη της µελέτης και τον
Αύγουστο του 2012 η επιτροπή διαγωνισµού εισηγήθηκε την κα-
τακύρωση της µελέτης. 

Άρα εδώ βλέπουµε από την έναρξη για να γίνει µελέτη του
έργου, όχι το έργο, το 2009 φτάσαµε να έχουµε τελικό ανάδοχο
που θα αναλάβει να κάνει τη µελέτη που θα προκύψει για να γίνει
δηµοπράτηση του έργου το 2012. Τι έχει µεσολαβήσει αυτήν την
τριετία; Μεσολάβησαν οι εκλογές του 2009, η αλλαγή Κυβέρνη-
σης και ξανά οι εκλογές του 2012 και η αλλαγή Κυβέρνησης. Τυ-
χαίνει το 2009 η Κυβέρνηση που έτρεξε το έργο να ήταν η Νέα
Δηµοκρατία και τυχαίνει η Κυβέρνηση το 2012 η οποία υπέγραψε
τη σύµβαση για την εκπόνηση της µελέτης και έκανε την κατα-
κύρωση του διαγωνισµού να είναι η συγκυβέρνηση που υπήρχε
το 2012 µεταξύ της Νέας Δηµοκρατίας, του Κινήµατος Αλλαγής
και της ΔΗΜΑΡ τότε εκείνη την ίδια περίοδο. 

Τη διετία 2012 - 2014 έτρεξαν οι µελέτες και έχουµε στο τέλος
του 2014 ολοκλήρωση ενός µεγάλου µέρους της πρώτης φάσης
των µελετών. Στη συνέχεια αποφασίστηκε να προχωρήσουµε και
στη δεύτερη φάση ένταξης των µελετών, η οποία δεύτερη φάση
των µελετών ολοκληρώθηκε το 2018 και ξεκίνησε η φάση εκπό-
νησης των µελετών. Ξαναξεκινάµε τις µελέτες αυτές για τη σύµ-
βαση η οποία υπογράφτηκε τον Ιούνιο του 2019. Από το 2019 και
µετά έχουν αρχίσει και συντάσσονται οι µελέτες. 

Άρα, κάνοντας µια ανακεφαλαιοποίηση έχουµε ότι το 2009 -
2012 δεν έτρεξαν οι µελέτες, από το 2015 µέχρι τον Ιούνιο του
2019 υπογράφτηκε η επόµενη φάση των µελετών οι οποίες εκ-
πονούνται. Έχουµε τις ανακοινώσεις της Κυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας των προηγούµενων των προκατόχων Υπουργών
στη θέση τη δική µου οι οποίοι παρακολουθούν επισταµένως και
συνεχώς το συγκεκριµένο έργο. Και σας λέω ότι αυτό γίνεται
σωστό από την παρότρυνση και τη συνεχή παρουσία που υπάρ-
χει των Βουλευτών του Νοµού Πέλλας της Νέας Δηµοκρατίας οι
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οποίοι ασχολούνται µε το συγκεκριµένο έργο για να µπορέσουν
να ολοκληρωθούν οι συγκεκριµένες µελέτες. 

Αυτά έχω να πω για την πρώτη φάση και στη συνέχεια θα επα-
νέλθω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία Τζά-
κρη, έχετε τον λόγο.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Υπουργέ, ουσιαστικά επιβεβαι-
ώνετε κι εσείς ότι δεν υπάρχει καµµία πρόοδος στην εξέλιξη του
έργου και το κυριότερο ότι κανένα έργο δεν εντάχθηκε στο Τα-
µείο Ανάκαµψης, πολλώ δε µάλλον το συγκεκριµένο. Αυτό επι-
βεβαιώσατε µόλις τώρα. Σας ευχαριστώ πολύ που κάνατε την
αναδροµή. Μόνος σας παραδέχτηκε ότι ουσιαστικά η προκήρυξη
µελέτης έγινε το 2011. 

Να σας πω κατ’ αρχάς ότι το έργο αυτό το παρακολουθώ δια-
χρονικά πολλά χρόνια. Το σηµαντικότατο έργο της αδειοδότησης
του, ήταν η περιβαλλοντική του αδειοδότηση. Και ξέρετε, κύριε
Υπουργέ, το πιο σηµαντικό έργο στην υλοποίηση έργων, είναι η
περιβαλλοντική αδειοδότηση. Αυτή ολοκληρώθηκε το 2019 και
πραγµατικά προέκυψε αυτή η έκτακτη ανάγκη για τον µικρό αυτό
δασικό δρόµο που είναι µόλις εκατό µέτρα, ο οποίος καθυστέ-
ρησε την ολοκλήρωση των µελετών. 

Όµως, ξέρετε πολύ καλά, κύριε Υπουργέ, ότι άλλο πράγµα
είναι να παρακολουθώ και άλλο να ενταχθεί το έργο µετά βαΐων
και κλάδων στο Ταµείο Ανάκαµψης, όπως λένε η σωρεία των δελ-
τίων Τύπου που εξέδωσε ο συνάδελφος στην Πέλλα. Απέχουν
παρασάγγας τα δύο αυτά. 

Εποµένως, κύριε Υπουργέ, αυτό που σας ρωτώ σήµερα -
επειδή όσο και να το θέλουµε τα έργα δεν εντάσσονται σε χρη-
µατοδοτικά εργαλεία, πολλώ δε µάλλον στο Ταµείο Ανάκαµψης,
µε δελτία Τύπου- είναι να µου πείτε αν πραγµατικά ολοκληρώθη-
καν οι οριστικές µελέτες που αφορούν το έργο, γιατί σας είπα οι
περιβαλλοντικές έχουν ολοκληρωθεί από τις αρχές του χρόνου
του 2019. 

Στο µεταξύ έχει υπάρξει και ένα άλλο δηµοσίευµα το οποίο το
αγνοείτε και εσείς και µάλλον σ’ αυτή την Κυβέρνηση δεν γνωρί-
ζει η αριστερά τι ποιεί η δεξιά. Στις 7-9-2021 υπάρχει δηµοσίευµα
από το Υπουργείο Οικονοµικών όπου το έργο αυτό, τελευταίο σε
σειρά, ανακοινώνεται ότι είναι προς ένταξη στο Ταµείο Ανάκαµ-
ψης  µαζί µε άλλα δεκαοκτώ, κύριε Υπουργέ, που δεν τα γνωρί-
ζετε εσείς στο Υπουργείο. Και τι λέει εδώ; Ότι είναι έργα
συνολικού προϋπολογισµού ενός δισεκατοµµυρίου ευρώ από το
οποίο οι 200.000 θα καλυφθούν από τα κονδύλια του ταµείο ανά-
καµψης και τα υπόλοιπα από ιδιώτες. Και γι’ αυτό δεν γνωρί-
ζουµε, βέβαια, τίποτα άλλο. 

Θέλω να µου πείτε εποµένως, κύριε Υπουργέ, ποιες είναι οι
προθέσεις αυτής της Κυβέρνησης σε ό,τι αφορά το συγκεκρι-
µένο έργο. Πραγµατικά υπάρχει πρόθεση να υπαχθεί στο Ταµείο
Ανάκαµψης; Έχουν ολοκληρωθεί οι µελέτες; Και εφόσον ισχύει
το δεύτερο, σε ποιες ενέργειες έχετε προβεί. Για παράδειγµα σε
προσλήψεις οικονοµικού συµβούλου, σε κατάθεση φακέλου,
σύνταξη συγκεκριµένου φακέλου; Πολλώ δε µάλλον που κάνατε
λόγο για την υλοποίηση του συγκεκριµένου έργου µέσω ΣΔΙΤ για
τα οποία ξέρουµε πάρα πολύ καλά. 

Και εγώ αν και κατ’ αρχάς δεν είµαι αντίθετη στην κατασκευή
δηµόσιων έργων µέσω ΣΔΙΤ, αλλά ρωτάω αν πραγµατικά προ-
σφέρεται ο τρόπος µέσω ΣΔΙΤ για την κατασκευή ενός φράγµα-
τος, δηλαδή, ενός ταµιευτήρα νερού και ενός δικτύου για τη
µεταφορά αυτού στις καλλιέργειες. Όπως αντιλαµβάνεστε αυτό
θα προκαλέσει ένα δυσανάλογο κόστος για την ίδια υπηρεσία
την οποία προσφέρεται, για το νερό, στους αγρότες της περιο-
χής. 

Και να σας θυµίσω, µιας που βρισκόµαστε σήµερα εδώ ότι
µάλλον το πράγµα ξεκινάει από την αρχή, ότι είναι ένα έργο
πάρα πολύ σηµαντικό. Όπως σας είπα και στην πρωτολογία µου,
είναι ένα έργο αρδευτικό. Θα αρδεύονται από αυτό χιλιάδες

στρέµµατα στην περιοχή του κάµπου της Πέλλας. Συγχρόνως
είναι και έργο αντιπληµµυρικό. 

Αναγνωρίζουµε όλοι µέσα εν µέσω της κρίσης της κλιµατικής
αλλαγής πόσο σηµαντικά είναι αυτά τα έργα υποδοµής που
έχουν αφ’ ενός ως σκοπό την ορθολογική διαχείριση του νερού
και αφ’ ετέρου την προστασία των πολιτών από αυτά τα έντονα
πληµµυρικά φαινόµενα που παρατηρούνται µε την έξαρση αυτού
του φαινοµένου της κλιµατικής αλλαγής. 

Σε αυτά θέλω, κύριε Υπουργέ, να µου απαντήσετε και όχι να
µου κάνετε νέες ιστορικές αναδροµές στο πολύπαθο έργο της
κατασκευής του φράγµατος Αλµωπαίου το οποίο έτσι όπως πάει,
µάλλον γίνεται το καινούργιο γεφύρι της Άρτας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Θέλω να ξεκαθαρίσουµε τα εξής: Για να γίνει ένα
έργο χρειάζονται µελέτες. Για να γίνει ένα µεγάλο έργο χρειάζον-
ται µελέτες σε διαφορετικά επίπεδα. Εδώ µιλάµε για ένα µεγάλο
έργο και πολύ σηµαντικό έργο και έτσι το αντιµετωπίζουµε και
το αντιλαµβανόµαστε εµείς στην Κυβέρνηση.

Σας λέω, λοιπόν, ότι η µελέτη για το συγκεκριµένο έργο, ο συ-
νολικός προϋπολογισµός, είναι κοντά στα 4 εκατοµµύρια ευρώ.
Αυτή, λοιπόν, η µελέτη µε τις διαφορετικές φάσεις και τα διαφο-
ρετικά είδη µελετών τα οποία έχει, στην ουσία πραγµατοποιείται
στους χρόνους όπου τη διακυβέρνηση της χώρας έχει η Νέα Δη-
µοκρατία. Αυτή είναι µια πραγµατικότητα που δεν µπορείτε να
την αλλάξετε και ας µιλάτε για άλλο πράγµα.

Σας λέω µάλιστα ότι µπορείτε να δηµοσιεύσετε τις απαντήσεις
τις οποίες έχετε πάρει στις ερωτήσεις -τις απλές ερωτήσεις, όχι
τις επίκαιρες- από τον κοινοβουλευτικό έλεγχο, όπου εκεί γρά-
φονται αναλυτικά από τις υπηρεσίες όλα τα στοιχεία τα οποία
ανέφερα εγώ πιο πριν και προσπάθησα να τα πω σύντοµα. Έχετε
και εσείς αυτή τη δυνατότητα, όπως και οι άλλοι Βουλευτές,
ώστε να ενηµερώνονται οι πολίτες.

Το διά ταύτα είναι ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
προχωρά, υλοποιεί, είναι στην τελική φάση ολοκλήρωσης του
συνόλου των µελετών, των οριστικών µελετών, των µελετών
εφαρµογής, των περιβαλλοντολογικών µελετών, των γεωτεχνι-
κών µελετών, όλων των µελετών οι οποίες απαιτούνται για να
προχωρήσουµε και σίγουρα και των τευχών δηµοπράτησης του
έργου.

Εµείς δεν µιλούµε µε έργα θεωρητικά, ούτε µε έργα τα οποία
τα έχουµε στο µυαλό µας. Με τα τεύχη δηµοπράτησης προχω-
ράµε στην επόµενη φάση. Να είστε σίγουροι ότι πολύ σύντοµα
τα τεύχη δηµοπράτησης θα κατατεθούν στο Υπουργείο Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων στις αρµόδιες υπηρεσίες και από
εκεί θα προχωρήσουµε στο επόµενο στάδιο που είναι η δηµο-
πράτηση του έργου.

Άρα, η Κυβέρνηση παρακολουθεί το συγκεκριµένο έργο, επι-
βλέπει τις µελέτες για το συγκεκριµένο έργο, επιβλέπει τις δια-
δικασίες και κάνει τον προγραµµατισµό της για να προχωρήσει
και στην υλοποίησή του και για να εξασφαλίσει τα χρήµατα για
αυτήν την υλοποίηση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επίκαιρων
ερωτήσεων.

Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 19.43’ λύεται η συνεδρίαση για
αύριο ηµέρα Τρίτη 21 Σεπτεµβρίου 2021 και ώρα 11.00’, µε αντι-
κείµενο εργασιών: νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερή-
σια διάταξη.
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